
 10 اقدام شهرداری 
در  100روز

  ممنوعيت واگذاري املاك شــهرداري    افتتاح ايستگاه متروی 
شهيدرضايي   اجرای پروژه هاي جمع آوري آب هاي سطحي غرب 
پايتخت    بازديد هفتگی از مناطق 22گانه    واكسيناسيون گسترده  
در شــهر   اقدام عملي براي پاك شدن چهره شــهر از آسيب هاي 
اجتماعي     افزوده شدن 110اتوبوس به ناوگان حمل  و نقل عمومي

 بخشی از عملکرد شهرداری در 100روز فعاليت است

جان باختن در راه مدرسه
 گزارشي درباره تردد دانش آموزان روستايي در مسير 

مجتمع هاي آموزشي كه هر سال منجر به وقوع حوادثي تلخ مي شود
مديركل انجمن اوليا و مربيان وزارت آموزش و پرورش: متأسفانه سرويس مدرسه 

 در مناطق روستايي بدون متولي مانده كه باعث تصادف هاي متعدد  
و كشته و مجروح شدن دانش آموزان زيادي شده است

رونمايیازاولینبودجهضدتحريم
 بودجه سال آينده، 2/4درصد كمتر از بودجه امسال خواهد بود

كه يک بودجه به شدت انقباضی است
 بودجه دولت  سيزدهم  بر مبنای تداوم تحريم ها و تقويت 

معيشت مردم بسته شده است
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... و جلال رفت

هراس واشنگتن 
از توسعه صنعت 

پهپادی ايران

بازيگر معروف نقش هاي منفي 
سينماي ايران درگذشت | 22

طرح »متوقف كردن پهپادهاي 
ايران« در مجلس نمايندگان 

آمريکا تصويب  شد | 2

صادرات 

واردات

داده نما
مجيد مهرابی/ گرافيک: مهدی سلامی

تجارت با همسایگان؛ راهبرد استراتژیک 

رئیس جمهور :  راهبرد ارتباط با همسایگان در جهت مقابله با 

تحریم ها یک حرکت استراتژیک برای ایران است.

27.074میلیون دلار 
  ارزش صادرات کالاهای غیرنفتی ایران 

در 7ماهه نخست سال 1400 

27.739میلیون دلار 
  ارزش واردات کالاهای غیرنفتی ایران

در 7ماهه نخست سال 1400 

 رشد47.33درصدی نسبت به سال 99

 رشد38.52درصدی نسبت به سال 99
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يادداشت
مهدي چمران ؛  رئيس شوراي شهر تهران

حدود 100روز از شروع به كار مديريت شهري مي گذرد 
و چون مردم انتظار اقدامات عيني در شــهر را دارند 
ممکن اســت گمان كنند در اين مدت شــوراي شهر 
تهران كاري انجام نداده است. پس لازم مي دانم قبل از ارائه خلاصه اي از عملکرد 
مهم در اين 100روز، يادآوري كنم كه شوراي شــهر تهران وظيفه انجام كارهاي 
اجرايي را ندارد و آنچه تکليف شده قانونگذاري و نظارت بر امور اجرايی دستگاه هايي 

چون شهرداري تهران است.
كار شوراي شهر ششم با انتخاب اعضاي هيأت  رئيســه شروع شد و در جلسه دوم 
هم شــهردار تهران را انتخاب كرديم. پس از آن اعضاي شوراي شهر تهران قوانين 
گذشته را بررسي كردند و قرار است كمبودها توسط اعضاي شوراي شهر در قالب 
طرح و برخي هم توسط شهردار تهران در قالب لايحه ارائه، ساماندهي، سازماندهي 

و مورد رسيدگي قرار گيرند.
تلاش براي اصلاح لايحه بودجه 1401دولت كار مهم و البته ارزشــمندي بود كه 
شوراي شهر و شــهردار تهران به آن ورود كردند. تمامي تبصره هاي حمايتي دولت 
از شهرداري ها توسط سازمان برنامه وبودجه از بودجه 1401دولت حذف شده بود 
كه اين موضوع نگراني هايي را براي شــهرداري هاي كل كشور ازجمله تهران ايجاد 
كرد. چرا كه در تبصره هاي حذف شده بودجه و اعتباري براي حمل ونقل عمومي و 
ساير بخش هاي خدماتي پيش بيني شده بود و اين موضوع مي توانست به ضرر شهر 
تمام شود؛ بنابراين با برگزاري نشست هاي متعدد و نوشتن نامه به رئيس جمهور و 
همچنين حضور شهردار تهران در جلسه هيأت دولت اكثر تبصره هاي حذف شده 
به لايحه بودجه دولت بازگردانده شدند. همچنين تلاش مي كنيم در برخي از موارد 
به ويژه در بخش حمل ونقل عمومي )اتوبوس و مترو( افزايش بودجه هم داشته باشيم.

اصلاح بودجه شهر هم  كار مهم ديگري است كه در دستور مديريت شهري جديد 
قرار دارد. در دوره گذشته بودجه با افزايش چشمگير و البته غيرواقعي، غيرمنطقي و 
غيرطبيعي از 31هزار ميليارد تومان در سال 99به بيش از 48هزار ميليارد تومان در 
سال 1400رسيد كه تحقق آن عملًا امکان پذير نيست و قطعاً در پايان سال با كسري 
بودجه مواجه خواهيم شد؛ بنابراين لايحه اصلاح بودجه امسال شهرداري تهران با 
رويکرد كاهشي به شورا ارائه و اكنون در كميسيون ها مورد بررسي قرار گرفته و  روز 
يکشنبه در صحن مطرح مي شود. البته بايد تأكيد كنم كه اين كاهش بودجه هيچ 
خللي در خدمت رساني به شهروندان ايجاد نخواهد كرد؛ چراكه اعضاي كميسيون ها 
تلاش كرده اند تا كاهش حدود 10هزار ميليارد تومــان از بودجه 1400مربوط به 

بخش خدمات، پروژه هاي ضروري و حتي حقوق و دستمزد نباشد.
در مقوله مديريت شهري نکته حائز اهميت اين اســت كه عده اي گمان مي كنند 
تغييرات مديريتي در شورا و شهرداري سبب به تعويق افتادن كارها و خدمات رساني 
مي شود اما حقيقتاً اينگونه نيســت. شــهر، داراي يک طرح جامع است. مثلًا در 
موضوع حمل ونقل عمومي طــرح جامع ترافيک وجود دارد كه در شــوراي عالي 
ترافيک كشــور كه در وزارت كشــور مستقر است تصويب شــده و نشان مي دهد 
در ســال 1400چند دســتگاه اتوبوس و چه تعداد واگن مترو در پايتخت وجود 
دارد و در ســال هاي آتي چقدر بايد افزايــش يابند. علاوه بر طــرح جامع، برنامه 
5ساله توســعه شــهر تهران هم وجود دارد كه در آن كاملًا مشخص است در چه 
موقعيتي بــا چه امکانات و ظرفيت هايــي قرار داريم و چگونــه بايد حركت كنيم 
و بايد به كجا برســيم؛ بنابراين طرح جامع و برنامه 5ســاله توســعه شهر تهران، 
نقشــه راهي   برای مديريت شــهري هســتند كه اقدامات براســاس آنها صورت 

مي گيرند و اينکه چرا به تکاليف تعيين شــده عمل نشــده 
اســت؟ به عنوان رئيس شوراي شــهر تهران بايد بگويم كه 

 به نقشه تعيين شده دقت نمي شــود و نظارت دقيقي هم در سال هاي اخير وجود 
نداشته است.

 تلاش 100روزه 
براي تغيير چهره شهر

@hamshahrinews

hamshahrinewspaper
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ويژه های  امروز

روزگذشــته رئيس كل قوه قضاييه فاش كرد: در طول 
سال  هاي گذشته برخي مديران بازارسرمايه از 3مسير، 
عليه منافع ســهامداران حركت كرده اند. به زعم 
غلامحسين محسنی اژه ای دخالت هاي سليقه اي 
ناظر بــازار در بورس، دسترســي كارگزاران به 
حجم هاي عرضه و تقاضاي سهام بيش از آنچه 
سهامداران اطلاع دارند و معاملات صندوق هاي 
 سرمايه گذاري از طريق كد سهامداري حقيقي

3 نمونه از اقداماتي است كه عليه سهامداران 
اعمال  شده است.

احمد شاكري از نويسندگان و منتقداني است كه سال ها 
در برخي جوايز ارزشــمند مانند جايزه داســتان 
كوتاه »يوسف« كار داوري داستان و رمان را انجام 
داده اســت. تجربه چندوجهي و چندساحتي او 
در اين حوزه باعث شــده كه درباره جشنواره ها 
و جوايز ادبي و نحوه داوري هــا و انتخاب داوران 
جشــنواره هايي كه به طور مســتقيم با كتاب در 
ارتباطنــد، با او ديــدار كنيم و نظــر او را درباره 

جشنواره هاي خصوصي و دولتي جويا شويم.

رئيس قوه قضاييه درمورد بازار سرمايه افشا كرد
3 اقدام مديران بورس عليه سهامداران

ديدار با احمد شاكري، نويسنده و منتقد
جشنواره هاي ادبی پر سروصدا و كم بازده

5

9

مدير اسبق موزه سينما با سال ها سابقه مديريت فرهنگی،كه در 
همه اين سال ها كنار كار پژوهش، مستند هم می ساخته امسال 

با فيلم »تکيه دولت« در پانزدهمين جشنواره سينما حقيقت 
حاضر است . مستندی سند محور درباره بنايی مهم كه 
امروز از آن فقط خاطره ای به جا مانده است و تنها راه 
برای ساخت مستند استفاده از منابع آرشيوی بوده 
است و حاصل كار اين روزها در بخش نيمه بلند مسابقه 
ملی سينما حقيقت به نمايش درمی آيد. فيلمی كه 

گفتار متنش را ايوب آقاخانی انجام داده است.

صــداي حســين صفــا منش 
خواننــده موســيقي كــردي، 

آغازگــر دوران تــازه اي در حيات 
كنسرت هاي تالار وحدت است. از2سال 

كه با برگــزاري جشــنواره موســيقي فجر در 
بهمن ســال98  پرونده كنســرت در تالار وحدت بسته شد، 
اكنون با اجراي كنســرت صفامنش و گروهــش روي صحنه 
 تالار وحــدت، زندگي به مهم  ترين تالار موســيقي كشــور

 بر مي گردد.

گفت وگو با عليرضا قاسم خان، كارگردان  مستند »تکيه دولت«
ساختمانی قابل اتکا  در دل تاريخ معاصر

كنسرت خواننده كردی سريال   »نون. خ«   در تالار وحدت
 اولين كنسرت  بعد از           كرونا

16

22

مهار آتش با حضور زنان
مراحل پذيرش نيروهاي جديد آتش نشاني پايتخت اواسط زمستان 

به پايان مي رسد كه 16نفر از آنان زن هستند

3

آرامش شکننده كرونا
 8 شهر

در وضعیت نارنجی

 119 شهر
در وضعیت زرد

 321 شهر
در وضعیت آبی

 متوســطمیزان بســتری در كشــور  
در هر 100 هزار نفر

5.23

 طــول کشــید تــا مبتلایــان  روزانه 
به کرونا به زیر 2هزار نفر برسد.

461 روز

 متوســط میــزان مــرگ در كشــور 
در هر یک میلیون نفر

6.81
 لرستان   گلستان   قم  اردبیل  

 هرمزگان   بوشهر خراسان شمالی  قزوین

تعداد شهرهای با وضعيت قرمز كرونايی به صفر رسيد
استان های بدون مرگ كرونا در روز گذشته

ادامه در 
صفحه21
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 بازخواني داستان عزل شهريار از هدايت تيم ملي 
قصه اي كه 2 قهرمان داشت؛  رئيس دولت های نهم و دهم و سرمربي پراشتباه

دايي را »دايي« اخراج كرد
 رسول بهروش|  حالا ديگر صغير و كبير مي دانند كه علي دايي را محمود احمدي نژاد 

از سرمربيگري تيم ملي بركنار كرد. داستان به روز هشتم فروردين 88برمي گردد؛ به 

روزي كه تيم ملي كشورمان در مقابل ديدگان يكصد هزار هوادار خشمگين و مايوس، 

تنها شكست خانگي تاريخش را برابر عربستان سعودي تجربه كرد و عملا فرصت حضور 

در جام جهاني 2010را از دست داد. آن روز رئيس دولت وقت، تماشاگر ويژه بازي بود. 

مي گويند محمود احمدي نژاد بين 2 نيمه بازي قصد ورود به رختكن تيم ملي را داشته، 

اما علي دايي مانع از اين اتفاق شده اســت. بعد هم كه بازي را باختيم و هزاران نفر در 

اعتراض به دايي نام علي كريمي، ستاره مغضوب او را فرياد زدند، لابد احمدي نژاد فرصت 

را مغتنم شمرده و روي موج عصيان عمومي، حكم به عزل شهريار داده است. آخرين 

نفري كه بر اين واقعه تاريخي صحه گذاشته، محمد آخوندي است؛ سخنگوي سابق 

سازمان تربيت بدني. پيش از او اما اين داستان بارها و بارها نقل شده و حتي خود دايي 

هم تلويحا آن را تأييد كرده است. پس ما ديگر با چيزي به نام »راز« مواجه نيستيم. آنچه 

در دست داريم، صرفا يك واقعه تاريخي است كه نياز به بازنگري دارد.

حكايت محمود احمدي نژاد، خيل اشتباهاتش و پوپوليسم تندي كه در وجود او موج 

مي زد، مثنوي هفتادمن كاغذ است. داستان بركناري علي دايي به فرمان محمود نيز 

در همين دايره مي گنجد. حتي مخاطبان خردســال فوتبال هم مي توانند تشخيص 

بدهند كه عزل و نصب سرمربي تيم ملي به رئيس قوه مجريه مربوط نيست. پس در 

مورد كراهت اين اتفاق بحثي باقي نمي ماند. با اين حال بدون تعارف بايد گفت آنكه علي 

دايي را از سرمربيگري تيم ملي بركنار كرد، شخص »علي دايي« بود. فقط زحمت صدور 

دســتور آخر گردن محمود احمدي نژاد افتاد. حقيقت آن است كه دايي هرگز مربي 

ممتازي نبود. مي توان جنبه هاي انساني و اسطوره اي او را تا حد جنون دوست داشت. 

مي توان با لحظه اي كه به هوادار نوجوانش گفت: »فقط دست پدر و مادرت را ببوس« 

بغض كرد و اشك ريخت. مي توان به افتخار دخالت اخيرش در نجات جان يك اعدامي، 

از اعماق وجود »هورا« كشيد، اما هيچ كدام اينها ربطي به مهارت مربيگري شهريار ندارد. 

علي دايي هر چقدر استعدادياب خوبي است و سره را از ناسره تشخيص مي دهد، در بحث 

مسائل فني و تاكتيكي عمدتا ناكام بوده است. تيم هاي او معمولا زيبا و تماشاگرپسند 

بازي نمي كنند و نتايج درخورتوجهي نمي گيرند. غيراز يك قهرماني شراكتي در سايپا 

با ورنر لورانت آلماني، مربيگري علي دايي در پرخاش هاي كنار زمين او، اعتراض هاي 

مستمرش به داوران و فوتبال سكته دار و به شدت فيزيكي تيم هايش خلاصه مي شود. 

دايي تنها مربي تاريخ پرسپوليس است كه 5 مسابقه ليگي پشت سر هم را با اين تيم 

باخت و تازه از زمين و زمان طلبكار شد. او تنها مربي تاريخ سرخپوشان است كه حتي 

وقتي تيمش در كورس قهرماني ليگ سيزدهم بود، نيمي از ورزشگاه هم براي تماشاي 
آخرين و حساس ترين بازي خانگي تيمش پر نشد.

خود علي دايي بهتر از هر آدم ديگري مي داند كــه حضورش روي نيمكت تيم ملي 

در اسفند 96حاصل يك اراده فراسازماني بود. فدراســيون فوتبال در آن زمان روي 

افشين قطبي نظر داشــت و اين مربي در حاشيه بازي پرسپوليس و فجرسپاسي در 

شيراز، حتي دور افتخار زد و از هواداران خداحافظي كرد. با اين حال به شكلي عجيب، 

در آخرين لحظه اسم علي دايي به عنوان سرمربي تيم ملي اعلام شد؛ كسي كه چند 

روز قبل تر روي آنتن برنامه 90 گفته بود: »هر كسي لابي اش قوي تر باشد سرمربي 

تيم ملي خواهد شد!« دايي را همان كسي از تيم ملي كنار گذاشت كه قبلا او را به طور 

ناگهاني براي اين منصب برگزيده بود. بنابراين از اين نظر هيچ گاه جاي گله اي براي 

شهريار باقي نخواهد ماند. از ديدگاه فني اما تيم ملي او يك فاجعه تمام عيار بود. تركيب 

اين تيم در همان بازي تراژيك با عربستان، از بازيكناني مثل حسن اشجاري، حسين 

كاظمي و غلامرضا رضايي تشــكيل مي شد؛ متوســط هايي كه پيش و پس از دايي 

هرگز رنگ تيم ملي را نديدند. او كه درنهايت شتاب، هدايت تيم اول ايران را پذيرفته 

بود، در سرنوشت سازترين دقايق آن بازي جهنمي گوشه نيمكت سنگر گرفته بود و 

توان هدايت تيمش در ميانه بحران را نداشت. همين استيصال و برخي لجبازي هاي 

ديگر شــهريار، به قيمت يك جام جهاني براي فوتبال ايران تمام شد. اگر علي دايي 

شايستگي فني داشت و مي توانســت گليم تيمش را از آب بيرون بكشد، محال بود 

محمود احمدي نژاد به آن راحتي توان عزلش را داشته باشد. پاس گل واقعي به رئيس 

دولت ماجراجو و عوامگرا را خود علي دايي داد. اين واقعيت تلخي است كه در خيلي از 
افشاگري هاي اين ساليان ناديده گرفته مي شود.

  الان بايد با 21 امتياز  صدرنشين باشيم
  داربي مثبت 13

اميرحسين حسين زاده هم معتقد است مشکلات داوري و نبود VAR صدرنشيني را از استقلال 

گرفته است؛ او قبول دارد كه بازي هاي باقيمانده تيمش سخت تر از بازي هاي قبلي هستند

رئال در حالي گام به داربي  هفته پاسخ به منتقدان
مادرید مي گذارد كه 13 امتياز 

بيشتر از اتلتيکو دارد. با برد 
رئال در بازي امشب شاید لاليگا 

تشریفاتي شود

چند نکته و داده آماري كه شاید باعث نگراني يحيي؛ داستان يك مربي مصر ف گر ا
18 در مورد آینده پرسپوليس شود

19 18

19

هفته نهم ليگ برتر در حالي به پایان رسيد كه درخشش برخي از بازیکنان كاملا معنادار و به موقع بود
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رئيس جمهور پس از 2دور شركت در 
اجلاس هاي منطقه اي شانگهاي و اكو، دیپلماسی

گام ســوم خود را بــراي اولويت هاي 
منطقه اي و همســايگي سياســت خارجي دولت 
سيزدهم برداشت. سيدابراهيم رئيسي روز شنبه در 
گردهمايي روساي نمايندگي هاي ايران در كشورهاي 
همســايه حاضر شــد و افزايش تعاملات سياسي و 
اقتصــادي ايــران را از آنهــا مطالبه كرد. ســفرا و 
سركنســولگري هاي منطقه اي ايران در جلسه روز 
شــنبه رئيس جمهور با حضور وزير امــور خارجه و 
معاونان و مشاوران اين وزارتخانه حاضر بودند؛ ازجمله 
سفراي ايران در پاكستان، ارمنستان، عراق، سوريه، 
لبنان، تاجيكستان، گرجســتان، عمان، قزاقستان، 
تركيه، كويت، روسيه و قطر و سركنسولگري ايران در 
نخجوان، كربلا، كراچي، سليمانيه و آستراخان. نكته 
قابل توجه اين برنامه، حضور ســفراي كشــورهاي 
غيرهمسايه همچون چين و هند هم بود كه حكايت 
از خطاب عام و تأكيد جدي رئيسي براي فعال سازي  
ديپلماسي ايران با همه كشورهاي آسيايي ازجمله 
غيرهمســايگان داشت؛ هرچند نشســت با عنوان 
روساي نمايندگي ايران در كشورهاي همسايه برگزار 
شده است. رئيس دولت سيزدهم در صدر برنامه هاي 
سياست خارجي خود بارها اعلام كرده است: »ارتباط 
با همسايگان و كشورهاي منطقه براي ما در اولويت 

قرار دارد.«

افزایش مبادلات خارجي
رئيسي در بخشي از جلسه روز دوشنبه  خود با سفرا 
و سركنســولگري هاي ايران، خطاب به آنان تصريح 

كرد: نسبت به مسئله سياست همسايگي و ارتباطات 
و تعاملات اقتصادي، با وضع موجود قانع نشويد چون 
وضع موجود خوب نيســت. هر كشــوري كه رفتم 
پرونده اش را مطالعه كردم و گفتم وضع موجود وضع 
حداقلي است و ما را براي ارتباطات با خارج از كشور 
قانع نمي كند. رئيس جمهور با اشاره به سهم پايين 
ايران در تجارت منطقه گفت: حتي ســهم ايران با 
كشورهايي مانند عراق و ســوريه كه ميزان تجارت 
در آنها بالاست، كم است كه مي تواند ارتقا پيدا كند. 
مي توانــد در گام اول 2۰ ميليارد دلار به ۴۰ ميليارد 
دلار برسد. سوآپ گازي موضوع مهمي است كه بين 
3 كشــور اتفاق افتاده و اين نوع ارتباطات مي تواند 

الگوي خوبي باشد.

رویكرد تحول جاي تعلل و سستي
رئيس جمهور همچنين با بيــان اينكه ايجاد تحول 
از انســان هاي تحول خــواه برمي آيد، متذكر شــد 
كه »با سســتي، وادادگي و تعلــل در انجام وظايف 
و مســئوليت ها، كارهاي فردي و امــور جامعه در 
حال تحول پيش نمي رود«. رئيســي با بيان اينكه با 
بوروكراســي اداري پيچيده و كار اداري و سازماني 
معمول نمي توان تحــول را تجربه كرد و براي تحول 
بايد روحيه تحول خواه داشــت، تأكيــد كرد: امروز 
زمينه هــاي تحول وجود دارد تــا رويكرد اقتصادي 
ما برون نگر و درون زا شــود. او ســند دولت را يك 
تحول نهادي دانســت تا در مجموعه هــاي اداري، 
تحولي ايجاد شود و گفت: اين روندها و سازوكارهاي 
موجود، چابكي ندارد و پاسخگو نيست؛ سازوكارهاي 
پيچيده اي اســت كه در آن بايد تحول ايجاد شود. 

رئيسي به روساي نمايندگي هاي ايران در خارج نيز 
در همين چارچوب متذكر شد: تحول نهادي يعني، 
هم تحول رويكردي و هم تحول در شناخت بايد ايجاد 
شود. سفرا، هم هويت جمهوري اسلامي و هم منافع 
جمهوري اسلامي در خارج از كشــور را نمايندگي 
مي كنند كه اين رسالت مهمي است و ظرفيت هاي 
عظيم موجود در اين حوزه مي طلبد كه در مواجهه با 
سختي ها و كاستي ها خسته نشويم و كار را با جديت 

پيگيري كنيم.

حمایت از سرمایه گذاري در كشور
رئيســي در تذكر ســوم خــود خطاب به ســفرا و 
سركنســولگري هاي منطقه اي ايران وظايف آنان 
نسبت به ايرانيان مقيم خارج از كشور را يادآور شد 
و گفت: كار وزارت خارجه در ارتباط با ايرانيان خارج 
از كشور فقط حل مشكلات حقوقي يا كنسولي آنها 
نيست، بلكه دولت نسبت به هموطنان مقيم خارج 
كشور كه متعلق به اين خاك هســتند هم وظيفه  
دارد. او با بيان اينكه بسياري از ايرانيان خارج كشور 
مايل به سرمايه گذاري در كشــورند كه بايد از آنها 
حمايت شود، گفت: بايد موانع سر راه ايرانيان خارج 
از كشور را كه تمايل قلبي آنان ايران و سرمايه گذاري 
در اين كشــور اســت، برطرف كنيم. اگر لازم است 
تضمين هايي به آنها داده شود و احساس كنند سود 

سرمايه گذاري شان تضمين شده است.

معرفي ظرفيت هاي ایران به همسایگان
براســاس گزارش ايرنا، رئيس جمهور با بيان اينكه 
شناخت ظرفيت هاي داخل كشور براي نمايندگي ها 
و شــناخت عميق ظرفيت هاي كشوري كه در آنجا 
ماموريت دارند بسيار مهم است، يادآور شد: شناخت 
اين ظرفيت ها براي تبــادل آن ها وقت و اراده جدي 
مي خواهد. در برخي كشــورها به مــا مي گويند ما 
نمي دانســتيم اين ظرفيت ها در ايران وجود دارد. 
هنگامي كه به اين كشورها مي رويم، برخي محصولات 
فناورانه را هديــه مي بريــم و مي گوييم جمهوري 
اسلامي به رغم تهديدها و تحريم ها به اين پيشرفت ها 
دست يافته اســت. ايران ظرفيت هاي فراواني دارد 
و بايد ظرفيت هاي خود را به كشــورهاي منطقه و 
همسايگان معرفي كند. نمايندگان جمهوري اسلامي 

بايد در اين زمينه نقش جدي ايفا كنند.

ایفاي نقش در توسعه كشور
رئيس جمهور با اشــاره به نقش وزارت امور خارجه 
در پيشرفت و توسعه كشــورها گفت: مگر مي شود 
كشوري پيشرفته باشــد و وزارت خارجه اش سهم 
ايفا نكند. بايد نقش ارتباطات با همسايگان، منطقه 
و سراســر دنيا را ببينيم؛ مثلًا در همين كشورمان 
بايد ببينيم در مبارزه با كرونا رمز موفقيت كشور در 
چه بود؛ اگر وزير همان اول ســتاد تشكيل نداده بود 
و ســفراي ما در چين و روسيه پيگيري نمي كردند، 

رئيس جمهور فعال سازی ظرفيت های ديپلماسی منطقه ای ايران را از وزارت خارجه مطالبه كرد

7 فرمان رئيسي به نمایندگان ایران در خارج
گزارش

 هراس واشنگتن
 از توسعه صنعت پهپادي ایران

طرح »متوقف كردن پهپادهاي ايران« در كميته امورخارجي مجلس 
نمايندگان ايالات متحده آمريكا به تصويب رسيد تا تصميم سازان اين 
كشور گام ديگري در افزايش تحريم هاي ايران و همچنين سنگ اندازي 
درمسير توسعه صنعت پهپادي كشورمان بردارند؛ اقدام خصمانه اي 
كه به نظر مي رسد جلوگيري از پيشرفت هاي داخلي صورت گرفته در 

اين حوزه را هدف قرار داده است.
تصويب اين طرح درحالي است كه پيش از اين تعدادي از نمايندگان 
جمهوريخواه و دمكرات مجلس نماينــدگان آمريكا با ابراز نگراني از 
توانمندي پهپادي جمهوري اســلامي ايران، طرحي را براي مقابله با 
آن ارائه كرده  بودند كه پيشرفت هاي تكنولوژيك كشورمان را در اين 

عرصه هدف قرار داده است.
براســاس آنچه رويترز گزارش داده، اين طرح كه بــا عنوان »قانون 
توقف پهپادهاي ايــران« ارائه شده اســت، در هماهنگــي كامل با 
تحريم هاي فعلي عليه ايران اســت و عرضه، فــروش يا انتقال پهپاد 
را نيز دربر مي  گيرد؛ طرحي كه از ســوي گريگوري ميكس، نماينده 
دمكرات و رئيس كميته روابط خارجي مجلس نمايندگان، مايكل مك 
كال، نماينده جمهوريخواه، تد دوچ، نماينده دمكرات و جو ويلسون، 
نماينده جمهوريخواه ارائه شده بود. اين قانونگذاران آمريكايي هدف 
از ارائه چنين طرحي را ممانعت از دستيابي ايران و هم پيمانان آن به 
پهپادهايي اعلام كرده اند كه به اعتقاد آنان، مي توانند براي حمله به 

آمريكا يا متحدان آن مورد استفاده قرار گيرند.
نگراني آمريكايي ها از توسعه صنعت پهپادي ايران اما مسبوق به سابقه 
است؛ چندي قبل رئيس ستاد فرماندهي مركزي ارتش آمريكا موسوم 
به »سنتكام« با اعتراف به توان پهپادي جمهوري اسلامي ايران تأكيد 
كرده بود كه توســعه صنعت پهپادي ايران، برتري هوايي آمريكا در 
منطقه غرب آســيا را از بين برده اســت. كنث فرانك مك كنزي در 
گزارشي مكتوب به كميته خدمات مسلح مجلس نمايندگان آمريكا 
اعلام كرده بود كه استفاده گســترده ايران از پهپادها در اندازه هاي 
كوچك و متوسط به منظور شناسايي و حمله، سبب شده كه آمريكا 
براي نخستين بار از زمان جنگ كره، بدون برتري هوايي كامل عمليات 
انجام دهد. آنتوني بلينكن، وزيــر امورخارجه آمريكا نيز چندي قبل 
اعلام كرد كه »بــراي مقابله با فعاليت هاي ايــران« از همه ابزارهاي 
موجود براي جلوگيري، بازدارندگي و از بين بردن شبكه هاي تداركاتي 
كه مواد و فناوري مرتبط با پهپاد را به ايران عرضه مي كنند و همچنين 
نهادهاي ايراني كه در چنين گسترشي دست دارند، استفاده خواهد 
كرد؛ موضوعي كه نشــان دهنده هراس تصميم ســازان آمريكايي از 

توسعه صنايع دفاعي در جمهوري اسلامي ايران است.
برهمين اساس هم بود كه چندي قبل وزارت خزانه داري ايالات متحده 
تحريم هاي جديدي  عليه ۴فرد و 2نهاد ايراني اعمال كرد كه دليل آن 
»حمايت از برنامه  توسعه هواپيماهاي بدون سرنشين ايران و تهديد 
منافع آمريكا« اعلام شد؛ اقدامي كه در ادامه فرافكني هاي اين كشور 

در زمينه توسعه صنايع دفاعي جمهوري اسلامي ايران انجام شد. 

گسترش روزانه قدرت با منطق استراتژیك 
فرمانده كل سپاه در آيين الحاق١١٠شــناور تندرو و موشك انداز 
به سازمان تجهيزات رزمي عملياتي نيروي دريايي سپاه با بيان اينكه 
مصمم هستيم به شكل روزانه قدرت خود را گسترش دهيم، گفت: 
توليد قدرت براي ما يك عادت نيست، بلكه الهام يافته از يك راهبرد 
نيرومند است، از يك منطق استراتژيك تبعيت مي كند و كاملًا هدفمند 
و هوشمندانه اين توســعه قدرت اتفاق مي افتد. به گزارش فارس 
سرلشكر پاسدار حسين سلامي افزود: ما در عرصه يك تحريم ظالمانه 
جهاني، درحال گسترش قدرت دفاعي خود هستيم و منطقي كه ما را 
براين موضوع ترغيب مي كند و حكمــت راهبردي كه از قلب به زبان 
رهبر انقلاب جاري مي شود بر اين اساس شكل گرفته كه امروز يا بايد 
قدرتمند بود و آزاد زندگي كرد يا اگر مسير ضعف را پيش  گيريم بايد 
اسير دشمن شويم. وي با تأكيد بر اينكه ما مي خواهيم آزاد، مستقل، 
با اعتبار، عزيــز و قدرتمند زندگــي كنيم، ادامه داد: سال هاســت 
جهانخواران، مستكبران و صاحبان قدرت هاي شيطاني و راهبردهاي 
تجاوزكارانه و ظالمانه، منطقه جهان اســلام و غرب آسيا را كه از ديد 
الهي وادي ايمن اســت به ميدان آشــوب، جنگ، اشــغال و آوارگي 
تبديل كرده اند. سردار سلامي همچنين با تأكيد بر اينكه مادامي كه 

به استقلال، اقتدار و منزلت علمي و فني بالا نرسيم، مستقل نيستيم، 
اضافه كرد: تأثير استراتژي خنثي سازي اثرات تحريم اين است كه ما 

مسير استقلال واقعي را طي مي كنيم.

شناورهاي پيشرفته سپاه چه قابليت هايي دارند؟
پيوستن ١١٠شناور پيشرفته دريايي به ناوگان دفاعي نيروي دريايي سپاه كه ديروز طي مراسمي با حضور 

فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي محقق شد، گام بلند ديگري به حساب مي آيد كه توان دفاعي 
كشور را به صورت محسوسي ارتقا مي دهد؛ شــناورهايي كه با بهره گيري از توان و تخصص نيروهاي 

داخلي ساخته شــده و توان رزمي- عملياتي نيروي دريايي سپاه را در سطح قابل ملاحظه اي افزايش 
مي د هد. اين شناورها كه به گفته مسئولان مربوطه با همكاري صنايع دفاعي وزارت دفاع، سازمان 

جهاد و تحقيقات خودكفايي نيروي دريايي ســپاه، كارخانه شــهيدمحلاتي بوشهر و شركت هاي 
دانش بنيان ديروز وارد فاز بهره برداري شــدند، مأموريت هاي دريايي ويژه اي را برعهده 

دارند و قرار است در سطح آب هاي جنوب كشور؛ از اروند خوزستان گرفته تا چابهار در 
سيستان وبلوچستان، با هرگونه تهديد از سوي دشــمنان مقابله كنند و در آب هاي 

خليج فارس و درياي عمان عمليات  رزمي و لجستيكي انجام دهند. اطلاعاتي كه 
از ويژگي هاي اين شناورها منتشر شده، نشان دهنده قابليت هاي بالاي 

رزمي و شناسايي آنهاست.

عاشورا راكت انداز

شناور راكت انداز با قابليت حمل 
نيرو كــه از رده عاشــورا و با نام 
RIB-33شناخته مي شود، يكي از 
پرتعداد ترين شناورهاي تندروي 

سپاه است.
مشخصات فني:

   طول: حدود ١٠متر

   پهنــاي بدنه: حــدود 2/7متر 
عرض

   قــدرت: 2موتور35٠اســب 
بخاري و قابليت حمل 8سرنشين

   ســرعت: تــوان رســيدن به 
ســرعت 55گره دريايــي معادل 

حدود ١٠2كيلومتر بر ساعت

 قدرت آتش: دارابودن  
راكت انداز ١١لوله 

١٠7ميلي متري، تيربار 
١2/7ميلي متري 

ذوالفقار موشك انداز

شــناور تندروي ذوالفقــار به عنوان يك 
شناور »گشــت دريايي و تهاجمي« مطرح 
است و براساس ايده »حمله سريع« به 
كشتي هاي دشمن طراحي و به موشك هاي 
ضدكشــتي ميانبــرد و ســامانه راداري 

دريايي تجهيز شده است.

مشخصات فني: 
  طول: در حدود ١۶متر

   پهناي بدنه: حدود ۴متر
   ارتفاع ستون: ١متر

   بارگيري استاندارد: ١۴تن 
  برد عملياتي: 32٠مايل دريايي، معادل حدود 57۶كيلومتر 

  قدرت آتش: توان تجهيز با 2تيربار ١2/7ميلي متري در عقب و جلو و موشك كوثر با 
برد 25كيلومتر 

عاشورا اژدرافكن

قايق هاي تندروي عاشورا از نخستين شناورهاي مسلح سپاه پاسداران به شمار 
مي رود كه در دوران جنگ تحميلي توان رزمي خود را به رخ دشمن كشيد. توان 
رزمي اين شناور پس  از دفاع مقدس ارتقا يافت و از يك شناور »گشت ساحلي« 

به يك شناور رزمي با توان مناسب تبديل شد.

مشخصات فني:
    وزن: حدود 3٠تن

    سرعت: حدود 9٠كيلومتر بر ساعت
    قدرت آتش: توان شليك اژدر زيرسطحي

شناور ويژه رعد

»رعد« ازجمله شناورهاي نســل جديد نيروي دريايي ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامي به حساب مي آيد كه از قابليت هاي مهمي در حوزه توان رزمي برخوردار 
بوده و ســرعت و طراحي منحصربه فرد، از ويژگي هاي اين شــناور اســت. مانور 
فوق العاده زياد، آب خور كم و دقت در ســلاح هاي به كار برده شده در اين شناور  

زياد است.

مشخصات فني:
    طول: حدود 7/5متر

     قدرت: برخــورداري از 2موتور خــارج از بدنه 
قدرتمند احتمالا 25٠اسب بخار

     سرعت: حدود 55گره دريايي
     قابليت ويژه: توان حركت در اقيانوس

ناصر پشتيباني

»ناصر پشتيباني« ازجمله شــناورهاي تداركاتي مورد استفاده در نيروي دريايي 
ســپاه پاســداران به شــمار مي رود. از قابليت هايي كــه نســل اول آن در اواخر 
دهه8٠شمسي به نيروي دريايي سپاه ملحق شد و نسل دوم اين شناور در اواسط 
دهه9٠وارد ناوگان شد كه كشيده تر بود. درحال حاضر گفته مي شود نسل سوم 

اين شناور با طراحي متفاوت تري به بهره برداري رسيده است.

مشخصات فني:
   طول: حدود 33متر 

   پهناي بدنه:      حدود 7/8متر
   قدرت: ۴موتوره به قدرت ١١35اسب بخار و برد 85٠مايل دريايي

  سرعت: 27گره دريايي
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خبرخوش خنثی سازی تحریم ها؛ به زودی
سخنگوي وزارت امور خارجه در یك برنامه تلویزیوني با اشاره به مناسبات ایران با 15كشور همسایه خود 
در دولت سيزدهم گفت: سفر رئيس جمهور به عنوان رئيس جمهوري اسلامي ایران به تك تك این كشورها 
برنامه ریزي شده است و به زودي برخي از سران این كشورها ازجمله تركيه در تهران خواهند بود. برنامه 
جدیدي را در وزارت امور خارجه آغاز كردیم به عنوان نقشه راه و سندهاي ۲۰ساله با كشورهاي همسایه كه 
با روسيه تقریباً نهایي شده است تا مانند نقشه راه ۲5ساله اي كه با چين تدوین كردیم با كشورهاي همسایه 
بتوانيم آنها را انجام بدهيم. در حوزه هاي پولي، مالي و همچنين توســعه صادرات با كشورهاي همسایه 
گشایش هاي جدي اتفاق افتاده است؛ براي مثال در 1۰۰ روز گذشته روابط اقتصادي با تاجيكستان دو و نيم 
تا سه برابر وسعت پيدا كرده است. در سفر اخير رئيس جمهور به تركمنستان موانع توسعه روابط اقتصادي را 
مرتفع كردیم و با برخي كشورهاي همسایه در حوزه هاي پولي و مالي گشایش هایي، هم اتفاق افتاده و هم در 
دست پيگيري است. ان شاءالله در روزهاي آتي در حوزه خنثي سازي  تحریم ها خبرهاي بهتري در راه است.

ث
مك

نمي توانستيم در اين زمينه موفق شويم.
 رئيســي با بيان اينكه نبايد نسبت به كار پيشينيان 
نيز بي توجه بود، ادامه داد: كرونا در داخل كشور بوده 
است، اما سهم وزارت خارجه در موفقيت هاي حاصله 
بسيار مهم بود چون بســياري از مشكلات كشور با 
توليد داخلي و واردات حل مي شود و وزارت خارجه در 
اين دو حوزه فعال عمل كرد و اين روند بايد ادامه يابد. 
با نقش آفريني وزارت امور خارجه در مبارزه با كرونا، 
دولت موفق شد و ۷۴ درصد مردم 2 دوز واكسن كرونا 
را دريافت كردند. بايد در ديگر بخش ها ازجمله حوزه 
فرهنگي هم وزارت خارجه در دولت مردمي فعال تر 

عمل كند.

سفرا گزارش عملكرد بدهند
رئيس دولت ســيزدهم همچنين به ســفراي ايران 
يادآور شد: تك تك سفرا بايد درباره نقش و اقدامات 
خود درباره فناوري هاي كشورو انتقال تكنولوژي به 
داخل كشــور گزارش دهند تا مشخص شود سهم 
هريك از ســفرا و نمايندگان اقتصــادي و تجاري 
ســفارت ها در اين نوع از ارتباطات چيست. سفراي 
ايران در هند و پاكستان بايد مشخص كنند كه سهم 
اين دو كشــور در اقتصاد ديجيتال و برنامه نويسي 
چقدر است، اين دو كشور به اندازه اقتصاد نفتي ايران 
در اين زمينه ســرمايه گذاري كرده اند و مي توان با 
توجه به ظرفيت كشــور و نيروهاي آماده از اين نوع 
تعاملات بهره  برد و سفير ما بايد بيلان كاري و گزارش 

ارائه دهد.

پيگيري خنثي سازي تحریم ها
رئيســي در بخش ديگري از سخنانش خنثي سازي 
تحريم ها را از ســفراي منطقه اي ايران مطالبه كرد 
و گفت: سياست همســايگي و ارتباط با همسايگان 
در جهت مقابله و خنثي ســازي تحريم ها، حركت 
راهبردي و استراتژيك و نه تاكتيكي براي جمهوري 
اسلامي اســت كه با توجه به شناخت آقاي صفري، 
معــاون اقتصادي وزيــر امور خارجــه و همراهي و 
همكاري سفرا اين اســتراتژي با قوت پيش خواهد 
رفت. او تأكيد كرد: در اين دولت وزير امور خارجه و 
بخش هاي مختلف دولت، هم تلاش براي خنثي سازي 
تحريم ها و هم اقدام جدي براي رفع آنها را در دستور 
كار قرار داده اند و تمام تصميمات ما در حوزه فروش 
نفت و منابع مالي بر اين اســت كه اگــر تحريم ها 
ادامه يافت چگونه بتوانيم كشــور را مديريت كنيم. 
رئيس جمهور با بيان اينكه برخــي مي گفتند ما در 
مذاكرات )برجامي( به طور جدي شركت نمي كنيم و 
يا برنامه نداريم، گفت: جمهوري اسلامي در مذاكرات 
عزتمندانه شركت كرد و با ارائه متن نشان داد كه در 
مذاكره جدي است. امروز هم اگر طرف مقابل مصمم 
به رفع تحريم ها باشــد، توافق خوبي صورت خواهد 

گرفت و ما حتما به دنبال اين توافق خوب هستيم. 
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 پذیــرش 116نیــروی جدیــد 
آتش نشانی در مراحل پایانی قرار گزارش 1 

دارد و تــا اواخــر ســال نیروهای 
تازه نفس )100نفر نیروی مرد و 16نیروی زن(، 
وارد مركز آموزش ســازمان آتش  نشــانی شهر 
تهران در صالح آباد می شوند . این نیروها پس از 
فراگیری تخصص های لازم وارد ایستگاه ها شده 
و در ماموریت ها  شركت می كنند. این كار برای 
نخستین بار است كه در پایتخت انجام می شود 
اما از زمان حضور مولی ویلیامز، نخســتین زن 
آتش  نشــان در نیویورك 203سال و از تأسیس 
نخستین ایستگاه آتش نشــانی بانوان و فعالیت 
11زن آتش نشــان در كــرج حدود 11ســال 
می گــذرد و اكنــون مدیریت شــهری تهران 
گام هایی بــرای جذب نیروی زن آتش نشــان 
برداشته اســت. این موضوع اولین بار آذر سال 
گذشــته در صحن پارلمان شهری مطرح شد و 
اعضا هم با جــذب 16نیروی زن آتش نشــان 
موافقــت كردند. همــان روز مهــدی داوری، 
مدیرعامل سازمان آتش نشــانی شهر تهران در 
مصاحبه با همشهری از جذب آزمایشی نیروهای 
زن آتش نشــان خبر داد و گفت: »در برخی از 
عملیات ها مانند محبوس شدن خانم در خودرو 
و... قطعا نیاز به حضور زنان آتش نشان به عنوان 

نیروهای امدادی هســت و ازاین رو جذب زنان 
آتش نشان همواره یكی از مطالبات سازمان بود 
كه با تصویب شورای شهر این مجوز داده شد. این 
كار نخستین بار است كه در تهران انجام می شود 
و نیاز به بررســی و شناسایی مشــكلات و رفع 
نواقص اســت. به همین دلیــل در مرحله اول 
16نیروی زن آتش نشان جذب سازمان می شوند 
و پــس از آنها تعــداد نیروهــای زن را افزایش 
می دهیم.« قرار بود آذر امســال فرایند جذب 
نیروهای جدید آتش نشانی )116نیرو( تمام شود 
اما به دلیل نبود برخی  سازوكارها این امر به تأخیر 
افتاد و تا پایان ســال وضعیت نیروهای جدید 

تعیین تكلیف می شود.

رقابت 6هزار داوطلب
دی ماه سال گذشــته فرم استخدام روی سایت 
سازمان آتش نشــانی قرار گرفت و برای انتخاب 
بهترین هــا مانند هر آزمون دیگری مقرر شــد 
بیش از ظرفیت ثبت نام انجام شــود؛ بنابراین 
6هزار داوطلب متقاضی شركت در آزمون شدند 
كه به دلیل شیوع سویه های مختلف كرونا آزمون 
علمی با تأخیر 12تیرماه امســال برگزار شد و 
1137نفر )هزار نیــروی مرد و 137نیروی زن( 
پذیرفته شدند و به مرحله رقابت های عملی راه 
یافتند. این مرحله از اواخر مهر تا اوایل آبان در 
مجموعه ورزشی انقلاب برگزار شد و داوطلبان 
در 6بخش انعطاف پذیری بدن، قدرت دســت، 

پلانك ثابت )حركت تعادلی(، بارفیكس، حركات 
تركیبی و دوی 1600 متر، رقابت كردند. به گفته 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهر تهران، نتایج 
این مرحله از آزمون هفته آینده اعلام می شود. 
مهدی داوری تأكید كرد: »ثبت امتیازات آزمون 
دو مرحله و انجام تســت جســمانی و گزینش 
نیروها و انتخاب 116نیروی مجرب تا اواســط 
بهمن به طول می انجامد و ســپس 100نیروی 

مرد و 16نیروی زن بــرای گذراندن دوره های 
آموزشی وارد مركز آموزش سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری تهران در صالح آباد 
می شوند كه ممكن است این كار تا پایان سال به 

طول بینجامد.«

حضور زنان در مأموریت ها
قرار نیست زنان آتش  نشان كارهای اداری انجام 

دهند بلكه به گفته مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
در مأموریت ها  شركت می كنند. مهدی داوری به 
همشهری گفت: »در مقایسه با مردان آتش نشان، 
ســاعت شــیفت كمتری برای زنان آتش نشان 
پیش بینی شــده اما چون دوره های تخصصی را 
فراگرفته اند قطعا مانند سایر نیروهای آتش نشان 
در مأموریت های امداد و نجات و حریق شركت 

می كنند.«  

مدیریت شهر

 جمع آوری معتادان متجاهر
 جدی تر از گذشته

 شهردار تهران: گام اول جمع آوری معتادان متجاهر 
تعیین تكلیف پاتوق ها و خانه های پلاك قرمز است

شهردار تهران گفت: بعد از جمع آوری باید درمان، سم زدایی، اشتغال 
و حرفه آموزی، هویت یابی و آشــنایی با خانــواده معتادان متجاهر 
انجام شود. به گزارش پایگاه خبری شهر، علیرضا زاكانی، در جلسه 
بررسی آسیب ها و معضلات اجتماعی با محوریت جمع آوری معتادان 
متجاهر گفت: جمع آوری معتادان متجاهر از سطح شهر امری بزرگ 
است تا چهره شهر تطهیر شود و دستگاه هایی مانند ناجا، بهزیستی، 

استانداری و... در كنار شهرداری به این موضوع ورود پیدا كرده اند.
شهردار تهران با تأكید مجدد بر این نكته كه در جمع آوری معتادان 
متجاهر به فصل اجرا نزدیك شــده ایم، ادامــه داد: حل معضلات 
اجتماعی صورت های مختلفی دارد. برای حل معضل معتادان متجاهر 
اقدام های بسیاری انجام شده اســت و دستگاه های دیگر نیز در این 
زمینه مسئول هستند، اما بزرگ بودن كار موجب شده همواره بخشی 
از كار روی زمین بماند. شهردار تهران با بیان اینكه مهم ترین مشكل 
در جمع آوری معتادان قبول مسئولیت آن است، گفت: برای حل این 
مشكل قرارگاهی با مجموعه های مختلف شكل گرفت كه جلسات آن 

هفتگی برگزار می شود تا مسائل كلان و بین بخشی هماهنگ شود.
زاكانی ادامه داد: گام اول جمع آوری معتادان متجاهر و تعیین تكلیف 
خانه های پلاك قرمز و پاتوق هایی مانند دره فرحزاد و مناطقی مانند 

2، 16، 1۵، 12و... است.
زاكانی افزود: در كنار این موارد خانواده معتادان متجاهر نیز باید مورد 
توجه قرار بگیرند؛ زیرا اگر یك فرد به مسیر خطا رفته است خانواده 
او نباید آسیب ببیند و مشكلی برای خانواده اش پیش بیاید. در ادامه 
نیز باید به 30هزار زندانی در تهران اشاره كنم كه خانواده های آنها 
نیز باید حمایت شــوند. زاكانی گفت: بعد از معتادان متجاهر، وارد 
مقوله كودكان كار می شویم كه مناطق بیشتری از پایتخت را درگیر 
می كند؛ زیرا تكدی گری و زباله گردی عملیات گسترده تری است كه 
زیرساخت های خدمات شهری باید به گونه ای باشد تا شرایط برای این 

دست از اقدام ها فراهم نباشد.

درمان۵هزار معتاد متجاهر
معاون حمایت های اجتماعی سازمان رفاه، خدمات و مشاركت های 
اجتماعی شهرداری تهران نیز در این جلسه جزئیات درمان ۵هزار 

معتاد متجاهر توسط شهرداری تهران را تشریح كرد.
سعید شرف دوست گفت:  شهردار تهران از سوی وزیر كشور به عنوان 
رئیس قرارگاه اجتماعی شــهر تهران انتخاب شده است و باید یك 
یا چند مركز درمانی برای این ۵هزار نفر كه شــهردار تهران متعهد 
به درمان آنها شده ایجاد شــود. اولویت با كسانی است كه در مراكز 
غربالگری بهزیستی پذیرش نمی شوند و همچنین افرادی كه توسط 
پلیس جذب می شوند كه با فرایند مددكاری آنها را مجاب به درمان 
می كنیم. با توجه به این زیرســاخت ها و كمك پلیس نســبت به 
شناسایی معتادان اقدام می شود و پس از جذب، كار درمان آنها آغاز 
خواهد شد. شرف دوست درباره شیوه درمان این افراد گفت: پس از 
ثبت اطلاعات این افراد، نسبت به شناسایی خود و خانواده هایشان 
اقدام می كنیم و پس از سم زدایی مسئله بازپیوند خانواده انجام خواهد 
گرفت، اما نخستین قدم این است كه خود فرد به شناخت خودش 

برسد و به مرور درمان جسمی و روحی انجام می شود.
وی با بیان اینكه به موازات درمان، مــددكاران خانواده را پیدا كرده 
و فرایند مــددكاری را روی خانواده این افراد بــرای بازپیوند انجام 
می دهند، خاطرنشان كرد:  همزمان كه فرد معتاد در مركز درمانی، 
درمان می شود و بعد از آن مورد مهارت آموزی قرار می گیرد، خانواده 
این فرد نیز آموزش می بیند. معاون حمایت های اجتماعی سازمان 
رفاه، خدمات و مشاركت های اجتماعی شهرداری تهران با بیان اینكه 
این دوره درمان ۹ ماه تا یك سال است، گفت: البته این آغاز كار است 
و حداقل 3ســال باید وضعیت این فرد درمان شده توسط مددكار 

پیگیری شود تا این فرد به طور كامل از چرخه اعتیاد خارج شود.
شرف دوست در پاســخ به این ســؤال كه پیش از این نیز در دوره 
مدیریت شهردار اسبق طرح های اینچنینی در قالب بهاران اجرا شده 
بود، تصریح كرد:  طرح قبل از پایه اشــكال داشت؛ چراكه سم زدایی 
و صیانت از فرد انجام نمی گرفــت و دوره 6ماهه خوب نبود، اما حالا 
قرار است با هنردرمانی و با اتكا به مسائل معنوی كار درمان این افراد 
آغاز شود و تلاش می كنیم در این دوره یك ساله درمان با شناسایی 

خانواده هایشان آنها را به خانواده ها پیوند دهیم.
وی با بیان اینكه هم اكنون به اذعان پلیس تنها ۵درصد از افراد درمان 
می شوند و بهبود می یابند و مابقی پس از خروج از مراكز ترك اعتیاد 
دچار لغزش می شوند، گفت: این نشان می دهد در درمان این افراد تنها 
دسترسی محدود شده و كار روانی روی آنها انجام نشده است كه ما 
می خواهیم كار فرهنگی، هنری، معنوی و خودشناسی را روی این 
افراد انجام دهیم. در كشورهای دیگر همچون مالزی این روش موفقی 
بوده است. برای خودشناســی این افراد الزاما نباید تنها روانشناس 
كار كند، بلكه روحانیون و... نیز باید پای كار بیایند تا درمان و نجات 
این افراد انجام گیرد. شرف دوست درباره زمان آغاز رسمی این پروژه 
گفت:  دكتر زاكانی تأكید جدی بر این موضوع دارد و تلاش بسیاری 
انجام داده است و پیش بینی می شود تا 3- 2 ماه آینده 2 تا 3هزار نفر 
را پذیرش كنیم كه بخشــی از این افراد اصطلاحا رسوب كرده های 
گرمخانه ها هستند. بخش دیگر نیز توسط نیروی انتظامی از سطح 

شهر جذب شده و به مراكز درمانی می آیند.
معاون حمایت های اجتماعی سازمان رفاه، خدمات و مشاركت های 
اجتماعی شهرداری تهران در پاســخ به این سؤال كه آیا شهرداری 
به پروسه سم زدایی این معتادان وارد می شود؟ گفت: ما به سیستم 
سم زدایی وارد نمی شویم، بلكه از مؤسسات دارای مجوز از بهزیستی 
استفاده می كنیم، اما برای مددكار و نیروی انسانی كه در این طرح 
استفاده می شوند دوره آموزشی تدوین كرده ایم. ما زیرساخت های 
موجود را داریم، اما نیاز به بازسازی و احیا دارند كه این اقدامات قبل 
از آغاز طرح تكمیل می شود. جلسه بررســی آسیب ها و معضلات 
اجتماعی با موضوع بررسی آسیب ها و معضلات اجتماعی با حضور 

شهرداران و نمایندگان مناطق 2، ۴،۵، 12، 1۵،16و 1۹ برگزار شد.

    زینب  زینال زاده
خبر نگار

10 اقدام شهرداری در  100روز
همشهری بخشی از اقداماتی را كه از 11شهریور ماه تا كنون در دوره مدیریت شهری جدید در پایتخت انجام شده، بررسی كرد

11شهریور امسال دوره جدیدی از مدیریت شهری پایتخت با صدور 
حكم علیرضا زاكانی به عنوان كلیددار شهر تهران از سوی وزیر كشور گزارش 2

آغاز شد. اگرچه پیش از آن شورای ششم شهر تهران، تشكیل جلسه 
داده بود و كارهای شهر با حضور سرپرست شهرداری، صورت می گرفت اما از آن 
تاریخ به بعد، فصل جدیدی برای اداره پایتخت ایران، باز شد. به گزارش همشهری، 
حالا از 11شهریور تا امروز 100روز می گذرد. در این مدت تحولاتی در شهر رخ داده 
است. بیماری كرونا كاهش یافته اما آلودگی هوا در فصل سرد خود را نشان می دهد. 

حمل ونقل شهری همچنان با مشكل فرسودگی ناوگان روبه رو ست و درآمد های 
پایتخت به تناسب مشكلات اقتصادی كشور همچنان كمتر از مخارج این كلانشهر 
هستند. با وجود این، تصمیم های مهمی برای تهران گرفته شده است؛ تصمیماتی 
كه نتیجه اجرای آنها خیلی زود نمایان شده؛ مثل همكاری شهرداری با ستاد ملی 
مقابله با كرونا و وزارت بهداشت برای گسترش مراكز واكسیناسیون. این موضوع 
سبب شده تا واكســن كرونا حتی به افراد بی ســرپناه، كودكان كار و ساكنان 
آسیب پذیر روستاهای حاشیه ای شهر هم تزریق شود. كاهش هزینه ها و پایش 

صحیح تمام درآمدها نیز بلافاصله پس از شهردار شدن زاكانی، در دستور كار قرار 
گرفت كه نتیجه آن، حل مشكلات مالی حقوق و دستمزد كاركنان و هزینه های 
مربوط به نگهداشت شهر است. با این حال، برخی تصمیم ها نیاز به زمان دارند. به 
هرترتیب، در زیر مرور كوتاهی بر اقدامات انجام شده طی این 100روز داشته ایم. 
طبیعتا برگزاری جلسات، ملاقات ها و صدور احكام در این فهرست قرار ندارد و 
ممكن است برخی از اقدامات نیز از قلم افتاده باشد. در عین حال بیشتر اقدامات 
عملی كه نتیجه آن برای شهروندان قابل مشاهده باشد، مورد نظر قرار گرفته است.

17شهریور؛ ممنوعیت واگذاری املاك شهرداری
شهردار تهران یك هفته بعد از انتصاب خود در نامه ای خطاب به معاونان، مشاوران، شهرداران مناطق ۲۲ گانه 
هرگونه واگذاری املاك، اراضی و اموال غیرمنقول شهرداری را تا اطلاع ثانوی ممنوع اعلام كرد. در این نامه 
آمده است: »نظر به اهمیت و حساسیت تصمیمات متخذه در هیأت مدیره سازمان ها و شركت های وابسته 
به شهرداری تهران در راستای بهبود عملكرد واحدهای مذكور ضروری است هرگونه عزل و نصب و جابه جایی 

اعضای هیأت مدیره های یادشده و مدیران عامل با تأیید این جانب صورت پذیرد.«

1۹ مهر؛ افتتاح ایستگاه متروی شهید رضایی
ایســتگاه شــهید رضایی در خط ۶ مترو و در منطقه شــلوغ و پر رفت وآمد تهران با حضور شــهردار افتتاح شد. 
ایستگاه شهید رضایی، سیزدهمین ایستگاه خط ۶ محسوب می شود كه در خیابان هفده شهریور، پایین تر از 
میدان خراسان قرار دارد. عملیات عمرانی این ایستگاه پس از ۶ سال و با صرف هزینه ای در حدود ۳۰۰ میلیارد 
تومان به پایان رســید. شــهردار تهران پس از مراســم افتتاح ایســتگاه متروی شــهید رضایی با قطار به سمت 

ایستگاه متروی دولت آباد حركت كرد.

27مهر؛ 1200حساب شهرداری یكی شد
با دستور شهردار تهران، برای كاهش هزینه ها و فساد و افزایش میزان رصد برای دخل و خرج، ۱۲۰۰حساب بانكی 
در شهرداری تهران به یك حساب تبدیل شد. زاكانی در این باره گفت: »این موضوع با تمهیدات پیش بینی شده 
شــفافیت بیشــتری را در پی دارد.« او همچنین عنوان كرد: » هفته ای نبود كه محكومیت های میلیاردی برای 
شهرداری تهران صادر نشود. بر همین اساس مسیری را طی كردیم تا طبق آن هیچ پرداختی را بدون انجام سهم 

قانونی آن قبول نكنیم. با این حساب، اكنون هیچ مشكلی برای پرداخت حقوق و دستمزد پرسنل نداریم.«

حكم جنجالی لغو شد
علیرضا زاكانی با نگارش نامه ای رسما حكم انتصاب دامادش را كه در روزهای گذشته حاشیه ساز شده بود، لغو 
كرد. او در متنی كه برای لغو حكم منتشر كرد، نوشت: » این انتصاب به دلیل نسبت فامیلی، موجب شكل گیری 
ابهام و گلایه در برخی دلسوزان انقلاب و دلخوری مردم عزیزتر از جانم شد. مردمی كه از ابتدای انقلاب همواره 
خود را در سنگر جانفشانی و فداكاری برای آنها دیده ام. می خواهم برای مردم نوكری كنم و شهر با رأی و نظر مردم 

اداره شود. با احترام به نظر این ولی نعمتان انقلاب حكم صادره برای آقای حیدری را ملغی می كنم.«

11آبان؛ اقدام عملی برای پاك شدن چهره شهر از آسیب های اجتماعی
شهردار تهران در حاشیه جلسه قرارگاه آسیب های اجتماعی اعلام كرد كه اقدامات عملی برای پاك شدن چهره شهر از 
آسیب های اجتماعی به خصوص معتادان متجاهر كلید خورده است. زاكانی با بیان اینكه هم افزایی برای این منظور، 
محقق شده، گفت: »برنامه ای چهار ساله را تدوین و دنبال می كنیم تا در یك مقطع سه  تا شش ماهه چهره شهر از 
آسیب های اجتماعی منزه و پاك شود.« او از حضور ۲۱هزار معتاد متجاهر در تهران خبر داد و دیروز (۲۰آذر( نیز اعلام 

كرد برنامه ها با اولویت ساماندهی، درمان و بازگشت به زندگی 5هزار معتاد در دستور كار قرار دارد.

23شهریور؛ از ارائه لایحه ای برای رونق ساخت وساز تا حمایت از مراسم اربعین
شهردار لایحه دوفوریتی »اصلاحیه مصوبه نحوه اخذ مطالبات حوزه شهرسازی شهرداری تهران« را به شورا ارائه 
كرد. براساس این لایحه مهم كه به تصویب شورا رسید، سازندگان مسكن از امكان دریافت تخفیف ۲5درصدی 
عوارض خوش حسابی در بازه ای ۶۰روزه بهره  مند شدند. البته بعدا شورای شهر تهران، زمان این مهلت را افزایش 
داد.در این روز همچنین لایحه »مجوز انجام هزینه به شهرداری تهران برای مشاركت در برگزاری مراسم اربعین 
حسینی(ع(« به مبلغ ۶میلیارد تومان از سوی شهرداری ارائه و با نظر شورا، به تصویب رسید. 

22مهر؛ اجرای گسترده تر پویش »تهران دوباره جان می گیرد«
واكسیناسیون در ۲۲ایستگاه منتخب مترو، ۲۲ اتوبوس سیار در میادین منتخب و فضای ۲۲۰مسجد برای 
ایمن سازی شهروندان در مقابل كرونا و در قالب فاز دوم پویش »تهران دوباره جان می گیرد« آغاز شد. این 
پویش این بار، گسترده تر از فاز نخست به اجرا درآمد.   تزریق واكسن در اتوبوس ها در میادین منتخب از 
ساعت ۹صبح تا ۶عصر انجام می گرفت. این پویش یكی از مهم ترین اقدامات شهرداری تاكنون به حساب 
می آید؛ چراكه باعث شد تا مراكز تزریق واكسن كرونا، همه جای شهر تهران، وجود داشته باشد. 

2 آبان؛ بهره برداری از پروژه های جمع آوری آب های سطحی غرب تهران
بخشی از پروژه های انتقال  آب های سطحی پایتخت به خارج از شهر قبل از شروع بارندگی ها و طی مراسمی 
كه در منطقه ۲۱ برگزار شد، به بهره برداری رسید. این بخش  ۶.۲ كیلومتر طول دارد و جریان آب را به جنوب 
مناطق غربی شهر هدایت می كند. شهردار تهران در این مراسم گفت كه قرار است با یك كار جهادی 
۱۷۰كیلومتر باقیمانده شبكه جمع آوری آب های سطحی به نتیجه برسد.شبکه جمع آوری آب های سطحی 
یکی از موانع اصلی بروز سیل در پایتخت است.

۶ آبان؛ آغاز بازدید از مناطق 22گانه
شهردار تهران در نخستین گام از سلسله بازدید های هفتگی خود از مناطق پایتخت  به منطقه ۲۰ تهران 
رفت. شهردار در هفته های بعد از مناطق ۱4، ۱۶ و ۳ هم بازدید كرد و در جریان پروژه های انجام شده یا 
نیمه كاره آنها قرار گرفت. بخشی از این بازدید ها نیز شامل نشست با نخبگان منطقه و همینطور دیدار با 
عموم شهروندان است. این بازدید ها كه در روز های پنجشنبه انجام می شود از قبل از طلوع آفتاب آغاز 
شده و تا عصر به طول می انجامد.

17 آبان؛ افزوده شدن 110اتوبوس به ناوگان عمومی حمل  و نقل تهران 
از ۱۱۰دستگاه اتوبوس جدید در پارك گفتگو رونمایی شد. شهردار دراین باره گفت: قرار است ۲۰۰۰دستگاه 
اتوبوس در ناوگان بازسازی و ۱۲۰۰دستگاه اتوبوس نیز با تهاتر نفت تامین شود. هم اكنون فقط 
۲۱۰۰ اتوبوس فعال در خطوط وجود دارد اما شهرداری در حال بازگشت به شرایطی است كه اوج ارائه 
خدمت رسانی ناوگان اتوبوسرانی تهران با حدود 55۰۰دستگاه اتوبوس بود.استفاده از حمل و نقل عمومی 
یکی از راهکارهای کاهش ترافیک این روزهاست.«
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میدان آزادي براي میزباني از سالگرد حاج قاسم سلیماني آماده مي شود
براي اســتفاده از ظرفیت خیابان و 

میدان آزادي، اجراي طرح هاي ویژه بهسازی
در دستور برنامه شهرداري با هدف 

برگزاري مراسم هاي خاص ملي قرار گرفته است.
به گزارش همشهري، با توجه به آنكه برج و میدان 
آزادي در نهمین تكه از پازل پایتخت و ورودي غربي 
شهر واقع شده، مي طلبد تا طرحي ویژه براي شكل 
و شمایل آن اجرا شــود. در همین ارتباط شهردار 
منطقه۹ درباره بازپیرایي و نگهداشت این خیابان 
و محورهاي محدوده میدان آزادي به همشــهري 
گفت:  »براي اینكه بــرج آزادي و خیابان پرخاطره 
آزادي همانند گذشته شــكل رسمي تري به خود 
بگیرد و از مهجــور بودن خارج شــود، طرح هاي 
متعدد ازجمله طرح تحول نگهداشت و بازپیرایي 
خیابان آزادي از خیابان شــهیدان در منطقه10 
تا میــدان آزادي و همچنین میــدان آزادي را در 

برنامه داریم. متأســفانه دلایل مختلفي در هرچه 
كمرنگ شدن نقش این میدان و خیابان مؤثر بوده 
كه مي توان به مواردي از قبیل ســاخت سازه برج 
میلاد و شــرایط كرونایي در این دو سال گذشته 
و برگزارنشــدن برنامه هاي فرهنگي مانند سابق 
اشاره كرد. امسال به دنبال آن هستیم تا از این فضا و 
ظرفیت موجود در جهت برپایي مناسبت هاي ملي 
استفاده كنیم.« محمد جواد خســروي افزود: »با 
توجه به نزدیك شدن ســالگرد شهادت حاج قاسم 
سلیماني و ایام الله دهه فجر، این خیابان مانند قبل 
از كرونا میزبان خیل انقلابیون و دوستداران انقلاب 
اســت و براي جان بخشــیدن به خیابان و میدان، 
بازدیدهاي میداني صورت گرفته است.«  خسروي 
در ادامه به اقدامات انجام شــده اشاره كرد و گفت:  
»شهرداري به مناسبت سالگرد شهادت حاج قاسم 
سلیماني و دهه فجر برنامه هاي خاصي دارد و براي 

هرچه باشكوه تر برگزارشــدن مراسم ها، در هفته 
گذشــته معاونان اجرایي از خیابــان بازدیدهایي 
داشتند و با بررسي هاي انجام شــده كار اجرایي را 
طي ۵روز آینده آغاز خواهیم كرد. اقدامات اجرایي 
در محورهاي جنوبي و شمالي خیابان و رینگ هاي 
محور آزادي، به مواردي همچون رسیدگي به امور 
شهري، فضاي سبز، رنگ آمیزي، ترافیكي و عمراني 

مربوط مي شود.«

الزام شهرداري به انتقال نمایشگاه بین المللي به شهر آفتاب 
سخنگوي شوراي شهر تهران از بررسي یك 

فوریت »طــرح الزام شــهرداري تهران به شورا
انتقــال نمایشــگاه بین المللي تهــران به 

مجموعه نمایشگاهي شهر آفتاب« خبر داد.
به گزارش همشهري، علیرضا نادعلي گفت: در سي امین 
جلسه شوراي شــهر تهران)جلســه امروز( این موضوع 
بررســي مي شــود. همچنین لایحه »اصلاحیه بودجه 
مصوب سال 1۴00شهرداري تهران« كه در جلسه 7آذر 

به تصویب اعضا رسیده بود، مورد بررسي قرار مي گیرد. اعضاي شورا همچنین لایحه »مجوز فروش و تصویب 
معامله پلاك ثبتي 116/1088قطعه 7۹بخش 11تهران« را نیز مورد بررسي قرار مي دهند.

از ســوي دیگر محمدرئوف قادري، مدیرعامل مجموعه نمایشــگاهي شهرآفتاب با اشــاره به مخالفت و 
جلوگیري پلیس راهور از برگزاري نمایشگاه هاي پرمخاطب در محل نمایشگاه بین المللي، گفت: در گذشته 
و حسب مصوبه شوراي شهر تهران  و نهادهاي مرتبط حوزه حمل ونقل و ترافیك، استانداري، وزارت كشور و 
شوراي عالي معماري و شهرسازي براي كاهش ترافیك و آلودگي هوا، نمایشگاه هاي پرمخاطب باید به خارج 
از شهر تهران منتقل مي شدند. متأسفانه تا زماني كه به طور قطعي نمایشگاه ها به شهر آفتاب منتقل نشوند، 

سرمایه گذاران هم از سرمایه گذاري مطمئن نخواهند بود.

مهارآتش با حضور زنان
اواسط زمستان مراحل پذیرش و گزینش 16نیروی  جدید 

آتش نشان  زن  به اتمام می رسد

 فیلم مرتبط
 با گزارش را  با 
اسكن این كد 

ببینید

پس از  گزینش 116نیروي جدید آتش نشاني، افراد پذیرفته شده براي آموزش هاي تخصصی وارد مركز آموزشي صالح آباد مي شوند عكس: همشهری/  امیر رستمی
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نقد خبر

دولت آنلاين عليه سامانه هاي آفلاين
محمد مخبر، معــاون اول رئيس جمهور 
با تأكيد بــر اينكه اجــراي كامل دولت 
الكترونيــك جزء سياســت هاي قطعي 
دولت سيزدهم اســت، تأكيد كرد: هيچ 
موضوعي در اداره كشور مهم تر از تحقق 
دولت الكترونيك نيست. تمام شعارها و 

وعده هاي دولت سيزدهم ازجمله مبارزه با فساد، تحقق عدالت، رفاه 
اجتماعي جز در سايه تحقق دولت الكترونيك عملياتي نمي شود.

آنلاين شــدن دولت قابل دفاع است و به شــفافيت در اقتصاد منجر 
مي شود مشــروط بر اينكه پروژه دولت الكترونيك، همچون 2 دهه 
گذشته، در باتلاق ايجاد سامانه هاي موازي و سامانه بازي گرفتار نشود. 
راه آنلاين شدن دولت و بهره مندي شهروندان از مواهب آن كاستن 
از مقررات مزاحم و آسان شدن مســير ارائه خدمات است. در غيراين 
صورت هر سازمان و نهادي براي خودش ســامانه اي ويژه راه اندازي 
مي كند و مردم اين بار، در دام بوروكراســي دولت الكترونيك گرفتار 
مي شوند. مصداق آن را مي توان اين روزها، در مطالبه كپي كارت ملي 
در مراجعه به دستگاه هاي اجرايي ارائه دهنده خدمات آنلاين، نظير 

بانك ها مشاهده كرد.

ايراد در فيلترهاي صادراتي
  خبر: محصولات كشاورزي صادراتي از ايران به كشورهاي روسيه، 
عراق و هند به دلايلي مرتبط با استفاده از سموم و آفت كش برگشت 
خورده و حتي براي برخي حكم معدوم ســازي صادر شــده اســت. 
محموله هاي صادراتي فلفل دلمه اي در روسيه و سيب زميني و كيوي 
در عراق و هند، جزو موارد اخير اين مقوله اســت كــه بار ديگر لزوم 
رصد دقيق دستگاه هاي متولي بر توليد، برداشت، فرآوري و صادرات 

موادغذايي و محصول كشاورزي را يادآوري مي كند.
  نقد: در دنيــاي مدرن، ورود هر كالايي به كشــور مقصد نيازمند 
داشتن گواهي ها و استانداردهاي متعددي است و اين مسئله در مورد 
مواد غذايي و محصولات غذايي با سختگيري بيشتري اجرا مي شود. 
در اين وضعيت، هرگونه بي دقتي، اهمال كاري يا جعل سند و گواهي 
مي تواند لطماتي بزرگي به صادركننده يا حتي وجهه كشور صادركننده 
وارد كند. ماجراي نخل هاي صادراتي ايران به قطر كه به دليل جعل 
گواهي بهداشــت رخ داد، يكي از تازه ترين موارد ازاين دست است. از 
سوي ديگر بي توجهي به استانداردهاي كشورهاي پذيرنده كالاهاي 
صادراتي باعث شده محموله هاي قابل توجهي از فلفل دلمه اي صادراتي 
ايران به فدراسيون روسيه فقط به دليل استفاده از سموم ثبت نشده 
در روسيه اجازه ورود به خاك اين كشور پيدا نكند و برخي مي گويند 
طبق قواعد بين المللي اين محموله ها بايد معدوم شــوند. مسئولان 
سازمان حفظ نباتات كشور مي گويند: دليل اين اتفاق، اقدام غيرمترقبه 
سازمان نظارت بر حقوق مصرف كنندگان روسيه در وضع ممنوعيت 
جديد براي واردات برخي محصولات بوده است، اما مسئولان اتحاديه 
ملي محصولات كشــاورزي ايران مي گويند: بي توجهي متوليان به 
اطلاع رساني روسيه مبني بر گواهي نامه باقي مانده سموم، به بازگشت 
محصولات فلفل دلمه ايراني از روسيه منجر شده است. چندي پيش 
نيز محموله هاي ســيب زميني صادراتي ايران به عراق به دليل وجود 
ســموم در خاك همراه محصول به كشور برگشــت خورد. اخيراً نيز 
گفته مي شــود هند محموله هاي كيوي ايران را تأييــد نكرده و اين 
محصولات پس از طي مســافت طولاني تا هند، بايد دوباره به كشور 
بازگردانده شوند يا تمهيداتي براي معدوم كردن آنها انديشيده شود. 
جلوگيري از اين اتفاقات براي حضور پررنگ در تجارت جهاني قرن21 
ضروري است و به دليل سرعت بالاي نشر اطلاعات، برنامه ريزي براي 
تكرار نشدن آنها ميسر است. همچنين متوليان حوزه هاي كشاورزي 
و بهداشت بايد در كنار توليدكننده حضور مســتمر داشته باشند و 
راهنمايي و ابزار مورد نياز بــراي توليد محصول مورد قبول جهاني را 
فراهم آورند. محموله هاي صادراتي جزو منابع ملي است و در شرايط 
ســخت امروز، گاها با كاهش ســهم بازار داخلي به مقاصد صادراتي 
ارسال مي شوند تا به تأمين نيازهاي ارزي كشور كمك كنند. برگشت 
خوردن آنها جدا از نابودي سرمايه ملي و از بين بردن بازارهاي خارجي، 
مصرف كننده داخلي را نيز با ترديد در قبال كيفيت محصولات داخلي 

مواجه مي كند و آرامش رواني جامعه را مختل خواهد كرد.

كارگران معتقدند حتي اگر نرخ تورم در سال  دستمزد
آينده به صفر برسد، بايد در ماجراي تعيين 
مزد كارگري، به هزينه معيشت توجه شود؛ 
بر همين اساس رقم دستمزد ســال1401  بايد افزايش 
قابل توجهي را تجربه كند تا قادر به تأمين هزينه هاي جاري 

خانوار باشد.
به گزارش همشهري، دولت طبق راهبرهاي بودجه سال 
آينده، با پيگيري سياست هاي انقباضي و تمركز بر كاهش 
هزينه ها، تلاش مي كند به جــاي افزايش قابل  توجه مزد 
كارمندان و ورود به چرخه اي كه از نظر دولتمردان يك دور 
باطل است، نسبت به كاهش نرخ تورم اقدام كند و از اين 
مسير فشار هزينه اي، به معيشت حقوق بگيران را كاهش 
دهد؛ اما طرف كارگري با استناد به اينكه اولا حداقل حقوق 
دريافتي كارمندان يك ميليون تومان بيش از حداقل مزد 
كارگري است و مزاياي عديده اي نيز به آنها تعلق مي گيرد 
و دوم اينكه شــكاف ميان مزد و هزينه معيشت به عدد 
بي سابقه اي رسيده است، انتظار دارد، مزد كارگري براساس 
بند2 ماده41 قانون كار و متناسب با هزينه معيشت افزايش 
يابد؛ در اين صــورت حتي اگر نرخ تورم در ســال1401 
به صفر هم برســد، همچنان بايد مزد كارگري تا ســطح 

قابل قبولي ارتقا يابد.
پرش هاي متوالي تورم در 4ســال اخير و به ويژه رشــد 
فزاينده قيمــت كالاهاي اساســي و گــروه خوراكي و 
آشاميدني در سال جاري، شرايطي ايجاد كرده كه سفره 
خانوارهاي كارگري محقرتر از هميشــه باشــد. بررسي 
اطلاعات ارائه شــده از قيمت اقلام مصرفي خانوارها، در 

گزارش هاي مركز آمار و مركز مطالعات راهبردي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي نشــان مي دهد كه در شرايط 
فعلي، حداقل دستمزد مصوب 4.2ميليون توماني براي 
يك خانوار 3.3نفــره كارگري، به زحمــت 40درصد از 
هزينه معيشــت ماهانه اين خانوار را پوشش مي دهد و 
مابقي هزينه ها بايد از محلي جز شغل رسمي سرپرست 

خانوار تأمين شود.
محاسبات همشــهري با اســتناد به آمارهاي رسمي و 
برآوردهاي تشكل هاي كارگري حاكي است كه هزينه سبد 
معيشت، مصوب شوراي عالي كار، از 6ميليون و 895هزار 
تومان در بهمن ســال گذشــته، به حوالي 10ميليون و 
400هزار تومان، در اواخر آبان سال جاري، رسيده؛ با اين 
جهش هزينه اي، شــكاف ميان مزد و معيشت از حوالي 
39درصد، در ابتداي سال جاري، به 60درصد، در اواخر آبان 
امسال افزايش پيدا كرده است. در اين ميان، چنانچه روند 
افزايش نرخ تورم با همه ملاحظاتي كه براي مهار آن انجام 
شده، با همين شيب فعلي تا پايان سال ادامه يابد، هزينه 
سبد معيشت مصوب شــوراي عالي كار، براي خانوارهاي 
كارگري، در ابتداي ســال1401، به مــرز 11.5ميليون 

تومان خواهد رسيد. 
در اين وضعيت عملا حداقل مزد و مزاياي سال1400 فقط 
36درصد از هزينه معيشت را پوشش خواهد داد. در اين 
شرايط براي بازگرداندن قدرت خريد كارگران به 2سال 
قبل يعني ابتداي سال1399، بايد حداقل مزد و مزاياي 
كارگري در ابتداي سال آينده 65درصد افزايش يابد كه 
در اين صورت حداقل مزد و مزاياي يك خانوار كارگري به 

حوالي 6.9ميليون تومان خواهد رسيد و رفتار مصرفي اين 
خانوارها در سال آينده مي تواند هم سنگ سال 99باشد.

نگاه مذاكرات مزدي به دولت
طبق تقويم جلســات شــوراي عالي كار، در روز دوشنبه 
هفته جاري بايد نشست كميته مزد براي بررسي الزامات و 
راهكارهاي تعيين مزد1401 كارگران و توافق روي هزينه 
معيشت كارگري برگزار شود. همچنين روز سه شنبه نيز 
جلسه ماهانه شوراي عالي كار، با حضور شركاي اجتماعي 
تشكيل مي شود. از اظهارات قبلي نمايندگان كارگري و 
كارفرمايي در گفت وگو با همشهري چنين برمي آيد كه 
هر دو طرف در اين جلسات بر مواضع قبلي خود پافشاري 
خواهند كرد؛ در اين صورت طرف كارگري خواستار جبران 
هزينه تحميل شده به معيشت كارگري و ترميم شكاف 
مزد و معيشت خواهد بود و طرف كارفرمايي نيز پايبندي 
دولت به اداي تعهدات قانوني در حوزه هاي مسكن، آموزش 
و بهداشت را به عنوان بخش قابل توجهي از هزينه معيشت 
خانوارهاي كارگري مطالبه خواهد كرد. در اين وضعيت، 
اگر نمايندگان دولت به عنوان كارفرماي بزرگ، مانند اغلب 
نشست هاي تعيين مزد در سال هاي اخير با نگاه تورم زايي 
به افزايش دستمزد بخواهند از توافق روي رشد قابل توجه 
مزد جلوگيري كنند، مذاكرات مزدي با بن بســت مواجه 
خواهد شــد و در نهايت مانند مذاكرات مزد سال1399، 
مصوبه مزد بايد با موافقت دولت و كارفرمايي و با بي اعتنايي 

به خواست طرف كارگري امضا و ابلاغ شود. 
روي ديگر سكه اين است كه دولت مابازاي تعهدات قانوني 

خود در قبال معيشت كارگران و حقوق بگيران به صورت 
نقدي متقبل شــود و اجازه دهد تا مصوبه دســتمزد با 
افزايش قابل توجه به تصويب برسد. راهكار ديگر كه البته 
بايد داراي تضمين دولت باشــد، اين است كه به پشتوانه 
تمهيدات انديشيده شده براي توزيع كالاهاي اساسي از 
طريق سامانه هاي الكترونيك، رويه منحصربه فردي براي 
كارگران درنظر گرفته شود تا بخشي از هزينه معيشت آنها 
از اين مسير جبران شود. راهكار ديگر هم نيازمند اين است 

كه دولت در جريان اجراي برنامه حذف دلار4200توماني 
و پرداخت يارانه نقدي، نگاه ويژه اي به خانوارهاي كارگري 
داشته باشد و عقب ماندگي مزد آنها را از طريق پرداخت 

يارانه نقدي جبران كند.

مزد را وارد بازي هاي تورمي نكنيد
خانوارهاي كارگــري در مجموع 65درصــد از جمعيت 
85ميليون نفري ايران را تشكيل مي دهند؛ ضمن اينكه 

چرا دلارهاي صندوق توسعه ملي برنمي گردد

 اصابت شوك ارزي
به ثروت ملي ايرانيان

شوك ارزي و قيمت گذاري دستوري 2عامل  دلار
اصلي حبس دلارهاي صندوق توسعه ملي در 
دست گيرندگان تسهيلات است. اين برايند 
گزارش اتاق تهران است. اين گزارش از اصابت شوك ارزي 
سال هاي اخير به ثروت ملي ايرانيان رونمايي كرده است. در 
اين گزارش آمده است: منابع ارزي پرداخت شده از حساب 
ذخيره ارزي و صندوق توسعه ملي بر اثر افزايش نرخ ارز باعث 
شــده تا گيرندگان تســهيلات در پرداخت دلارها به اين 
صندوق با مشكل مواجه شوند. اين گزارش مي گويد: شوك 
ارزي سال 1396و استمرار آن در چندين نوبت گيرندگان 
تسهيلات ارزي صندوق توسعه ملي را با چالش مواجه كرده 
و ناتواني آنها در ايفاي تعهداتشان هم صندوق يادشده و هم 

شبكه بانكي را درگير بحران ساخته است.
به گزارش همشــهري، 84بنگاه اقتصادي شــركت كننده 
در نظرســنجي اتاق تهران، در مجمــوع 2.2ميليارد دلار 
تسهيلات ارزي از صندوق توسعه ملي گرفته اند كه بيشتر 
آنها بنگاه هاي فعال در بخش تامين برق، گاز، بخار و تهويه 
هوا بوده اند. افزون بر اين از ميان 84طرح معرفي شده به اين 
صندوق، 21درصد آنها كه وام گرفته اند هنوز به بهره برداري 
نرسيده اند و با توجه به آنكه افزايش هزينه هاي ساخت پس از 
جهش ارزي، احتمال به بهره برداري نرسيدن پروژه براساس 
برنامه زمانبندي را افزايش مي دهد به اين ترتيب نگراني ها 
را در زمينه توانايي صاحبان پروژه براي بازپرداخت اقساط 

وام هاي دريافتي تشديد مي كند.
اتاق تهران هشــدار مي دهد: از آنجا  كه ايــن طرح ها براي 
بهره برداري اوليه و شروع درآمدزايي به تسهيلات صندوق 
توسعه ملي وابسته هســتند، درصورت بهره برداري نشدن 
به موقع، به دليــل افزايش نرخ ارز با دشــواري مضاعفي در 
بازپرداخــت روبه رو مي شــوند. افزون بر ايــن بازپرداخت 
تسهيلات ارزي صندوق توســعه ملي به صورت ارزي است 
و اگر پروژه ها امكان كســب درآمــد ارزي از محل صادرات 
نداشته باشند، با مشكلات بسيار شــديدتري در پرداخت 

اقساط مواجه خواهند شد.
اين گزارش مي افزايد: علاوه بر افزايش نرخ ارز، قيمت گذاري 
دستوري و ايفا نشدن تعهدات دولت و دستگاه هاي اجرايي بر 
ناتواني گيرندگان تسهيلات در بازپرداخت اقساط بدهي شان 
افزوده است؛ به نحوي كه اطلاعات دريافتي از بنگاه ها نشان 
مي دهد محصول نهايي 35شركت در آخرين سال فعاليت 
مشمول قيمت گذاري دستوري بوده كه در اين ميان بخش 
تامين بــرق، گاز، بخار و تهويه هوا با 13مــورد و 37درصد 

بيشترين ميزان را به خود اختصاص داده است.
مطابق نتايج اين گزارش بنگاه هاي درگير اين مشكل عمدتاً 
توليدي در بخش هاي صنعت و انرژي هستند، اشتغال زايي 
بالايي دارند، براي اســتقرار و ايجاد خط توليد از تسهيلات 
استفاده كرده و ظرفيت هاي اندكي براي كسب درآمد ارزي 

از محل صادرات دارند.
سؤال اصلي اينجاســت كه براي برون رفت از اين وضعيت 
چه اقدامي بايد صورت گيرد؟ نتيجه نظرخواهي اتاق تهران 
از خبرگان اقتصادي نشــان مي دهد، در ميــان بنگاه هاي 
درگير اين مشكل، گروه هايي كه مشــمول قيمت گذاري 
دستوري هستند و درنتيجه نمي توانند فشار افزايش شديد 
هزينه هاي توليد را در قالب افزايش قيمت محصول توليدي 
تعديل كنند، با دشواري مضاعفي در بازپرداخت اقساط خود 
روبه رو بوده و نيازمند توجه ويژه هستند؛ ازجمله اين بنگاه ها 
مي توان به كارخانه های  صنعت سيمان و شركت  هواپيمايي 
ماهان و همچنين نيروگاه هاي توليد برق اشــاره كرد. اين 
گزارش مي افزايد: حتي نگاه هايي كه درآمد صادراتي دارند 
هم با توجه به آنكه به موازات افزايش نرخ ارز و افزايش ارزش 
ريالي درآمدهاي صادراتي، هزينه تمام شــده توليدات نيز 
افزايش يافته است، بازپرداخت اقساط ارزي صندوق توسعه 
ملي به نرخ روز ارز براي اين بنگاه ها نيز دشوار است و سرمايه 
در گردش اين گروه را متأثر مي سازد. به علاوه افزايش نرخ ارز، 
هزينه تامين مواداوليه و كالاهاي واسطه اي را در هر دو مورد 

وارداتي و ساخت داخل افزايش مي دهد.

شكاف 60 درصدي بين مزد و هزينه معيشت
خواسته كارگران براي تعيين مزد 1401 اين است كه فارغ از برنامه هاي مهار تورم، شكاف 60درصدي ميان مزد و معيشت ترميم شود

تنگناي معيشــتي يا رفاه آنها رابطه اي مستقيم با وضع 
كلان جامعه دارد، توان مالي و قــدرت خريد خانوار هاي 
كارگري عاملي سرنوشت ســاز براي بازارها و كل اقتصاد 
محسوب مي شود؛ از اين رو ماجراي تعيين مزد كارگري، 
فارغ از نگاهي كه هر يك از شركاي اجتماعي به اين مقوله 
دارند، موضوعي است كه مي توان روي شاخص هاي كلان 
اقتصادي، اجتماعي و حتي امنيتي كشور اثرگذار باشد. 
رئيس كميته مزد شوراهاي اسلامي كار كشور با اشاره به 
اهميت رسيدگي به معيشت كارگران مي گويد: بي توجهي 
طولاني مدت به موضوع تأمين معيشت كارگري در تعيين 
مزد و مغفول ماندن بند2 ماده41 قانون كار باعث شــده 
گروه كارگري، به عنوان بزرگ ترين گروه از جامعه ايراني، 
قدرت خريد نازلي داشته باشــد و ضمن اينكه در تأمين 
معيشت خود ناتوان اســت، قدرت اثرگذاري بر بازارها و 

رونق دادن به آنها را نيز نداشته باشد.
فرامرز توفيقي، در گفت وگو با همشهري، با ابراز اميدواري 
نسبت به موفقيت سياســت هاي مهار تورم و آرام سازي 
فضاي اقتصاد مي افزايد: به فرض اينكه تورم ســال آينده 
به صفر برســد و از هميــن حالا نيز حصــول اين نتيجه 
تضمين شــود، باز هم كارگران براي گــذران زندگي در 
سالي كه همه قيمت ها قرار است ثابت باشد نيازمند جبران 
هزينه هاي قبلي تحميل شــده به معيشت خود هستند؛ 
زيرا عقب ماندگي مزدي آنها نسبت به هزينه هاي واقعي 
بسيار بالاســت. او البته فارغ از فرض تورم صفردرصد در 
ســال1401، نســبت به آمارهاي فعلي تورم نقد جدي 
دارد و با اشاره به اينكه تورم توليدكننده در فصل تابستان 
64.4درصد اعلام شــده، مي گويد: وقتي مركز آمار ايران 
تورم توليد را اين رقم اعــلام مي كند، طبق اصول اقتصاد 
بايد اين افزايش هزينه با اختلاف  زماني 45روز تا 3 ماه در 
تورم مصرف كننده نمايان شود؛ اين در حالي است كه در 

آمارهاي پاييز نرخ تورم روند كاهشي دارد.

سيدابراهيم رئيسي، رئيس جمهوري،  كلان
امــروز لايحه بودجــه 1250هزار 
ميليارد توماني سال آينده ايران را 
تقديم مجلس مي كند. اين نخستين لايحه بودجه 
دولت سيزدهم است. بودجه پيشنهادي دولت، با 
فرض فروش روزانه 1.2ميليون بشكه نفت به نرخ 
هر بشكه 60دلار، بسته شده است. هدف از تدوين 
اين بودجه، خنثي سازي تحريم ها، كنترل نرخ تورم 
و تحقق رشد اقتصادي 8درصدي اعلام شده است. 
براساس اخبار منتشر شده، ميانگين افزايش حقوق 
كاركنان دولتي در سال آينده 10درصد خواهد بود، 
اما حقوق حداقل بگيران حداكثر 28درصد افزايش 
مي يابد. دريافتي ساير حقوق بگيران هم به روش 

پلكاني افزايش خواهد يافت.
به گــزارش همشــهري، دولت تصميــم دارد با 
كســب مجوز از مقام معظم رهبري، سقف واريز 
درآمدهاي نفتي به حســاب صندوق توسعه ملي 
را براي ســال آينده در محــدوده 20درصد فريز 
كند. براســاس قانون برنامه ششــم توسعه ملي، 
40درصد از درآمدهاي نفتي بايد به حســاب اين 
صندوق واريز شود. مســعود ميركاظمي، رئيس 
ســازمان برنامه و بودجه پيش تر از سبك سازي و 
كاهش محســوس تعداد رديف هاي بودجه سال 
آينده خبر داده و گفته بود: تنظيم بودجه بر مبناي 
تداوم تحريم ها با رويكرد انقباضي، تقويت معيشت 
به جاي افزايش حقوق ها، كاهش تعداد رديف هاي 
بودجه و واقعي نگري بودجه صورت گرفته اســت. 
رئيس جمهوري هم پيــش از اين تأكيد كرده بود: 
بودجه سال آينده بايد بدون كســري و با رويكرد 
ضدتورمي بسته شود. بودجه امسال دولت با كسري 

دست كم 400هزار ميليارد توماني مواجه بود.

سرنوشت ارز در بودجه 
 يكــي از چالش هــاي بودجه ســال آينــده به 
تعيين تكليــف ارز 4200تومانــي بازمي گــردد. 
دولت تصميــم دارد ارز ترجيحي بــر مبناي هر 
دلار 4200توماني جز براي واردات دارو و گندم را 
حذف كند. پيش از اين دولت لايحه اي دوفوريتي 
براي سامان دادن به سياست ارز ترجيحي موسوم 
به دلار 4200توماني را به مجلس فرستاده بود كه 
نمايندگان به فوريت آن رأي ندادند. به نظر مي رسد 
تصميم گيري نهايي در جريان بررســي و تصويب 
لايحه بودجه سال آينده انجام خواهد شد. جعفر 
قادري، از نمايندگان مجلس مي گويد: دولت در سال 
آينده هم با كسري بودجه مواجه است، اما تصميم 
دارد از طريق مولدسازي دارايي ها و فروش اموال 
مازاد دولتي، بخشي از اين كسري بودجه را تامين 

كند. به گفته اين عضو كميسيون اقتصادي مجلس، 
ميزان يارانه پرداختي در سال آينده تغيير نمي كند، 
اما تلاش بر اين اســت كه ارز 4200 توماني براي 

گندم و نهاده هاي دارو پرداخت شود.

معماي افزايش حقوق ها
قادري درباره ميزان افزايش حقوق كاركنان دولت 
هم مي گويد: افزايش 10درصدي حقوق كاركنان 
منوط به افزايش قدرت خريد و ارتقاي معيشــت 
برنامه ريزي شده اســت. پيش از اين هم مسعود 
ميركاظمي از حفظ قدرت خريد به جاي افزايش 
حقوق ها خبر داده بود، حالا عضو كميسيون برنامه 
و بودجه مجلس مي گويد: ســقف بودجه ســال 
آينده 1250ميليارد تومان تعيين شــده اســت. 
افزايش حقوق ها هم در ســال 1401 در يك بازه 
6 تا 28درصــدي رخ خواهد داد كه متوســط آن 
را 10درصد اعلام كرده انــد. اين نماينده مجلس 
مي افزايد: دولت حداقل حقوق ها را از 3.5ميليون 
تومــان بــه 4.5تومــان افزايش داده اســت كه 
به معناي افزايش 28درصدي است و از سوي ديگر 
حقوق هاي بالا را كه سقف پرداختي آنها 33ميليون 
تومان بود به 38ميليــون افزايش داد كه به معناي 

افزايش 6درصدي است.

بودجه انقباضي يا انبساطي
به گزارش همشهري، درصورتي كه سقف بودجه 
سال آينده 1250هزار ميليارد تومان باشد، ايران 
سال آينده يك بودجه به شدت انقباضي را تجربه 
خواهد كرد؛ زيرا سقف منابع عمومي بودجه امسال 
دولت 1278هزار ميليارد تومان بوده است. به اين 
ترتيب سقف بودجه ســال آينده براساس لايحه 

پيشنهادي دولت 2.4درصد كمتر از سقف بودجه 
ســال جاري خواهد بود كه پيــام آور يك بودجه 
به شدت انقباضي است. اما نكته ديگر اينجاست كه 
بودجه سال1400 را مجلس 2سقفي بسته بود به 
اين ترتيب كه به دولت اجازه داده بود نسبت به ابلاغ 
938هزار ميليارد تومان از منابع بودجه 1278هزار 
ميلياردي اقدام كند و هزينه كرد 340هزار ميليارد 
تومان سقف دوم مشروط به اطمينان دولت از تحقق 
منابع بودجه و روند واريزي به خزانه تنها در نيمه 
دوم سال شده بود. به اين ترتيب اگر سقف لايحه 
بودجه ســال آينده را بر مبناي سقف اول بودجه 
امسال درنظر بگيريم، لايحه بودجه سال بعد با رشد 

33درصدي مواجه خواهد بود.

درآمد نفتي به شرط توافق يا تهاتر
جعفر قادري، عضو كميســيون برنامــه و بودجه 
مجلس مي گويد: ســهم فروش نفت از 230هزار 
ميليارد تومان در سال جاري به 400هزار ميليارد 
تومان افزايش يافته است و در عين حال 400هزار 
ميليارد تومان براي درآمدهاي مالياتي درنظر گرفته 
شده است. به گزارش همشهري، دولت براي تحقق 
درآمد 400هزار ميليارد توماني ناشي از صادرات 
و فروش نفت خام بايد روزانه 1.2ميليون بشــكه 
نفت به صورت ميانگين در سال آينده با قيمت هر 
بشكه 60دلار بفروشد. اين هدف گذاري درآمدهاي 
نفتي بيشتر بر تحقق برنامه فروش نفت و تهاتر آن با 
خريداران نفت ايران بنيان گذاشته شده و دولت در 
تنظيم سند دخل و خرج آينده روي نتيجه مذاكرات 
هسته اي حساب باز نكرده است. اين نماينده مجلس 
همچنين از درآمدزايي دولت از محل افزايش نرخ 
محاسبه حقوق ورودي گمركي خبر داده و مي گويد: 

اين نرخ به جاي محاسبه براساس دلار 4200توماني 
با نرخ ارز نيمايي حســاب خواهد شد و قيمت هر 
دلار در بودجه هم 23هزار تومان است. او مي افزايد: 
براساس قانون، در سال آينده دولت بايد 40درصد 
درآمدهاي نفتي را به صندوق توسعه ملي واريز كند. 
تلاش دولت بر اين اســت كه بتواند از مقام معظم 
رهبري مجوز بگيرد و سهم صندوق توسعه ملي را 

به 20درصد محدود كند.

فروش حداقلي اوراق
يكي از مهم ترين هزينه هاي جاري سال آينده دولت 
تامين كســري بودجه صندوق هاي بازنشستگي 
اســت كه گفته مي شــود در ســال آينده دولت 
200هزار ميليارد تومان بــراي آن درنظر گرفته 
است. البته دولت تصميم دارد تا صندوق هاي توسعه 
استاني را تاســيس كند تا منابع اشتغال زايي در 
اختيار وزارت اقتصاد در اختيار استانداران قرار گيرد 
و از سوي ديگر اســتانداران تشويق شوند تا منابع 
مازاد دولت در استان ها را شناسايي كنند و بفروشند 
و درآمد آن را صرف پروژه هاي عمراني و اشتغال زايي 
در استان ها كنند. تصميم ديگر دولت براي پوشش 
كسري بودجه ســال آينده فروش حداقلي اوراق 
قرضه خواهد بود كه پيش بيني مي شود اثر مثبتي 
بر وضع بازار سهام در سال آينده خواهد داشت. از 
سوي ديگر پيشنهاد شده تا براي پوشش بخشي 
از كســري بودجه دولت، رقم درآمدهاي مالياتي 
با رشدي 70درصدي نسبت به امسال به 400هزار 

ميليارد تومان برسد.

كاهش محسوس تراز منفي بودجه
يك عضو هيأت رئيســه مجلس هم خبــر داد: در 
پيش نويس لايحه بودجه سال 1401به دليل رشد 
71درصدي درآمدهاي گمركي و مالياتي، كسري 
تراز عملياتي از 464هزار ميليارد تومان بودجه سال 
1400، به 271هزار ميليارد تومان رسيده كه بابت 
توقف رشد كسري تراز عملياتي اقدامي مثبت است.

به گفته محســن دهنوي، پارسال دولت 8ميليارد 
دلار از منابع نفتي را صرف واردات كالاهاي اساسي 
و دارو، با نرخ دلار 4200توماني كرده و مابقي را با 
نرخ دلار 17500تومان محاسبه كرده، اما اين رقم 
در لايحه بودجه 1401با نرخ دلار 23هزار توماني 
محاسبه شده است؛ به همين دليل رقم محاسباتي 
نفت در بودجه نيز افزايش يافته است. به گفته اين 
نماينده مجلس، در بودجه سال1401 ميزان فروش 
نفت يكــي، دو ميليون بشــكه در روز پيش بيني 
شده است كه اين با توجه به شــرايط كشور اقدام 

قابل قبولي است.

رونمايیازاولینبودجهضدتحريم
 سيد ابراهيم رئيسی نخستين سند دخل و خرج دولتش را با هدف مهار تورم و مقابله با تحريم ها؛ انقباضي بسته است

تغییرمسیربودجهبهنفعبورس
اخبار منتشر شده از جزئيات لايحه بودجه اي كه امروز تقديم مجلس مي شود، از پالس هاي مثبت 
بودجه به بازار سهام حكايت دارد؛ ازجمله اينكه يك مقام مسئول در سازمان بورس اعلام كرده 
اخبار بسيار خوبي از بودجه ۱۴0۱ به گوش مي رسد؛ ازجمله تخصيص بودجه مستقل براي صندوق 
توسعه و تثبيت بازار و ثابت ماندن نرخ خوراك پتروشيمي ها، در كنار كاهش ۵درصدي ماليات 
شركت ها. اينها همه نشان دهنده عزم يكپارچه دولت براي بازگرداندن ريل بازارسهام به مسير 
اصلي خود است؛ ضمن اينكه به نظر مي رسد، دولت براي حمايت از بازار سرمايه هيچ گونه افزايشي 
در فرمول محاسبه نرخ خوراك پتروشيمي  ها در بودجه ۱۴0۱ نداده است. علاوه بر اين گفته شده، 
در بودجه ۱۴0۱افزايش نرخ بهره مالكانه هم منتفي است كه اين تصميم دولت به تقويت بازده صنايع 
معدني در سال آينده خواهد انجاميد. از سوي ديگر دولت تصميم گرفته در بودجه سال آينده كل 
ماليات حاصل از معاملات بازار سرمايه را به صندوق تثبيت بازار سرمايه اختصاص دهد كه برآورد 
مي شود دست كم ۱0هزار ميليارد تومان بودجه به اين صندوق تزريق شود. حذف ماليات ۵درصدي 
شركت هاي توليدي، افزايش نرخ تسعير ارز و تغيير تدريجي سوخت صنايع هم از ديگر خبرهايي 

است كه به گفته فعالان بازار سرمايه به نفع اين بازار تمام خواهد شد.

ث
مك

سقف بودجه سال آينده بر اساس لايحه پيشنهادی دولت، 2.۴ درصد كمتر از سقف بودجه سال جاری خواهد بود، كه پيام آور يك بودجه به شدت انقباضی و ضد تورمي است.
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هشدار نسبت به رشد هاي انفجاری بورس
يكي از موضوعاتي كه رئيس قوه قضاييه به آن اشاره كرد، رشدهاي بورس در سال هاي 98 
و 99 بود. محسني اژه اي گفت: در همان سال نسبت به رشد هاي بورس به مسئولان وقت 
سازمان بورس به صورت كتبي هشدار داده شده است. او افزود: طبعاً افراد با اختيار و آگاهي 
و آشنايي با بازار بايد وارد آن شوند، لكن رشد فوق العاده شاخص بورس در سال هاي 98 و 99 
غيرمتعارف و غيرمنطقي بود و به همين دليل خيلي از دلسوزان و سازمان بازرسي كل كشور 
و دادستاني كل كشور به مسئولين ذيربط به صورت كتبي و شفاهي هشدار دادند و موارد 
خلاف را متذكر شدند. او با اشاره به اهميت رسيدگي به وضع بورس گفت: كماكان به ذهن 
مي رسد و شواهد و قرائن اينگونه حكايت مي كند كه يك روال عادي و متعارف در بورس رقم 
نمي خورد، بنابراين بار ديگر رسيدگي به اين موضوع را درخواست مي كنم. دستور مكتوب 
اين موضوع به رئيس سازمان بازرسي كل كشور هم ابلاغ شد، گزارش هاي قبلي خود را به روز 
و اين موضوع را دنبال، پيگيري و تعقيب كنيد. اگر تخلف و جرمي صورت گرفته، به هيچ وجه 

قابل بخشش و اغماض نيست.
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براي نخستین بار رئیس دستگاه  بورس
قضا 3اقدام مديران بازارســرمايه 
علیه منافع عمومي سهامداران را 
افشــا كرد و خواســتار رســیدگي به آنها شد. 
غلامحسین محسني اژه اي از دخالت هاي بي مورد 
و رفتار ســلیقه اي ناظران بورس به شدت انتقاد 
كرد. به نظر مي رسد اين موضوع به پايه اي براي 
اصلاح زيرساخت هاي فني و حقوقي بورس تبديل 

شود.
به گزارش همشهري، بازار ســرمايه در 15سال 
گذشته و بعد از تصويب قانون بازار اوراق بهادار با 
توسعه كمي و كیفي زيادي مواجه شده؛ به طوري 
كه روند توسعه زيرساخت هاي فني و مقرراتي بازار 
سرمايه نسبت به گذشته قابل قیاس نیست. با اين 
حال برخي زيرســاخت هاي فني و حقوقي بازار 
سرمايه همگام با ســاير بخش ها توسعه نیافته و 
اين موضوع ظرف چند سال گذشته همواره مورد 

انتقاد سهامداران بوده است.
اگرچه ســابقه اين اعتراض ها بــه  مدت ها قبل 
بازمي گردد، اما مقامات بازار ســرمايه، به دلیل 
دولتي بودن ساختار بازار ســرمايه، كمتر به آن 
توجــه مي كردنــد و توجه اصلي مســئولان به 

نیازهاي دولت در بورس معطوف بود.
از سال گذشته اما با ورود ســهامداران جديد و 
افزايش جمعیت سهامداري چالش هاي بورس 
نسبت به گذشته آشــكارتر شد و بســیاري از 
چالش هاي بــورس كه در گذشــته كمتر به آن 
توجه مي شــد، جنبــه عمومي تري پیــدا كرد 
 طوري كه بسیاري از ســهامداران در شبكه هاي 
اجتماعي نســبت بــه برخي مقــررات و حتي 
رفتارهای ســلیقه ای در بورس اعتراض كردند و 
اين اعتراض ها جنبه رسانه اي نیز پیداكرد. حالا 
با گذشت يك سال از زمان افزايش اعتراض ها كه 
با نزول شــاخص هاي بورس مصادف بود، به نظر 
مي رسد صداي اين اعتراض ها به گوش مقامات 
قضايي رسیده اســت؛ چنان كه رئیس دستگاه 
قضايي با طرح برخي چالش های فني، مقرراتي 
و حقوقي، خواستار رســیدگي به اين ابهام ها در 
سازمان بورس شــد. به نظر مي رسد اين واكنش 
رئیس قوه قضايیه تازه آغاز كار باشد و به پايه اي 
براي اصلاح زيرساخت هاي فني و حقوقي بورس 

تبديل شود.

افشاي 3 اقدام عليه سهامداران 
روز گذشته رئیس كل قوه قضايیه فاش كرد: در 
طول سال هاي گذشته برخي مديران بازار سرمايه 
از 3مسیر، علیه منافع سهامداران حركت كرده اند. 
به زعم غلامحسین محسني اژه اي دخالت هاي 

ســلیقه اي ناظــر بــازار در بورس، دسترســي 
كارگزاران به حجم هاي عرضه و تقاضاي ســهام 
و معاملات صندوق هاي سرمايه گذاري از طريق 
كد سهامداري حقیقي، 3نمونه از اقداماتي است 
كه علیه ســهامداران اعمال مي شود. اگرچه اين 
موضوعات ازجمله مواردي است كه سهامداران 
در گذشته بار ها نسبت به آن اعتراض داشته اند، 
اما براي نخستین بار اســت كه يك مقام قضايي 
به صورت علني و در حضور مقامات سازمان بورس 

آن را افشا و وجود آن را تأيید مي كند.
رئیس كل قوه قضايیه ديروز ضمن انتقاد شديد 
نسبت به عملكرد ســلیقه اي ناظران بازار درباره 
اين 3تخلف گفت: ناظران بــورس دخالت  هاي 
غیرمتعارف در خريد و فروش ســهام مي كنند و 
اموري بر ســهامداران حقیقي و حقوقي تحمیل 
مي شود؛ فرضاً نمادي بدون ضابطه بسته مي شود، 

بدون اينكه توضیح داده شود.
او ابهام ديگر معاملات در بورس را دسترســي به 
سفارش هاي خريد و فروش دانست و اعلام كرد: 
كارگزاران و ســازمان بورس به همه رديف ها و 
سفارش هاي عرضه و تقاضا دسترسي دارند؛ در 
حالي  كه سهامداران عادي فقط قادرند به صورت 
آنلاين حداكثر 5رديف از سفارش ها را مشاهده 
كنند. به گفتــه او اين موضوع بــراي كارگزاران 
رانت ايجاد مي كنــد. او همچنین تأكید كرد: در 
بورس هاي متعارف دنیا صــف خريد و فروش به 

نمايش گذاشته نمي شــود؛ چرا در بورس ايران 
صف خريد و فروش به نمايش گذاشته مي شود؟ 
همه اين موارد مي تواند رانت و فساد ايجاد كند. 
تخلف ديگري كه به زعم رئیس قوه قضايیه بايد در 
بورس به آن رسیدگي شود، معاملات صندوق هاي 
ســرمايه گذاري با كد هاي حقیقي اســت. او در 
اين باره گفت: صندوق هاي سرمايه گذاري به جاي 
كد بورسي خود صندوق، با كدهاي حقیقي كه در 
صندوق سرمايه گذاري كرده اند در بورس شركت 

مي كنند و اين موضوع مشكل زاست.
اژه اي ادامه داد: مسئله بورس را در گذشته سازمان 

بازرسي كل كشور و دادســتان كل كشور دنبال 
كرده اند، اما به نظر من كفايت نمي كند و عقیده 
دارم بســیاري از موضوعات اگر يك بــار دنبال 
شوند و سپس رها شــوند، ما به نتیجه مطلوب 
خود نخواهیم رسید. او افزود: نقش دستگاه قضا 
مداخله در امور دستگاه اجرايي نیست، اما درپی 
گزارش هايي كه از طريق دستگاه ها و مردم به اين 
مجموعه ارسال مي شود، با رويكرد پیشگیري از 
وقوع جرم، تذكراتي به دستگاه ها داده مي شود. 
چنانچه از سمت دولت موضوعي به عنوان جرم 

اعلام شود، دستگاه قضا وارد خواهد شد.

رئیس قوه قضايیه در حضور مديران ارشد بازار سرمايه افشا كرد

3 اقدام مديران بورس عليه سهامداران

 قيمت اقلام پروتئينی ميادين
در آستانه شب يلدا

اختلاف به نسبت زياد قیمت اقلام پروتئینی در میادين  تره  بار
و سطح شهر در آستانه شــب يلدا، مراجعه به میادين 
میوه وتره بار را در فاصله 10روز مانده به اين مناسبت 
خاص افزايش داده است. به گزارش همشهری، با نزديك شدن به شب 
يلدا تقاضا برای خريد میوه هايی مثل هندوانه، انار، خرمالو، انگور، انواع 
آجیل و خشكبار و همچنین اقلام پروتئینی در میادين بیشتر شده و 
اين مراكز خريد در ساعاتی از روز با افزايش مراجعه و ازدحام مواجه 

می شوند.
نرخنامه میادين میوه و تره بار نشان می دهد قیمت اقلام پروتئینی در 
اين بازارها حداقل 12هزار تومان در هر كیلوگرم، از میانگین قیمت 
مغازه های سطح شهر پايین تر اســت و اين شكاف قیمت باعث شده 
بسیاری از شهروندان برای تهیه گوشت قرمز، مرغ و تخم مرغ مورد نیاز 
خود اين مراكز خريد را انتخاب كنند. توزيع مرغ منجد و مرغ گرم و 
تخم مرغ با نرخ تنظیم بازار در میادين میوه وتره بار در يك ماه گذشته، 
قیمت مرغ و تخم مرغ را در بازار مصرف كاهش داد و در میادين نیز در 
هفته ای كه گذشــت مرغ گرم 2نوبت كاهش قیمت داشت. مرغ گرم 
كه در ابتدا با قیمت 29.970تومان در میادين عرضه شد، طی هفته 
گذشته 2.200تومان ارزان شد و هم اكنون با قیمت 27.770تومان 

عرضه می شود. 
تخم مرغ نیز هم اكنون هرشــانه 30عددی با قیمــت 41هزار تومان 
قیمت خورده اســت. در میاديــن میوه  وتره بار در كنــار محصولات 
پروتئینی معمول، گوشت بوقلمون با میانگین قیمت هركیلو 45هزار 
تومان و بلدرچین با قیمت هر كیلو 67هزار تومان نیز عرضه می شود. 
گوشت بوقلمون در چندسال اخیر به دلیل افزايش قیمت گوشت قرمز 
مورد توجه بســیاری از خانواده ها قرار گرفته و بلدرچین نیز به دلیل 
خواصی كه برای پیشگیری و درمان كرونا برای آن برشمرده می شد، 
فروش بسیار بالايی در میادين و سطح شــهر داشت. آخرين قیمت 
گوشت قرمز و ســفید در میادين میوه و تره بار را می توانید در جدول 

زير دنبال كنید.

قیمتگوشتقرمزتازهومرغگرمدرمیادینمیوهوترهبار

هركیلوگوشتقرمزقطعهشده
هركیلومرغقطعهشدهتومان

تومان
45.000مغزرانبدونپوست125.600راستهبااستخوانگوسفندی
41.500رانبدونپوست177.000راستهبیاستخوانگوسفندی
51.600سینهبااستخوانبدونپوست119.800سردستگوسفندیباماهیچه
49.700ساقبدونپوست138.500كفدستگوسفندیباماهیچه
46.300رانوسینهبدونپوست87.500قلوهگاهگوسفندیبدوناستخوان

50.600سینهبااستخوانوبازو117.000گردنگوسفندی
31.500بازویكبابیساده160.800خورشتیگوسفندی

39.800بالكبابیساده151.300راستهبدوناستخوانگوساله
66.400فیلهمرغ151.300رانپاككردهگوساله

35.700مخلوطبالوبازوكبابی149.300سردستپاككردهگوساله
58.400سینهبدوناستخوان)شنیتسل(105.000قلوهگاهگوساله
12.400گردنبدونپوست151.300ماهیچهگوساله
59.400جوجهكبابسادهبیاستخوان161.100خورشتیگوساله

 علی ابراهيمی
خبرنگار

آمار خبر

در مبادلات روز 
گذشته بازار سرمایه، 

قیمت سهام 
433شركت كاهش 
و 141شركت افزایش 
یافت. قیمت سهام 
19شركت هم تغییر 

نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
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سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به ميليارد تومان

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی2هزارمیلیارد تومان 
سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش سهامداران حقیقی 

به 2هزارو 350میلیارد تومان رسید. سهامداران حقیقی 
دیروز 348میلیارد تومان نقدینگی از بازار خارج كردند. این 

میزان سهام توسط سهامداران حقوقی خریداری شد.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 4هزارو 
941واحد، معادل 0.37درصد نزول كرد و به یك میلیون و 

344هزارو 447واحد رسید.

دیــروز 5هــزارو 898میلیــارد تومــان اوراق بهــادار 
در بازار ســرمایه دادوســتد شــد كه از این میــزان 2هزارو 
834میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه به اوراق 

بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.

2834 میلیارد تومان

1,351

1,350

1,349

1,348

1,347

1,346

1,345

1,344

3%

73%

24%

رشد عرضه و كاهش نسبی تقاضای مرغ، موجب ريزش قيمت 
اين ماده پروتئينی به ميزان 2تا 3هزار تومان نســبت به نرخ 
مصوب خرده فروشی، يعنی 31هزار تومان شده است. با حبيب 
اسدالله نژاد، مديرعامل اتحاديه سراسری مرغداران گوشتی 

كشور درباره اين تحول تازه و دلايل آن گفت وگو كرده ايم.

شــرايط كنونی توليد و 
بازار مرغ چگونه است؟

خوشبختانه اكنون بیش از نیاز بازار، در 
كشور مرغ تولید می شود. از نظر قیمت 
نیز نرخ خرده فروشی هر كیلوگرم مرغ، 
از نرخ مصوب 31هزار تومان كمتر شده است. قیمت خرده فروشی 
هر كیلوگرم مرغ تازه در واحدهای صنفــی به 28تا 29هزار تومان 
كاهش يافته كه بیانگر شكاف 2تا3هزار تومانی هر كیلوگرم از اين 
ماده پروتئینی، نسبت به نرخ مصوب ستاد تنظیم بازار است. كاهش 
قیمت و عرضه مرغ به نرخ كمتر از قیمت هــای مصوب و افزايش 
قیمت جوجه يك روزه موجب نگرانی و زيان تولید كنندگان شــده 
است. مرغداران امیدوارند تا ســازوكاری برای تامین بدون تأخیر 
جوجه يك روزه و ساير نهاده های موردنیاز به نرخ مصوب اتخاذ شود. 
با وجود اين تولیدكنندگان هیچ مشكلی برای تامین نیاز بازار به مرغ 
در ماه های آينده نخواهند داشت و شرايط پايداری را شاهد خواهیم 
بود كه در نتیجه آن مرغ با نرخ مصوب به دســت مصرف كنندگان 

خواهد رسید.
علت اصلی كاهش قيمت مرغ به كمتر از نرخ مصوب 

چيست؟

پیشی گرفتن میزان تولید و عرضه مرغ از تقاضای بازار، عامل اصلی 
كاهش قیمت خرده فروشــی مرغ به كمتر از نرخ مصوب 31هزار 
تومان بوده است. اگرچه آمار دقیقی از میزان تولید روزانه و نیاز بازار 
مرغ وجود ندارد، اما به طورمتوسط اكنون میزان تولید روزانه مرغ 
در كشور 6هزار و 500تا 7هزار تن مرغ و متوسط نیاز بازار مصرف 
6هزارو500تن اســت كه با اين روند می توان گفت شــاهد مازاد 
500هزار تنی مرغ در بازار هستیم. علاوه بر رشد تولید، سرانه مصرف 
مرغ نیز احتمالا تا حدودی كاهش يافته است كه اين دو عامل زمینه 
رشد عرضه و كاهش قیمت مرغ در بازار خرده فروشی را فراهم كرده 

و اكنون بازار مرغ كشش افزايش عرضه را ندارد.
نرخ مصوب و بازار جوجه يك روزه چقدر است؟

نرخ مصوب قبلی جوجه يك روزه 4هزار و 200تومان بود، اما با اصلاح 
قیمت مصوب خرده فروشی مرغ به 31هزار تومان در هر كیلو گرم، 
نرخ مصوب جوجه يك روزه نیز در نهايــت به 6هزار تومان افزايش 
يافت. البته هنوز اين مصوبه افزايش قیمت جوجه يك روزه به طور 
رسمی به مرغداران ابلاغ نشده اســت. توجه داشته باشید، اكنون 
قیمت جوجه يك روزه تا 29هزار تومان افزايش يافته و زمینه رشد 

هزينه تمام شده هر كیلوگرم مرغ را فراهم كرده است.
تأثير رشد عرضه مرغ منجمد بر قيمت و بازار مرغ 

چگونه بوده است؟
با افزايش قیمت مرغ براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار در مقطعی 
تصمیم گرفته شد مرغ منجمد در بازار خرده فروشی برای كنترل 
بازار و جلوگیری از سودجويی عرضه شود. توزيع مرغ منجمد موجب 
كاهش قیمت ها شد، اكنون نیز اعلام كرده اند توزيع مرغ منجمد در 
واحدهای صنفی متوقف شده است. درخواست تولیدكنندگان نیز آن 
بود كه توزيع محدود مرغ منجمد متوقف و مرغ مازاد موجود در بازار 
خريداری و ذخیره سازی  شود. همچنین مرغداران خواستار توقف 
فروش اينترنتی مرغ هســتند. امیدواريم برای حفظ و بقای تولید، 

خط خبر

براساس آمار سامانه نیما، حجم فروش ارز 
صادركنندگان در 8 ماه سال1399، معادل 

10.7میلیارد دلار بود كه این میزان در سال1400 به 
18.1میلیارد دلار رسیده؛ این امر حاكی از بهبود 
بازگشت ارز حاصل از صادرات به كشور است.

سازمان امور مالیاتی اعلام كرد: خرید و فروش 
ارز از طریق سامانه نیما، خرید ارز مسافرتی و 

سایر روش های تعریف شده قانونی برای تهیه ارز، 
مشمول پرداخت مالیات علی الحساب 10درصد 

فروش نمی شود.

به اعتقاد فعالان بازار خودرو، با وجود افزایش 
قیمت ها هنوز فاصله قیمتی انواع خودروها از 

كارخانه تا بازار بیش از 100میلیون تومان است.

طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی، تازه ترین آمارها 
نشان می دهد 2میلیون و 43هزار و 955نفر در 
سامانه نهضت ملی مسكن ثبت نام كرده اند.

در پی تصویب افزایش 18درصدی قیمت 
خودروهای داخلی، ایران خودرو و سایپا اعلام 

كرده اند از هفته جاری به صورت هفتگی برنامه 
فروش محصولات خود را انجام خواهند داد.

عدد خبر

دیروز قیمت هــر دلار آمریكا بــا 380تومان نزول 
بــه 30هــزار و 370تومــان رســید. قیمت هــر یــورو هم با 

350تومان افت، 34هزار و 370تومان مبادله شد.

30370تومان

به دنبال نزول قیمت دلار، هر گرم طلای 18عیار 
هم دیروز 21هزار و 700تومان افت كرد و به یك میلیون و 
296هزار و 458تومان رسید. هر مثقال طلا هم 94هزار 
تومان نزول كــرد و به قیمت 5میلیــون و 616هزار تومان 

خرید و فروش شد.

21700تومان

قیمت هر سكه طرح جدید دیروز 200هزار تومان 
نزول كرد و به 13میلیون و 100هزار تومان رسید. هر سكه 
طرح قدیم هم 150هزار تومان كاهش یافت و به قیمت 

12میلیون و750تومان مبادله شد.

200000تومان

نقل قول

آرش نبی زاده
 مدیرعامل اتحادیه تعاونی ماهیان سردابی: 
از هفته گذشته قیمت ها در بازار ماهی سیر 

صعودی داشته و پیش بینی می شود این روند تا 
شب یلدا ادامه داشته باشد. افزایش صادرات به 
مناسبت كریسمس یكی از دلایل گرانی است.

مجیدرضا حریری
رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و چین: 

به نظر می رسد كه دلار در پایان سال1400 در 
كانال قیمتی 25 تا 26هزار تومانی قرار بگیرد 
و نوسان اخیر در قیمت دلار، به دلیل افزایش 

تقاضا در انتهای سال میلادی است.

سعید مؤتمنی
 رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی تهران: 
از نابسامانی در بازار، خودروساز و مصرف كننده 

نهایی ناراضی اند اما گروه سوم كه از رانت 
استفاده كرده و با همین فهرست جدید هم بین 

100 تا 110درصد سود می برند، راضی هستند.

مصطفی احمدی 
رئیس اتحادیه آجیل و خشكبار 

تهران: سال گذشته 150هزار تن صادرات 
پسته داشته ایم اما امسال به دلیل 

خشكسالی و افت تولید، صادرات پسته به 
صفر  رسیده است.

سید رضا فاطمی امین
 وزیر صمت: در زمینه قیمت خودرو، 

آنچه بر مردم تأثیر دارد قیمت های بازار است، 
نه قیمت های كارخانه. شكاف قابل توجهی 
بین قیمت های كارخانه و بازار وجود دارد كه 

در واقع رانت است.

در گفت وگوی همشهری با رئیس اتحاديه سراسری مرغداران گوشتی كشور اعلام شد

حبیب اسدالله نژاد، مديرعامل اتحاديه سراسری مرغداران گوشتی كشور: تولید و عرضه مرغ از نیاز بازار پیشی گرفته است

افت قيمت خرده فروشی مرغ تا 28هزار تومان
مرغ های منجمدی كه از طريق واردات تامین شــده است، ذخیره 

شود؛ زيرا ديگر به توزيع مرغ منجمد نیازی نداريم.
ميزان واردات مرغ منجمد چقدر بوده است؟

در مورد میزان واردات و عرضه مرغ منجمد بايد شركت پشتیبانی 
امور دام اطلاع رسانی كند، اما به واردات يا توزيع مرغ منجمد نیازی 
نیست و مسئولان وزارت جهادكشاورزی بايد در مورد تداوم واردات 

يا توقف عرضه مرغ منجمد سیاستگذاری كنند.
قيمت تمام شــده كنونی مرغ تازه تا چه حد با نرخ 

مصوب 31هزار تومانی همخوانی دارد؟
قیمت مصوب خرده فروشــی هر كیلوگرم مرغ تازه 31هزار تومان 
است. از آنجا كه دولت نرخ مرغ زنده را مانند جوجه يك روزه اعلام 
نكرده، نمی توانم رســما اين نرخ را اعلام كنم، اما نرخی كه اكنون 
برای مرغ زنده اعمال می شود، 19هزار و 700تومان است. با درنظر 
گرفتن قیمت مصوب خرده فروشــی 31هزار تومانی هر كیلوگرم 
مرغ تازه و هزينه های افت لاشه و سود خرده فروشی كشتارگاه ها و 
واحدهای صنفی، هزينه تمام شده هر كیلوگرم مرغ زنده از 19هزار و 
700تومان بالاتر و بیش از 20هزار تومان است. با اين روند توزيع مرغ 
منجمد به نرخ مصوب 20هزار تومان، يكی از عوامل مؤثر در كاهش 
تقاضای بازار و افت قیمت مرغ گرم بوده است. اما از اين پس با توجه 
به پیشی گرفتن عرضه از تقاضای بازار بايد توزيع مرغ منجمد متوقف 
شود؛ زيرا قیمت مرغ گرم در بازار خرده فروشی حداقل 2هزار تومان 

كمتر از نرخ مصوب اعلام شده است.
ساير هزينه های توليد چقدر افزايش يافته است؟

قیمت جوجه يك روزه و هزينه های پشــت بارنامه حمل ونقل مرغ 
بیش 100درصد افزايش يافته است. اين موارد زيان هايی است كه به 
تولیدكنندگان تحمیل می شود و انتظار مرغداران آن است كه دولت 
اينگونه مشــكلات را ببیند و با انجام اقداماتی از زيان تولیدكننده 
جلوگیری كند. مكاتبات زيادی در مورد اصلاح نرخ جوجه، هزينه 
حمل، توقف توزيع مرغ منجمد و خريد و ذخیره ســازی  مرغ مازاد 
داشته ايم كه بخش زيادی از اين درخواست ها اجرايی شده و برخی 
ديگر مانند نرخ جوجه يك روزه و هزينه حمل ونقل اصلاح نشده و 
اين دو عامل تأثیر 10درصدی در قیمت تمام شده هر كیلوگرم مرغ 
زنده دارد. از ســوی ديگر در چند روز اخیر به دلیل نوسان نرخ ارز 
قیمت ريزمغذی های تولید مرغ افزايش يافته اســت. با وجود اين 
مرغداران به دنبال اصلاح قیمت خرده فروشــی مرغ نیستند؛ زيرا 
می دانند با توجه به سطح درآمد و وضعیت معیشت حداقل تا پايان 
امسال توان خريد مرغ با نرخ مصوب بیش از 31هزار تومانی را ندارند، 
اما بايد دستگاه های نظارتی كنترل كنند كه تولید كنندگان حداقل 
فشار ناشی از رشد هزينه تمام شده تولید را تحمل كنند. بايد نرخ 
مولفه های مؤثر در قیمت تمام شده تولید مرغ رصد و در جايی كه 

اين نرخ ها رعايت نمی شود، با متخلفان برخورد شود.
آيا ساير نهاده های توليد مرغ مانند كنجاله سويا و 

ذرت با نرخ مصوب تامين می شود؟
اكنون نهاده های موردنیاز مرغداران برای تولید مانند كنجاله سويا 
و ذرت با تأخیر تامین، تخصیص، بارگیری و حمل می شود كه اين 
امر موجب شده تا مرغداران بخشی از نهاده های موردنیاز خود را از 
بازار آزاد تامین كنند. با اين روند تامین نهاده های موردنیاز مرغداران 
از زمان ثبت درخواســت تا تخصیص و تامین حدود 25روز طول 
می كشد. درواقع ســهمیه موردنیاز مرغداران اگرچه با تأخیر، اما 

تامین می شود.
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 مشكل شان نداشــتن امكانات و خدمات 
دولتی است. تا همین 2هفته پیش گاز هم پیگیری

نداشتند و مجبور بودند برای خرید گازوئیل 
و گرم كردن خانه هایشان مسافتی طولانی را طی كنند. 
سال ها از داشتن برق و گاز محروم بوده اند، اما زندگی در 
خانه های آبا و اجدادی شان را ترك نكرده اند. خودشان 

می گویند اگر هم بخواهیم، جایی برای رفتن نداریم.

روستای تیرتاش از بخش كلباد شــرقی شهرستان گلوگاه 
مازندران یكی از روستاهای سرســبز و دیدنی شمال كشور 
است. آن زمان ها كه هنوز تقسیمات شهری و روستایی انجام 
نشده بود چند خانوار در محله بالای جاده گلزار شهدا زندگی 
می كردند. خانه های این محله كه فقط 600متر با روســتای 

تیرتاش فاصله دارد سال ها از داشــتن برق و گاز محروم بود. 
هر بار هم پیگیری كرده اند پاسخ شنیده اند: »خانه های شما 
در خارج از بافت روستا قرار دارد و برای بهره  مندی از انشعاب و 
خدمات گاز و برق باید هزینه آن را پرداخت كنید«؛ هزینه ای 
كه البته در توان روستاییان نیست. صادق نجفی تیرتاشی كه 
پدر شهید است و حالا بیش از 80سال دارد با ارسال نامه ای از 
روزنامه همشهری خواسته است صدای او و ساكنان این محله را 
به گوش مسئولان برسانیم. به دنبال ارسال نامه و با پیگیری های 
انجام شده او در گفت وگوی تلفنی با همشهری اعلام كرد: ما 
همراه 13خانوار با عائله چند نفره سال هاست با مشقت فراوان 
زندگی می كنیم. من بیش از 25سال است در این خانه زندگی 
می كنم و توان رفتن به جای دیگر را ندارم. تا 2هفته پیش گاز 
هم نداشتیم. سال های سال مجبور بودیم از جنگل هیزم تهیه 
كنیم، اما وقتی از این كار منع شــدیم برای خرید گازوئیل تا 
ایستگاه پمپ بنزین می رفتم و بعد منتظر می ماندم تا تریلی 
بیاید و بتوانم ســوخت مصرفی خانه را به بالا یعنی جایی كه 

خانه ام قرار دارد ببرم. خدارا شكر با كمك مسئولان محلی و 
اداره گاز انشعاب گاز به این محله رسید، اما همچنان از  داشتن 
برق محرومیم. مسئولان اداره برق می گویند چون خارج از بافت 
روستا هستید باید هزینه ای حدود یك میلیارد تومان بپردازید. 
ما ساكنان این محله یا دامداریم یا كشاورز و در توانمان نیست 
كه این هزینه را پرداخت كنیم. هر ســال هم هزینه ها بالاتر 
می رود. حاضریم بخشــی از هزینه را بدهیم، اما با این شرایط 
اقتصادی، توان پرداخت همه ایــن مبلغ را نداریم. زندگیمان 
سخت است و چشم انتظار كمك و همراهی مسئولان هستیم.

سكونت 40ساله بدون برق و گاز
امیر هوشــنگ نجفی، یكی دیگــر از ســاكنان محله بالای 
روســتای تیرتاش اســت. او می گویــد: حداقــل 12خانوار 
هســتیم كه در میان ما 2خانواده شــهید هم هست. یكی از 
آنها دامدار و یكی هم بیش از 40ســال اســت اینجا سكونت 
دارد. ســاكنان اینجــا به دلیــل خلوتی، طبیعــت و هوای 
ســالمش به زندگــی در این محله عــادت كرده انــد. اداره 
 بــرق هزینه كابل كشــی تا خانه هــای ما را یــك میلیارد و

350 هزارتومان اعلام كرده اســت. افرادی هستند كه در این 
بخش زمین دارند، اما چون ساكن نیستند در پرداخت هزینه 
مشــاركت نمی كنند و ما ساكنانی كه ســال ها اینجا زندگی 
می كنیم از برق و گاز محروم بوده ایم. تاكنون به جاهای مختلف 
مراجعه كرده ایم. گلوگاه، بهشهر، ساری و.. اما حرف اداره برق 
یكی است: خارج از بافت روستا هستید و باید هزینه انشعاب 

را بپردازید.

   اداره برق تخفیف بدهد 
اســماعیل جعفــری، دهیار روســتای تیرتــاش درباره 
پیگیری های انجام شده برای حل مشــكل این خانوارها 
می گوید: خانوارهای ســاكن این محله كشــاورز و دامدار 
هستند و توان مالی برای پرداخت این هزینه را ندارند. آنها 
از آخرین خانه ای كه در روستای تیرتاش برق دارد، حدود 
600متر فاصله دارند. درست اســت خارج از بافت روستا 
هستند، اما این ســاكنان از قدیم آنجا و در مسیر جنگل و 
رودخانه ساكن بوده اند. در گذشته مردم گندم را برای آسیاب 
به آنجا می بردند. الان هم در همان جا زندگی می كنند و حتی 
پروانه ساخت هم دارند. شورای ده برای تامین پول انشعاب 
گاز در پرداخت هزینه ها كمك كرد و با همكاری اداره گاز 
مشكل ساكنان این محله حل شد. الان هم شورا و دهیاری 
حاضرند كمك كنند و بخشــی از هزینه را هم ســاكنان 
می پردازند و اگر اداره برق همكاری كند و هزینه انشــعاب 
را تخفیف دهد، مشــكل این خانوارهای قدیمی روستای 

تیرتاش حل می شود و برق به خانه های آنها می رسد.

 تبریزی ها نفس ندارند
آلایندگی 2نیروگاه  تبریز و سهند مشكلات بسیاری برای تبریز 
و شــهروندانش به وجود آورده است؛ البته به جز تبریز آلودگی 
هوای خسروشاه، اسكو، ایلخچی، آذرشهر و روستاهای اطراف 
نیز ناشی از مازوت در نیروگاه است. سوخت مازوت به علت انتشار 
دی اكســید گوگرد فراوان، آلایندگی زیادی دارد. منواكسید 
كربن، گازهای آلی، اكسیدهای نیتروژن، اكسیدهای سولفور و 
ذرات دیگر از مواد آلاینده ای هستند كه توسط نیروگاه حرارتی 
تبریز وارد اتمسفر می شوند و هوا را آلوده می كنند. یك شهروند 
اهل تبریز درباره آلودگی هوای این كلانشــهر به همشــهری 
می گوید: هوای تبریز واقعا خوب نیست. مخصوصا افرادی كه جزو 
گروه های حساس هستند با مشكلات بیشتری مواجه می شوند 
به طوری كه پسر 5ساله من به دلیل عود بیماری آسم در همین 

روزها راهی بیمارستان شد.
سیدمرتضی احمدپور درباره اســتفاده نیروگاه تبریز از مازوت 
و تأثیر آن بر هوای شهر هم توضیح می دهد: قبلا فقط شب ها 
مازوت می سوزاندند، اما حالا روزها هم از این سوخت استفاده 
می  كنند و آلودگی ناشــی از آن كاملا در هوای تبریز مشخص 
اســت. او با بیان اینكه آلودگی موجب شــده است افراد مسن 
و كودكان   نتوانند از منزل خارج شــوند، می افزاید: حتی بنابر 
گزارش پلیس راهنمایی و رانندگی تبریز آلودگی هوا موجب 
كاهش دید رانندگان و افزایش تصادف های شهری شده است. 
از سوی دیگر به قدری آلودگی زیاد است كه اگر از شهر جدید 
سهند كه در 10كیلومتری تبریز قرار دارد و كمی مرتفع است، 
نگاه كنید نمی توانید تبریز را ببینید. این شــهروند اهل تبریز 
معتقد است در این شرایط مردم فقط می توانند مقاومت كنند، 
چون مسئولان كار چندانی برای رفع این مشكل انجام نمی دهند. 
احمدپور ادامه می دهد: تنها كاری كه می شود انجام داد شاید این 

باشد كه برای صنایع كمتر ضروری و آلاینده تبریز فكری شود. 
از طرف دیگر اتوبوس ها و مینی بوس هایــی كه در تبریز تردد 
می كنند، قدیمی و آلاینده هستند و با بهبود این ناوگان آلودگی 

هوا هم كمی كاهش خواهد یافت.

مازوت نسوزد بی برقی دارید
شهروندان تبریزی هریك به نوعی با آلودگی هوا مواجه می شوند، 
مهرداد صالحی به همشهری می گوید: فرقی ندارد الان یا حتی 
ســاعات ابتدایی صبح، بوی ناخوشایندی مثل بوی سوختگی 
در هوا پیچیده اســت و می توانید آن را استشمام كنید.  او كه 
معتقد است آلودگی هوا موجب شــده بسیاری از افراد كمتر از 
خانه های خود بیرون بیایند، ادامه می دهد: اگر باد نباشد آلودگی 
را می توانید در هوا ببینید، هرچند این موضوع همیشگی نیست 
اما برای شهروندان ناخوشایند اســت. این شهروند تبریزی با 
بیان اینكه كاری از دست مسئولان شهری برنمی آید، می گوید: 
این یك موضوع كشوری است و در استان نمی توانند آن را حل 
كنند، پاسخشان هم این است كه اگر سوختن مازوت در نیروگاه 
را تحمل نكنیم بایــد قطعی برق را تاب بیاوریم.  مشــاهدات 
شهروندان نشان از آن دارد كه این روزها افراد بیشتری در تبریز با 
مشكلات تنفسی مواجهند. بابك واحدی به همشهری می گوید: 
من بیشــتر در خانه می مانم و خودم بیماری تنفسی ندارم، اما 
دیده ام كه جلوی مطب پزشكان پر از بیمارانی است كه به دلیل 

مشكلات ناشی از آلودگی هوا به پزشك مراجعه می كنند. 

   وزیر نفت باید پاسخگو باشد
نمایندگان تبریز مصّر هستند وضعیت ســوخت نیروگاه این 
شهر را مشــخص كنند. رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان 
شرقی و نماینده تبریز، اسكو و آذرشــهر درباره آلودگی هوای 

تبریز به همشهری می گوید: علت اصلی آلایندگی شدیدی كه 
با وارونگی هوا هم تشدید می شود، فعالیت نیروگاه های تبریز 
اســت. هنگامی كه نیروگاه با گاز كار كند این آلایندگی بسیار 
كمتر از زمانی است كه از سوخت مازوت در آن استفاده شود. قرار 
بود صرفه جویی 12میلیون مترمكعبی مردم تبریز در مصرف گاز 
به نیروگاه اختصاص پیدا كند و حالا محمد حسین فرهنگی در 
این باره اظهار می كند: مردم گاز كمتری مصرف می كنند تا هوای 
شهرشان آلوده نباشد، اما وزارت نفت با سیاستی نادرست این 
را برعكس و حتی علت آلودگی هوای تبریز را افزایش مصارف 
گاز خانگی اعلام می كنند. این در حالی است كه در چند سال 
اخیر نه تنها مصرف گاز خانگی در تبریز افزایش نیافته اســت، 
بلكه شهروندان با صرفه جویی مصرف پیشین خود را كاهش نیز 
داده اند.  وی با بیان اینكه وزارت نفت باید در جایی كه كاهش 
مصرف وجود دارد به نوعی وضعیت بهتری را برای شهرها ایجاد 
كند، ادامه می دهد: این وزارتخانه باید هنگامی كه مصرف گاز یك 
شهر بیشتر می شود، سخت گیری كند حال آنكه به نظر می رسد 
در تبریز عكس این موضوع درنظر گرفته می شود. رئیس مجمع 
نمایندگان آذربایجان شرقی می افزاید: به همین دلیل سؤالی از 
وزیر نفت مطرح شده است و اگر وضعیت تبریز تغییر نكند در 
صحن مجلس هم مطرح خواهد شد. هم اكنون به نظر می رسد ما 
به خاطر صرفه جویی جریمه شده ایم و بخشی از سؤال ما از وزیر 
نفت نیز همین است كه این سیاست غلط را كی اصلاح خواهند 
كرد؟ فرهنگی درباره سازوكار طرح سؤال از وزیر در مجلس هم 
توضیح می دهد: سؤال در قانون ترتیب مشخصی دارد، پس از 
ارائه سؤال به وزیر نفت، او در كمیسیون انرژی مجلس حضور 
پیدا خواهد كرد و اگر شاهد اصلاح رویه نباشیم موضوع برای 
رسیدگی بیشتر به صحن مجلس می رود تا عموم نمایندگان 
در روند پیگیری مداخله داشته باشند. وی با بیان اینكه به جز 

موضوع اختصاص سوخت مناسب، خود نیروگاه هم باید مواردی 
مانند فلیتراســیون را برای ایجاد آلودگــی كمتر رعایت كند، 
می گوید: این موضوع هم ازسوی دادستانی پیگیری می شود. از 
آنجا كه 2صندوق بازنشستگی كشور و شستا در وزرات كار، تعاون 
و رفاه اجتماعی مالك نیروگاه تبریز هستند در این زمینه با این 
وزارتخانه طرف هستیم. به همین دلیل بازتوانی، اصلاح ساختار، 
تغییر ســوخت و تغییر میزان مصرف آب نیروگاه برعهده این 
وزارتخانه است. یك اصلاح ساختار باید در نیروگاه اتفاق بیفتد 
تا مصرف آب و آلایندگی نیروگاه كاهش پیدا كند. این موضوع 
چندبار به وزارت تعاون اعلام شده است و این وزارتخانه نیز باید 

مسئولیت خود را در قبال نیروگاه برعهده گیرد.

   ادامه آلودگی خطرناك است
افزایش آلودگی های محیطی به ویژه آلودگی هوا می تواند برای 
شهروندان یك شهر بسیار مخاطره  انگیر باشد. رئیس بیمارستان 
علوم پزشكی آذربایجان شــرقی به همشهری می گوید: باوجود 
آلودگی هوای ادامه دار تبریز، خوشــبختانه افزایشــی در آمار 
مبتلایان به بیماری های ریوی مشاهده نشده است، اما با این حال 
ادامه این روند می تواند تأثیر منفی بر سلامت شهروندان تبریز 
داشته باشــد. به جز ناراحتی  ریوی آلودگی هوا می تواند موجب 
افزایش علائم حساســیت در افراد شــود یا بیماری افراد دارای 
حساسیت را حاد كند و از ســوی دیگر بیماران دارای مشكلات 
حاد ریوی هم درصورت ادامه این روند با مشكل مواجه خواهند 
شــد. بهمن نقی پور، تأكید می كند كه برای جلوگیری از ایجاد 
چنین شرایطی استانداری، شهرداری تبریز، علوم پزشكی استان 
و سازمان محیط زیست باید با هم همكاری كنند تا برنامه ریزی 
تأثیرگذاری برای كاهش آلودگی انجام شــود. وی درباره اینكه 
استفاده از مازوت در نیروگاه ها چقدر سلامت شهروندان تبریزی را 

با تهدید مواجه می كند هم اظهار می كند: پیش از این بخشنامه ای 
درباره لزوم توقف استفاده از مازوت در صنایع و نیروگاه ها  صادر 
شده بود ولی این موضوع در تبریز اجرا نشده و علوم پزشكی در 
حال بررسی موضوع است. همكاران ما در بخش بهداشت محیطی 
در حال پیگیری این موضوع هســتند تا تأثیر آلودگی ناشی از 
سوخت مازوت بر سلامت شهروندان را بررسی كنند. رئیس علوم 
پزشكی آذربایجان شرقی با بیان اینكه فعلا آماده باش خاصی به 
بیمارستان های استان داده نشده است، می افزاید: به دلیل شیوع 
بیماری كرونا بیمارستان های اســتان آمادگی پذیرش بیماران 
ریوی را دارند و از این نظر مشكلی وجود ندارد. البته امیدواریم 
پیشگیری های لازم انجام شود تا هیچ شهروندی مجبور نشود به 
بیمارستان مراجعه كند. نقی پور با اشاره به اینكه دستورالعمل های 
مناسب روزهای آلوده برای اطلاع رسانی به رسانه ها و صداوسیمای 
استان اطلاع داده  شده است، خطاب به شهروندانی كه ممكن است 
مشكلات ریوی داشته باشند یا جزو گروه های حساس باشند نیز 
می گوید: كسانی كه بیماری ریوی و قلبی دارند باید تلاش كنند 

به جز مواقع ضروری از خانه خارج نشوند.

   
امروز، یكشنبه، 21آذر كمیسیون انرژی مجلس درباره وضعیت 
نیروگاه تبریز و سهند و اســتفاده از سوخت آلاینده مازوت در 
آنها به شور نشسته است. وضعیت هوای تبریز هر روز وخیم تر 
می شود و حتی اداره كل هواشناسی آذربایجان شرقی از افزایش 
غلظت آلاینده های جوی طی هفته جاری در استان خبر داده 
اســت. اینكه نمایندگان تبریز چه انــدازه می توانند بر وزارت 
قدرتمندی چون نفت تأثیر بگذارند موضوعی است كه زمان آن 
را مشخص خواهد كرد، اما نباید فراموش كرد مردم، دیگر تاب 

آلودگی را ندارند.

کلانشــهر تبریــز در 
2هفتــه اخیــر 7روز هــوای 

آلوده و ناسالم را تجربه کرد

7روز

قرار بــود صرفه جویی 
12میلیون مترمکعبی در گاز 

به نیروگاه اختصاص یابد  

12میلیون

امســال  ابتــدای  از 
تبریز در مجموع 16روز هوای 

ناسالمی داشته است

16روز

تعداد روزهــای آلوده 
تبریز نسبت به سال گذشته 

6روز افزایش داشته است

6روز

نماینده تبریز به وزیر نفت 
یــک هفتــه مهلــت داده تا مشــکل 

استفاده از مازوت را حل کند

یکهفته

تبـــــــریز  کلانشـــــــهر 
1.۸میلیــون نفــر جمعیــت 
دارد کــه در معــرض هــوای 

آلوده هستند

1.8میلیوننفر

عدد خبر

معــاون هماهنگــی امــور عمرانــی اســتاندار 
آذربایجان غربی گفت: بازســازی 1630واحد مســكونی 
زلزلــه زده قطور خوی به پایان رســیده اســت. بــه گزارش 
باشــگاه خبرنــگاران جــوان، آیدیــن رحمانــی اظهــار 
كــرد: همچنیــن پی كنــی 4140واحــد مســكونی، اجــرای 
فونداســیون 3۸13واحــد مســكونی، اجــرای اســكلت 
3460واحــد بــه همــراه اجــرای ســقف بــرای 3210واحــد 

مسكونی در این مدت انجام شده است.

16۳۰واحدمسكونی

 12ســال پیش بود كه كلنگ پروژه بیمارستان 
376تختخوابــی ایــلام بــه زمیــن خــورد؛ پــروژه ای كــه 
قــرار بــود در كمتریــن زمــان ممكــن كمكی بــر تامین 
زیرساخت های بهداشتی و درمانی شهروندان ایلامی 
باشــد، امــا بعــد از 12ســال محمــد كریمیــان، رئیس 
دانشــگاه علوم پزشــكی ایلام می گوید: جانمایی این 
بیمارســتان درســت نیســت، امــا اقدامــات ایمنــی و 
تمهیــدات لازم برای جلوگیری از ســیل در این منطقه 

انجام شده است.

12سال

مدیــر جهادكشــاورزی جویــن گفــت: از ابتــدای 
امسال 207هزار تن چغندرقند از سوی كشاورزان تحویل 
كارخانه قند ایــن شهرســتان و 1050میلیارد ریــال بابت 
خرید آن به چغندركاران پرداخت شده است. به گزارش 
ایرنا، علی اكبر قارزی افزود: سطح زیركشت چغندرقند 
در جویــن 5200هكتــار اســت كــه بــا توجــه بــه میانگین 
برداشــت حدود 50تن چغندر در هر هكتار 260هزار تن 

از این محصول تولید می شود.

1۰5۰میلیاردریال

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری جعفرآباد 
قم از احیا و توسعه گیاهان دارویی در 300هكتار از مراتع 
و ذخیره گاه هــای منطقــه كاســوا خبــر داد و گفــت: ایــن 
عملیات با مشاركت مردم انجام شده است. به گزارش 
فــارس، علــی بهلولــی اظهــار كــرد: در قالب ایــن پویش 
قرار اســت از ظرفیت هــای مردمی برای اهــداف مختلف 
در حــوزه منابــع طبیعــی به ویــژه حفــظ و احیــای مراتع و 

ذخیره گاه های استان استفاده شود.

۳۰۰هكتار

»تیرتاش« در خاموشی
ساكنان محله بالای روستای تیرتاش در استان مازندران به دلیل 

فاصله از روستا، سال هاست كه از داشتن برق محروم اند 
350هزار تومان

اداره برق هزینه کابل کشی تا خانه های اهالی تیرتاش 
را که با فاصله از روستا زندگی می کنند را یک میلیارد 

و 350هزار تومان اعلام کرده است، اما مردم توان 
 پرداخت این هزینه را ندارند 

 شهره كیانوش راد
خبرنگار

حمیده پازوكی
خبرنگار
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تبریز در دود
 فعالیت نیروگاه های تبریز و سهند با سوخت مازوت

 موجب آلودگی هوای تبریز شد
كلانشهر ۱.۸میلیون نفری تبریز در 2هفته اخیر 7روز هوای 
آلوده و ناسالم را تجربه كرد كه برای مردم و به ویژه گروه های 
حساس ناسالم تشخیص داده شد. از ابتدای امسال این شهر در مجموع ۱6روز هوای ناسالم داشته است؛ عددی كه نسبت 
به سال قبل 6روز افزایش را نشان می دهد. هر چند آغاز فصل سرما، وارونگی هوا و تردد خودروهای آلاینده برخی از 
عوامل آلودگی هوا هستند، اما تبریز مشكل دیگری هم دارد؛ استفاده از سوخت مازوت در 2نیروگاه تبریز و سهند كه 
توسط خط لوله ای از پالایشگاه تبریز تأمین می شود. استفاده از مازوت اوایل پاییز امسال شروع شد و همین چند هفته 
پیش در روزهای ابتدایی آبان نمایندگان تبریز در واكنش به این اقدام از وزیر نفت خواستند راهی برای استفاده دوباره گاز 
در نیروگاه بیابد. این مطالبه به نتیجه نرسید و حالا بار دیگر نماینده تبریز از وزیر نفت خواسته است تا پایان همین هفته 
مشكل استفاده از سوخت مازوت در نیروگاه ها را حل كند. به گفته روح الله متفكر آزاد، باید شورایی متشكل از 2نماینده 
استان در مجلس و همین تعداد از وزارت نفت تشكیل شود تا برای رفع مشكل سوخت نیروگاه تبریز و سهند تصمیم گیری 
كنند. اگر در این مدت و در این شورا مصالح استان تامین شد، سؤال از وزیر نفت به صحن علنی مجلس برده نمی شود در 

غیراین صورت نمایندگان استان پیگیر این موضوع خواهند بود.



7 یکشنبه 21 آذر 1400
زيستبوم شماره  8385

 امروز لايحه بودجه سال 1401به مجلس مي رسد و قرار است نمايندگان 
ملت براي اختصاص اين بودجه به بخش هاي مختلف كار خود را به زودي 
آغاز كنند، اما طي هفته هاي اخير موضوع اختصاص رديف بودجه براي 
كاهش آلودگي هوا از سوي مجامع مختلف مطرح شده است. در چنين 
شرايطي پرسش اصلي اينجاست كه آيا براي كاهش آلودگي هوا، بايد 
رديف بودجه مشخصي تعيين شود و اگر تعيين شــود بايد به كدام 

دستگاه ها داده شود؟

بحرانيكهبودجهميخواهد
به گزارش همشهری، آلودگي هوا كه از سال 1350در ايران به صورت 
جدي به عنوان يك بحران نمود پيدا كرد، هر ساله با دامنه اعتراضات 
فراوان مسئولان و مردم مواجه مي شود، اما برخورد جدي با منابع آن 
نمي شود. طبق آخرين برآوردهاي كارشناسي، وسايل نقليه، نيروگاه ها 
و صنايع، اصلي ترين منابع توليد و انتشار آلودگي هوا در شهرهاي بزرگ 
كشور هستند. البته در بخش ريزگردها نيز 2استان خوزستان و سيستان 
و بلوچستان با كانون هاي گردوغبار دست و پنجه نرم مي كنند كه در اين 
زمينه هر سال بودجه هاي كلاني در نظر گرفته مي شود، اما براي برخورد 
با آلودگي هوا احتراق  پايه كه به مراتب خطرناك تر از ريزگردهاست، در 
عمل بودجه كلاني برايش اختصاص نمي يابد. طبق قانون هواي پاك، 
 وزارتخانه هاي صنايع، نفت و نيرو ازجمله مهم ترين نهادها براي كنترل 
آلودگي هوا هستند، اما اولويت اصلي آنها كاهش آلاينده ها نيست و 
همواره بر توليد تمركز دارند. از سويي سازمان حفاظت محيط زيست 
ناظر اصلي در روند اجرايي قانون هواي پاك است كه  البته هنوز با وجود 
چنين قانون متقني نتوانسته در بخش ضابط قضايي رأسا براي برخورد 
با صنايع آلاينده  اقدام كند و در اين مسير به قوه قضاييه متكي است، اما 

تكاليف مشخص قانوني دارد كه بايد همه آنها را اجرا كند و براي آن نيز 
بودجه نياز است.

سهممهميكهحذفشد
در لايحه بودجه امسال، سهم سازمان حفاظت محيط زيست براي اجراي 
بندهاي قانوني كاهش آلودگي هوا 850ميليون تومان بود كه بايد اين 
منابع براي اجراي قانون هواي پاك از محل صندوق ملي محيط زيست 
برداشت مي شد. اين رقم در واقع همان ســهم 35درصدي عوارض 
آلايندگي بود كه بايد به صندوق ملي محيط زيست واريز و صرف از بين 
رفتن منابع آلايندگي صنايع مي شد، اما در ايستگاه مجلس حذف شد 
تا هيچ بودجه مستقيمي براي برخورد با آلاينده ها به مهم ترين ناظر 

محيط زيست كشور نرسد.
محمد ميرزايي قمي، رئيس مركز ملي هوا و اقليم سازمان حفاظت 
محيط زيست در گفت وگو با همشهري درباره اين سهم مي گويد: اعتبار 
مورد نياز براي اجراي راهكارهاي ارائه شده در گزارش سياهه انتشار 
آلودگي هوا در بودجه 1400 ديده نشد؛ درحالي كه چنين بودجه اي 
حتما بايد تخصيص مي يافت. به گفته ميرزايي، در قانون هواي پاك 

به مسائلي مانند سوخت، خودرو، معاينه فني و حمل ونقل تأكيد شده، 
اما اثر هر كدام از اين اقدامات مشخص نشده بود، ولی در سياهه انتشار 
آلودگي هوا همه اين اطلاعات آورده شد تا برايند وضعيت آلودگي هواي 
كلانشهرها مشخص و تخصيص بودجه براساس اين نقشه راه مشخص 
شود. حتي در سياهه انتشار 2 منبع آلايندگي انسان ساز و طبيعي درنظر 
قرار گرفته شد كه تمركز روي منابع انسان ساز شامل منابع متحرك و 
ثابت بود كه براساس اين سياهه راهكار و ارزيابي اقتصادي و وظايف هر 
كدام از دستگاه هاي اجرايي هم مشخص شد و براساس تكاليف تعيين 
شده بايد پايش شوند. حتي در اين بخش خسارت هاي اجتماعي آلودگي 
هوا نيز مشخص شد، اما به خاطر نرسيدن بودجه، گام اجرايي مؤثري 

برداشته نشد.

سهماستانداريدركاهشآلودگيهوا
تنها قانــون متقن در عرصه كاهــش آلودگي هــوا، قانون هاي پاك 
مصوب 18مرداد 1396است كه در 34ماده، براي جلوگيري از انتشار 
آلودگي هاي محيط زيستي انساني در آسمان تهيه و تصويب شده است. 
در اين قانون براي نخستين بار در تاريخ 50ساله مبارزه با آلودگي هواي 
ايران، جريمه هايي براي واحد هاي آلاينده تعيين شد تا هرچه دقيق تر 
به شرايط اجرا نزديك شود، اما هنوز بخش زيادي از مواد آن زمين مانده 
است. يكي از نهادهايي كه طي هفته هاي اخير درخواست بودجه براي 

مبارزه با آلودگي هوا كرده، استانداري تهران است.
محســن منصوري، اســتاندار تهران 11آذر در اين بــاره گفت: »در 
بودجه1401 حتما بودجه اختصاصي و رديف برجسته اي براي حل 
مشكل هواي تهران خواهيم داشت.« استاندار 37ساله تهران، درباره علت 
درخواست اين بودجه نيز مواردي چون » تشديد برخورد با خودروهاي 
آلاينده« و »توقف صنايع آلاينده« را نام برده است. البته طبق قانون هواي 
پاك هر دوی اين وظايف به عهده سازمان حفاظت محيط زيست است و 
حضور نماينده استاندار براي اجراي قانون، تنها ماهيت ضمانت اجرايي 
دارد. از سويي تنها جايي كه در قانون هواي پاك اسمي از استانداري 
آمده، ذيل ماده 11آن است كه درباره بحث احداث، توسعه، تغيير خط 
توليد و تغيير محل واحدهاي توليدي، صنعتي و معدني ذكر شــده: 
»در هر استان كميسيوني با عضويت يكي از معاونان استاندار با تعيين 
استاندار و نهادهاي ديگر تشكيل مي شود تا در صورت آلاينده نبودن، 
مجوز مقتضي را صادر و در غيراين صورت تقاضا را رد كند.« بدين ترتيب 
مشخص مي شود كه استانداري وظيفه اجرايي مشخصي در اعمال 
قانون ندارد و بايد كار خود را تنها در قالب شركت در جلسات، ساماندهي 
كند. موضوع سوم نيز بحث كارگروه شرايط اضطرار آلودگي هواست كه 
در مواقع خاص در استانداري تشكيل مي شود ولي در اين مورد نيز سهم 

استانداري چيزي خارج از شركت در جلسه نيست.

سيدمحمدفخار
خبر نگار

خبر روز

نظردولتجديددرمــوردبرنامههاياحيايدرياچه
اروميهچيست؟

درجلســهكارگروهنجاتدرياچهاروميه،ستادگزارش
عملكرديبهآقايمخبرارايهداد.خوشبختانهاوبهطور
قاطعاعلامكردكهاحيايدرياچهاروميهحيثيتنظام
استوقرارنيستباتغييردولتها،ساختارهاعوضشود،
بلكهبايدتقويتشود.تمامپروژههاينيمهتمامسازهاي
بايدبهسرعتتمامشــود؛بنابراينباهمه۵۰۵ميليارد
تومانيكهقراربودبراياتمامپروژههابگيريم،موافقتشد.

اينپولقراراستصرفچهپروژههاييشود؟
اينپــولبــرايپروژههــاينيمهتمــاممثلهمه
تصفيهخانههايدردستاحداثدرحوضهآبريزدرياچه

اروميههزينهميشود.
امااينپروژههاقراربودكهپارسالبهاتمامبرسد؟

يكيازمواردديگريكهبهدولتجديداعلامكرديماينبود
كهمجريانبرخيازاينپروژههابارهاقولدادهاندكهپروژه
راتافلانتاريخبهبهرهبرداريميرسانند.درپاييز۱۴۰۰
همدستگاههاياجراييبراياتمامپروژهتصفيهخانهپول
خواستهاندبااينوعدهكهتا۶ماهديگرتحويلميدهند.
ازمعاوناولرئيسجمهوردراينكارگروهخواستيمكه
اينمسئلهرانيزتعيينتكليفكند.اوهمدستوردادكه

سازمانبرنامهوبودجهدراينموردتحقيقكند.
بهانهآنهابرايبهاتمامنرسيدنپروژههاچهبود؟

قيمتهابالارفتهاست؛بههمينراحتي.
چهتضمينيوجودداردكه۵۰۵ميلياردتومانبهپروژه
احيايدرياچهاروميهتزريقكنيدوبازهمنگويندبودجه

كماست؟
اينسؤالماهمهست.مگرتورمچقدروچندباراتفاق
افتادهاســت.اگرشــرايطعاديبود،ماازمعاوناول
رئيسجمهورودبيركارگروهنميخواستيمكهبهماجرا
ورودپيداكنند؛بهطورمثالتصفيهخانهتبريز۴بارازستاد
احيايدرياچهاروميهپولخواستهاستو۴بارگفتهاست
كهدرفلانتاريخافتتاحميشود.برخيازاعضايكارگروه
دراينجلسهگفتندكهخواستههايستاداحيايدرياچه
اروميهشدنينيست؛مثلاكاهش۴۰درصديمصرفآب
دربخشكشاورزيبهدلايلمختلفامكانناپذيراستيا
يكيازاستاندارانميگفتكهنيازبهسدسازيبيشتردر
منطقهدارد.يكيديگرپيشنهادميدادكهآبراازجاي

ديگرتامينكنيم،برخيازاعضامثلجهادكشاورزياعلام
كردندكهازبرنامههابياطلاعندو....اوفرصت2هفتهاي
بهآنهادادتاايراداتموجــوددربرنامهراباراهحلهاي
پيشنهاديارائهدهند.يكيازاستاندارهادرموردكاهش
۴۰درصديمصرفآبدربخشكشاورزیاعتراضكرد،
آقايمخبربهايشانگفتكهشمابهعنواننمايندهدولت
نميتوانيدآنچهراكهدولتتصميمگرفتهاست،بگويي

نميشودياانجامنميدهم.
شايدآناســتاندارپيچيدگيهايانجاماينپروژه
درمواجههباجامعهمحليراعاملغيرممكنبودنآن

ميداند؟
اوبايدبراياينبخشپيشنهادداشتهباشد.تاكنونهر
برنامهايكهانجامشدههيچكسيتحتفشارنبودهاست.
كشــاورزانيكهقراربودكاهشمصرف۴۰درصدي
داشتهباشندآياباشماهمراهبودند؟شمادربهترينحالت
درزمينهايكشاورزيپايابسدهاتوانستيداينبخشاز

برنامهرااجراييكنيد؟
اشكاليندارد.اينخودشيكدستاورداست.

اماايندستاوردهابايدمنتجبهاحيايدرياچهاروميه
شود؟

ماداريمايراداتراميگوييم.اگركســيمشكليبراي
اجرايمصوباتدارد،راهكارارائهكند.آقامخبرتأكيد
كردندكهكسيســرخودنميتواندبامصوباتمخالفت
كند.حتماًبايدبرايمصوباتدولتاحترامقائلشودو
آنهارااجراييكندتادرياچهاحياشود.ستاددراينجلسه
اعتراضاتخودرابهدستگاههانيزاعلامكرد؛بهطورمثال
برنامهكاهش۴۰درصديمصرفآبدركشاورزیبايددر
كلحوضهاتفاقميافتاد،وليفقطدرپايابسدهارخداده
است.اگرقراربودكهكلحوضهآبريزرادرنظربگيريم،ما

دراينبخشفقط۱۴درصدموفقبودهايم؛نه۴۰درصد.
واينجزونقاطضعفبرنامهستادبود؟

منبهآنضعفنميگويم.برنامهاجرانشدهومنبههدفم
نرسيدهام.برنامهمشكلينداشتهاست.برنامه،تامين

منابعآنواجراييشدنش3موضوعمتفاوتاست.
خيليازمتخصصانمعتقدندكــهاينبرنامهچنان
بلندپروازانهاستكهامكانتحققندارد.آياشماچنين

چيزيراميپذيريد؟
مننميتوانميكقانــونرابهتصويببرســانمكه

اجراييشدنآناســتانداردهايبالاييداشتهباشدو
توانرســيدنبهآنرانداشتهباشم.نميشودسلامت
مردمبرايمامهمباشــد،وليبعدبگوييماينبرنامه
بلندپروازانهاست.اينبرنامهبهگونهايكاملاًفنيوعلمي
تدوينشدهاست.مابهتفكيكمزرعهميدانيمكهدر
كداممنطقهبرايچهمحصوليبيشازنيازآبمصرف
شدهاست.مابهلحاظفنيميدانيمكهچطورميشود
مصرفآبدرآنمزرعهرابدونتغييرالگويكشــت،
كاهشدهيم.اينبرنامهشدنياست.پسازاينكهبرنامه
كاهشمصرفآبدرپايابسدهانهاييشد،كاربعدي
كهمابهعنوانستاددرياچهاروميهانجامداديماينبود
كهبرنامه۵سالهبراياصلاحالگويآبياريوكشتارائه
دهيم.اينبرنامهبايكسالتأخيروزارتكشاورزيدر
سال۹۸بهدولتارائهشد.دراينبرنامهروي۵محصول
كشــاورزيمتمركزوبابخشهايزراعت،باغبانيو
ترويجوزارتخانههماهنگشدهايم.اينبرنامهوقتيبه
سازمانبرنامهوبودجهارائهشد،گفتندكهاينبخشها
پولراميگيرندودرجايديگرهزينهميكنند.۶ماه
طولكشيدكهسازمانبرنامهوبودجهرابرايتأثيرات
اينبرنامه۵ســالهرويكاهشمصرفآب۵محصول

كشاورزيمتقاعدكنيم.
مساحتاجراياينبرنامهچقدراست؟

روي3۰۰هزارهكتاراز۶۰۰هزارهكتاراراضيكشاورزي
براي۵سالبرنامهريزيكرديم.

سالگذشتهكهشماگفتيدمساحتزيركشت۵۰۰هزار
هكتاراست،۱۰۰هزارهكتاربهمجموعهاضافهشد؟

دراينمنطقهبخشهاييبهعنوانزمينآيشدرنظرگرفته
ميشود؛يعنيدرآنچيزيكاشتهنميشود.ساليحدود
۹۰هزارهكتارمعمولاًبرايآيــشدراينمنطقهدرنظر
ميگيرند.عملكردسالانه۵۱۰هزارهكتاراست.برنامه
بودجهدرنهايتقبولكردكهبرايسال۱۴۰۰در۴۰منطقه
اينبرنامهاجراييشود.اين۴۰منطقهدرمساحتيخيلي

كمتراز3۰۰هزارهكتارقراراستاجراييشود.
يكيازنقدهايموجودايناســتكهاگرپوليكهدر
7سالگذشتهبراياحيايدرياچهاروميههزينهشدهاست
جايديگريوبهنحوديگريهزينهميشد،نتايجبهتري

بهدستميآمد.شماباايننظرموافقيد؟
خير.7۵درصدپوليكهبراياحيايدرياچهاروميههزينه

شدهمربوطبهپروژههايسازهايبودهكههنوزبهنتيجه
نرسيدهاست.دربخشهايغيرسازهايدرسال۹۴تا
۹۶وزارتجهادكشاورزيميگفتكهفقطبالولهگذاري
وكانالكشيميتواندمصرفآبراكمكند.هرقدركه
ميگفتيمرويمسائلترويجيكاركنند،جلونميآمدند.
تغييرنگاهيكشــبهاتفاقنميافتد.3۰۰هزارهكتاراز
اراضيدراينحوضهمربوطبهزراعتاستومااميدواريم
كهبتوانيمدراينبخشآببيشتريصرفهجوييكنيم.
سال۹۸ســراغبخشباغبانيرفتيم.دربخشزراعت
7۵هزارهكتارودربخشباغباني۸هزارهكتارراتحت
پوششقرارداديموتاكنونتوانستهايمدربخشكشت
نشايي،اصلاحبذرگندميكه2نوبتآبكمترميخواهد،
اقداماتخوبيانجامدهيم.هماكنون3۴تنبذرايننوع
گندمتوليدشدهاستوهنوزبذربرايهمهمزارعنداريم.
چنينبذريدردنياوجودنداردكهمابتوانيمآنراوارد

كنيموبهنوعيزمانبخريم؟
مامجبوريمهربذرراخودمانتوليدكنيم.براياينپروژه
ستاد۴ميلياردتومانبيشترهزينهنكردهاست.اينبذر
متناسبباشرايطاقليميمنطقهتوليدشدهاست.بذر
بهدستآمدهرادرفلاتمركزيهمتستميكنيم.اينطور
نيستكهبذرآمادهوجودداشتهباشدوشمابخريد.اين
بذرمتناسببابرنامههايكاهشمصرفآب،آبوهواي
منطقهوبيماريهاياينمنطقهاســت.اينكهشماكار
7سالهرادر2ســالبتوانيدانجامدهيدبهلحاظعلمي

امكانپذيرنيست.
سالهابهدنبالخودكفاييدرتوليدگندمازطريق
توليدگندمتراريختهبوديم،چرابهفكرتوليدبذرگندمبا

2نوبتآبكمترنبوديم؟
نبودهايمديگر.همينكسيكهقبلاًمسئولترويجوزارت
جهادكشاورزينيزبود،وقتيميديدماازشركتهاي
دانشبنيانحمايتميكنيم،ميگفتچرااينپولرابه
وزارتجهادكشاورزينميدهيد.ماهمگفتيمشماقبلا
چنينپولهاييدراختيارداشتهايدوهيچچيزيازآنجا
درنيامدهاست.امااينتيمهابااينشرطكهدركاهش
۴۰درصديموفقباشند،پروژهراگرفتهاند.نمايندهفائو
اعلامكردكهاين،تنهاپروژهايدردنياستكهبرايكاهش
مصرفآبباآنهمكاريداريم.درهمهجايدنياروي
توسعهكشاورزيسرمايهگذاريكردهايم.تغييرنگاهو

پارادايمشيفتفرايندي۱۰سالهاست.
بهمعاوناولرئيسجمهورگفتهايمكهاگرتماممصوبات
دولتبراياحيابهاجرابرسددرسال۱۴۰3تا۱۴۰۴تراز
درياچهبه۱27۴خواهدرســيد،امااگرهركدامازاين
موارداجرايينشود،مثلاينكهجهادكشاورزيدركاهش
۴۰درصديمصرفآبهمكارينكندبهنتيجهنخواهيم
رسيد.377ميليونمترمكعبازمحلپايابسدهابايد
وارددرياچهميشدكهشدهاســت.اگرقراربودكهدر
كلحوضهكاهش۴۰درصدياتفاقبيفتد۹۰۰ميليون
مترمكعبآبوارددرياچهميشد،وليمنفقطاختيار
سردهنههاوپايابسدهاراداشتهام.بااحداثسردهنهها
درنهايتاينميزانبه۶۰۰ميليونمترمكعبرســيده
اســت.برايحدود3۴۵ميليونمترمكعبباقيمانده،
دولتبايدتصميمبگيرد.اگرقرارباشدكهتصفيهخانه
تبريزبهجاي۱2۰ميليونمترمكعب،۹۰ميليونمترمكعب
آببدهددرســال۱۴۰۴بهقوليكهدادمكهنميتوانم
برسم.2هفتهبعدازجلســهباآقايمخبرهيچكداماز
دستگاههابابرنامهپيشنهادينيامدند.تصورمنبراين
استكهآنهاتصورميكردندستاد،دردولتبعدمنحل
ميشــود،وليوقتيآقايمخبرمحكمپشتدرياچه
اروميهوسلامتمردمايستادوشرايطتغييركرد.آنها
فقطاعلامكردندكهاگرپولبدهيدمــاكارهاراانجام

ميدهيم.
نتيجهپولهايقبليچهميشود؟

آقايمحرابيان،وزيرنيرودرجلسهبعدياعلامكردكه
ستادگزارشيازپولهاييكهبهسازمانهاودستگاههاي
اجراييدادهارائهكندتادراختيارمعاوناولرئيسجمهور
قراردهد.حالبراينخســتينباراســتكهسازمان
بازرسيقراراستدرموردهزينهكردبودجهاينپروژهها
)تصفيهخانهاروميه،تصفيهخانهتبريزوسدكانيسيبو
كانالانتقالآببهدرياچه(ازسايردستگاههاياجرايي
بازخواســتانجامدهد؛ضمناينكهيكيازشانسهاي
خوبيكهالانداريمايناستكهدادستانآذربايجانغربي
درموردبرنامههايتغييرالگويكشتوافزايشسطح
زيركشتباماهمراهشدهاست.دردولتقبلاينمسائل
رادرشورايامنيتمليمطرحميكرديم.الاندادستان
همهدستگاههارابهخطكردهاست.خشكشدندرياچه

حقعامهاستوبايدهمهپاسخگوباشيم.

گفت وگو با معاون محيط انسانی سازمان حفاظت محيط زيست

دولت محکم پشت دریاچه ارومیه ایستاد

كاشت2هزارنهالنارنجبرايتوسعه
گردشگريدرتنكابن

شــهردار تنكابن گفت: براي حفظ و توسعه گونه بومي درخت 
نارنج به عنوان ميراث طبيعي با هدف توسعه جاذبه گردشگري 
و تحقق گردشگري پايدار در تنكابن، 2هزار اصله نهال كاشته 

مي شود. 
محمد ابراهيــم لاريجانــي، شــهردار تنكابن افــزود: »بالغ 
بر500درخت قديمي و  3700 اصله درخت مركبات كه بيشتر 
آنها نارنج است در شهر تنكابن وجود دارد كه تبديل به جاذبه 
گردشگري شده و براي حفظ و توســعه گونه بومي آن، كاشت 
2هزار اصله درخت نارنج در دســتور كار شهرداري قرار گرفته 

است.« 
به گزارش ايلنا، او درباره گياهان بومي اين شهر توريستي گفت: 
»يكي از درختان بومي منطقه مازندران و شهر تنكابن مركبات 

شامل درخت نارنج، پرتقال، ليمو شيرين و ليمو ترش است.«
 شهردار تنكابن تصريح كرد: »بالغ بر500درخت با قدمت بالاي 
60 سال و 3700درخت مركبات كه بيشتر آنها نارنج است در 
اين شهر وجود دارد. اين درختان تبديل به جاذبه گردشگري 
شده و فضاي خاصي در شهر در ارديبهشت ماه با بهارنارنج رقم 
مي خورد و در ماه هاي آذر، دي و بهمن، گويي شهر با اين نارنج ها 

چراغاني شده است.«

7سالازشــروعپروژهنجاتمردمازشرريزگردهاي
نمكيحاصلازخشكشدنبســتردرياچهاروميه
ميگذرد،وليهمچناناينريزگردهاباكوچكترين
باديبلندميشوندوچشماندازآذربايجانهايشرقيوغربيراغبارآلودونگرانكنندهميكنند.بخش
عمدهپروژههاياحيايدرياچهاروميهفنيوسازهاياستوبارهاوعدهراهاندازيشانازسويمقامات
مسئولدادهشدهاست.باتغييردولتعدهايبراينعقيدهبودندكهستاداحيايدرياچهاروميهلغوشدهو
پروژههاتغييرخواهدكرد،امادرنخستينجلسهايكهمعاوناولرئيسجمهوريبااهاليكارگروهاحياي
درياچهگذاشت،اعلامكردكه»احيايدرياچهحيثيتنظاماستوربطيبهايندولتوآندولتندارد.«
درمصاحبهبامسعودتجريشي،معاونمحيطانسانيسازمانحفاظتمحيطزيستومديربرنامهريزي
ستاددرياچهاروميه،بهاينجلسه،ايراداتطرح،نقدهاييكهبهآنواردآمدهوعملكردستاددراين

سالهاپرداختهايم.

زهرارفيعي
روزنامه نگار

داوودكاظمیطرح  روز

سازمان ملل: کوه ها آب شیرین نیمی از بشریت را برای زندگی 
تامین می کنند و نیمی از کانون های تنوع زیستی جهان را در خود 

جای داده اند.

هرايرانييكدرخت
رئيس مركز جنگل هاي خارج از شــمال ســازمان جنگل ها از تلاش براي 
جوان سازي جنگل هاي زاگرس خبر داد و گفت: 40درصد از جنگل هاي كشور 
در منطقه زاگرس است و اين بخش اهميت بسزايي در تأمين آب كشور دارد. 
كامران پورمقدم در يك برنامه تلويزيوني گفت: جنگل هاي ما دچار تهديدها 
و آسيب هايي است و هميشه براي احياي جنگل ها طرح هايي را در سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كشور در دست داريم اما امسال موضوعي را با 
عنوان پويش مردمي »براي ايراني سرسبز و هر ايراني يك درخت« طراحي 
كرديم تا براساس اين طرح با مشاركت مردم جنگل ها را احيا كنيم. به گفته او، 

بخشي از اين پويش بذركاري براي جنگل هاي زاگرس است.

صيددراجباسنگوچوبدرشوش
رئيس اداره پارك ملي كرخه از كشف تخلف كشتار شبانه پرنده حمايت شده 
دراج به صورت غيرمتعارف در شهرستان شوش خبر داد. به گزارش مهر، محمد 
الوندي با اعلام اين خبر گفت: طبق گزارش هاي مردمي مبني بر شكار پرنده 
حمايت شده دراج در مزارع كشاورزي در ساعات شب و به صورت جرگه كردن و 
كشتار پرنده ها به روش هاي غيرمتعارف و غيراخلاقي با چوب و سنگ، شناسايي 

و دستگيري متهمان در دستوركار مأموران يگان حفاظت محيط زيست پارك 
ملي كرخه قرار گرفت. وي افزود: پس از چند روز كمين، گشت و كار اطلاعاتي و 
همكاري همياران محيط زيست، محدوده تخلف يك گروه از متخلفان شناسايي 
و مأموران با 2اكيپ منطقه را مورد پايش قرار دادند كه در ساعت20 مورخه 
18آذرماه، موتورسيكلت متهمان در حال خروج و انتقال ادوات جرم مشاهده 
شد. او گفت: متهمان پس از رؤيت مأموران با استفاده از تاريكي شب به صورت 
چراغ خاموش متواري شده و با جست وجو و رديابي مسير، موتورسيكلت آنان 
كه در داخل زهكش ها و نيزارها واژگون شده بود، توسط مأموران پيدا و در همان 
حوالي يك كيسه حاوي تور و لاشه 4قطعه پرنده حمايت شده دراج كشف و 

ضبط شده و متخلفان متواري ولي شناسايي شدند.

ايرانيها۱۴روزبدونويزابهعمانسفرميكنند
سفارت ايران در عمان اعلام كرد: سفر اتباع جمهوري اسلامي ايران به عمان 
براي مدت 14روز، نياز به رواديد ندارد. به گزارش ايســنا، سفارت ايران در 
عمان در بيانيه اي اعلام كرد: نوع اين رواديد، توريستي و غيرقابل تمديد است 
و هموطنان محترم بايد تمهيد بازگشت يا خروج از عمان را قبل از 14روز، 
درنظر داشته باشند. براساس اعلام سفارت ايران در عمان، افرادي كه خواهان 
حضور بيشــتر از 14روز در عمان هســتند، مي توانند در فرودگاه مسقط با 
پرداخت 21ريال عماني، ويزاي يك ماهه دريافت كنند. اين نوع رواديد، براي 
يك ماه ديگر قابل تمديد است. داشتن گواهي تزريق 2دوز واكسن كرونا كه 

مورد تأييد عمان است و داشتن تست منفي PCR نيز الزامي است.

خبرهای كوتاه

بررسيسندزاگرس
۵سالهشد

»ســند حمايت از رويشــگاه زاگرس در كميسيون 
زيربنايي دولت در حال بررسي اســت.« اين خبر را 
مسعود منصور، رئيس سازمان جنگل ها داد تا چهره 

روز صفحه زيست بوم شود. 
روند بوروكراســي تهيه اين ســند چنــان به طول 
انجاميده كه از ابتداي تهيه اين ســند تا كنون حدود 
2ميليون هكتار از اين جنگل ها از نقشه حذف شده 
است. نخستين بار در تابســتان سال 1395موضوع 
تهيه سند راهبردي و برنامه مشخص براي حفاظت از 
زاگرس در دستور كار دولت قرار گرفت اما هنوز پس 

از 5 سال اين سند در مراحل بررسي قرار دارد.
منصور با اشاره به گزارش سازمان جنگل ها، در اين باره 
گفت: ســتاد ملي حمايت از زاگرس در ســطح ملي 
به رياســت معاون اول رئيس جمهور و دستگاه هاي 
عضو تشكيل و سندي كه براي حمايت و حفاظت از 
زاگرس تنظيم شده و اميدواريم اين سند به تصويب 
هيأت وزيران برسد. رويشگاه جنگلي زاگرس 6ميليون 
هكتار وسعت دارد و خطرات بسياري طي سال هاي 
اخير آن را تهديد كرده و هر سال بر وسعت و تنوع اين 

خطرات افزوده مي شود.

چهره روز
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   راه حل كجاست؟
هرسالبخشيازبودجهكلكشورباسرفصلكاهشآلودگيهواتخصيصمييابد.وحيدنوروزيدكترايمديريتمحيطزيستدراينباره
بههمشهريميگويد:اختصاصبودجهاينچنينيبهآلودگيهوابهاعتقادبندهبهغلطانجامشدهوبخشيازشرحوظايفنهادها،سازمانها
ووزارتخانههابهاسمبودجهكاهشآلودگيهوابامبالغيتخصيصپيداميكند.ايناقدامبهوضوحنادرستاست.تازمانيكهبودجهكاهش
آلودگيهوادرقالبيكبرنامهجامعاقداممشخصاختصاصپيدانكردهوتعريفنكند،اينبودجهريزيهاهدردادنمنابعملياست.درنتيجه
اگردولتميخواهددخالتيدراينامركند،چنانچهطبقاصل۵۰قانوناساسيدراينامروظايفحاكميتيبهعهدهدارد،بايددرقالببرنامه
جامعچندسالهمشخص،وظايفهمهنهادهايدخيلرااحصاكند،بهآنهاابلاغكندوبراساسآنبرنامهباذكرماموريت،بودجهراتعيينكند.
هماكنوننهماموريتجامعيداريمنهاعدادبرنامهريزيشدهايوهرنهاديبهصورتسليقهايبرنامهايميدهدوبرايآنبودجهميخواهد.
نوروزيدربارهاينكهدرشرايطفعليكدامنهادميتواندبودجهمستقيميبرایكاهشآلودگيهوادراختياربگيرد،تصريحميكند:ايننهاد
بيشكشهرداريهاهستندكهدرخطمقدممبارزهبامنابعآلايندهاست.بهگفتهاينكارشناسمحيطزيست،گسترشحملونقلعموميبه
عنوانيكهدفاصليميتوانديكنسخهقويودرازمدتباشد.اسكلتوچارچوبهرشهرراحملونقلعموميانبوهبرتشكيلميدهدو

هرعدديبراينوسازياينامرهزينهشود،بهجا،مفيدومؤثراست.
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بودجهكاهشآلودگيهوابايدبهكدامنهادبرسد؟
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پيــش از اينكــه از شــما به عنوان 
داستان نويس و منتقد ياد كنيم، شما را به عنوان 
چهره اي مي شناسيم كه در بســياري از جوايز 
ادبي داور بوده و هســتيد. در جوايز خصوصي و 
دولتي، داورها چه معيارهايي را بايد لحاظ كنند 
تا نحله هاي مختلف فكري و ادبي را پوشش دهند 
و محدود به يك طيف خاص نباشند و كتابي كه 
برگزيده مي شــود داراي ارزش هاي ساختاري و 

محتوايي باشد؟
درباره معيارهايي كه در آثار برگزيده لحاظ مي شود 
و همچنين خصوصيت  و توانايي هايي كه داوران بايد 
دارا باشــند، بخش قابل توجهش به ساختار جوايز 
ادبي، جايگاهشان و اهداف اصولي شان بازمي گردد. 
رشــد زائد الوصف جوايز ادبي به لحاظ كمّي، نشانگر 
رشــد ادبيات نيســت؛ كمااينكه برخي كشورهاي 
ديگر از ما جوايز و جشــنواره هاي بيشتري در حوزه 
كتاب دارند و البته ســابقه و ســنت ادبي شان هم از 
ما بيشتر است. زايشــي كه جشــنواره هاي ادبي و 
كاركردي اكنون در كشــور ما دارند، كاركرد درست 
و واقعي نيســت؛ يعني يك جورهايي تولد نابهنگام 
و رشد غيرمعمولي داشــته اند. اين رشد روزافزون با 
تقويت جريان هاي مختلف ادبي همراه نيســت. در 
عرصه عمل و برنامه ريزي، رايج ترين، معمول ترين و 
مرسوم ترين كاري كه جشنواره ها و متوليان دولتي 
و غيردولتي نســبت به آن اقدام مي كنند، برگزاري 
همين جوايز ادبي است. مهم ترين برنامه ما در حوزه 
كتاب، راه اندازي جشنواره هاســت. اين مهم بر اين 
اساس بنيان نهاده شده كه گويي جشنواره هاي ادبي 
مختلف، حل المسائل جريان هاي ادبي اند، اما در بطن 

و متن واقعيت چنين نيست.
ريشــه اين نگاه در چيست؟ اينكه 
به گمان عده اي اين جشــنواره ها و جوايز ادبي 

حل المسائل جريان هاي ادبي كشورند...
ريشــه اين نگاه حاصل اعتماد بيش از انــدازه ما به 
جريان هاي تبليغي است؛ يعني در ركن تبليغ، انتخاب 

كتاب ها هم براســاس همان تبليغ انجام مي گيرد. 
جشنواره ها نوعاً برنامه هايي داراي خروجي اندك و 
اما در سوي ديگر پر سروصدا و كم بازده اند. راه اندازي 
آنها نيازمند تلاش چشمگير و مستمر نيست. زرق و 
برق و فضاي رسانه اي كه آنها ايجاد مي كنند، بيش از 
برنامه هايي است كه دير بازده اند و سال ها براي محقق 
شدنشان تلاش مي كنند. همين موضوع باعث شده  
كه بانيان حوزه كتاب تلاش و همتشــان را معطوف 
به اين كنند كه پيش از هر چيز جشنواره راه اندازي 
كنند. اگر نگوييم جملگي، اما اغلب جشــنواره هاي 
ادبي خودشان را مسئول و پاسخگوي نيازهاي مردم 

نمي دانند.
آيا نبايد با اين ســازوكار و عملكرد، 
به ويژه جوايز خصوصي مورد پرسش و نقد قرار 

بگيرند؟
اتفاقاً اصلًا چنين نيست كه اين جوايز مورد پرسش 
و نقد قرار گيرند. فعاليت هاي مسئولان جشنواره ها 
اغلب مورد تحليل قرار نمي گيرد و پاســخگوي نياز 

عمومي جامعه نيست.
نشــانه هاي فقــدان توفيــق اين 

جشنواره ها از نظر شما چيست؟
جشــنواره هاي ادبي در هدف گذاري هايشان بيش 
از آنچه به دســت مي آورند و خروجي كارشان است، 
ادعــا مي كنند. اغلب جشــنواره هاي ادبــي ادعاي 

جريان سازي دارند.
منكر جريان سازي آنها هستيد؟

اگر جريــان را بــه نوعي حركت جمعي مســتمر و 
حركتي كه در بين طيــف قابل توجهي از مخاطبان 
اشاعه دارد، تعبير كنيم، شايد معدود جوايزي باقي 
بمانند و باشند كه بتوان به شــكل متقن گفت آنها 
جريان سازند. از ســوي ديگر برخي جشنواره ها ادعا 
دارند كه كشف استعداد مي كنند؛ درحالي كه به ويژه 
در جشنواره هايي كه آثار غيرچاپي بررسي مي شود، 
شــركت كنندگان متوســط و مبتدي اند و در ثاني 
شــركت كنندگان اغلب چهره هايي تكراري اند و اگر 

نيك بنگريم هر ســال با چند نام مشــخص روبه رو 
مي شــويم كه به اصطلاح مشــتري هميشگي اين 
جشنواره ها هســتند. از ديگر سو جشــنواره ها ادعا 
مي كنند كه براساس مباني ســنجيده و اصيل، كار 
گزينش و انتخــاب را انجام مي دهنــد؛ درحالي كه 
اين موارد هم قابل نقد اســت. تعــداد قابل توجهي 
از جشــنواره ها در يك راســتاي فكري و ادبي گام 
مي گذارند. جشنواره هاي روشنفكري، ادبيات انقلاب 
و متعهد واقعاً جشــنواره هايي يكسان هستند و اين 

نشان مي دهد كه تنوع آرا در آنها وجود ندارد.
با تقويت نــگاه و انتخــاب داوران 
نمي توان انتظار داشت كه خروجي و دستاورد اين 

جشنواره ها تكاني بخورد؟
اغلب ايــن داوران اتفاقاً نويســنده اند و به هيچ وجه 
نظريه پرداز و منتقد نيستند؛ بنابراين اغلب آنها نگاه و 

معيار انتقادي دقيقي در حوزه كتاب ندارند.
اين اعتماد مردم كه اشــاره كرديد 
چه جايگاهي دارد و در ميان چــه عده اي اين 

جشنواره ها نفوذ و ظهور دارد؟
در ميان طيف محدودي اســت و عامه مردم اعتماد 
ويژه اي به نتايج جشنواره ها ندارند و حتي گاهي كتاب 
به چاپ هاي بعد هم نمي رسد. ريشه اين مشكلات 
آن است كه به جاي اينكه به شكل مشرف به موضوع 
بنگريم، اغلب به طور مقطعي به جوايز مي نگريم و آنها 

را مورد بررسي قرار مي دهيم.
درباره جشــنواره هايي مانند جايزه 

جلال و شهيد غني پور چه نظري داريد؟
در اين بــاره هم مــن بارهــا مطالبي نوشــته ام اما 
برگزاركننــدگان هيچ توجهي به ايــن نقد و نظرها 
نداشته اند و پاسخي هم از سوي آنها تا امروز دريافت 

نكرده ام.
آيا در همين جشــنواره ها مي توان 
سازوكاري درنظر گرفت كه تنوع و درنظر گرفتن 

سلايق مختلف تا حدودي حفظ شود؟
مي دانيد كــه در حــوزه ادبيات داســتاني خلاق، 
جشــنواره هاي متعدد ملي، موضوعي، جنسيتي و 
مضموني برگزار شده و مي شــود، اما حوزه نقد ادبي 
مغفول مانده است. بسياري از متوليان ادبي به اندازه اي 
كه اهتمام دارند تا جشنواره هاي داستان نويسي برگزار 
شود، دغدغه مند حوزه نقد نيستند و توجه ندارند كه 
اگر قرار باشد گزينش بهين و بريني انجام شود، مجرا 
و منفذش جز از خلال نقد متعهدانه، منصفانه، آگاهانه 
و پژوهش هاي بنيادين نيست. در بحث و تبادل نظر 

تازه هاي نشر

  سيگار و سياست
»سيگار و سياســت« نوشته ســارا ميلاو را 
كيانوش اميري به فارسي برگردانده و به تازگي 
از ســوي انتشــارات نگاه چاپ شــده است. 

دخانيات در طول قرن بيستم ميلادي نقشي محوري در نهادهاي 
سياسي آمريكا داشــت. دولت آمريكا همه مردم داخل و خارج از 
اين كشور را به سيگار كشيدن تشــويق مي كرد و به مدت 4دهه 
پس از آنكه مديركل بهداشــت آمريكا خطرآفرين بودن سيگار را 
اعلام كرده بود، دولت همچنان به توليدات دخاني يارانه مي داد. 
بااين حال در ميانه دهه ۱۹۷۰، سيگار كشيدن آمريكايي ها كمتر 
شد. نويسنده در اين اثر، روايتي خواندني از حضور پررنگ صنعت 
دخانيات در سياســت آمريكا، حضور فراگير محصولات دخاني و 
تأثير اين صنعت بر شعور سياسي و اجتماعي مردم ارائه مي كند. او 
مي كوشد با استناد به مدارك موجود نشان دهد صنعت دخانيات 
برخلاف تصور معمول بي رقيب و دور از كشــاكش ها نبوده است 
و اين يكي از مضمون هاي اصلي كتاب ســيگار و سياســت است 
كه آن را اثري مهم و خواندني مي كند. انتشــارات نگاه اين كتاب 

463صفحه اي را به بهاي ۱5۰هزار تومان منتشر كرده است.

  چهره هاي منفور در تاريخ معاصر ايران
اين كتاب دربرگيرنده شرح حال و اقدامات مهم 
تني چند از شخصيت هاي تاريخ معاصر ايران 
است كه به زعم نويسنده كارنامه نامطلوبي از 
خود برجاي گذاشته اند و عملكردشان به دور 
از موازين اخلاقي و به ضــرر منافع ملي بوده 
اســت. او با همين ديدگاه فعاليت هاي آنان را 

نقد و ارزيابي كرده اســت. حاجي ابراهيم خان شــيرازي كلانتر، 
ميرزا نصرالله آقاخان نوري ، وثوق الدوله ، سرتيپ محمد درگاهي 
)قلعه بيگي(، سرلشــكر محمدحســين آيرم ، ميرزا هاشم خان 
نوري اسفنديار، شاهزاده ســلطان عبدالمجيد ميرزا عين الدوله  و 
سيدضياءالدين طباطبايي شخصيت هايي هستند كه در اين كتاب 
به آنها پرداخته شده است. انتشــارات نگاه »چهره هاي منفور در 
تاريخ معاصر ايران« نوشــته حبيب الله تاباني را در 552صفحه به 

بهاي ۱۷۰هزار تومان منتشر كرده است.

  مكاشفاتي در باد
كتاب »مكاشــفاتي در باد« )مقالاتي در شعر( 
نوشته رزا جمالي را نشــر هشت منتشر كرده 
اســت. »بحثي در آسيب شناســي و نگرشي 
انتقادي به زيربناهاي شــعر شــاملو«، »عصر 
دمكراسي ادبي و شعر چندصدايي«، »سوگواري 
بر جســد مولف مرده«، »صحنه آرايي مرگ«، 

»بازآفريني زبان شقه شده«، »مكاشفاتي در باد«، »روايت حادثه قبل 
از وقوع«، »شعر در خلال زندگي زنانه؛ روزمرگي و اشياء« و »رسيدن 
به ايهامي غايي« مقالات اين كتاب را تشكيل مي دهند. مكاشفاتي 

در باد در ۱۰۰صفحه به قيمت 2۷هزار تومان منتشر شده است.

ديدار با احمد شاكري، نويسنده و منتقد كه سابقه اي طولاني در داوري جشنواره ها دارد

جشنواره هاي ادبی پر سروصدا و کم بازده
با بسياري از داوران بعينه متوجه مي شويم كه ضعف 
مباني نظري و ضعف در تطبيق، بسيار پررنگ است؛ 
به عبارت رســاتر يعني يا ادبيات به درستي شناخته 
نشــده يا اگر داوري ادبيات را هم بــه اندازه خودش 
مي شناسند از تطبيق موضوع ها عاجر است. داوران 
اغلب ضعف در مصداق يابي دارند. جشنواره هاي مورد 
بحث ما، در هر دو گروه فكري، اساساً متوجه اين خلأ 
و كاستي نيستند. در جشنواره هاي ادبي بايد اصلاحي 
اساسي انجام گيرد و اين روند و رويه تغيير كند. اين 
تغيير رويه مي تواند از سوي رســانه ها حاصل شود. 
فضاي ادبي طي دهه هاي اخير دچــار نوعي ركود، 
عادت زدگي و تكرار شــده است. جشنواره زماني كه 
بايد بدرخشــد و زايش داشته باشد، عملكرد موفقي 
ندارد و پس از اعلام برگزيدگان، به نظر مي رســد كه 
اســتقبال جامعه از آنها چندان قابل قبول نيست يا 

اساساً استقبال چنداني از آنها نمي شود.
رقابت ميان اين جشنواره هاي مختلف 
را چگونه ارزيابي مي كنيد و از چه زاويه اي به آن 

مي نگريد؟
تأسيس و رقابت اين جشــنواره ها هم به جاي اينكه 
اعتباري، علمي و ادبي باشد به نوعي به رقابت مادي 
و ريالي تبديل شده است. اين موضوع به خودي خود 
طنزي در تاريخ ادبيات ماســت كــه چرخه فروش 
يك رمان در كشــورمان چقدر اســت و بيشترين 

شمارگاني كه يك كتاب داســتان دارد، چقدر 
است؟ با اين وصف، جشنواره اي به نام جايزه 
آل احمد تأسيس مي شــود كه مبلغ جايزه 
آن ۱۱۰سكه بهار آزادي است. اين موضوع 
بيش از اينكه تقويت كننده جنبه ادبي آن 

باشد، بيشتر شبيه چشم و هم چشمي 
اســت؛ كمااينكــه داوران اين 

جشنواره طي دوره هاي اخير 
كه آنها را ارزيابي كرده ام، 
داور جشنواره هاي ديگر 
هستند و حتي برخي شان 
داوري  صلاحيــت 
جشنواره هاي كوچك تر 
از جلال را هــم ندارند. 
نتيجه چنين انتخاب هايي 
آن اســت كه انتظاري كه 
از جشــنواره هاي ملــي 
داريــم، محقق نشــود. 
امتياز اين جايــزه، صرفاً 
جنبــه مالي اش اســت 
و از ايــن حيــث ديگر 
جشنواره ها را در مادون 
خود قرار مي دهد. طبعاً 
هيچ جشنواره خصوصي 
و غيردولتي قادر نيســت 

۱۱۰ســكه يا حتي كمتر از اين را بــه برگزيدگانش 
اهدا كند. البته در مجموع اين هيكل و مجســمه اي 
كه ساخته شده، داراي اعضاي متوازن نيست. آنچه 
از آن به عنوان جايزه جشــنواره ياد مي شود، بسيار 
برجسته تر از اجزا ديگر است. همه مخارج و زحماتي 
كه كشيده مي شود به همين دليل به كليت موضوع 
آسيب مي زند. در اينجا بايد پاسخ دقيق شما را در چند 
پرسش قبل بدهم كه ما راه چاره اي جز توازن نداريم. 
توازن مستلزم نگاه عالي و مشــرف و سياستگذاري 
دقيق است و نگاه جامعي را مي طلبد كه دولت ها بايد 
داشته باشند. متأسفانه بنياد شعر و ادبيات داستاني 
كه دوباره احيا خواهد شــد، در طول ادوار گذشته، 
يكي از مهم ترين كارهايش برگزاري جوايز ادبي بوده 
است؛ جايزه ادبي جلال، شعر فجر و... و صدالبته زماني 
ندارد كه درباره مهمات ادبيات صحبتي پيش بكشد. 
با اين دســت فرمان، زماني ندارد كه در سطح ملي و 
في الحال براي ادبيات و كتاب چاره انديشــي كند و 

ارزيابي سنجيده و درستي از اوضاع به دست دهد 
و روشن بداند كه در حال چه رخ مي دهد و در 

آينده نيازمند چه چيز هســتيم. درواقع 
دچار نوعي روزمرگي هستند كه اين 

جشنواره ها را هر ســال و پياپي 
برگزار كنند.

احمد شاكري از نويســندگان و منتقداني است كه سال ها در 
برخي جوايز ارزشمند مانند جايزه داستان كوتاه »يوسف« كار 
داوري داستان و رمان را انجام داده است. تجربه چندوجهي و 
چندساحتي او در اين حوزه باعث شده كه درباره جشنواره ها و جوايز ادبي و نحوه داوري ها و انتخاب 
داوران جشنواره هايي كه به طور مســتقيم با كتاب در ارتباطند، با او ديدار كنيم و نظر او را درباره 

جشنواره هاي خصوصي و دولتي جويا شويم.

فرشاد شيرزادي
روزنامه نگار

برای خواندن متن 
 كامل گفت و گو
كيوآركد را  اسكن يا 
به سايت همشهری 
آنلاين مراجعه كنيد.
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بچه هــاي روســتا از اين خــان كه 
گذشــتند، مانعــي ديگــر جلــوي گزارش

چشم شان سبز مي شود. حالا چطور 
هر روز 10كيلومتر، 20كيلومتر بروند و برگردند؟ با 
چه وســيله اي؟ پياده بروند چطور؟ اگر برف بيايد، 
باران بيايد چه؟ اگر حيوانات وحشــي حمله كنند 
چه؟ با ميني بوس يا نيسان يا ماشين قاچاق سوخت 
هم مي شود رفت؟ بعد مي رسند به هر چهارچرخي 
كه آنها را به مدرسه مي رســاند و آخر هم يك روز 
صبح پاييزي يا زمســتاني جان كوچكشان در قاب 
ســفيد مرگ فرو مي رود و تبديل مي شوند به يك 
خبر: »سرويس مدرسه باز هم جان 2 دانش آموز را 

گرفت.«
اين داســتان خيلي از دانش آموزان در روستاهاي 
مختلف ايران اســت؛ آنها كه آمــوزش و پرورش 
براي مدرسه روستاي شــان به خاطر جمعيت كم، 
ديگر معلمي نمي فرســتد و به آنها گفته بايد براي 
ادامه تحصيل در مقطع راهنمايي و متوسطه بروند 
به نخســتين مجتمع آموزشــي كه نزديك محل 
زندگي شان است. ايده مجتمع آموزشي را دي ماه 
ســال 1388، حميدرضا حاجي بابايي، وزير وقت 
آموزش و پرورش بــراي جبران كمبــود معلم در 
مناطق روســتايي داد؛ ايده اي كه به سرعت اجرا و 

از آن به عنوان يك نمونه موفق تامين معلم ياد شد.

آغازتصادفسرويسهایدانشآموزي
بعد از ايجاد مجتمع آموزشــي به جاي مدرســه 
روســتايي، بلافاصله تعداد تصادف سرويس هاي 
دانش آموزي زياد شد. تصادف سرويس مدرسه اي 

در بيرجنــد در آبــان ســال 90 و مصدوم شــدن 
19دانش آموز، كشته شــدن يك دانش آموز قمي و 
مجروح شدن 4دانش آموز در سال 92، كشته شدن 
2دانش آموز روســتاي عده عويس و خزينه عليای 
اميديه خوزســتان در مسير بازگشــت به خانه در 
هفدهم بهمن 97، كشته شــدن يك دانش آموز و 
مصدوم شدن 6دانش آموز مقطع دبيرستان روستاي 
نايگون ايرانشهر با وانت زامياد در چهارم آبان 98 و 
كشته شدن 2دانش آموز روســتاي دستگرد درگاز 
بشــاگرد در 14آبان 98 تنها چند نمونه  از تصادف  
سرويس هاي مدرســه بود كه در يادها مانده است؛ 
ســرويس هايي كه خود والدين تهيــه مي كردند و 

آموزش و پرورش هيچ نظارتي بر آن نداشت.
قصه غمبار تصادف ســرويس  مدارس روستايي و 
كشته و مجروح شــدن دانش آموزان تمامي ندارد 
كه اگر داشت، چهارشنبه هفته گذشته 2دانش آموز 
كرمانشاهي كشته و 16نفر ديگر زخمي نمي شدند.

داستان اين دانش آموزان هم شبيه همان داستان 
بالاست. مجيد يزدان پناه، مديركل آموزش و پرورش 
اســتان كرمانشــاه در اين باره به همشهري گفت: 
»مجبوريم دانش آموزان را از چند روستاي متعدد 
به يك روستاي مركزي بفرستيم. در اين مورد هم 
دانش آموزان به دبيرســتان كوثر واقع در روستاي 

دولت آباد مي رفتند كه دچار اين سانحه شدند.«

چهكسيمسئولاست؟
اما مسئوليت سرويس مدارس روستايي با كيست 
كه اين اتفاق در هر سال تحصيلي براي دانش آموزان 
اين مناطق تكــرار و پيگيري های بعدي هم در حد 

يك عرض تســليت به خانواده هاي داغدار و بازديد 
از دانش آمــوزان مصدوم در بيمارســتان خلاصه 

مي شود؟
هيأت وزيران در شهريور ســال 1387 لايحه اي را 
تصويب كرد كه به موجب آن 3 وزارتخانه آموزش 
و پرورش، راه و شهرسازي و كشور متولي سرويس 
مدرسه شدند. طبق ماده 6 اين قانون، يك نماينده 
آموزش و پــرورش، يك نفر نماينده شــهرداري و 
حسب مورد بخشداري و يك نفر نماينده انجمن اوليا 
و مربيان با دعوت از نماينده مديران مدارس، راهور 
ناجا و استانداري بايد كارگروهي را تشكيل دهند كه 
دبير آن نماينده آموزش و پرورش است و دبيرخانه 
آن در ادارات آموزش و پرورش مستقر خواهد بود. 
طبق ماده13 نيز تأميــن خودروهاي حمل ونقل 
دانش آموزان مدارس روستايي و شبانه روزي بر عهده 
بخشداري و سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي 
اســت و مطابق با ماده 18 آيين نامه اين خودروها 

ارزشيابي، مديريت و كنترل خواهند شد.
اما چــرا با وجود ايــن قانون، شــاهد تصادف هاي 
بي شمار سرويس هاي مدارس و از دست رفتن جان 

دانش آموزان روستايي هستيم؟
مديركل انجمــن اوليا و مربيــان وزارت آموزش و 
پرورش در اين باره به همشــهري توضيح داد: »در 
شهرها مسئوليت تامين سرويس با كيفيت و ايمنی 
مدرسه به عهده شهرداري هاست كه در اين زمينه 
مشكل چنداني نداريم اما در روستاها و شهرستان ها 
اين وظيفه به دوش راهداري ها-كه زيرنظر وزارت راه 
و شهرسازي است- گذاشته شده كه به وظيفه خود 

درست عمل نمي كنند.«

نورعلي عباســپور افــزود: »از 12ســال پيش كه 
اين قانون تصويب شــده تا به امــروز وزارت راه و 
شهرسازي اقدام خاصي براي ايمن سازي سرويس 
مدارس نكرده و متأســفانه بايد بگويم كه سرويس 
مدرسه در مناطق روستايي بدون متولي مانده كه 
باعث تصادف هاي متعدد و كشــته و مجروح شدن 

دانش آموزان زيادي شده است.«
كارگروه ماده 19، كارگروهي متشكل از نمايندگان 
تام الاختيار وزارتخانه هاي كشور و راه و شهرسازي و 
آموزش و پرورش است كه طبق ماده 19 آيين نامه 
تشكيل شده و وظيفه تهيه و تدوين دستورالعمل ها 
و شــيوه نامه هاي مربوطه و نيز نظارت بر تمام امور 
حمل ونقل دانش آموزي در كشــور را به عهده دارد. 
دبيرخانه اين كارگروه، دفتر حمل ونقل وزارت كشور 
است و اين كارگروه موظف اســت به طور مستمر 
هر ماه يك بار تشكيل جلسه دهد و مصوباتش پس 
از امضا توسط وزير كشــور جهت اجرا ابلاغ  شود؛ 
كارگروهي كه ظاهرا مدت زيادي است كه تشكيل 

نشده است.
عباســپور درباره اينكه آخرين بار چــه زماني اين 
كارگروه تشــكيل شــده و چــه مصوباتــي براي 
كاهش تصادف ســرويس دانش آموزي در مناطق 
روستايي داشته اســت، توضيح داد: »اخيرا بعد از 
ســانحه ميني بوس دانش آموزان در كرمانشاه اين 
كارگروه تشكيل شــد و در نهايت نماينده وزارت 
راه و شهرســازي زير بار رفت كه مســئوليت هاي 
برزمين مانده اين وزارتخانه را در قبال سرويس هاي 
دانش آموزي به عهده گيرند و برنامه  خود را در جلسه 

 ماه بعد ارائه دهند.«

مديركل انجمــن اوليا و مربيــان وزارت آموزش و 
پرورش گفت: »متأســفانه الان وضعيت به گونه اي 
است كه خود والدين در اين مناطق، سرويس مدرسه 
فرزندانشان را تامين مي كنند درحالي كه كمترين 
نظارت بر خودرو و صلاحيت حرفه اي راننده مي شود. 
يا در بحث هزينه ها نيمي از پول را وزارت آموزش و 
پرورش و نيم ديگر را والدين پرداخت مي كنند.« در 
حالي والدين بايد نيمي از هزينه سرويس مدرسه را 
بدهند كه آموزش و پرورش مسبب برچيدن مدارس 
روستايي بوده و دانش  آموزان را مجبور كرده كه براي 

ادامه تحصيل به مناطق ديگر بروند.
عباسپور مي گويد: »اگر همه نهادهايي كه وظيفه 
تامين سرويس مدرســه و نظارت بر آن را به عهده 
دارند، كارشان را درســت انجام مي دادند و اعتبار 
مالي سرويس مدرسه ايمن را تامين مي كردند، آن 

وقت شاهد اين اتفاقات نبوديم.«
ايرنا همان روز كــه ميني بــوس دانش آموزان در 
جاده دچار سانحه شد و عسل و مبينا جان باختند، 
گزارش تصويــري از پســران نوجوان روســتاي 
»بندول« كردســتان منتشــر كرده كه هر روز در 
گرگ و ميش صبحگاهي، مســيري 12كيلومتري 
را براي رسيدن به مدرسه در روستاي »قلعه جي« 
طي مي كنند و آنقدر سرما امانشــان را مي برد كه 
مجبور مي شــوند آتش كوچكي بــراي گرم كردن 
خود درست كنند و دوباره به دل كوه و كمر بزنند. 
دانش آموزاني كه دوست دارند درس بخوانند، بزرگ 
شــوند، بروند دانشگاه، بروند شــهر و شغل خوبي 
داشــته باشــند؛ 24كيلومتر ماراتن هر روزه براي 

رسيدن به آرزوهايشان.

ايثارگران بدانند

خودرويجانبازاندربلاتكليفي
ماده4۵ قانون جامع خدمات رساني به ايثارگران دولت را مكلف كرده است 
سالانه اعتبار و تسهيلات لازم را براي تهيه خودروي مناسب براي تمام 
جانبازان ۵0درصد و بالاتر و آن تعداد از جانبازان 2۵درصد الي 49درصد 
كه به تشخيص كميسيون پزشكي بنياد از نظر جسمي محدوديت حركتي 
دارند، پيش بيني كند.  علاوه بر آن برابر تبصره هاي اين ماده آمده است:  
آن تعداد از همسر و فرزندان شاهد و آزادگاني كه به تشخيص كميسيون 
پزشكي بنياد معلول شناخته مي شوند مي توانند از اين تسهيلات استفاده 
كنند. همچنين آيين نامه چگونگي واگذاري، ميزان تسهيلات، كارمزد 
و ميزان كمك بلاعوض توسط بنياد و ســازمان برنامه و بودجه تهيه و 
به تصويب هيأت وزيران خواهد رسيد. با گذشت قريب 9سال از تصويب 
اين قانون هيچ گونه تمهيدي از ســوي دولت براي تهيه آيين نامه انجام 
نگرفته است. مجلس شوراي اسلامي به جاي آنكه عدم اجراي اين ماده 
قانوني را پيگيري كند و از دولت بخواهد كه چرا تاكنون اجراي اين ماده 
قانوني را به تأخير انداخته و حركتي در جهت اجراي آن نداشته است؟ در 
اقدامي قابل تامل در بند ز تبصره 7 قانون بودجه1400 آورده است: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مكلف است از طريق شركت هاي خودروسازي 
ايران خودرو و سايپا از محل توليد محصولات ملي خود نسبت به فروش 
خودرو به جانبــازان بالاي 2۵درصد داراي محدوديت هاي جســمي و 
حركتي و جانبازان ۵0درصد تا 70درصد با معرفي بنياد شــهيد و امور 
ايثارگران با تقسيط ۵ساله اقدام كند و گزارش عملكرد را هر سه ماه يك بار 
به كميسيون هاي برنامه و بودجه و محاسبات و صنايع و معادن مجلس 
شوراي اسلامي ارائه كند. درحالي كه واگذاري خودرو به جانبازان به دليل 
وضعيت خاص جســمي ای كه دارند به عنوان تسهيلات و امتياز نبوده، 
بلكه به عنوان يك ضرورت جهت تسهيل در تردد و حضور آنان در اجتماع 
به منظور رفع نيازهايي همچون اشتغال، درمان و... بوده است، به همين 
منظور بخشي از مبلغ خودرو به صورت بلاعوض و بخشي ديگر به صورت 
اقســاط بلندمدت با كارمزد كم درصد اقدام مي شده، لكن مصوبه اخير 
مجلس در قانون بودجه 1400 فاقد اين خصوصيات بوده و تصور مي شود 
مجلس براي رفع تكليف اين مصوبه را در قانون بودجه1400 آورده است. 
از معايب اين مصوبه مي توان به موارد زير اشــاره كرد: 1- عدم مشخص 
شدن قيمت خودرو كه بايد به قيمت تمام شده باشد يا قيمت مصوب/  2 - 
كاهش تقسيط اقساط به نسبت مصوبات قبلي مجلس و مجمع تشخيص 
مصلحت نظام / 3 - عدم مشخص بودن مرجع تخصيص اين تسهيلات براي 
تقسيط/ 4 - عدم پيش بيني بخش بلاعوض قيمت خودرو حسب سوابق 
قبلي/ اكنون  ماه نهم سال1400 هم رو به پايان است ولي اقدام مؤثري كه 
بتوان اميدوار بود كه اين اقدام انجام گيرد، هنوز به نتيجه نرسيده است. 
حسب تجربه اي كه تاكنون در بودجه سال هاي گذشته و همچنين در ارائه 
تسهيلات بانكي وجود داشته، پايان سال زمان مناسبي براي تخصيص اين 
منابع نبوده است، به ويژه اگر قرار است اين اقدام از طريق بانك ها انجام 
پذيرد پرداخت اين تسهيلات توسط آنها در انتهاي سال به سختي انجام 
خواهد گرفت. شايسته است مجلس شــوراي اسلامي به جاي تصويب 
قوانيني كه به احتمال خيلی زياد ضمانت اجرايی ندارند، با هماهنگي بنياد 
شهيد و امور ايثارگران و كارشناسان مربوطه در صنعت خودروسازي و 

بانك ها، تدابيري را در مصوبات خود به اجرا بگذارد.

جان باختن در راه مدرسه
 گزارشي درباره تردد دانش آموزان روستايي در مسير 

مجتمع هاي آموزشي كه هر سال منجر به وقوع حوادثي تلخ مي شود

دوستدارنددرسبخوانند،دانشــگاهقبولشوند،بروند
شــهر؛آنجاكههمهجورامكاناتهستوشغلهايخوب
پيداميشود.پسبايدبروندمدرسه،امادرروستايشانمدرسهنيستيااگرهستتعطيلشده.پس
مجبورندبهمدرسهایدرروستاييديگريامركزشهرستانبروندكهخيليدوراست.براياينكاراول
بايدپدرومادرراراضيكنند.كارپسرهاراحتتراست،هميشههمينبوده.امادخترهاشانسكمتري
دارند،شايدازهر10تايشانيكييا2نفربتوانندپدرراراضيكنندكهاجازهدهدبهمدرسهروستايا
شهرستانديگريبروند،مثل»عسلافوت«و»مبينامرادي«2دانشآموزكردهلشيكهتوانستهبودند

بروندماهيدشتدرمقطعمتوسطهدورهاولتحصيلكنند.

فهيمهطباطبايي
روزنامه نگار
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 تحقيقــات جديد 
نشان داده است كه دانش

تزريق دوز سوم يا 
تقويتي،كليد محافظت در مقابل 
ســويه هاي جديــد ويــروس 
كروناســت و بايــد كاملا جدي 

گرفته شود.
دانشــمندان انگليسي اكنون به 
اين نتيجه رســيده اند كه 2دوز 
از واكســن كوويد-19بــراي 
جلوگيــري از ابتلا بــه واريانت 
اوميكرون ويــروس كرونا كافي 
نيســت. به گزارش بي بي ســي، 
تجزيه و تحليل اوليه از موارد ابتلا 
به اوميكرون و دلتــا در انگليس 
نشــان مي دهد كه واكسن ها در 

جلوگيري از ابتلا كم اثر بودند.
امــا دوز ســوم و تقويت كننده 
واكسن ها در جلوگيري از علائم 
در 75درصد از افــراد مؤثر بوده 
اســت. يكي از عمــده نگراني ها 
از زمــان بــروز گونــه پرجهش 
اوميكرون اين بــود كه مي تواند 
اثرات واكســن و آنتي بادي هاي 
حاصل از ابتلاي قبلي را زير سؤال 

ببرد.
بر اين اســاس، آژانس ســلامت 
انگليــس داده هــاي تجزيــه و 
تحليل شــده از 581مورد ابتلا 
به اوميكرون و هــزاران مبتلا به 
دلتا را براي تخمين زدن ميزان 
اثربخشي واكسن ها در برابر گونه 
جديد منتشــر كردند. آناليزها 
براســاس داده هاي محدود بود 

اما نشان دهنده افت چشمگير در 
اثربخشي واكسن هاي كوويد-19 
آســترازنكا و فايزر بود. از طرفي 
محافظت 75درصــدي در برابر 
علائم كوويــد-19 پس از تزريق 
دوز تقويت كننده نشــان دهنده 
اين بــود كــه اين اثربخشــي 
همچنان به پاي ميزان محافظت 
در برابر گونه هاي پيشين بيماري 
نمي رســد. با اينكــه داده هاي 
كافي بــراي تحليل اثربخشــي 
واكسن هاي مدرنا و جانسون در 
دست نبود، اما با توجه به كاهش 

اثر فايــزر و آســترازنكا، دليلي 
ندارد كه تصور كنيم تفاوتي در 
اين بين وجود دارد. با اين حال، 
آژانس امنيت سلامت انگلستان 
مي گويد واكسن ها همچنان در 
مقابل ابتلا بــه نوع وخيم كوويد 
كه در اثر آن بيمار نياز به بستري 
در بيمارســتان دارد، محافظت 

خوبي ارائه مي دهد.
تاكنــون در انگليــس حــدود 
22ميليون نفر دوز تقويت كننده 
واكســن را تزريــق كرده اند اما 
حتي اگر همه اين دوز را بگيرند 

اثربخشي كمتر واكسن همچنان 
ميليون ها نفر را مســتعد علائم 
مي كند. داده هاي دنياي واقعي 
از مطالعــات آزمايشــگاهي كه 
نشانه كاهش 40برابري توانايي 
آنتي بادي هــاي افــراد 2دوز 
واكسينه شــده در از بيــن بردن 

ويروس است، حمايت مي كند.
با اين حال تنها مورد خوشبينانه 
اين است كه واكسن ها همچنان 
از بستري شــدن جلوگيــري 
مي كنند. با اين حال،  افزايش ابتلا 
به اوميكرون حتــي اگر خفيف 
هم باشــد همچنــان مي تواند 
مشكل ســاز باشــد چراكه يك 
موج بزرگ و ناگهانــي مي تواند 
منجر به اين شود كه همه افرادي 
كه هنوز آســيب پذير هستند به 
مراقبت هاي بيمارســتاني نياز 

پيدا كنند.
آژانس امنيت ســلامت انگليس 
تخمين مي زند كه بيش از نيمي 
از كل مبتلايــان در اين كشــور 
تا اواســط دســامبر مربــوط به 
اوميكرون خواهد بود و اگر رشد 
بي وقفه ادامه يابد، تــا پايان  ماه 
بيش از 100هزار ابتــلا در روز 

وجود خواهد داشت.
دكتر مري رامساي، رئيس بخش 
ايمني ســازي  آژانــس امنيــت 
ســلامت انگليــس مي گويد:  ما 
انتظــار داريم كه واكســن ها در 
برابر تركيب هاي جدي كوويد-

19محافظت بالاتري نشان دهند 
بنابرايــن اگر هنــوز 2دوز اوليه 
واكســن خود را نزده ايد، حتما 

سريع تر آن را انجام دهيد.

 دانشمندان دريافته اند كه 3دوز واكسن كوويد-19 مي تواند 
 75درصد مردم را در برابر ابتلا و علائم اين بيماري 

محافظت كند

غلبه فناورانه چین بر آمریکا
گزارش يكی از موسسات دانشگاه  هاروارد حاكی از آن است كه چين طی دهه آينده در هوش 

مصنوعی، تكنولوژی 5G، كوانتوم، نيمه هادی ها و بيوتكنولوژی از آمريكا پيشی می گيرد
 دوز سوم

راه مقابله با اوميكرون

زهرا خلجي
خبر نگار

به سوی آينده

هیجان براي ون برقي فولکس واگن 

با ون هاي فولكس واگن خيلي ها خاطــره دارند و حتي مدل هاي 
قديمي آن هنوز در كشورهاي مختلف بازسازي و استفاده مي شود. 
فولكس واگن سرانجام مصمم شده تا يك ون  مفهومي را روي خط 
توليد بياورد. به گزارش وب ســايت نيواطلس، توليد ون تمام برقي 
Buzz ID كــه به عنوان يك طرح مفهومي در ســال2017 مطرح 
شده بود، هفته گذشته به صورت رسمي اعلام شد. اين ون كه يكي از 
اعضاي خانواده ون هاي فولكس واگن كاليفرنيا خواهد بود، اين سري 
خودروي محبوب را اقتصادي تر و صد البته محبوب تر نيز خواهد كرد. 
فولكس واگن در چند سال گذشته سخت در حال توسعه و بهبود خط 
توليد كاليفرنياي خود بوده است. حالا، اين شركت تأييد مي كند كه 
يك كاليفرنياي برقي در نيمه دوم دهه، به جمعيت خانواده اضافه 

خواهد كرد. دكتر كارستن اينترا، رئيس هيأت مديره وسايل نقليه 
تجاري فولكس واگن  مي گويد: »اين يك حركت به سمت گذراندن 
اوقات فراغت بدون توليد دي اكســيد كربن خواهد بــود.« در ماه 
آگوســت، انجمن صنعت كاروان داران آلمان)CIVD(  اعلام كرد 
كه 6ماه اول ســال2021 بهترين فروش در نيمه سال گذشته اين 
كشور را داشته است و پيش بيني كرد كه قدرت فروش مي تواند به 
سال ركورد منتهي شود. در ايالات متحده، جايي كه ون هاي كمپر 
فولكس واگن طي دهه ها در دسترس نبوده اند، اما با كاليفرنيا، صنعت 
كاروان ها هم اكنون به يك ركورد رسيده است. انجمن اين صنعت 
گزارش داد كه تا اكتبر توليدكنندگان اين وسايل نقليه در مجموع 
510هزارو608 دســتگاه توليد كرده اند كه ركورد 504هزارو599 
دستگاه توليد شده در سال2017 را شكسته  است. فولكس واگن در 
اعلام برنامه هاي خود براي سريID  به قدرت فروش مدل كاليفرنيا 
اشــاره مي كند. كاليفرنيا مي تواند با يك خودروي تمام برقي نامي 
جاودانه در تاريخ داشته باشد. »آي دي كاليفرنيا« همچنان در حال 
توسعه است؛ بنابراين فولكس واگن جزئياتي در مورد ظاهر ون كمپر 
جديد خود ارائه نمي كند. با اين حال بايد گفت كه فناوري پيشرانه 
الكتريكي به ماجراجويان دوستدار فضاي باز اجازه مي دهد تا آرام تر 
و تميزتر در طبيعت ســفر كنند. با اضافه شدن احتمالي پريزهاي 
برق داخل خودرو، بسته هاي باتري ليتيومي بزرگ را مي توان براي 
تامين انرژي تجهيزات كمپينگ، علاوه بر سيستم هاي محركه مورد 

استفاده قرار داد. 

   سازنده واكسن فايزر:  3دوز واكسن لازم است
پروفسور اوگور شاهین، سازنده واكسن بیوان تك- فایزر مبتني بر پلتفرم 
Mrna درباره بحران اخیر گونه اومیکرون ویروس كرونا گفت: این گونه 
جدید من را نگران كرد. براي ویروس یك پیشرفت غیرقابل پیش بیني بود 
كه حتي در چند روز ابتدایي ما را گیج كرده بود چون نمي دانستیم با چه 
چیزي روبه رو هستیم. اما خوشبختانه معلوم شد كه جهش ها فقط یك نوع 
فرار جزئي است كه در اصل با واكسیناسیون قابل كنترل است. البته هنوز 
ناشناخته هاي زیادي درباره این ویروس هست اما ما برنامه اي براي پیدا 
كردن پاسخ هاي سؤال هایمان داریم تا با آنها به جلو حركت كنیم. از بهار 

امسال ما خودمان را براي واریانت هاي جدید آماده كرده ایم.
او درباره مطالعات اولیه درباره عملکرد واكسن فایزر در برابر اومیکرون 
گفت: ما 5 یا 6سناریو ایجاد كرده بودیم. این نتیجه اولیه بهترین نتیجه اي 
است كه در این شرایط ممکن بود. طبق داده هاي اولیه، 3دوز واكسن به طور 
قابل توجهي ویروس را خنثي مي كند. داده هاي بیشتر نشان مي دهد كه 

حفاظت چقدر قوي است و تا چه حد طول مي كشد.
شــاهین درباره اینکه چه مدت پــس از تزریق دوز دوم نیــاز به دوز 

تقویت كننده هســت، گفت: شرایط تغییر 
كرده اســت. 2دوز از هیچ واكسني در 

برابر گونــه اومیکرون محافظت كننده 
كامل نیست. اگر اومیکرون همچنان به 
انتشارش ادامه دهد، كه نشان مي دهد 
اینگونه خواهد بود، آن وقت یك توجیه 

علمي براي تزریق دوز تقویت كننده بعد 
از 3 ماه وجود دارد.

پيش بينی می شود كه 
چين طی دهه آينده 
بتواند جای آمريكا را 
در رتبــه اول جدول كشــورهای توليدكننــده فناوری 
پيشــرفته جهان از آن خود كند. اين فناوری ها شــامل 
هوش مصنوعی، تكنولوژی 5G، علم اطلاعات كوانتومی، 
نيمه هادی ها، بيوتكنولوژی و انرژی سبز است كه می تواند 

جايگاه بزرگ ترين اقتصاد جهان را تقديم چين كند.
اين پيش بينی گسترده و ادامه 
دار طی گــزارش جديدی به نام 
»رقابــت بزرگ: چيــن در برابر 
آمريكا در قرن بيست و يكم« از 
سوی مركز علوم و امور بين الملل 
بلفر در مدرسه  هاروارد كندی، 
موسســه سياســت عمومــی 
دانشــگاه  هــاروارد در كمبريج 

منتشر شد.
در اين گزارش كه به رقابت بين 
اين دو كشور در 20سال گذشته 
اســتناد می كند، آمده اســت: 
»امروز، ظهور سريع چين برای به 
چالش كشيدن تسلط آمريكا بر 
قله های فرماندهی فناوری، توجه 
آمريكا را به خود جلب كرده است. 
در برخی از رقابت هــا، ]چين[ 
اكنون در رتبه اول قرار دارد. در 
برخی موارد ديگر هم، چين طی 
يك دهه آينده از آمريكا پيشی 

خواهد گرفت.« 
اين گزارش هشدار می دهد كه 
آمريكا اكنــون در معرض خطر 
جايگزينی چين به عنوان برترين 
قدرت اقتصادی و فناوری جهان 
قرار دارد. در ماه اكتبر، مقامات 
اطلاعاتی آمريكا به شركت های 

فناوری آمريكايی نسبت به همكاری با چين در حوزه های 
هوش مصنوعی، محاســبات كوانتومی، علوم زيســتی، 

نيمه هادی ها و سيستم های خودران هشدار دادند.

5G هوش مصنوعی و
طبق گزارش  هاروارد و با اســتناد به نقــل قولی از اريك 
اشــميت، مدير اجرايی ســابق گوگل، چيــن در هوش 
مصنوعی، اكنون يك »رقيــب همه جانبه« برای آمريكا 

به شمار می آيد. 
اين گزارش همچنين بيانگر آن اســت كــه در يادگيری 
عميق)مهم ترين زيرشاخه هوش مصنوعی(، چين 6برابر 
بيشتر از آمريكا ثبت اختراع دارد. اين موسسه به ارزيابی 
موسسه آلن برای هوش مصنوعی اشاره كرد كه پيش بينی 
كرده بود تا سال 2025 آمريكا در رتبه دوم در ميان يك 

درصد از مقالات پراستناد هوش مصنوعی قرار می گيرد.
بر اســاس اين گزارش، تقريباً همه شاخص های كليدی 
در 5G حكايت از تســلط چين 
در اين حوزه دارد. تا پايان سال 
2020، چين 150ميليون كاربر 
5G در مقابل 6ميليــون كاربر 

آمريكايی داشت. 

برتری كوانتومی
در ايــن گــزارش آمده اســت: 
»در محاســبات كوانتومــی، 
ارتباطات كوانتومی و ســنجش 
 QIS كوانتومی)3زيرشــاخه در
كه به طور سنتی توسط محققان 
آمريكايی هدايت می شود( چين 
در حال عقب نشــينی است و در 
برخی موارد قبلًا از آمريكا پيشی 

گرفته است.«
فيزيكدانــان چينی اخيــراً در 
محاســبات كوانتومــی ادعای 
پيشرفت كرده اند. در ماه نوامبر، 
تيمی متشــكل از 14دانشمند 
چينی كه ابررايانه  بزرگ مقياس 
نسل جديد Sunway را توسعه 
داده اند، جايزه سالانه گوردون 
بل امســال را از آن خود كردند. 
اين جايزه برای پيشــرفتی كه 
شكاف برتری كوانتومی را كاهش 

می دهد، به آنها اعطا شد.

بیوتکنولوژی
در زمينه های بيوتكنولوژی و انرژی سبز، اين گزارش بيان 
می كند كه چين به كمك تلاش های فزاينده در تحقيق و 
توسعه، قدرت توليد و ابتكارات مورد حمايت دولت به يك 
رقيب قدرتمند برای آمريكا تبديل شده است. در حالی كه 
چين اولين توليدكننده گازهای گلخانه ای در جهان است، 

اما در توسعه انرژی های تجديدپذير هم پيشرو است. 

   صنعت نيمه هادی

در بخــش نیمه هادی ها، ایــن گزارش 
پیش بینی می كند كه چین به بزرگ ترین 
تولیدكننده نیمه هادی ها تبدیل شود. چین 
با افزایش سه برابری سهم خود در مصرف 
جهانی چیپ، فشــار زیادی را به صنعت 
نیمه هادی برای رفع نیاز تقاضای داخلی رو 
به رشد خود وارد كرده است. در این گزارش 
آمده اســت: »واقعیت غیرقابل انکار این 
است كه ظرفیت چین برای تبدیل شدن به 
یك پیشرو در صنعت نیمه هادی دیگر قابل 
كاهش نیست. در مسیر كنونی، این احتمال 
وجود دارد كه رئیس جمهور چین به هدف 
خود، مبنی بر تبدیل شدن این كشور به یك 
بازیگر درجه یك در صنعت نیمه هادی، تا 

سال 2030دست یابد.

عمادالدین قاسمي پناه
خبر نگار
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بستری

فوت

بيشتر استان ها در هفته 
گذشته روند نزولي در 
بستري و مرگ در اثر 

كرونا را تجربه كرده اند. 
در این ميان تنها در 

استان هاي كهگيلویه 
و بویراحمد، اردبيل، 

هرمزگان و قم افزایش 
در تعداد بستري دیده 

مي شود. هر چند كه در 
 استان كهگيلویه و 

بویر احمد و هرمزگان 
موارد فوت كرونا هم 
در مدت اعلام شده، 

با افزایش مواجه شده 
است.

بالاتر از متوسط میزان بستری در کشور

پایین تر از متوسط میزان بستری در کشور

بالاتر از متوسط میزان مرگ و میر در کشور

پایین تر از متوسط میزان مرگ و میر در کشور

 متوسط میزان بستری در کشور 
5.23 در هر 100 هزار نفر

 متوسط میزان مرگ و میر در کشور 
6.81 در هر یک میلیون نفر

پس از گذشت یك سال و 3ماه، سرانجام ابتلاي روزانه كرونا به زیر 2هزار نفر)1681( 
رســيد و همزمان با آن تنها 3استان)تهران 9مورد، خراســان رضوي و فارس 
6مورد( مرگ هاي بالاتر از 5نفر را ثبــت كردند. آخرین خبرها حكایت از خروج 
تمام شهرهاي كشور از وضعيت قرمز دارد و دراین ميان تنها 8شهر در وضعيت 
نارنجي، 119شهر در وضعيت زرد و 321شهر در وضعيت آبي قرار گرفته اند. آخرین 
بار 16شهریور سال گذشته بود كه ابتلاي روزانه كرونا به كمتر از 2هزار نفر رسيد. 
خروج كشور از وضعيت قرمز سبب شد تا رئيس پليس راهور نيروي انتظامي از 
توقف اعمال جریمه هاي یك ميليون توماني مربوط به محدودیت هاي كرونایي 
خبر دهد و بگوید كه با توجه به اینكه هيچ شــهري در وضعيت قرمز قرار ندارد، 
این جریمه دیگر اعمال نمي شود اما جریمه 500هزار توماني مربوط به سفر به / از 
شهرهاي نارنجي، همچنان برقرار است. به گفته تيمور حسيني، مبناي جریمه هاي 
كرونایي، براساس رنگ بندي شهرهاست و هنوز از جزئيات طرح قرنطينه هوشمند، 

بی خبرند. پيش از این، كميته مقابله با كرونا، اعلام كرده بود كه شهرها درصورت 
ابتلاي بيش از 25نفر در روز به ازاي 100هــزار نفر، وارد وضعيت قرمز، درصورت 
ابتلاي 10تا 24نفر، وارد وضعيت نارنجي و درصورت ابتلاي یك تا 9نفر در روز، وارد 
وضعيت زرد مي شوند. هم اكنون در كشور وضعيت نسبتا پایدار در شيوع كرونا 
گزارش مي شود؛ روندي كه از ابتداي آذر آغاز شده و با اینكه سویه اوميكرون در 
63كشور شایع شده و در همسایگي ایران هم مواردي از آن دیده شده، اما هنوز 
در آمارهاي ابتلاي كشــور تأثيري نداشته است. هرچند كه به گفته كارشناسان 
ستاد ملي مقابله با كرونا، وضعيت فعلي شكننده است و اگر رعایت پروتكل هاي 
بهداشتي به بالاي 64درصد نرسد، كشور دوباره با روند صعودي ابتلا مواجه مي شود. 
براساس آخرین آمارهاي رسيده به همشهري، متوسط ميزان بستري در كشور، 
5.23در هر صد هزار نفر اســت، اما ميزان بستري در 15استان بالاتر از ميانگين 
كشوري است، در ميزان فوتي ها هم متوسط كشوري 6.81 در هر یك ميليون نفر 

اعلام شده كه 17استان مرگ بيش از این عدد را ثبت كرده اند. از سوي دیگر واریانت 
جدید اوميكرون با قدرت سرایت پذیري چند برابري در مقایسه با سویه قبلي دلتا 
پشت مرزها به كشورهاي همسایه رسيده است. به گفته كارشناسان مهم ترین 
بخش تداوم وضعيت فعلي كشور با عبور از پيك پنجم، رعایت دستورالعمل هاي 
بهداشتي )بهداشت فردي، اســتفاده از ماسك، فاصله گذاري فيزیكي و رعایت 
تهویه مناسب( و تكميل هرچه سریع تر پوشش واكسيناسيون 80تا 85درصدي 
است اما تنها در 3استان لرستان، همدان و آذربایجان غربي ميزان رعایت ها 54تا 
64درصد اعلام مي شود و این عدد در دیگر اســتان ها كمتر از 53درصد است. 
كارشناسان نظام سلامت مي گویند ثثبيت این وضعيت تنها با به تأخير انداختن 
ورود واریانت جدید به كشور، افزایش نظارت و كنترل مرزها، رعایت پروتكل ها 
و تكميل واكسيناسيون، رصد چرخش ویروس در جامعه با هدف مدیریت طغيان 

ویروس، امكانپذیر است.

گزارشي تحلیلی  از آخرين وضعیت شیوع 
کرونا در کشور، میزان بستري، مرگ هاي 

کرونايی و رعايت پروتكل هاي بهداشتي

روي پيك ثبات

براساس اعلام وزارت بهداشت درحال حاضر 19 استان یا بدون مرگ 
بوده اند یا تنها یك مورد فوتي ثبت كرده اند. با اینكه اعلام  مي شود 
وضعيت نسبتا باثبات و كاهشي ابتلا به كرونا در كشور وجود دارد، 
اما درباره اینكه چه باید كرد تا این وضعيت در فاصله زماني كوتاه 
تغيير نكند و دوباره منحني فوتي و ابتلا در كشور صعودي نشود، 
حميد سوري، اپيدميولوژیست توضيحاتي به همشهري مي دهد. او 
مي گوید: »موضوعي كه هم اكنون با آن مواجهيم، ناشي از روند نسبتا 
طبيعي است كه در اپيدمي ها رخ مي دهد، البته پوشش واكسيناسيون 
در كشور هم به سرعت افزایش پيدا كرده و اكنون نتایج آن را مشاهده 
مي كنيم. اما با ورود واریانت هاي جدید دقيقا نمي دانيم در كجا قرار 
داریم و وضعيت ابتلا در جامعه چگونه است. این تغيير و تحرك جدید 
در دنيا هم رخ داده و با وجود عبور و مدیریت خوبي كه درباره كرونا 
رخ داده و حتي ورزشگاه هاي آنها نيز بازگشایي شده بود اما با توجه 
به تغييرات اخير در الگوي اپيدمي به دليل شــيوع واریانت جدید 
اوميكرون، شرایط اكنون به همان وضعيت قبل و سختگيري هاي 
گذشته برگشته است.« سوري با تأكيد بر اینكه این وضعيت در چند 
هفته آینده در كشور ما هم رخ خواهد داد، ادامه مي دهد: »ممكن 
است مرگ هاي كرونا به شدت قبل نباشد اما موارد ابتلا افزایش خواهد 

داشت. با افزایش موارد ابتلا هم بخشي از جامعه از فعاليت هاي روزمره 
و معمول حذف مي شوند و این مسئله تأثير كلي بر روند اجتماعي، 
اقتصادي و رواني جامعه خواهد داشت. بنابراین چيزي كه مي تواند 
ما را حداقل درباره وقوع دیرهنگام موج جدید ناشي از اوميكرون 
كمك كند، خرید زمان و به تأخير انداختن ورود ویروس به كشور 
است.« به گفته این اپيدميولوژیست، افزایش نظارت و كنترل مرزها 
براي محدود كردن ورود ویروس به كشور، جدي  گرفتن پروتكل هاي 
بهداشتي و رصد چرخش ویروس و واریانت جدید از عوامل خرید 
زمان و تثبيت این وضعيت اســت، چرا كه در این وضعيت جامعه 
جهاني روش هاي مدیریت واریانت جدید كرونا را بهتر خواهد آموخت 
و مي توان با یك نسخه بهتري با موج جدید مقابله كرد. او در توضيح 
بيشتر مي گوید:  »به طور معمول در كشور ما با توجه به واریانت هاي 
جدید، تغييرات اساسي در اپيدمي براساس منطقه شيوع جهش هاي 
جدید صورت مي گيرد. مثلا دلتا از شرق و هند، بتا از غرب و انگليس 
وارد كشور شد و حالا اوميكرون هم از آفریقا و غرب كشور ممكن 
است به كشور وارد شود. ما همواره بایك تأخير دو، سه ماهه، در ورود 
واریانت ها مواجهيم، مگر اینكه واریانت جدي و اساسي در كشور 

خودمان شناسایي شود كه تاكنون چنين اتفاقي رخ نداده است«.

حميد سوری، اپيدميولوژیست با اشاره به شيوع گسترده اوميكرون، مي گوید: 
»قطعا كروناي اوميكرون هم در چند هفته آینده گریبان ما را خواهد گرفت، 
بنابراین نباید نسبت به وضعيت كنوني ساده انگاري و عادي انگاري صورت 
بگيرد. دلخوشي به وضعيت كنوني استان ها و كاهش موارد بستري و مرگ ها 
به هيچ عنوان مورد تأیيد نيست و نباید تصور كنيم كه این روند نزولي حاكي 
از بهبود  وضعيت است و ثبات دارد. همان چيزي كه در چند روز اخير شاهد 
هستيم و این مسئله را تأیيد مي كند. ما در محدوده اي متوقف شده ایم و تناوب 
مختصر در ابتلا و مرگ داریم كه تغييرات 20تا 30درصدي در روز را با كاهش یا 
افزایش موارد رقم زده است.« او همچنين در پاسخ به این سؤال كه آیا وضعيت 
استان هایي با آمارهاي مرگ و بستري بيشتر از ميانگين كشوري، خطرناك است 
یا كاهش این اعداد در روزهاي آینده رقم خواهد خورد، هم توضيح مي دهد:  »به 
این وضعيت »طغيان« گفته مي شود و مي تواند خطر بالقوه اي براي جامعه باشد. 
به همين دليل بسياري از كشورها، تيم هاي واكنش سریع به صورت محلي و 
منطقه اي را در اختيار دارند و كنترل مؤثر و به موقع نسبت به مهار این طغيان ها 
صورت مي گيرد. اما در كشور ما تيم واكنش سریع به دلایل نامعلومي منحل شد 
و فرصتي كه بتوانيم چنين طغيان هایي را به موقع شناسایي كنيم از دست رفته 
است. هر چند اكنون ستاد ملي مقابله با كرونا لزوم این كار را تشخيص داده و 

قرار است به زودي كميته واكنش سریع شكل بگيرد«.

مهرناز رسولي نژاد، عضو كميته علمي كشوري كنترل و مقابله 
با كرونا هم با تأكيد بر اینكه وضعيت كنوني شــكننده است، 
به همشهري مي گوید: »براساس بررسي هاي صورت گرفته 
اكنون آمار بستري و مرگ در بسياري از استان هاي كشور روند 
صعودي چنداني ندارد، اما نكته مهم اینجاست كه این وضعيت 
با توجه به كامل نشدن پوشش واكسيناسيون و كاهش رعایت 
پروتكل ها شكننده است. به ویژه اینكه آمار بستري  و فوتي 
در برخي استان ها هنوز بالاتر از ميانگين كشوري است.« عضو 
هيأت علمي گروه عفوني دانشگاه علوم پزشكي تهران به تأثير 
رعایت پروتكل هاي بهداشــتي بر شرایط فعلي شيوع كرونا 
اشاره مي كند و مي گوید: »تمام تأكيد كميته علمي مقابله با 
كرونا، رعایت پروتكل هاي بهداشتي است، باید ميزان رعایت 
پروتكل ها به عدد بالاتر از 64درصد برسد. این در حالي است كه 
ما با عادي انگاري ها مواجهيم و این مسئله را مي توان در تشكيل 
تجمعات دید كه همچنان مركز اصلي انتشار آلودگي و انتقال 
بيماري اند.« او ادامه مي دهد: »توجيه افراد براي حضور در این 
تجمعات ازجمله مراسم شادي و عزاداري تزریق 2 دوز واكسن 
است، اما باید به این نكته توجه داشت كه هنوز چند ميليون نفر 

از جامعه هدف واكسينه نشده اند؛ بنابراین تجمعات همچنان 
خطرآفرینند. واكسينه نشده ها به شــدت در معرض ابتلا به 
فرم شدید بيماري هستند و مي توانند منجر به انتقال ویروس 
به افراد واكسينه شده هم باشــند. از سوي دیگر در هيچ یك 
از مطالعات واكسيناسيون عنوان نشده كه واكسن زدن مانع 
ابتلاست؛ به همين دليل با وجود تكميل پوشش واكسيناسيون 
هم باید رعایت پروتكل ها مورد توجه باشد.« به گفته رسولي نژاد، 
پيك هاي متعدد در كشور منجر به كسب تجربه، هم براي كادر 
درمان در مواجهه با بيماري و هم براي مــردم در رعایت هر 
چه بهتر پروتكل ها شده است:  »براي اینكه وضعيت ثبات در 
كشور را حفظ كنيم مردم باید همكاري كنند. واكسن ها هم 
تا اندازه اي مؤثر هستند، اما این مسئله هنوز به صورت قطعي 
نيست.« او معتقد است ایران نيز مانند دیگر كشورها ورود این 
ویروس را تجربه خواهد كرد و احتمالا با توجه به قدرت بيشتر 
سرایت پذیري اوميكرون نسبت به واریانت قبلي یعني دلتا، 
افزایش موارد ابتلا هم وجود خواهد داشــت؛ به همين دليل 
همچنان تأكيد بر رعایت پروتكل ها و تكميل هرچه سریع تر 

واكسيناسيون از سوي واكسينه نشده ها   ست.

وضعيت شكننده است؛ واكسيناسيون بايد تكميل شودكميته واكنش سريع به زودي تشكيل مي شود2عامل مهم براي  ماندن در وضعيت كنوني

مرحله اول طرح مديريت هوشــمند بیماري کرونا از امروز )يكشنبه( 
21آذر در تمام دستگاه هاي اجرايي آغاز مي شــود. براساس اين طرح، 
قرار است مديريت سنتي کرونا جاي خود را به مديريت هوشمند بدهد، 
به طوري که تمام اطلاعات کرونايي رصد شده از سوي وزارت بهداشت، 
آزمايشگاه هاي کشور، سازمان حمل ونقل و راهداري و همچنین نیروي 
انتظامي در سامانه »امید« ســتاد ملي مقابله با کرونا، جمع آوري شده 

و براساس آن، تخلفات کرونايي پیگیري شود. طرح مديريت هوشمند 
کرونا در حالي از امروز کلید مي خورد که پیش از اين براساس اعلام مرکز 
سلامت محیط و کار وزارت بهداشــت، تاريخ اجراي آن پانزدهم آذرماه 
اعلام شده بود. حالا مسئولان کمیته امنیتي، اجتماعي و انتظامي ستاد 
ملي مديريت بیماري کرونا جزئیات آغاز اجــراي اين طرح را در اختیار 
همشهري قرار دادند. بنا بر اعلام اين کمیته، اين طرح به صورت فازبندي 
در مرحله اول براي دستگاه هاي اجرايي آغاز مي شود و در هفته هاي آينده 
به ترتیب شامل حمل ونقل درون شهري، اصناف، حمل ونقل برون شهري 
و تردد خودروهاي شهري و در نهايت مراکز علمي، تحقیقاتي و آموزشي 
مي شود. نكته قابل توجه اين است که هم اکنون و در مرحله اول، اين طرح 

شامل عابران پیاده نمي شود.  هم اکنون جامعه هدف، کارمنداني هستند 
که به صورت متمرکز از طريق سازمان اداري، استخدامي و حراست کل 
رصد مي شوند و پس از 2 هفته اطلاعات آنها جمع بندي و به سازمان ها 
داده مي شود. همچنین در روزهاي آينده، تمامي افرادي که به دستگاه ها 
به عنوان خدمات گیرنده مراجعه کنند، هم مشــمول طرح مي شوند. 
براساس اعلام اين کمیته، طرح مديريت هوشمند بر پايه 2 مولفه اصلي 
اجرا خواهد شد: يكي واکسیناسیون و دومي رعايت نكردن قرنطینه از 
سوي افراد مبتلا که مشمول اين طرح هستند. وضعیت سلامت افراد از 
طريق تست هاي آزمايشگاهي در کشور نظارت مي شود چرا که اطلاعات 
اين کمیته با اطلاعات آزمايشگاه هاي کشور، وزارت بهداشت، سازمان 

حمل ونقل و راهداري و ناجا به اشتراك گذاشته مي شود.  اين کمیته با 
اشاره به حذف جرايم براساس رنگ بندي شهرها همچنین اعلام کرد: » تا 
پیش از اين جرايم تردد در شهرهاي قرمز و نارنجي براساس رنگ بندي ها 
اعلام مي شد، اما با اجراي طرح مديريت هوشــمند بیماري کرونا و در 
مرحله چهارم، معیار جرايم ترددهاي بین شهري براساس همان 2 مولفه 
عنوان شده، درنظر گرفته مي شود. تفاوت اين طرح با طرح قبلي اين است 
که همه مي توانند سفر کنند مگر اينكه واکسن نزده يا بیمار باشند.« اين 
کمیته درباره رصد افرادي که هنوز واکسینه نشده اند و امكان دارد بدون 
انجام تســت اقدام به ســفر کنند، توضیح داد: »در اين باره طرح شهید 
سلیماني )غربالگري، رصد و پیگیري بیماران و افراد مرتبط با آنها( به عنوان 

طرح مكمل مطرح و قرار اســت دوباره اجرايي شــود. اجراي اين طرح 
هم اکنون با توجه به آرامش کنوني کشور که بیشتر شهرها در وضعیت 
زرد و آبي هستند، مناسب اســت و بیماريابي در فضاهاي محدود انجام 
مي شود.« يكي از مشكلات مطرح شده درباره طرح هوشمند، مشكلات 
شهروندان در دسترسي به سامانه واکسن و ثبت درست اطلاعات است 
که اين کمیته درباره اين موضوع هم اعلام کرد تعداد افرادي که در سامانه 
سلامت با مشكل کارت ديجیتال واکســن مواجه هستند، کم است اما 
براساس هماهنگي هاي انجام شده قرار است اين افراد با در دست داشتن 
کارت هاي واکسن به مراکز واکسیناسیون مراجعه کنند و همكاري براي 

تصحیح اطلاعات اين افراد افزايش پیدا کند.

 آغاز رسمي طرح 
مدیریت هوشمند كرونا از امروز

نقشه كشوری ميزان مرگ و بستری كرونایی در هفته دوم آذر
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جامعه کودکان

تنها با كرونا

پررنگ ترین روایــت از روزگار کرونا با حــس تنهایی گره خورده 
است و کودکان نیز از این اصل مســتثنی نبوده اند. کودکانی که 
در روزهای قبل کرونا نیز دچار تنهایی بوده اند در چند سال اخیر 
با نمایی نزدیك تر از تنهایی مواجه شــد ه اند. آنها در کنار اعضای 
خانواده خود، سبكی جدید و البته تلخ از زندگی را تجربه کردند. 
کودکان به شیوه های مختلف مواجهه خود با تنهایی دوره کرونا  را 
نشان می دهند، مانند کودکی که از سر ناچاری و برای فرار از حصار 
تنهایی دست به دامان تماشــای رهگذران خیابان می شود. یكی 
از کاربران توییتر چندی پیش در روایت تنهایی فرزندش نوشته 
بود که پسرش برای گریز از تنهایی یك قالیچه کوچك را به دوش 
کشید و با تجهیزات کامل و ماسك، روی پله های روبه روی خانه 
نشسته بود تا شاید دیدن عابرهای غریبه از تنهایی اش بكاهد. در 
مقابل این روایت، کودکانی نیز هستند که بخش اعظم زندگی شان 
در دوران کرونــا رقم خــورده و زندگی بدون حضــور دیگران را 
پذیرفته اند، به همین دلیل قرار گرفتن در شرایطی برای تعامل با 
دیگران نتیجه ای جز اضطراب و استرس برای آنها به همراه ندارد.

براساس اطلاعات منتشر شده از سوی دانشگاه آکسفورد از زمان 
شروع همه گیری کرونا، کودکان در سراسر جهان به طور متوسط 
6 ماه در خانه مانده اند و به همین دلیل نگرانی ها در مورد افزایش 
سطح افسردگی، اضطراب، تنهایی و حتی آسیب رساندن به خود 
در میان کودکان رو به افزایش اســت. در بخشی از این اطلاعات 
گردآوری شده از سوی دانشگاه آکســفورد به این موضوع اشاره 
شده است که کودکان در سراسر جهان به مدت 6 ماه یا ۱۸۴ روز 
از ابتدای شــروع همه گیری کووید-۱۹ در سراســر جهان تحت 
قرنطینه های ضروری و توصیه شده زندگی کرده اند. کودکان در 
ونزوئلا با یكی از طولانی ترین دوره هــای زندگی در خانه مواجه 
شــده اند. کودکان این کشــور به دلیل قرنطینه های متناوب تا 
۱6 ماه در خانه مانده بودند. در لبنان کــودکان به مدت ۴۱۸روز 
در خانه های خود محبوس شدند و همچنین در سراسر زیمبابوه، 
کودکان در سال جاری- 202۱- نزدیك به ۹ ماه در قرنطینه بودند.

دام افسردگی 
یك پژوهش در مجله آکادمی روانپزشــكی کودکان و نوجوانان 
آمریكا اطلاعات قابل توجهی در رابطه با تأثیر تنهایی تحمیل شده 
در دوره کرونا بر ســلامت روان کودکان منتشــر کرد. به گزارش 
سایت sciencedaily، این پژوهش نشــان می دهد که تنهایی 
کودکان با مشكلات ســلامت روان، ازجمله افسردگی و اضطراب 
مرتبط است و آینده کودکان را تحت تأثیر قرار می دهد. براساس 
اطلاعات این پژوهش، باید گفت کودکان و جوانانی که تنها هستند 
ممكن است سه برابر بیشتر در معرض ابتلا به افسردگی در آینده 
باشــند و تأثیر تنهایی بر پیامدهای ســلامت روان مانند علائم 
افسردگی، ممكن است تا سال ها ادامه پیدا کند، همچنین شواهدی 
وجود دارد که نشان می دهد تأثیر طول مدت تنهایی ممكن است 
در افزایش خطر افسردگی بین کودکان و جوانان مهم تر از شدت 
تنهایی باشد به عبارت دیگر طولانی شــدن مدت تنهایی اثرات 

عمیق تری بر سلامت روان کودکان خواهد گذاشت.

راه دور زدن تنهایی
احساس تنهایی بسیاری از کودکان و نوجوانان، با برقراری مجدد 
تماس ها و ارتباطات اجتماعی مانند بازگشــت به مدرسه کاهش 
پیدا می کند. کودکان و نوجوانان باید اجازه داشــته باشند تا در 
فضای باز به فعالیت هایــی مانند بازی با همســالان بازگردند و 
همچنین فرصت هایی برای دیدن همسالان و برقراری ارتباط با 
دیگر اعضای خانواده مهیا شــود. کارشناسان به خانواده هایی که 
فرزندان شان با حس تنهایی درگیر هســتند یا علائم افسردگی 
و اضطراب را تجربه کرده اند، توصیــه می کنند تا با کودکان خود 
صحبت کنند، احساسات آنها را درک کنند و مدام از آنها بپرسند 
که چه چیزی می تواند به آنها کمك کند تا کمتر احساس تنهایی 
کنند. اگر کودکی از نظر اجتماعی منزوی شده است و به صورت 
فیزیكی امكان حضور در مهدکودک و مدارس را ندارد، بهتر است 
که با تكیه بر تكنولوژی هاي مختلف مانند تماس های تصویری، 
شرایط برای ارتباط او با همســالان و اعضای خانواده مهیا شود. 
بسیاری از کودکان، فاقد مهارت بازی در تنهایی هستند و یادگیری 
این مهارت می تواند بخشی از شرایط دشوار پیش آمده در دوران 
کرونا را به دوش بكشد و از اثرات منفی آن بكاهد. نیویورک تایمز 
در گزارشی در این رابطه به نقل از کاترین پرلمن، نویسنده کتاب 
»نادیده بگیرید« نوشته است:»برای کودکی که به  تنهایی بازی 
نكرده است، یك  ساعت زمانی بســیار طولانی است. با زمان های 
کوتاه ۵ یا ۱0 دقیقه شروع کنید و ســپس طولانی ترش کنید.« 
در بخش دیگری از این گزارش بر تجربه یك مربی که وب سایت 
راهنمای بازی در زمان قرنطینه را برای والدین طراحی کرد، تكیه 
شده بود؛»بازی های شلخته  یا لمسی- بازی  بارنگ، شن، خمیر، 
مهره  یا آب- کارهایی است که والدین از آنها اجتناب می کنند، برای 
اینكه به هم ریختگی دردسر است اما برای بچه ها، واقعا آرامش بخش 
است و آنها را برای مدتی طولانی سرگرم می کند. یكی از راه های 
مهار به هم ریختگی ایجاد فضایی خاص برای آن بازی  است. بهترین 
انتخاب، بازی در فضایی خارج از خانه است ولی می توانید با سطل یا 
سینی های بزرگ و حوله در خانه فضا ایجاد کنید.« و اینكه »اغلب 
اوقات وقتی والدین پیشنهاد بازی آزاد به  فرزندان خود می دهند، 
انگار دری را به  روی بچه می بندند و می گویند برو بیرون بازی کن. 
به  جای آن، فرزندان خود را به چالش فعالیت هایی بكشــانید که 
بعدا بتوانید در آن شرکت کنید؛ مثلا بگویید برای شما یك نقاشی 
بكشد، یا راهی برای غافلگیر کردن یكی دیگر از افراد بزرگسال در 
خانه پیدا کند و یا اینكه با بالش و صندلی مانع درست کنید.« دکتر 
کوهن پیشنهاد می دهد؛»به آنها بگویید وقتی راهش را پیدا کردی، 
بیا و به  من نشان بده، من برای تو وقت دارم. ارتباط داشتن با آنها 

خیلی مهم است، حتی وقتی به  تنهایی بازی می کنند.«

تهران در تسخیر غول آهنی

 ارابه شيطان در توپخانه

خر دجال، گردونه بخار، گردونه فرنگی، كالسكه آهنی، ارابه شیطان 

و... القابی بود كه تهرانی ها با دیدن خودروی مظفرالدین شاه به این 

وسیله عجیب و غریب داده بودند. درست است كه مردم كمی از این 

وسیله پر سر و صدا كه با نفت كار می كرد و خودبه خود شروع به حركت 

می كرد، می ترسیدند اما حین حركت این ارابه آهنی در میدان مشق 

عده زیادی دنبالش می دویدند تا با ترس شان روبه رو شوند. همین 

سر و صداها دست آخر شاه را از سوار شدن بر اتومبیل منصرف كرد. 

بعدها مظفرالدین شــاه در تفرجگاه ها وقتی از اسب سواری خسته 

می شــد خودش را روی صندلی های چرم اتولش می انداخت تا به 

اردوگاه یا كاخ سلطنتی برگردد. ترفندهای بازاریابی رئیس كارخانه 

رنو جواب داد و خیلی زود سفرا و وزرا و دیگر اعیان هم به فكر داشتن 
خودرو افتادند.

به بهانه 2۱ آذر، سالروز ورود نخستین خودرو به ایران

   ماشین مشتی ممدلی 
 »ماشــین مشــتی ممدلی« معروف ترین خودروی ایرانی است كه نامش 
از پیش از دهه30 تا كنون در حافظه تاریخی ایران ماندگار شده و حتی راه به 
ادبیات و زبان عامیانه هم باز كرده است. روایت های متناقضی از »مشهدی 
محمدعلی خالقی ترازوچی« و ماشین معروفش نقل می شود. یك روایت، او 
را شوفر خوش اخلاق و البته ثروتمندی معرفی می كند كه گاراژی در خیابان 
چراغ برق داشت و وقتی بچه ها او را می دیدند دنبالش می دویدند و این شعر 
را می خواندند: »ماشین مشتی ممدلی/ نه بوق داره نه صندلی/ شاگرد شوفر 

داد می زنه/ امیریه بی معطلی/ با ماشین مشتی ممدلی!«
روایت دیگر، مشتی ممدلی را شــوفری خسیس معرفی می كند كه دست 
و دلش نمی رفت كه به ماشینش رســیدگی كند. سپر لق لقو و صندلی های 
زهوار در رفته و بوق خراب این مشتی، سوژه بچه های شهر شده بود كه هر 

روز برایش می خواندند:»ماشین مشتی ممدلی/ نه بوق داره نه صندلی«.

   پیكان جوانان 
اتومبیل تنها وسیله ای برای سوار شدن و طی طریق نبود؛ همین كه سر و كله 
خودروهای متنوع در ایران پیدا شد، دسته بندی های پیكان سوارها، عشق 
نیسان ها، جیپ سوارها و... هم خودش را ساخت. »پیكان جوانان« یكی از 
پرطرفدارترین انواع خودرو بود كه می شــد در خیابان های شهر دید كه از 
عشق ماشــین ها دلبری می كند. جیپ و پاترول طرفدارهای خاص خود را 
داشتند و پیكان استیشن خودروی مردمی با روحیه محافظه كارتر بود. كم كم 
سر و كله شعارنویسی هم روی گلگیر و شیشه عقب و بدنه خودرو پیدا شد تا 

پیام صاحب خودرو را به دیگر مردم شهر برساند؛»من و پسرم، شما همه!«

   به دلیل آلودگی هوا، مدارس تعطیل است 
سال1377 بود كه برای نخستین بار مدارس تهران به مدت یك هفته تعطیل 
شد؛ رخدادی بی سابقه كه حتی نتوانست مسكنی موقت برای رفع آلودگی 
باشد و هفته ها و ماه های بعد هم مدام تكرار شد. با این حال كسی فكرش را 

نمی كرد پای این آلودگی به تابستان های تهران هم باز شود.
امروز 131سال از ورود نخستین خودرو به تهران می گذرد. بیش از 4میلیون 
خودرو خیابان های شهر را به تصرف خود درآورده؛ به ازای هر دو نفر، یك 
خودرو. با این حال این روزها این جمعیت 4میلیونی غول های آهنی دیگر 

متهم ردیف اول آلودگی تهران نیستند.

   محدودیت ترافیكی
 سال58 نخستین محدودیت ترافیكی برای ورود خودروها به مركز شهر 
ایجاد شد و طی سال های بعد مدام به عرض و طول این محدوده اضافه شد. 
دهه50 بود كه دیگر مردم تهران را با »ترافیك« و »شلوغی« می شناختند و 
شهر كاملا در تصرف خودروها درآمده بود. از این تاریخ به بعد آلودگی هوای 

تهران رسما به گردن خودروها افتاد.

ورود نخســتین خودروها به ایران، كالاها و همچنین 
مشاغل تازه ای را در شهرها باب كرد؛ از تكنیسین های 
تعمیر خودرو گرفته تا رانندگــی و آموزش آن و ثبت 
شناســنامه های خــودرو و گواهی اجــازه رانندگی با 
اتومبیل. نخستین گواهینامه ها را بلدیه برای راننده ها 
صادر می كرد. روایت های تاریخی از »سیف الله خان« 
نامی یاد می كنند كه در سال1308 نخستین گواهینامه 
رانندگــی در ایران را به نام خود ثبت كرده اســت. نام 
آموزشگاه »پرســتو« به عنوان نخســتین آموزشگاه 

رانندگی پایتخت در تاریخ تهران به ثبت رسیده است.

اولیــن اتومبیل هــا ســرعت چندانــی نداشــتند 
 و بــا 30كیلومتر در ســاعت، در جاده هــا تاخت و تاز

 می كردنــد؛ برای همین هم تا ســال ها بعــد از ورود 
نخســتین خودرو به ایــران، خبــری از تصادف های 
منجر به فوت نبود اما درســت در پاییز1305 تصادفی 
در امیریه تهــران رخ داد كه نخســتین فوتی حوادث 
رانندگی را بر جا گذاشت؛ شبی بارانی بود. درشكه ای 
كه »غلامحسین خان درویش« استاد موسیقی سنتی 
ایران در آن به ســمت خانه راهی بــود، با یك خودرو 
تصادف كرد. درویش خان در این حادثه جان خود را از 
دست داد. گرچه خبری از سرنوشت راننده و چگونگی 
برخورد قانون با او در دســت نیســت اما این تصادف 
 آغازی شد برای پی ریزی قوانین راهنمایی و رانندگی

 در كشور.

سال هاي دهه30، ســال های پرماجرایی برای صنعت 
خودرو در ایران بود. نخستین كارخانه مونتاژ خودرو در 
ایران در این دهه راه افتاد. اســتفاده از اتومبیل در اغلب 
شهرها مرسوم شده بود و خیابان ها هر روز بیش از گذشته 
به تصرف این غول های آهنــی درمی آمد. با تولید انبوه 
خودرو در جهان و ارزان قیمت شدن انواع خودرو، قشر 
متوسط هم دست به فرمان شد و رانندگی، عمومی تر از 
همیشه. حوالی سال1310، 3هزار خودرو به ایران وارد 
شده بود و با استقبال مردم از این وسیله، دولت كم كم به 

فكر راه انداختن صنعت داخلی تولید خودرو شد.
ســال1338 بود كه بازرگانی به نــام جعفر اخوان كار 
مونتاژ جیپ ویلیز را در كارخانه ای به نام »جیپ شهباز« 
آغاز كرد. بعدها در سال1341 ایران خودرو تاسیس شد 

و صنعت پررونق خودرو در ایران به راه افتاد.

تهران تا سال ها بعد از ورود اتومبیل جاده آسفالته ای نداشت. 
اندك خودروهایی كه در دوره قاجــار در دارالخلافه وجود 
داشتند روی جاده های خاكی و در خوش بینانه ترین حالت، 
روی خیابان های سنگفرش  شده حركت می كردند. خیابان 
الماسیه یا باب همایون امروزی، نخستین خیابان تهران بود 
كه در سال1310 به بهانه ورود ملك فیصل، پادشاه عراق به 
تهران، آسفالت شد. خیابان توپخانه و پهلوی هم بعد از این 
سال به مرور آسفالت كشی شدند. یكی از مهم ترین تغییرات 
تهران بعد از ورود اتومبیل، خیابان كشــی های جدید بود؛ 
مســیرهایی كه پهن تر از كوچه های قدیمی بودند و معبر 

میانی آن به تردد خودرو اختصاص داشت.

رضا شاه، از آن عشق ماشین هایی بود كه برای پیدا كردن و 
خریدن خودروهای منحصر به فرد سر و دست می شكست. 
همین علاقه، او را به یكی از معروف ترین كلكسیونرهای 
خودروی جهان تبدیل كرد. موزه اتومبیل های تاریخی و 
خودروهایی كه در آن به چشم می خورد چشمه كوچكی از 
این كلكسیون است كه این روزها در جاده مخصوص كرج 
می توان به سراغش رفت. در این موزه می توانید خودروهای 
معروف ترین شــركت های خودروســازی دنیا را ببینید 
كه اغلب به صورت سفارشی ســاخته شده اند. همچنین 
خودروهایی قدیمی از شركت بنز كه حتی خود این كمپانی 
هم نمونه ای از آن نــدارد و به دلیل همین منحصر به فرد 
بودن، ارزش زیادی دارد. بیش از یك هزار دستگاه اتومبیل 
از جمله فراری در مدل های متنوع، لامبورگینی كانتاش، 
ده ها مدل رولز-رویس، بیش از 20مدل مرسدس بنز در 
كلاس  های مختلف، آلفا رومئــو، كادیلاك، فورد، بی ام و، 
كرایسلر و صدها دستگاه دیگر از برترین خودروهای جهان 

در كلكسیون پهلوی به چشم می خورد.

خیابان های تهران در دهــه30 دیگر با مفهوم ترافیك 
آشــنا بود. باغ های لاله زار و دیگــر محله های مركزی 
تهران كم كــم جای خــود را به خیابان هــای عریض 
داده بودنــد و درختان یكی یكی از ســر راه اتومبیل ها 
برداشته می شدند. حتی خیابان هایی مثل علاءالدوله و 
مخبرالدوله نخستین گره های ترافیكی تهران را تجربه 
كرده و اهالی پایتخت با مفهــوم »ماندن در ترافیك« 
آشــنا بودند. ســال1335 بود كه رئیس پلیس تهران 
ده هزارمین پــلاك خودرو را هم در این شــهر به ثبت 

رساند.
اما دردسرها به همین جا ختم نشد؛ وسیله ای كه در ابتدا 
به دلیل سرعت و راحتی به چنان محبوبیتی در كشور 
رســیده بود، حالا داشت خلاف رســالت خود حركت 
می كرد. حضور مستمر خودروها در خیابان های شهر 
كم كم نگرانی ها درباره آلودگی هوای تهران را شــدت 
بخشید. در دهه40 برای نخستین بار موضوع آلودگی 

هوای تهران در مجلس مطرح شد.

تصویرسازی: همشهری / بهرام غروی

121سال از ورود نخستین خودرو  به ایران می گذرد؛ خودروی »رنو« كه مظفرالدین شاه در نخستین سفر فرنگ خود از اروپا به ایران آورد. 
البته ماجرا به این سادگی كه خواندید نبود؛ خزانه پول كافی برای خرید این خاصه خرجی ها نداشت. هنوز چشم هیچ ایرانی ای به جمال 
»خودرو« روشن نشده بود چه برسد به اینكه رانندگی بلد باشد. نبود جاده آسفالته هم مانع دیگری برای ورود خودرو به ایران بود. با این حال 
شاه نتوانست چشم از این غول آهنی بردارد و دل از آن بكند. رئیس كمپانی رنو با ترفند »یكی بخر، دو تا ببر« توانست مظفرالدین شاه را راضی به خرید نخستین اتومبیل 
برای ایران كند؛ »اولین اتومبیل را به شما هدیه می كنیم و دومی را 1600فرانك به شما می فروشیم.« بعد هم 2خودروی رنو را به همراه 2راننده و 2تكنیسین راهی ایران كرد. 
مظفرالدین شاه و سوغات فرنگ تا روسیه را با قطار طي كردند و بعد از آن از راه زمینی وارد ایران شدند اما هنوز از پیچ های جاده خاكی رشت- قزوین عبور نكرده، یكی از 

این خودروها خراب شد و قبل از رسیدن به تهران از بین رفت و در همین راه جا ماند. به هر زحمتی بود خودروي دیگر به تهران رسید و مردم دارالخلافه را حیرت زده كرد.

مرضیه موسوی 
 روزنامه نگار

ایران، صاحب صنعت خودرو می شوداولین فوتی تصادف در ایرانبرای اتومبیل جاده ساختند

مشاغلی كه اتومبیل با خود آورد

ترافیک در تاریخ تهرانمعروف ترین كلكسیونر خودروی ایران

لیلا شریف
 روزنامه نگار
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یكی از دغدغه شروع جابه جایی روستاها از دهه70
ماجــرای جابه جايــی فیزيكی روســتاهای در 
معرض خطر چهارمحال و بختیــاری از ابتدای 
دهه70شروع شد؛ يعنی 30سال پیش. آن زمان 
با تشكیل يك كارگروه اســتانی و در قالب طرح 
شناسايی روستاهای در معرض خطر 184روستا 
شناسايی شــدند. اعضای اين كارگروه استانی با 
حضور در اين روستاها و بررســی های میدانی، 
اولويت بندی رسیدگی به وضعیت آنها را مشخص 
و میزان خطر هر روســتا را در قالــب اعداد يك 
تا 4ذكر كردنــد. به اين ترتیب روســتاهايی كه 
درجه اولويت آنها بالا بود و بیش از هر روســتای 
ديگری در معرض خطر قرار داشتند بايد به طور 
كلی جابه جا می شدند. در روستاهای ديگری هم 
كه درجه اولويت شــان كمتر بود، ايمن سازی ها 
و بهســازی هايی صورت  گرفت تا ديگر خطری 

متوجه ساكنان آنها نباشد.

جابه جایی 85روستا
براساس طرح شناسايی مناطق در معرض خطر، 
روســتاهايی كه بیشــتر در معرض خطر شديد 
حوادث ازجمله ســیلاب، رانش زمین و ريزش 
ســنگ بودند به مرور به نقاط ايمن تری منتقل 
شــدند. اينطور كه سرپرســت مديريت بحران 
چهارمحال و بختیاری به همشــهری می گويد، 

تامیــن اعتبار ايجــاد شــهرك های ايمن برای 
جايگزين شدن محل روستاهای در معرض خطر، 
از محل اعتبار مديريت بحران استان صورت گرفت 
و با همكاری بسیار خوب دســتگاه های اجرايی 
مانند اداره برق، اداره گاز و... اهالی روســتاهای 
با اولويت خطر بالا به محل هــای امن نقل مكان 

كردند.
خســرو كیانی می افزايد: ما نخســتین استانی 
بوديم كه طرح جابه جايی روستاهای در معرض 
خطر را آغاز كرديم و تا امروز 85روستا را در قالب 

55شهرك امن اسكان داده ايم.
او دربــاره چگونگی جانمايی شــهرك های امن 
هم توضیح می دهد: تمام تلاش مــا اين بود كه 
نزديك ترين مكان به محدوده اراضی روستاها را 
برای ايجاد شهرك های امن درنظر بگیريم تا هم 
بعد مسافت مشــكلی برای معیشت و كسب وكار 
اهالی روستا پیش نیاورد و هم از طرفی مشكلات 
قبلی را نداشــته و تــا حد امــكان از مخاطرات 
پیش بینی شده دور باشــند. درباره برخی از اين 
روستاها اين امكان وجود داشت. اما برای برخی 
ديگر از روســتاهای ما كه موقعیــت جغرافیايی 
منحصر به فردی داشــتند و نمی شــد در اطراف 
آنها فضای امنی پیدا كرد به اجبار اهالی شان را به 
نزديكی روستاهای ايمن ديگر منتقل كرده يا چند 
روستا را با هم تجمیع كرديم. به همین دلیل است 

آنها شــود. كیانی با بیان اين مطلــب كه از اين 
پس متولی بهســازی و ســاماندهی روستاهای 
در معرض خطر بنیاد مســكن اســت، می گويد: 
براساس دستورالعمل جديدی كه حدود 3سال 
پیش به مديريت بحران كشور ابلاغ شد، بهسازی 
و ساماندهی روستاهای در معرض خطر به بنیاد 
مسكن واگذار شده است. اين يعنی بنیاد مسكن 
به عنوان متولی رسیدگی به اين موضوع بايد پس 
از انجام مطالعات گسترده و مشورت با نهادهای 
ذی ربــط در نهايت برای روســتاهای در معرض 
آســیب تصمیم گیری كند. هنوز 47روستای ما 

در معرض مخاطراتی چون سیلاب، رانش زمین، 
ريزش سنگ و... قرار دارند كه با انجام مطالعات 
درباره آنها مشخص خواهد شد كدامیك بايد به 
كلی جابه جا شوند و مشكلات كدامیك از آنها با 

بهسازی و ايمن سازی رفع می شود.

22روستای دیگر باید منتقل شود
سرپرست مديريت بحران استانداری چهارمحال 
و بختیاری درحالی از وجود 47روستای در معرض 
خطر اســتان صحبت می كند كه اين روســتاها 
بیشــتر در شهرســتان های لردگان، كوهرنگ، 
اردل و كیار پراكنده هستند و بحث جابه جايی يا 
درجاسازی آنها با محوريت بنیاد مسكن در حال 
اجراست. مديركل بنیاد مسكن انقلاب اسلامی 
چهارمحــال و بختیاری دربــاره وضعیت فعلی 
رسیدگی به اين روستاها می گويد: در سال های 
اخیر با اختصاص اعتبار از محل اقتصاد مقاومتی، 
مطالعات روی 47روستای باقی مانده در معرض 
خطر آغاز شده كه براساس نتايج مرحله نخست 
مطالعات، 22روستا بايد به نقاط امن جابه جا شده 
 و مشــكل 25روســتای ديگر با درجاسازی رفع 

خواهد شد.
فرشید رياحی سامانی با اشــاره به روند طولانی 
رفع مشــكلات اين روســتاها می افزايد: تكمیل 
طرح های جابه جايی و درجاسازی روستاهای در 
معرض خطر نیازمند اعتبار قابل توجهی اســت. 
ضمن اينكه بســیاری از روســتاهای در معرض 
خطر اســتان در نقاط جنگلی كوهرنگ، اردل و 
لردگان واقع شده اند و به همین دلیل مكان يابی 
برای جابه جايی روســتاها به سبب وجود اراضی 
ملی دشوار است. از همین رو اجرای اين طرح ها 

زمان بر شده است.

 وقوع ۷۷۰۰سیلاب 
در كشور 

رئیس ســازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری كشور چند هفته پیش 
در آماری اعلام كرد: 450شــهر و 
82۶0روستای كشــور در معرض 
سیلاب قرار دارد. مسعود منصور 
با بیان اینكه در چنــد دهه اخیر 
بیش از 7700سیلاب در كشور رخ 
داده و هر سیلاب  به طور میانگین 
25میلیارد تومان خســارت وارد 
كرده اســت، گفت: آبخیزداری 
 70درصــد خســارات ســیل را 

كاهش می دهد.

۹۷ درصد شهرها و 
روستاها در خطر زلزله 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در تازه ترین اظهارنظر خود گفت: 
۹7درصد شهرها و روستاهای ایران 
در معرض خطر زمین لرزه هستند. 
علیرضا شــهیدی افزود: به طور 
تقریبی همه شهرها و روستاهای 
كشور در معرض خطر سیلاب و همه 
تاسیسات كوهســتانی در معرض 
انواع رانش زمین قرار دارند و بیش 
از ۳00دشــت اصلی كشور با خطر 
افت آب زیرزمینی، كاهش كیفیت 

آب و فرونشست روبه رو هستند.

با انجام پروژه جابه جايی روستا ها 
كه طی 30ســال گذشــته در 
چهارمحال و بختیــاری دنبال 
شد حالا روستاهای اين استان به 
ايمنی بالای 80درصد رسیده اند. 
مسئولان ذی ربط در اين حوزه 
میزان ايمنی روستاها را 80درصد 
عنوان كرده اند چون زلزله يكی 
از خطرهای همیشــگی استان 
به حســاب می آيد و سرتاســر 
چهارمحــال و بختیــاری خطر 

زمین لرزه وجود دارد

وستا  ر
سفر به »مریان« 

نام تالش را احتمالا زیاد شنیده اید یا پیش آمده تصاویر زیبای 
ییلاقات ســوباتان در ارتفاعات تالش را دیده باشــید اما اگر 
مقصودتان گذران وقت در یك ییلاق زیبای چشــم نواز شبیه 
كارتن »هایدی«  است، باید به مریان سر بزنید. ییلاق مریان یكی 
از روستاهای تالش در استان گیلان است كه به خاطر جنگل ها و 
مناظری كه در كمتر جایی دیده می شود، معروف شده. مریان 
تالش علاوه بر مناظر طبیعی بسیار، گورستانی باستانی دارد كه 
تا گورستان روستای آق اولر ادامه پیدا می كند. گورها به شكل 
دخمه و سه طبقه ای هستند و قدمت شان به پیش از میلاد مسیح 
می رسد. این گورستان وسیع  اســت و نماد قدمت این منطقه 
محسوب می شــود. یكی دیگر از آثار تاریخی روستا، حمامی 
قدیمی  است كه بعضی ها می گویند در اواخر دوره صفوی ساخته 
شده و به نظر بعضی دیگر هم اوایل قاجار بنا شده است. معماری 
روستای مریان به دلیل استقرار در ناحیه كوهستانی از روستاهای 
جلگه ای گیلان متفاوت است. سقف چوبی خانه ها، لته كوبی است 
و درهای ورودی و پنجره ها برای جلوگیری از سرما كوچك انتخاب 
شده اند. در ساخت خانه های قدیمی از مصالح بومی سنگ، ملات 
كاهگل و چوب استفاده شده است اما پس از زلزله سال1۳۶۹، اكثر 
خانه ها با استفاده از مصالح جدید ساخته می شوند. جاذبه های 
گردشگری چشــم انداز رودخانه پرآب كرگانرود، ارتفاعات 
پیرامون روستا، جنگل های انبوه و سرســبز و هوای مه  آلود، 
تصویری رؤیایی پیشاروی گردشگران روستای مریان ترسیم 
می كند. هرچند به دلیل آب و هوای ییلاقی فصل ســفر به این 
منطقه دیدنی  بهار و تابستان اســت اما برای طبیعت گردهای 

حرفه ای زمستان پربرف این روستا بسیار دیدنی خواهد بود.

چهره 
از سیل و خشكسالی تا جغرافیا

محمد حسن گنجی، پدر علم جغرافیای ایران دارای 1۳0اثر برجسته 
علمی و تخصصی به زبان های فارسی و انگلیسی و تربیت كننده 
11 نسل اســتاد عالی در حوزه جغرافیاست. محمد حسن گنجی 
در سال 12۹1 در شهرســتان بیرجند به دنیا آمد. پدر او، ابوتراب 
مدت ها نایب الحكومه شهر »قاین« بود.   گنجی  تحصیلات ابتدایی و 
متوسطه را در زادگاه خود گذراند و پس از آن برای ادامه تحصیل به 
تهران مهاجرت كرد و سپس در حدود سال1۳12 به  عنوان دانشجوی 
برگزیده به اروپا اعزام شد. وی دلیل گرایش خود به جغرافیا و به ویژه 
هواشناسی را 2رویداد   خشكسالی و سیلی می داند كه در روزگار 
كودكی و نوجوانی در زادگاهش رخ داد و باعث  آســیب زیادی به 
روستاییان شد. او در سال1۳۳1 مجدداً با استفاده از بورس تحصیلی 
عازم آمریكا شد و مدرك دكتری خود را در رشته جغرافیا، از دانشگاه 
كلارك دریافت كرد. پایان نامه دكتر گنجی درباره آب و هوای ایران به 
زبان انگلیسی به چاپ رسیده است. محمد حسن گنجی از سال1۳17 
تا 1۳54 در دانشــگاه تهران به تدریس اشتغال داشت و به عنوان 
نخستین شخصی كه جغرافیای نوین را وارد برنامه های دانشگاهی 
كرده است، شناخته می شود. وی از سال1۳۳5 تا 1۳47 مدیریت 
اداره كل هواشناسی را عهده دار بود و به عنوان بنیانگذار سازمان 
هواشناسی ایران شناخته می شود. گنجی كه به پدر علم جغرافیای 
ایران شهرت دارد، در سال2001 از سوی سازمان جهانی هواشناسی 
به عنوان دانشمند برتر جهان و دانشمند سال هواشناسی معرفی 
شد. محمدحسن گنجی 28تیر1۳۹1 بر اثر زمین خوردن در منزل 

شخصی خود دچار خونریزی مغزی شد و درگذشت.

مجازی
روستاتیش

روستاتیش، پلتفرم توسعه و فروش محصولات روستایی است 
كه ماموریت خود را توانمندسازی جوامع روستایی تعریف كرده 
است و تلاش می كند با فروش محصولات روستایی به مخاطبان 
خود، آنها را در انجام پروژه های توســعه روستا شریك كند. 
روستاتیش تركیبی از 2كلمه روستا و آتیش و برای رساندن این 
مفهوم  كه آتیش روستا روشن است، انتخاب شده. حتی همین 
نام روستاتیش به خوبی اهداف  طراحان آن را می رساند. یكی از 
آنها  روایت كرده است كه كار برای او از بانوك شروع شد؛ پروژه ای 
برای توانمندسازی اقتصادی روستایی به نام سیدبار جدگال در 
سیستان و بلوچستان؛ طی این پروژه بود گروهی از خانم های آن 
روستا كارهای سوزن دوزی شان را تبدیل به كارهای مدرن تری 
مثل زیورآلات كردند و بازار خوبی برای فروش شان فراهم شد. 
از همین طریق، هنر دست كسانی كه كیلومترها دورتر بودند 
به دست متقاضیان رسید و بعد از آن تقاضا از جانب روستاهای 
دیگر هم شروع شد و حتی بعد از مدتی افزایش پیدا كرد. هدف 
طراحان این پلتفرم هم مانند بانوك، توانمندسازی است و نه 
برداشتن مقطعی بار از دوش اهالی روستا. پس از همین جا بود كه 
كار روستاتیش مبتنی بر فعالیت های گروهی شد. به این معنا كه 
افراد توانمند در حوزه ای واحد گروه تشكیل می دادند و مدیریت 
كارشان را به عهده می گرفتند كه این خودش در احیای فرهنگ 
كار گروهی مؤثر بود. مشكلات در روستاها متنوع و متعدد است؛ 
از سرویس بهداشتی و سرویس مدرسه گرفته تا تهیه علوفه برای 
دامدارهای خرد كه به نحوی با احیای جنگل در ارتباط است و حالا 
هر كدام از این مشكلات تحت عنوان پروژه ای تعریف می شوند 
كه درصدی از ســود حاصل از فروش محصولات همان روستا 
به پروژه ها اختصاص داده می شود و البته این جدا از دستمزد 

دوزنده هاست كه مستقیم به دست خودشان می رسد.

چهارمحال و بختیاری به دلیل شــرایط 
جغرافیایی و اقلیمی یكی از استان های 
حادثه خیز كشور به حســاب می آید تا 
جایی كه 25مخاطره طبیعی در این استان شناسایی شــده است. سیل، زمین لرزه 
و خشكسالی به ترتیب بیشــترین فراوانی حوادث در این استان را به خود اختصاص 
داده اند. به این مخاطرات طبیعی پرتكرار، رانش زمین و ریزش ســنگ را هم به دلیل 
قرار داشتن شــهرها و روستاها در دامنه كوه و شــیب دار بودن زمین اضافه كنید تا 
دست تان بیاید مردم این خطه تا چه اندازه در معرض خطر قرار دارند. به دلیل همین 
حادثه خیز بودن چهارمحال و بختیاری، جابه جایی روســتاهایی كه بیشتر در معرض 
خطر قرار داشتند از سال ها پیش در دستور كار مدیریت بحران استان قرار گرفت. تا 
اینكه به تازگی از این استان خبر رسیده است كه مردم 85روستای در معرض خطر به 
55شهرك امن منتقل شده اند و هنوز 47روستای دیگر در معرض وقوع سیل، رانش 

زمین و ریزش سنگ قرار دارند.
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82۶0روستای كشور در معرض سیلاب است

جابه جایی  85 روستا  در چهارمحال و بختیاری
روستايیان در معرض خطر سیلاب  اين استان حادثه خیز، در قالب 55 شهرك امن اسكان يافته اند

براساس آمار بنیاد مسكن 
انقلاب اسلامی چهارمحال و بختیاری 
1483خانوار این استان در خطر رانش 
زمین، سیل و ریزش سنگ قرار دارند.

1483 خانوار
مطالعات روی 47روستای آغاز 
شده كه 22روستا باید به نقاط امن 
جابه جا شوند و مشكل 25روستای دیگر 
با درجاسازی رفع خواهد شد. 

47 روستا
چهارمحال و بختیاری یكی از 
استان های حادثه خیز به حساب می آید 
و 25مخاطره طبیعی در این استان 
شناسایی شده است.

25 مخاطره طبیعی

كه می گويیم اهالی 85روستای در معرض خطر 
ما امروز در قالب 55شهرك امن اسكان يافته اند.

ایمنی 80درصدی روستاها
با اين پروژه پیشــگیری از خطر وسیعی كه طی 
30سال گذشته در چهارمحال و بختیاری دنبال 
شد حالا روستاهای اين اســتان به ايمنی بالای 
80درصد رسیده اند. مســئولان ذی ربط در اين 
حوزه میزان ايمنی روســتاها را 80درصد عنوان 
كرده اند چون زلزله يكی از خطرهای همیشگی 
استان به حســاب می آيد و سرتاسر چهارمحال و 

بختیاری خطر زمین لرزه وجود دارد.
اگر زلزله را از فهرست مخاطرات طبیعی استان 
خط بزنیم و مشكلات روســتاهای چهارمحال و 
بختیاری را در قالب همان ســیلاب، رانش زمین 
و ريزش ســنگ بدانیم، آن وقــت درصد ايمنی 
روستاها به مراتب بیشتر از عدد ذكر شده خواهد 
بود.  واقعیت اين است كاری كه استان چهارمحال 
و بختیاری برای روستايیان در معرض خطر بلايای 
طبیعی انجام داده تقريبا در كشور بی سابقه است. 
معمولا در استان های مختلف كشور با وقوع يك 
حادثه و ملموس شــدن نیاز جابه جايی روستاها، 
اين اتفاق آن هم به صورت مــوردی رخ می دهد 
يعنی ابتدا با وقوع سیل يا رانش زمین روستايی 
دچار مشكل می شــود و بعد مســئولان به فكر 
اسكان اهالی روســتا در فضاهای امن می افتند. 
اما مسئولان چهارمحال و بختیاری در اين حوزه 
منتظر مخاطرات طبیعی نمانده و با جابه جا كردن 
موقعیت جغرافیايی روستاهای در معرض آسیب 
از اتفاقات تلخی كه ممكــن بود به وقوع بپیوندد، 

پیشگیری كرند.

47روستای دیگر در معرض خطر قرار دارند
اما جابه جا شــدن اهالــی روســتاهای تلورد، 
لبدبازفت، دهنو - امام حســین )ع(-، شیاسی، 
بره مــرده، دوازده امــام، چلو، چوبین، ســرپیر 
گندمان، روستاهای پشــتكوه فلارد لردگان و... 
به شــهرك های امن، نقطه پايان پیشــگیری از 
مخاطرات طبیعــی در چهارمحــال و بختیاری 
نیســت. به گفته مســئولان مديريــت بحران 
چهارمحال و بختیاری، هنوز 47روســتای ديگر 
در معرض خطر قرار دارند كه بايد فكری به حال 

بیــش از 80درصــد مناطــق ایــران در معــرض بروز ســیل قــرار دارنــد. این 
آماری اســت كه دفتــر كنتــرل ســیلاب وآبخوانــداری ســازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری كشور اعلام كرده اســت. براساس نقشه سیل خیزی 
مخاطره های آبی كشــور، محل زندگــی 69درصد از جمعیــت ایران یعنی 
56میلیون نفــر در 450شــهر و 8650آبادی مســتعد ســیل خیزی اســت. 
بیش از 15میلیون نفر یعنی معادل 18درصد جمعیت كشور هم در مناطق پرخطر سیل با شدت 

بالا زندگی می كنند.

در سال های اخیر، آمار وقوع ســیل در ایران افزایش قابل  توجهی داشته 
اســت به طوری كه فقط طی 4ســال ابتدای دهه 90بیش از 550سیل در 
اســتان های كشــور روی داد. بررســی آمارهــای وقــوع ســیل از دهــه 30تا 
90نشــان می دهد هر دهه بــا كاهش وســعت جنگل ها، تخریــب مراتع، 
افزایــش حجــم زبالــه  در رودخانه ها و تصــرف غیرمجــاز در بســتر و حریم 
رودخانه ها و وقوع خشكسالی تعداد سیل های به وقوع پیوسته افزایش قابل  توجهی یافته و هر 

دهه شاهد بروز سیل های مخرب تری بوده ایم.

درصد
80

درصد
550

 ۱۷۹ سیل 
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 2۱5 سیل 
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40

 404 سیل 

دهه 
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 ۱23۱ سیل 

دهه 
60

 20۹۷ سیل 
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 ۱58۱ سیل 

دهه 
80
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تحــولات اخیر در مرزهــای ایران 
در منطقه قفقاز نگرانی های جدی مســئولان 
كشــورمان را در پی داشته اســت. منشأ این 

نگرانی ها چیست؟
تحولاتیكهدرشمالغربكشورودرمنطقهقفقاز
جنوبیدرحالرخدادناســتازچندجنبهبرای
جمهوریاســامیایراننگرانكنندهاست.من
سالهادراینمنطقههمكاركردهاموهمحضور
داشــتهاموازاینمنظرنگرانتحولاتیهســتم
كهدرجمهــوریآذربایجانودرقفقــازدرحال
رخدادناســت.مابرپایهمبانیارزشیواعتقادی
خودمانبیشتراز30سالاستكهاعامكردهایم
قرهباغمنطقهاشغالشدهازسویارمنستاناست
وبایدتخلیهشود.بارهااعامكردهایمكهمالکیت
قرهباغبامســلمانانوآذریهاســت.اینپارادایم
حاكمبراندیشــهوفکرسیاسیماستامابازیای
كهدرمنطقهدرحالرخدادناســتبازیبسیار
خطرناكیاســتوبهنظرمنازســویمسئولان
ومتولیانیكهبایداینمســائلرارصد،بررسیو
تحلیلكنندبهدرستیدركنشدهاست.مادوست
داریمقرهباغآزادشودوتحویلمسلمانانوآذریها
شوداما،دوســتنداریمتروریســتهادرمنطقه
حضورپیداكنند.دوســتنداریمصهیونیستها
درمنطقهلانهكننددرحالیكــهایناتفاقاكنون
رخدادهاست.نبایدسادهاندیشیكنیم.مناسناد
ومداركیازصهیونیستهاومراكزاندیشهایآنها
دارمكهنشانمیدهدبرایمنطقهخواباساسی
دیدهاند.اینهامعتقدندكهمناطقیازقفقازازسمت
داغستانوادیومركزمقدسیهودیاناستودر
نقشــهایكهدرقدیمچاپكردهاندبهصراحتبه
چنینموضوعیاشارهكردهاند.30سالاستاعام
كردهامســناریوینیلتافراتبهسناریوینیلتا
خزرتبدیلوتغییرپیداكردهاست.صهیونیستها
بهخزردسترسیپیداكردهاندوكافیاستباریکه
زنگــهزورنهاییشــودوبهاینترتیببهدســت
آذربایجانبهخزرمتصلمیشــوند.دسترســی
صهیونیستهابهدریایخزربهمعنایدسترسیبه
خطوطانتقالانرژیاستوآنهامیتوانندیکیاز
راههایارتباطیمهمایرانبهاروپارابهراحتیقطع
كنند.ازسویدیگر،نیروهاینظامیومستشاریو
پشتیبانیهایتسلیحاتیپاكستاندرمنطقهقفقاز
بهنفعآذربایجانبهمعنیچیســت؟آیاغیرازاین
استكهعربستانپاكستانرامجابكردهاستكه
بهنیابتازاودرآذربایجانحضورداشتهباشد.مادر
گذشتهشاهدبودیمكهآذربایجانتسلیحاتسبك
راازپاكســتانمیخریدوتوسطعربستانتقدیم

داعشمیكرد.

همزمان با این نگرانی ها، اردوغان نیز 
تحركاتی را سازماندهی كرده است و طرح ایجاد 
تركستان بزرگ را در سر دارد. از سمت تركیه 

چه خطری ایران را تهدید می كند؟
مــاعاوهبــرموضــوعحضــورتروریســتهاو
صهیونیستهادرمنطقهقفقاز،موضوعپانتركها
راداریم.اخیرااردوغاننقشهایرابههمراهحزب
ناسیونالیستتركیهرونماییكردكهدرایننقشه
تركیهقصدواندیشهتشــکیلتركستانبزرگرا
علنیكرد.تركیهقصدداردبااستفادهازپلامیدی
كهبهنخجوانوصلاســتوبااســتفادهازدالان
زنگهزورازطریقدریایخزروبعدقسمتهاییاز
مناطقشرقایرانبهسمتآسیایمیانهبرود.این
موضوعمنافعایران،روسیهوبرخیدیگرازكشورها
رابهخطرمیاندازد.اینخطربهشدتجدیاست
ونیازمندفعالشدندستگاهدیپلماسیایراندر
اینحوزهاست.موضوعبعدیایناستكهآمدن
تركیهبهمعنایآمدنناتواســتواینهمبرایما
نگرانكنندهاست.نزدیکیناتو،صهیونیستهاونیز
تروریستهابهمرزهایایران،منافعمارابهشکل

جدیبهخطرمیاندازد.

گرچه شما از خطرات جدی صحبت 
می كنید اما، به نظر نمی رسد ایران تحركی در 

این زمینه از خود نشان داده باشد.
اینخطراتازسویمســئولانجمهوریاسامی
ایرانبهخوبیودرستیدركنشدهاست.وهابیها،
تروریســتها،پانتركها،صهیونیستهاوناتورا
بالایســرخودداریم.بحثمنایناستكهچرا
مقاماتاصلیماكهبایــددراینبارهحرفبزنندو
تصمیمبگیرندواقدامجدیانجامدهنددرسکوت
وسکونهستندوعماًبهموضوعاتبیتوجهاند.
بهنظرمیرسدمســئولانطرازاولكشوربایددر
اینمسئلهبهشــکلجدیورودكنندوتأخیردر
اینزمینهمیتواندخسارتزاباشد.مابایدحافظ
منافعملیخودمانونگــرانتهدیدهايامنیتی
باشــیم.متأســفانهبهجرأتمیگویمجمهوری
اســامیارادهایبرایحفظمنافــعملیخوددر

 خطرها  به خوبی 
درک نشده اند

منصورحقیقت پور، مشاور رئیس سابق مجلس شورای اسلامی 
می گوید  باید همه ظرفیت های درون نظام برای احیای 

جایگاه ایران در منطقه بسیج شوند 

یادداشت

 چرا تحولات قفقاز جنوبي 
براي ایران مهم است

سیرتحولاتپسازپایانجنگ44روزهارمنستانوآذربایجان
ونحوهنقشآفرینيبرخيكشورهايهمسایهبهخصوصتركیه،
روســیهورژیمصهیونیستينشــانميدهدهمهاینكشورها
برايتأمینمنافعخودطرحهايبلندمدتيدردستاجرادارند
كهبرخيازآنهابامنافعامنیتي،سیاســيواقتصاديجمهوري
اســاميایرانتضادجديدارد.برمبنــايتوافقنامهآتشبس
سهجانبهروسیه،ارمنســتانوآذربایجانقراربودنیروهايباكو
وایرواندرآخرینمحلحضورخودمتوقفشوندوازپیشروي
بیشترپرهیزكنند؛اماآذربایجانبارهاپیشرويهایيدرمناطق
موردمناقشهداشتهكهیکيازاینپیشرويهابهحضوردرجاده
ترانزیتيسوقالجیشي»گوریس«به»قاپان«وایجادمزاحمت
برايكامیونهاواتوبوسهايعبوريایرانانجامید.روالاقدامات
آذربایجاندراینجاده،رواليتهاجميوخصمانهاســت.ابتدا
ارتشاینكشوربرايساعتهايمتماديجادهمذكوررامسدود
وسپسطيمذاكراتيآنرابازگشایيكرد.درمرحلهبعدباایجاد
ایستهايبازرسيازوســایلنقلیهایرانيحقترانزیتدریافت
شدودرنهایتكاربهبازداشتودستگیري2رانندهایرانيكشید.
جمهوريآذربایجاندرشرایطيبراياثباتمالکیتخودبراین
جادهبهاسنادتقسیماتكشوريداخليواداريشورويسابق
متوسلميشودكهماكقراردادنهمیناسناددورهشوروي
ســابقرابرايتعیینرژیمحقوقيدریايكاســپینردميكند
تابهمنافعبیشــتريدستیابدوازســهمایراندرایندریاچه
بکاهد.لذامقاماتباكوتمایليبهاتکابهروشهايمسالمتآمیز
درعرصهحقوقبینالمللندارند.اینعدموحدترویهمقامات
جمهوريآذربایجــانچندانموردتوجهمقاماتكشــورهایي
همچونایران،روسیهوارمنســتانقرارنگرفتهاست.عاوهبر
اختالدرارتباطترانزیتيایرانباارمنستانوسپسگرجستان
وكشورهاياروپایي،اینكشوربرایجادكریدوريبیننخجوانو
آذربایجانازطریقخاكارمنستاننیزاصراردارد.بدیهياست
كهایرانباایجادچنینكریدوريمخالفاســت؛زیرادرصورت
تحققاینهدف،ارتباطایندومنطقهبدوننیازبهایرانممکن
خواهدبودواینامرعاوهبرمضراتاقتصادي،باعثازبینرفتن
اشرافامنیتيواطاعاتيجمهورياساميدرمنطقهوتسهیل
فعالیتهايدشمنانقسمخوردهایرانهمچونصهیونیستها
ميشود.بنابراینجمهوريآذربایجاندرجادهگوریسبهقاپان
بهدنبالتحتفشارقراردادنجمهورياساميبهمنظورموافقت
باایجادكریدور»زنگهزور«است.امابرخيبازیگرانمنطقهايو
فرامنطقهايدیگرنیزازایجادچنینكریدوريوتهدیدمنافعملي
ایرانسودميبرند.باایجاداینكریدورونیزمحرومشدنایران
ازدسترسيبهمســیرترانزیتيجمهوريارمنستان،كشورمان
ازمزایايبســیارمهمجغرافیایيوژئوپلیتیكمحرومميشودو
دسترسيآنبهاروپامختلخواهدشد.باایجاداینكریدور،هم
ایراندیگرمهمترینمسیراتصالآذربایجانبهنخجواننخواهد
بودوهمزمینهحذفایرانازمســیرهايترانزیتچینبهاروپا
وآســیادرقالبابتکارعملكمربندوجاده،كنارگذاشتنایران
ازمســیرهايانتقالانرژيوخطلولههايگازصادراتيوبياثر
شدنكریدورشمالـ جنوبازبندرچابهاربهشمالغربایران
فراهمميشودكهایرانراازمیلیاردهادلاردرآمدسالانه،محروم
ورشدوتوسعهاقتصاديكشــورراكندخواهدكرد.بایدتوجه
كردكههماكنون3مسیربرايدسترســيزمینيایرانبهاروپا
ازطریقارمنستان،آذربایجانوتركیهوجوددارد.آذربایجانو
تركیهقصددارندباهزینهزاكردنترددازارمنستانبرايایران،
استفادهازاینمسیررابهطوركاملازدستوركارایرانخارجكنند
ودراینصورتشرایطمناســبيبراياحداثكریدورزنگهزور
فراهمآورند؛درنتیجه2مســیربرايدسترسيزمینيایرانبه
اروپاازطریقتركیهوآذربایجانباقيخواهدماندكههماكنون
نیزایندوكشــورازاینمســیرهايترانزیتيبراياعمالفشار
برایرانبهشیوههايگوناگوناســتفادهميكنند.اینتحولات
نشــانگرخطراتجديودرازمدتبرايمنافعبلندمدتایرانو
ارمنستاناست.ازسويدیگر،تاشهايایرانبرايدسترسي
زمینيبهاروپاوآبهايآزادازمســیرعراق،سوریهولبناننیز
باكارشکنيهاومزاحمتهايتركیهوتروریستهايوابستهبه
اینكشوردربرخينقاط3كشــورمذكوروبهخصوصسوریه
مواجهبودهاســت.تركیهبارهاازطریقگروههايتروریســتي
بوكمالرابه تحتحمایتخودبازگشــایيگذرگاهمرزيقائمـ
تأخیرانداختوازمطامعارضيخوددرعراقوسوریهواشغال
بخشيازخاكاینكشــورهابهبهانهتأمینامنیتخوددست
برنميدارد.تركیهقصدداردمحاصرهایرانرادرمنطقهآسیاي
میانهوشرقكشورنیزازطریقروابطحســنهباتركمنستانو
تاشبرايحضورنظاميدرافغانستانبهبهانهادارهفرودگاهاین
كشوروهمکاريهايگســتردهنظاميباپاكستانتکمیلكند.
ازسويدیگر،تركیهبرايبازســازيروابطتخریبشدهخودبا
كشورهايعربيماننداماراتوعربستانسعوديتاشميكند.
درشــرایطيكهآمریکارويمهارچینمتمركزشدهودرحال
كاهشحضورنظاميخوددرمنطقهغربآسیاست،برخيوظایف
خودرابهكشورهايدیگريمانندتركیهمحولكردهتاایرانرا

محاصرهكنند.
اماتحولاتقفقــازتنهامنافعمليجمهورياســاميایرانرا
بهخطرنمياندازد.اینتحولاتدركنــارقدرتگرفتنطالبان
درافغانستانوافزایشدخالتپاكســتاندراینكشورونیزدر
منطقهقفقاز،ميتواندمنجربهتهدیدمنافعچینوروسیهشود
كهمنطبقبربرنامههايایالاتمتحــدهوناتوبرايتضعیفاین
رقباينوظهوراست.درصورتایجاددالانزنگهزورراهيمطمئن
وسریعبرايانتقالنیروهاينظامياینكشورهاوتروریستهاي
موردحمایتتركیهونیزعواملوابســتهبهرژیمصهیونیستي،
انگلیسوآمریکابهقفقازوازاینطریقبهمرزهايچینوروسیه
بهوجودميآیدومشخصنیســتآیاروسیهقادریاعاقهمندبه
مقاومتدربرابراینتحولاتهستیاخیروآیااصولاًاینكشور
چنیندركيازتحولاتمنطقهداردیــاتهدیديرامتوجهخود
نميداند.ایرانبایدروســیهوچینرادرمــوردپیامدهاياین
اقداماتكهباهــدفزمینگیركردنآنهاانجامميشــودمطلع
كند.باتوجهبهآنچهبیانشــدنبایدتصوركردكهاحداثیك
جادهجایگزینترانزیتيبینایرانوارمنســتانموجبحلاین
مشکاتميشود؛زیراماجرابسیارفراترازیكاختافارضيبین
ارمنستانوآذربایجاناستوهدف،برطرفكردنهرگونهمانعاز

سرراهایجادكریدورزنگهزوراست.

دكتر احسان موحدیان
استاددانشگاهوپژوهشگرحوزهروابطبینالملل

اینكه سیاست خارجی ایران توازن نداشته است، موضوعی نیست كه بر كسی پوشیده باشد. 
برجام سبب شده دستگاه دیپلماسی ایران در سال های اخیر از برخی مسائل منطقه ای غفلت 
كند؛غفلتی كه به نظر می رسد به از دست رفتن جایگاه ایران در حوزه های نفوذ خود منجر شده 
است. منصورحقیقت پور،  مشاور رئیس ســابق مجلس، نماینده ادوار  و از فرماندهان پیشین نظامی، سیاست خارجی كشور در موضوع 
قفقاز و تهدیدهاي بالقوه ایجاد شده از سوی جمهوری آذربایجان، رژیم صهیونیستی، تركیه و پاكستان را منفعل ارزیابی می كند و معتقد 
است برای اینكه ایران از منافع خود در این منطقه حفاظت و حمایت كند اراده ای  در مسئولان نمی بیند و تأكید می كند باید با فعال كردن 
دیپلماسی كشور درحوزه قفقاز جلوی تهدیدهایی گرفته شود كه در مرز های شمالی كشور ایجاد شده است. مشاور سابق رئیس مجلس 
شورای اسلامی براین باور است روسیه در نهایت با ورود به موضوع اختلاف میان ارمنستان و جمهوری آذربایجان، منطقه مورد مناقشه 
قره باغ را مانند آنچه در كریمه رخ داد به سرزمین های اصلی خود الحاق خواهد كرد؛ اتفاقی كه به گفته او در بلندمدت وقوعش غیرقابل 
اجتناب خواهد بود. نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، سیاســت تركیه در مقابل ایران را سبك سرانه و كودكانه ارزیابی می كند و در 
واكنش به اتفاقات افغانستان می گوید فرزند احمدشاه مسعود، رهبر مقاومت ملی افغانستان بیش از اینكه به طرف های غربی دلخوش كند 

باید خود را به دوستان پدرش نزدیك كند.

حمیدرضا بوجاریان
خبرنگار

منطقهندارد.درطولتاریــخ،3جریانبرمنطقه
قفقازحاكمبودهاســت؛مدتیتمدنایرانحاكم
بود.مدتینیزعثمانیهاحاكمشــدندوبعدازآن
روسهادرمنطقهحکمفرمایــیمیكردند.امروز
شاهدیمروسهاوعثمانیهادارندتاشمیكنند
بهمجدوتمــدنتاریخیخودبرگردنــدومادر
ایرانچنینارادهایرانمیبینیم.اینیكاشکال
اساسیدرسیاستخارجیكشوردرمنطقهقفقاز

است.


چرا روس ها خطراتــی را كه به آن 
اشاره كردید احساس نمی كنند؟ 

روسهادرزمینخودشانبازیمیكنندوبهدنبال
تأمینمنافعملیخودهســتند.منافعروسیهدر
منطقهقفقازدارایفرازوفرودبودهاست.درجنگ
اولقرهباغ،روسیهازارمنســتانحمایتكرداما،
درمقطعفعلــیودرجنگاخیربیــنجمهوری
آذربایجانوارمنســتانمنافعملیروسیهاینطور
ایجابمیكردكهبهدلیــلنزدیکیرئیسجمهور
ارمنستانبهغرب،ارمنســتانتنبیهشود.روسیه
درجنگبهنفعارمنستاناقدامیانجامندادامااین
راهبردروسیهبرایكوتاهمدتاست.دردرازمدت
روسیهبهدنبالمنافعخوداستواحساسمیكنم
اینســروصداییكهآذربایجــاندرپروپاگاندای
خودبهراهانداختهاستومیگویندقرهباغراآزاد
كردهاستدروغاســتوایناتفاقنیفتادهاست.
بهعنوانیككارشناسمیگویمكههرزمانالهام
علیافاگربهاستپاناكرتیاخانكریرفتودست
خودرارویآسفالتاینشهرهاگذاشتآنموقع
آذربایجانمیتوانــدادعاكندكهقرهبــاغراآزاد
كردهاســت.آذربایجاندرجنگاخیرتنهاموفق
شدحاشــیهغربیقرهباغراآزادكند.بهنظرمندر
بلندمدتقرهباغبهروســیهملحقخواهدشدوبه
تملكاراضیروسیهمانندآنچهدركریمهرخداد

درخواهدآمد.

اخیراً شاهد سفر مقامات جمهوری 

آذربایجان به ایران برای دعوت از مســئولان 
ایرانی برای شركت در اجلاس اكو در عشق آباد 
بودیم. آیا می توان در این رفت وآمدها نشانه ای 
از بهبود روابط میان ایــران و آذربایجان پیدا 

كرد؟
موضوعاكوومســائلیكهدرآنمطرحمیشــود
معینوازپیشتعریفشدهاســت.تاریخچهاكو
بهقبلازانقاباســامیبازمیگردد.آذربایجان
همتنها20ســالاســتكهبهعضویتاینگروه
اقتصادیدرآمدهاســت.مادراكوباآذربایجان،
پاكســتانوتركیهبحثاقتصادیداریموبحث
ترتیباتسیاســی،اقتصادی،نظامــی،امنیتیو
ژئوپلیتیكدرآنمطرحنمیشود.ازسویدیگر،ما
مسئولانآذربایجانرادربرقراریروابطاقتصادی
وافزایشسطحتعاماتباایرانصادقنمیبینیم.
گرچهمردماینكشــوربهشــدتایراندوســت
هســتندومردمایراننیزبامردماینكشورعلقه
وعاقهمندیخاصخــودرادارندامــامناین
ارادهرادرمقاماتآذربایجانبرایتوســعهروابط
بههیچشکلنمیبینم.در30ســالاخیرشاهد
اینبودیمكهمســئولانآذربایجاندرحدیكه
پروتکلیرارعایتكنندباایراندرتعاملبودهاند
وبههیچعنوانحاضربههمکارینزدیكباایران
نبودهاندچراكهمقاماتاینكشــوربهشــدتبا
صهیونیستها،عربستان،تركیهوپاكستاننزدیکی
دارندوحتیاگرهمبخواهندكهبــاایرانروابط
بهتریداشتهباشندایناجازهبهآنهادادهنمیشود.
بنابراین،اینرفتوآمدهاوپروتکلهادلخوشــی
ســادهایاســتوتحولاتجدیدرپــیآنرخ

نخواهدداد.

به نظر می رسد ایران آن جایگاه مهم 
خود را در عرصه سیاست خارجی از دست داده 
است. چگونه این جایگاه را باید احیا كرد و اگر 
موفق به انجام آن نشویم باید منتظر چه تبعاتی 

برای كشور باشیم؟
مامیتوانیمبازیگراصلیمنطقهباشیمامااكنون
درچنینشرایطینیستیم.اینحرفدرستاست.
دیپلماسیجهانیمابایدكارسازباشد.تحركات
سیاســیوابزارهایژئوپلیتیکیمابایدكارساز
باشد.متأسفانهدردولتقبل،تحركوپویاییرا
برایاحیایجایگاهازدسترفتهایراندرمنطقه
شاهدنبودیم.دردولتجدیدهماتفاقیجزیك
سفرخارجینداشتهایمكهالبتهخوباماناكافی
است.شخصیتهایسیاسی،شورایعالیامنیت
ملی،ستادكلنیروهایمســلح،نیرویقدسو
سایردســتگاههابایدبرایاحیایاینجایگاهاز
دسترفتهایراندرمنطقهنقشآفرینیبیشتری
داشتهباشــند.معتقدم،ســرجمعبراینداقدام
جمهوریاســامیدرمنطقهبایدبهسمتیبرود
كهمنافعمادرمنطقهتأمینوتهدیدهايامنیت
ملیمارفعشود.اگرچنیناتفاقیرخندهد،بهنظر
میرســددیگراندرمنطقهبهدنبالدروكردن

منافعملیخودشــانوتحمیلامنیتملیشان
برمامیشود.

ســال هایی با چالش نبود توازن در 
سیاســت های خارجی روبه رو بودیم. این نبود 
توازن سبب شده اســت به برخی داشته های 
ایران درحوزه بین الملــل خصوصاً در منطقه 
خسارت هایی وارد شود. چرا چنین اتفاقی رخ 

داده است؟
ایناشــکالدرعرصهسیاســتخارجیكشــور
وارداســت.مااقداماتكانیرابرایاینکهحضور
مؤثرخودرادركلمناطقمــوردعاقهخودمان
تثبیتكنیمانجامدادهایــم.برخیازایناقدامات
بهتبعبرخیتغییراتسیاســیوگذشــتزمان
دچارخســارتهاییشدهاســتكهبایدبااتخاذ
تدابیریهوشمندانهآنرااحیاكنیم.اینحرفبه
اینمعنانیســتكهماتوانوقابلیتاینرانداریم
كهبهمنطقهبرگردیمبلکــه،بایداینارادهراپیدا
كنیمكهبهمنطقهبازگردیم.ماازمنظرسیاسی،
اجتماعــی،اقتصادی،ژئوپلیتیكومواردبســیار
دیگریاینقابلیتراكهدوبارهبهمنطقهبرگردیم
داریم.اشــکالیكهاكنونوجودداردایناستكه
مانتوانستهایمازظرفیتهایقابلقبولسیاسی،
اعتقادیوجغرافیاییخودماناســتفادهكنیمتا
بهجایگاهیكهدرگذشتهداشــتهایمدستپیدا
كنیم.احیایدوبارهجایگاهایــراندرمنطقهباید
همراهبادرایتواســتفادهبهموقعوحداكثریاز
ظرفیتهایــیداردكهاینظرفیتهــااكنوندر

دسترسقراردارد.

ایران از خروج آمریكا از افغانستان 
ابراز خرسندی كرده اســت اما بسیاری بر این 
باورند كه طالبان خود خطری جدی علیه منافع 
ایران است. باید با طالبان چگونه برخورد كنیم؟
همانطوركــهگفتیدخروجآمریکاازافغانســتان
مباركاماسپردنوظایفآمریکاییهابهجریانات
نیابتــینامیموناســت.مادرافغانســتاندارای

منافعملیهســتیم.منافــعملیما
ایجــابمیكنددرافغانســتان
تروریستهانباشندومرزهای
ماامنباشد.منافعماایجاب
دسترســیهای میكنــد

اقتصادیمــاوپروتکلهایتأمینآبوتقســیم
رودخانههیرمندمحترمشــمردهشود.همفکران
اعتقادیمایعنیشیعیانوهمزبانانمایعنیقوم
تاجیكدرافغانســتاندرامنیتباشند.منافعما
ایجابمیكندجریانثالثیماننــدناتووآمریکا
دوبارهبهافغانستانبازنگردند.اگرطالبانتوانست
اینمنویاتراتأمینكندمیشودباآنهاهمکاری
كرد.اگرطالباننتوانستاینمنافعایرانراتأمین
كندودنبــالجریانانحصارگــرادرحکومتبود
ونوعتفکرشبرخوردبااندیشــهایرانیوشیعی
باشــد،اینموضوعقابلقبولنیست.اخیراًشاهد
آنهستیمكهدرمراكزشــیعیانانفجارهاییرخ
دادهاستیااینکههجومیبرایبرخوردباادبیات
وزبانفارسیكهدرتاریخمردمافغانستاناستبه
راهافتادهواجباربهآموزشزبانپشتوشدهاست.
اینرفتارهاواقداماتمطابقبامنافعملیمانیست
ونگرانوضعیتدرافغانســتانهستیم.ماچنین
اتفاقاتیرادنبالمیكنیموهشــدارمیدهیماگر
قرارباشدطالبانبهشکلنیابتیازسویآمریکاو
ناتوشیطنتكندوظرفیتهاومنافعملیایرانرا
دچارخدشهكندممکناستدچارچالشجدی

باماشود.

شاهد انتصاب نماینده ویژه ایران در 
امور افغانستان هستیم. این نماینده ویژه تا چه 
اندازه قادر اســت به سیاست های كشورمان و 

پیشبرد آن در افغانستان كمك كند؟
اقدامبسیارارزشمندیكهازسویدولتسیزدهم
درحوزهدیپلماســیخارجیایــراناتفاقافتاد،
تعییننمایندهویژهایراندرامورافغانســتانبود.
حســنكاظمیقمیبهعنواننماینــدهایراندر
امورافغانستانیکیازبهترینوهوشمندانهترین
انتخابهایجمهوریاسامیدرعرصهدیپلماسی
بودهاســتچــراكــهازهوشــمندیودرایتی
كهازاوســراغدارممیتواندبهتریــنراهبردها
رادرافغانســتانبهنفعجمهوریاســامیایران
پیادهسازیكند.بدونشكباحضوركاظمیقمی
ایــنمراقبتخواهدشــدكــهطالبــانبازیگر
سیاســتهایآمریــکادراینكشــورومنطقه
نخواهدشــدوطالباننیزبایدایــنرابداندكهبه
هراندازهایكهازسیاستهایسیاسی،اجتماعی،
اقتصادیوامنیتیآمریکافاصلــهبگیردبهایران
نزدیكتــرخواهدشــدومیتوانــدازمنافعاین
نزدیکیبهنفعافغانستاناســتفادهكند.ازاینکه
آمریکاییهاافغانستانراترككردندخوشحالیم
امااینکهطالبانآمدهانــدونمیدانیممیخواهند
چهسیاســتیدرقبالهمســایگانخودومردم
كشورشانداشتهباشــنددرخوفورجاهستیم.
جمهوریاسامیتحولاتافغانستانرابانگرانی
دنبالمیكندمگراینکهطالبانبهعنوانحکومت
مستقردرافغانســتانپارامترهاواستانداردهایی
كهایرانبرایداشــتنرابطهبااینكشورداردرا
رعایتكندوبهمسائلیكهبرایامنیتملیایران
اهمیتداردتوجهنشاندهد.ازسویدیگر،طالبان
بایدبدانداگربخواهدبــههردلیلبازیگرومجری
سیاستهایآمریکاشود،همانگونهكهدرگذشته
ساقطشداینامکانوجودداردكهدوبارهسقوط
كندوبهایندلیللازماستكهچنینسیاستیاز

سویطالبانپیگیرینشود.

افكار عمومی در ایران انتظار داشت 
بعد از روی كار آمدن طالبان در افغانســتان، 
جمهوری اســلامی ایران از فرزند احمدشاه 
مســعود، قهرمان ملی مبارزه بــا طالبان در 
افغانستان حمایت كند. به نظر نمی رسد ایران 
چنین تمایلی داشته باشد. دلیل این موضوع 

چیست؟ 
جمهــوریاســامیایــرانبــرایاحمدشــاه
مســعوداحترامویژهایقائلاســت.اومجاهدی
خستگیناپذیروبزرگبودكهاندیشههایانقاب
اسامیوراهکارهایآنراقبولداشت.احمدشاه
مسعودكتابهایشهیدمطهریراریزبهریزخوانده
بود.مامعتقدیمپسرایشانبایدتفکرواندیشههای
پدررابیشــترازاینهاقبولكنــد.تاجیكبودن
مســعودوعاقهایرانیانبهتاجیكهاوهمزبانی
بااینقومدرافغانستانونزدیکیروابطفرهنگی
ووجودتاریخمشــتركسببشــدهاستتوقع
بیشتریازفرزنداحمدشــاهمسعودبراینزدیکی
باایرانداشتهباشیم.اكنونشاهدآنهستیمكه
ایشــانباطرفهایاروپاییوفرانسوینزدیکیو
هماهنگیدارد.فرزنداحمدشاهمسعودبایدبداند
كهغربیهانهبهقومتاجیكونهبهافغانهاونهبه
ایرانعاقهایندارندودنبالمنافعخودشــاندر
افغانستانهستند.انتظارماایناستكهایشان
بادوســتانپدرخودشــاندرایراننزدیکیو

همکاریبهتروبیشتریداشتهباشد.

هشدار به طالبان
اگر قرار باشد طالبان به شكل نیابتی 

 از سوی آمریكا و ناتو شیطنت كند 
و ظرفیت ها و منافع ملی ایران را 

 دچار خدشه كند ممكن است 
دچار چالش جدی با ما شوند

ترکیه به دنبال تنش زايي با  همسايگان
رفتار سیاسی دولت تركیه را باید بررسی كرد. در ابتدا اینطور به نظر 
می رسید كه اردوغان رفتار منطقی و معتدلی داشته باشد اما هر 
چه جلوتر می رویم مشاهده می كنیم كه رفتارها و مواضع اردوغان 
سبك سرانه تر و كودكانه تر می شود. بررسی روابط سیاسی تركیه 
با همسایگانش نشان می دهد راهبرد تركیه در قبال همسایگان 
خود تنش زایی است نه تنش زدایی. اردوغان هم اكنون با هیچ كدام 
از همســایگان خود روابط خوبی ندارد و ایران نیز از این موضوع 
مستثنی نیست. چندی پیش شاهد بمباران خاك عراق از سوی 
تركیه بودیم. علاوه بر این نیروهای نظامی تركیه در خاك سوریه 
حضور دارند. اردوغان با یونان، قبرس و ارمنستان هم رابطه خوبی 
ندارد. در صحنه بین الملل ما با تركیه در 3حوزه رودررو هستیم؛ 
یكی اشتراكات مشترك كه منافع دو طرف را تأمین می كند. دوم 
حوزه هایی كه در آن با هم رقابت داریم و سوم حوزه هایی كه با هم 
دچار تقابل هستیم. ایران اعلام كرده است كه سیاست خارجی اش 
بر مبنای افزایش اشتراكات و همكاری مشترك است. هنر تركیه 
باید این باشد كه تقابل را به رقابت و رقابت را به تعامل تبدیل كند. 

ما این را در تفكرات اردوغان مشــاهده نمی كنیم.حرف هایی كه 
اردوغان می زند نه در قواره او است و نه این كشور این قابلیت ها را 
دارد تا بتواند خواسته های او را تأمین  كند. این موضوع را درنظر 
بگیرید كه هزینه كشورگشایی و تفكرات بلندپروازانه و پرخطای 
اردوغان را اكنون مردم تركیه می پردازند. افت شدید ارزش پول 
ملی این كشور سبب شده اســت كمر اقتصاد این كشور بشكند. 

سؤال ما این اســت كه تركیه در افغانستان چه كار دارد؟ تركیه 
در ســوریه حضور دارد و هزینه های نظامی سنگینی را 

پرداخت می كند. حضــور در قفقاز هم بدون هزینه 
نیست. بمباران عراق هم هزینه دارد. اردوغان 

در یونان و قبرس هم پایه تنشی تازه را ریخته 
است و در مدیترانه شــرقی تا مرز درگیری 
پیش رفته اســت. قطعاً اگر اردوغان تفكرات 
بلندپروازانه خود را ادامه دهد انتظار سقوط 

از نقطه بلند را برای او متصور هستم و این سقوط 
همه استخوان هایش را خواهد شكست.

ث
مک

به ستون ايران تکیه کنید
قطر، امارات، بحرین و عربستان باید 

بدانند كه جمهوری اسلامی ایران 
ستون است و امارات، عربستان، قطر 
و بحرین باید به این ستون تكیه دهند 

و نباید با آن بجنگند. به نظر می رسد 
چنین مفهومی را سران این كشورهای 

درك كرده و به دنبال تعامل با 
ایران هستند. ایران نیز از تعامل با 

همسایگان خود استقبال خواهد كرد
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من معتقد نیستم که می شــود در تاریخ دست برد و دروغ 
گفت. تاریخ را باید دقیق شــناخت و زوایای مختلف آن را 
بررسی کرد. درنهایت با احاطه به آن موضوع خاص می توان 
در شیوه روایت و بیان مستند با زبان دراماتیک و چکیده ای 
از خیالات مستندســاز ســخن گفت. البته مفهوم درام و 
خیالی که در آثار مستند وجود دارد قطعا با درام فیلم های 

قصه محور فرسنگ ها فاصله دارد

تکیه دولت تازه ترین مستند شماست 
که باتوجه به علاقه ای که به مباحث تهران شناسی 
دارید این بار گریزی به دل تاریخ معاصر ایران 
زده اید و درباره یکی از مهم ترین بناهای دوران 
قاجار بحث کرده اید. در این اثر نگاه شما به بنای 

تاریخی تکیه دولت چگونه بوده است؟
تکیه دولت که از تولیدات مرکز گسترش سینمای 
مستند و تجربی است، مستندی نیمه بلند به حساب 
می آید که در 52دقیقه تاریخ شکل گیری، حیات و 
ویران شــدن بنای تکیه دولت که به منظور اجرای 
مراســم تعزیه و برگزاری آیین های ســوگواری و 
روضه خوانی در تهران قدیم به دستور ناصرالدین شاه 
ساخته شــده بود، را به تصویر می کشد. جدا از این 
موضوع که پرآوازه ترین تعزیه خوانان و بازیگران آن 
دوران در این ساختمان به اجرای نمایش پرداخته 
بودند، تکیه دولت از ایــن رو نیز اهمیت می یابد که 
تصمیم گیری برای بسیاری از اتفاقات مهم سیاسی 
که نقطه  عطفــی در تاریخ معاصر ایران به شــمار 
می آیند در چارچوب دیوارهای این ســاختمان رخ 

داده و در حافظه تاریخی ماندگار شده است.

کدام وقایــع مهم تاریخــی در این 
ساختمان رخ داده است؟

برای مثال اولین جلسه سربازگیری در این بنا برگزار 
شد و پس از برکناری محمدعلی شاه در سال1304 
خورشیدی این مکان به مجلس موسسان تبدیل شد 
که حکومت قاجار را به حکومت پهلوی برگرداندند. 
درواقع این ساختمان برشــی مهم از تاریخ معاصر 
ایران را در دل خود داشته است و نیاز است که بدان 

توجه و پرداخته شود.

پرداختن به ساختمان تکیه دولت از 
سال ها پیش در ذهن شما پررنگ بوده و کتابی 
پژوهش محــور درباره این موضــوع نیز چاپ 
کرده اید. این کتاب ساختمان تکیه دولت را از چه 

زاویه ای معرفی می کند؟
 من در سال97 کتابی را تحت عنوان تکیه دولت چاپ 
کردم که حاوی مدارک و اسنادی بود که در طول5  یا 
6سال درباره این بنای مهم گردآوری کرده بودم. در 
این مستند اسناد موجود در کتاب مذکور را به تصویر 
کشیده ام و در تبدیل متن کتاب به فیلمنامه به این 
نکته توجه داشتم که اطلاعات موجزتر اما به نحوی 
باشد که در یاد تماشاگر ماندگار شود و جوانان را به 

مطالعه درباره تاریخ این مرزوبوم علاقمند کند.

قاعدتا شکل گیری ایده های مختلف در 
ذهن و تصمیم به تحقیق کردن درباره آنها نقطه 
شروعی دارد و بارقه اش بعد از سرگذراندن اتفاقی 
یا مطالعه کتاب و یا یک ماجرا در ذهن روشــن 
می شود، ایده اولیه گردآوری کتاب تکیه دولت 

چگونه در ذهن شما جرقه زد؟
ایده گردآوری کتاب تکیه دولت از تحقیق و پژوهشی 
که سال86 انجام می دادم گرفته شد. در آلبوم خانه 
کاخ گلستان، عکس هایی دیدم که تبدیل به اولین 
مواجهه من با تکیه دولت شد. سپس تمام عکس های 
مخصوص به این مکان تاریخی را جــدا کردم و در 
تصاویر به دنبال ردپای گمشده این مکان مهم در دل 

تاریخ معاصر ایران گشتم.

درباره چگونگی ساخت این بنا روایات 
متفاوتی وجود دارد، برای مثال یکی از روایت ها 
به سفر ناصرالدین شاه به سرزمین های غربی و 
دیدن سالن های تئاتر آنها اشاره دارد، اینکه بعد 
از تماشای آن بناها دستور ساخت تکیه دولت را 
صادر می کند، چنین روایاتی تا چه اندازه صحت 

دارند و قابل  اتکا هستند؟
یکی از اغلاط تاریخی که درباره این مکان وجود دارد 
این قصه اســت که ناصرالدین شاه بعد از سفرش به 
شهر لندن و تماشای بنای رویال آلبرت هال دستور 
ســاخت تکیه دولت را داده است. درحالی که وقتی 
اســناد را بررســی می کنیم می بینیم که او قبل از 
سفرش دستور ساخت را داده است. نکته مهم این 
داستان، پی بردن به این اصل است که هویت ایرانی 
ما در پرتو شناخت غربی ها نیست و با به کارگیری 
روش های علمی خودمان می توانیم در شــناخت 
فرهنگ غنی خود پیــش برویم و اصالت مخصوص 
به خود را در دل فراز و فرودهای تاریخی پیدا کنیم. 
من هم با گردآوری کتاب و ســاختن مستند سعی 
کردم گامی هرچند کوچک در پهنه بزرگ تاریخمان 

بردارم.

این ساختمان که به طور قطع یکی از 
سرمایه های ملی ایرانی به حساب می آمد، کاملا 
نابود شده و دیگر اثری از آن دیده نمی شود. علت 

تخریب چنین بنای مهمی چیست؟
جالب اســت بدانید که امروز حتی یــک آجر نیز از 
این بنای مهم نیســت. درواقع من با این مســتند 
چیزی را زنده کردم که حتــی وجود خارجی ندارد 

و با هیچــی، همه چیز ســاختمان را تعریف کردم. 
درباره چرایی تخریب این بنــا نیز باید بگویم که در 
زمان نخست وزیری هژیر و ســلطنت رضاخان به 
بهانه ساخت بانک ملی دستور تخریب این بنا صادر 
می شود. درحالی که طی بررسی هایی که بعدها انجام 
می گیرد مشخص می شــود که برای ساخت بانک 
ملی هیچ نیازی به تخریب تکیه دولت نبود. درنتیجه 
دلیل نابودی این بنا را می توان حسادت های تاریخی 
رضاخان و علاقه اش برای نابودسازی آثار بازمانده از 
دوران قاجار همانند همین تکیه دولت و دروازه های 

شهر دانست.

باتوجه به تحقیقاتی که شــما درباره 
این موضوع داشتید، اطلاعاتی از اینکه امکان 
دوباره سازی این بنا میسر اســت دارید؟ و آیا 
اقدامی برای دوباره ساختن تکیه دولت صورت 

گرفته است؟
برای دوباره سازی این مجموعه چندین بار تلاش هایی 
صورت گرفته است. حتی یک بار در شهرک غزالی نیز 
بنا بوده که ماکتی از این بنا ایجاد شود اما درنهایت 

همه ایــن همت ها بی نتیجه مانــده و همچنان 
امکان دوباره ســاختن این بنــای مهم فراهم 

نشده است.

باتوجه بــه اینکــه دیگر این 
ســاختمان به صورت عینی وجود ندارد، 
ســاخت مســتند در این بــاره قطعا با 

چالش هایی همراه می شــود. شما به هنگام 
روایت تاریخ این ســاختمان تا چه میزان 

به واقعیات وفــادار ماندید و اصلا 
فکر می کنید کــه در آثار 

مســتند چه اندازه باید 
به واقعیات وفادار ماند 
و مستندساز چه قدر 
امــکان بهره گرفتن 
از عنصــر خیال را 

داراست؟
من معتقد نیستم که 

می شود در تاریخ دســت برد و دروغ گفت. تاریخ را 
باید دقیق شــناخت و زوایای مختلف آن را بررسی 
کرد. درنهایت با احاطه به آن موضوع خاص می توان 
در شیوه روایت و بیان مســتند با زبان دراماتیک و 
چکیده ای از خیالات مستندساز سخن گفت. البته 
مفهوم درام و خیالی که در آثار مســتند وجود دارد 
قطعا با درام فیلم های قصه محور فرسنگ ها فاصله 

دارد.

از آن جا که هیچ اثری از این ساختمان 
وجود ندارد، برای روایت داستان این ساختمان 
قاعدتا باید به ســراغ ساخت مستند آرشیوی 
رفت. فیلم شما نیز در همین گونه ساخته شده 

است و مراحل تولید آن به چه شکل بوده است؟
این فیلم از گونه مســتندهای آرشیوی به حساب 
می آید؛ یعنی هیچ دوربینی سرصحنه نرفته است. 
تقریبا از اواخر سال گذشته کار آماده سازی تصاویر 
و عکس ها آغاز شد و شروع به تبدیل متن کتاب به 
فیلمنامه کــردم. هدفم این بود 
که جــوری فیلمنامه را به 
رشته تحریر درآورم که 
هم حق مطلب ادا شود و 
هم خسته کننده نباشد. 
حدودا 4ماه پردازش 
متون تاریخــی زمان 
برد. ایوب آقاخانی نیز 
در این فیلم مستند هم 
گوینده اســت و 

هم متن را به گونه ای اجرا می کند که گویی خودش 
بر صحنه تعزیــه ایســتاده و نقش آفرینی می کند. 
مهدی محمودخانی نیز کار آهنگســازی این اثر را 
برعهده داشته که براساس موســیقی دوران قاجار 
و ملودی های پرکاربرد تعزیه ها بــرای تکیه دولت 

موسیقی ساخته است.

باتوجه به اینکه مســتند شما درباره 
یکی از مهم ترین بناهای ایرانی صحبت می کند، 
فکر می کنید اکران های بین المللی این اثر تا چه 
اندازه می تواند در راستای معرفی این ساختمان 
به جهانیان موثر باشــد و اصلا برنامه شما برای 

اکران این مستند نیمه بلند چیست؟
بعد از اکران این مســتند در پانزدهمیــن دوره از 
جشنواره ســینما حقیقت، باتوجه به شرایط روز و 
همه گیری ویــروس کرونا و پخــش آنلاین آثار، به 
احتمال قوی این مســتند را هماننــد دیگر آثار به 
صورت آنلاین اکران خواهیم کــرد. البته که قصد 
شرکت در جشنواره های معتبر بین المللی و خارجی 
نیز در فهرست برنامه هایمان برای اکران این اثر قرار 
دارد اما درنهایت بر این باورم که این بنا شاید برای 
خارجی ها خیلی ساختمان مهمی محسوب نشود 
اما برای ما که ایرانی هســتیم دانستن درباره اش و 

پرداختن به آن اهمیتی غیرقابل اغماض دارد.

شما با مرکز گسترش سینمای مستند 
و تجربی همکاری می کنید و در جشنواره سینما 
حقیقت حضور داشــته اید. فکر می کنید این 
رویداد ســینمایی از چه منظر می تواند برای 
اعتلای هرچه بیشتر حوزه مهم سینمای مستند 

تاثیرگذار باشد؟
اکنون که پانزدهمین دوره از جشــنواره ســینما 
حقیقت در حــال برگزاری اســت، باید بگویم 
ایــن رویداد مهم ســینمایی طی ســال های 
برگــزاری اش با فراز و نشــیب هایی بســیار 
دســت و پنجه نرم کرده است. این جشنواره 
مخصوص خانواده ســینمای مستند است 
و من آن را برای ســینمای مستند می دانم. 
سینمای مســتند، جنســی از سینماست 
که بدون شــک حرف های بســیاری برای 
گفتن دارد و برگزاری سینما  حقیقت باعث 
فراهم آوردن بستری برای شناخت هرچه 
بیشتر از این ســینما پراهمیت می شود. 
اعتبار این فســتیوال حاصل تلاش هایی 
چندین ساله اســت که با منطق و درایت 
تمامی عوامل دست اندرکارش شکل گرفته 
است. دوست دارم اظهار امیدواری کنم که 
جشنواره با برنامه ریزی مدون و راهبردی، 
 ســال های ســال رو به جلــو حرکت کند 

و مانا باشد.

گفت وگو با علیرضا قاسم خان، کارگردان  مستند »تکیه دولت«

ساختمانی قابل اتکا 
در دل تاریخ معاصر

علیرضا قاسم خان، در رشته پژوهش هنر تحصیل کرده است و 
تجربه ساخت آثار مستندی چون »درخت سخنگو«، »روایت 
شش مستندساز انقلاب«، »نواهای گمشده« و... را در کارنامه 
خود دارد. ضمن اینکه در حوزه تهیه کنندگی سینما نیز چهره ای شناخته شده است. »استخوان«، 
»روزهای نارنجی«، »ایستگاه اتمســفر«، »درخت ســخنگو« و... از جمله آثاری است که او 
تهیه کنندگی شان را بر عهده داشته است. این مستندســاز با مرکز گسترش سینمای مستند 
و تجربی و جشنواره سینما حقیقت نیز همکاری داشته اســت. او که مشاور مدیرعامل در امور 
پژوهش مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی است، در دوازدهمین دوره از جشنواره سینما 
حقیقت عضوی از اعضای هیات داوران بخش ملی بوده. قاســم خان پژوهشــگر اجتماعی نیز 
هست و مجموعه مقالات، پژوهش ها و تحقیقات بسیاری نیز در این حوزه انجام داده و کتاب های 
پژوهش محور بسیاری را گردآوری کرده است که از جمله آنها می توان به کتاب های »سینمای 
مستند و باستان شناسی«، »انسان، سینما، شهر«، »کتاب کارگاه های هفتمین جشنواره بین المللی 
فیلم مستند ایران« و »تکیه دولت« اشاره کرد. او در کتاب تکیه دولت اسنادی را درباره بنای تکیه 
دولت جمع آوری کرده است و اکنون در تازه ترین اثر مستند خود با عنوان تکیه دولت با بهره برداری 
از مطالب کتاب خودش، داستان شکل گیری، حیات و تخریب ساختمان تکیه دولت را که از بناهای 

مهم تاریخ معاصر ایرانی است روایت می کند.

ملیکا نصیری
خبرنگار

نگاه

سینماي مستند با پرسش آغاز مي شود 

هیچ جشــنواره اي بدون تأثیر نیست 
و جشــنواره ســینماحقیقت به دلیل 
موقعیت خاص مستند بسیار مؤثرتر از 

جشنواره هاي دیگر است. سینماي مستند مثل سینماي داستاني 
امکان دیده شدن و عرضه ندارد و جز گروه هنروتجربه محل خاصي 
براي نمایش آن نیست. متأســفانه مستندهاي جدي ما یا باید در 
جشنواره ها دیده یا بنا بر مناسبت هایي در محل هایي ویژه عرضه 
و توسط مخاطباني خاص دیده شوند. جشنواره سینماحقیقت از 
3جنبه مورد اهمیت است؛ ابتدا محلي  است که تماشاگران علاقه مند 
به سینماي مستند بتوانند راحت و بدون دغدغه با کارنامه یک ساله 
بخشي از سینماي مستند مواجه شــوند و از آن استفاده کنند. از 
طرف دیگر فیلمسازان در جشــنواره سینماحقیقت مي توانند در 
مواجهه با تماشــاگران و از طریق دریافت بازخوردها، کارشان را 
ارتقا  بخشند. هیچ کس بي نیاز از دیده شــدن اثرش نیست و همه 
فیلمسازان با دیده شدن فیلم شــان، دریافت بازخوردها و تحلیل 
نتایج آن مي توانند کارهاي آینده شــان را تصحیــح و بهتر کنند. 
سال هاست که سفر خارجي براي ما آسان نیست و درصورت فراهم 
شدن شرایط آن، نمي توانیم به سادگي در جریان فیلم هاي مستند 
خارجي قرار بگیریم. جشنواره سینماحقیقت مي تواند ما را با بخشي 
از مهم ترین مستندهاي روز دنیا آشنا کند؛ این فضیلت جشنواره 
است. در برگزاري جشنواره ها امکان مراوده رودرروي فیلمسازان، 
مردم و مدیران وجود دارد که از برکات این رویدادهاست.  من براي 
سینماي مســتند ایران جایگاهي بالاتر از سینماي داستاني قائل 
هستم. سینماي مستند، جدي تر ا ست؛ چراکه با امر پژوهش سر 
و کار دارد؛ چیزي که ما در سینماي داســتاني به آن نیاز داریم و 
معمولا به دلایل مختلف از آن پرهیز مي کنیم. نسبتي که مستند 
با حقیقت، واقعیت و پژوهش پیدا مي کند باعث ایجاد فضیلتي در 
آن مي شود که جاي دیگري پیدا نمي شود. سینماحقیقت مانند هر 
جشنواره رسمي دیگري گرفتار مســائلي است که نمي تواند همه 
انواع و اشکال فیلم هاي مستند ایران را پوشش دهد؛ مستندهایي 
را که بتوانند چالش برانگیز، صریح و جریان ساز باشند، کمتر در این 
جشــنواره مي بینیم. در روزهاي اخیر بحران آب در ایران به تیتر 
یک همه رسانه ها تبدیل شده است، در گذشته مستندي با عنوان 
»مادرکشي« ساخته شد که در جشنواره سینماحقیقت و پس از آن 
سینماهاي هنروتجربه به اکران درآمد و پرسش هاي جدي  درباره 
مسئله آب مطرح کرد. این مستند توانست جریان ساز باشد، وجود 
اینگونه مستندها در جشنواره سینماحقیقت کم است. مسیر توسعه 
از پرسش مي گذرد و کار ســینماي مستند، اگر بخواهد نسبتي با 

حقیقت داشته باشد با پرسش آغاز مي شود.  

تلاش براي انتخاب بهترین ها 

جشنواره سینماحقیقت در سال هاي 
گذشته، مشوق خوبي براي فیلمسازان 
بوده و بر کیفیت آثار مستند تأثیر ویژه 
داشته است، از طرف دیگر این جشنواره 

توانسته است سینماي مســتند را به بخش اعظمي از مخاطبان 
معرفي کند، به طور کلي آشتي دادن جامعه با فضاي مستندسازي 
به عنوان امتیاز مهم جشنواره سینماحقیقت شناخته مي شود.  در 
شرایط کنوني همه  چیز به صورت آنلاین درآمده است و دیدن آثار 
جشنواره در سالن هاي سینما به طور گسترده امکان پذیر نیست. 
اکران آنلاین جشنواره سینماحقیقت مخاطبان گسترده اي را به 
دنیاي مستند اضافه کرده است که اتفاق بزرگي به حساب مي آید، 
حتي شاید در دوره هایي از جشنواره که امکان برگزاري حضوري 
در آن وجود دارد، بتوان از بستر آنلاین استفاده کرد تا مخاطباني 
که امکان حضور ندارند از آن بهره ببرند. انتخاب در جشــنواره ها 
کار سخت اســت. تولیدکنندگان براي تولید آثار خود زحماتي 
کشیده و دوست دارند فیلم شان در جشنواره به نمایش درآید. تمام 
تلاش مان این بود که بهترین آثار را از منظرهاي مختلف بررسي و 
آنها را به عنوان فیلم هاي حاضر در جشنواره انتخاب کنیم، طبیعتا 
بسیاري از فیلم ها به مســابقه راه نمي یابند که امري طبیعي در 
همه جشنواره هاست. پانزدهمین جشنواره سینماحقیقت دچار 
اتفاقاتي در ساخت آثار مستند شده است که ناشي از شرایط موجود 
فیلمسازي در جامعه ماست، امیدوارم اتفاق مثبتي در جشنواره 
امسال افتد و کارهاي خوبي به نمایش درآیند. به نظر مي رسد تعداد 
آثار این دوره از جشنواره سینماحقیقت نسبت به دوره هاي پیشین 

کم شده که تحت تأثیر شیوع ویروس کرونا بوده است.

سینماي مستند؛ عرصه تبلور جسارت

ســینماحقیقت یکــي از معتبرترین 
جشنواره هاي مستند ا ســت و براي 
کســاني که به دیدن فیلم مســتند 
علاقه مند هســتند، پایگاهي محکم 

و قوي به حســاب مي آید. وجود جشــنواره اي تخصصي که تنها 
به یک موضوع و حوزه یعني مســتند مي نگرد، بسیار لازم و مهم 
است و حرفه اي بودن آن را نشان مي دهد.  جشنواره هاي مختلف 
بخش هاي مختلف »داستاني«، »فیلم مستند«، »فیلم کوتاه« و 
»انیمیشن« را دربر مي گیرد اما جشنواره سینماحقیقت به صورت 
مستقل تنها به فیلم هاي مستند توجه مي کند که اتفاقي فرخنده، 
محترم و مهم است. مستندساز مي تواند در جشنواره سینماحقیقت 
به اجتماع خود و ایده هایي که دارد، خط مشي دهد و با تمرکز روي 
یک موضوع، مسئله اي اجتماعي، سیاسي و... را به صورت جدي تر 
بررســي کند. اعتبار مســتند در واقعي بودن آن است و حقیقت 
موجود در جشنواره »سینماحقیقت« باید گویاي همین مسئله 
باشد. سینماي داستاني ما بسیار به جلو پیش رفته است و مي تواند 
رنگ و بوي تخیل ســینما را با خود همراه داشته باشد اما مستند 
گویاي حقیقتي  است که جسارت بسیاري را مي طلبد و حقیقت 
جشــنواره ســینماحقیقت به همین واگویه هاي لازم و ضروري 

معتبر خواهد بود.

فرهاد توحیدي
فیلنامه نویس

امیرمهدي حکیمي 
عضو هیأت انتخاب بخش نیمه بلند

 میترا مهتریان
 مستندساز 

سینماگری که از تاریخ سینمای مستند 
حذف نمی شود

یکــي از شــانس هاي 
بــزرگ مــن در زندگي 
این است که وقتي وارد 
کار تصویربــرداري در 
حوزه مستند شــدم، با 
ارد عطارپور به عنوان تهیه کننده مجموعه مستند 
»20شب« همکاري کردم. ارد عطارپور با چیزي که 
در ذهن من به عنوان تهیه کننده نقش بسته، بسیار 
متفاوت بود. اصولا تهیه کننده ها در سینماي ما فقط 
پول مي گیرند، دستمزد خود را برمي دارند و کار را به 

دیگري مي سپارند اما عطارپور به عنوان تهیه کننده 
کاملا بر کار نظارت داشت، همه چیز را با من به عنوان 
تصویربردار چک مي کرد و در جریان همه چیز بود، 
تحقیقات را مي خواند، پیشنهاد مي داد و حتي براي 
فیلمبرداري ایده هایي داشــت؛ این مسائل باعث 
شد که من متوجه معناي واقعي تهیه کننده شوم. 
پس از آن هم با تهیه کننده هاي بسیاري همکاري 
کردم که نه سواد کافي و نه احاطه اي بر کار داشتند. 
در پروژه هاي مختلفــي با ارد عطارپــور به عنوان 
کارگردان اثر همکاري داشــتم. او شخصیتي آرام 
دارد و تحقیقاتش بســیار طول مي کشد. آرامش و 
احاطه  عطارپور به عنوان کارگردان همیشه براي من 
جذابیت دارد.  عطارپور براي فیلمسازان ما مشاور 

خوبي ا ست. لازم است چند روزي با او در سفر باشید، 
از تلفن هایي که به او مي شود، متوجه مي شوید که 
مشغول مشــاوره دادن به کارگردان هاي مختلف 
است. اگر توجه داشته باشید، بقیه فیلمسازان مطرح 
ما تلاش دارند که خــود را در فیلم هاي دیگر کپي 
کنند اما ارد عطارپور اینگونه نیست؛ اگر فیلمسازي 
بخواهد فیلمي بسازد، تلاش نمي کند آن فیلم را به 
فیلم هاي خود شبیه یا خود را کپي کند، بلکه خود 
را در قالــب آن ژانر قرار مي دهــد و در همان قالب 
شروع به راهنمایي فیلمساز مي کند.  ارد عطارپور 
بدون توجه به اینکه کسي از او کوچک تر یا بزرگ تر 
اســت، از دور هواي همه را دارد و حواسش به همه 
هست. وقتي با او صحبت یا درددل مي کنید، بخش 
عظیمي از دغدغه هایش مشــکلات فیلمســازان 
دیگر اســت و این نگراني بخشي از خصوصیات او 
شده است.  در سینماي ما، اغلب افراد در جایگاه 
خود قرار نگرفته اند. عطارپور مي توانست جایگاهي 
بالاتر از آنچه امروز دارد، داشته باشد. او مي توانست 
فیلم هاي بیشــتري تولید کند کــه به دلیل نبود 

بودجه یا مســائل دیگر از ســاخت آنها صرف نظر 
کرد که این موضوع مایه حسرت است. ارد عطارپور 
فیلم هاي بســیار مهم و خوبي مثــل »پرنیان«، 
»خلیج فارس« و... دارد کــه نمي توانیم آنها را از 

تاریخ مســتند ایران حذف  کنیم اما شخصیت او 
مهم تر از فیلم هایش است؛ چراکه مي توانست آثار 
بسیاري بسازد و طرح هاي مهمي دارد که متأسفانه 

هنوز ساخته نشده اند.

پانزدهمین جشنواره 

بین المللی سینما حقیقت

رضا تیموری 
مدیر فیلمبرداری 

مسابقه نیمه  بلند

بزرگداشت ارد عطار پور
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 بازخواني داستان عزل شهريار از هدايت تيم ملي 
قصه اي كه 2 قهرمان داشت؛  رئيس دولت های نهم و دهم و سرمربي پراشتباه

دايي را »دايي« اخراج كرد
 رسول بهروش|  حالا ديگر صغير و كبير مي دانند كه علي دايي را محمود احمدي نژاد 
از سرمربيگري تيم ملي بركنار كرد. داستان به روز هشتم فروردين 88برمي گردد؛ به 
روزي كه تيم ملي كشورمان در مقابل ديدگان يكصد هزار هوادار خشمگين و مايوس، 
تنها شكست خانگي تاريخش را برابر عربستان سعودي تجربه كرد و عملا فرصت حضور 
در جام جهاني 2010را از دست داد. آن روز رئيس دولت وقت، تماشاگر ويژه بازي بود. 
مي گويند محمود احمدي نژاد بين 2 نيمه بازي قصد ورود به رختكن تيم ملي را داشته، 
اما علي دايي مانع از اين اتفاق شده اســت. بعد هم كه بازي را باختيم و هزاران نفر در 
اعتراض به دايي نام علي كريمي، ستاره مغضوب او را فرياد زدند، لابد احمدي نژاد فرصت 
را مغتنم شمرده و روي موج عصيان عمومي، حكم به عزل شهريار داده است. آخرين 
نفري كه بر اين واقعه تاريخي صحه گذاشته، محمد آخوندي است؛ سخنگوي سابق 
سازمان تربيت بدني. پيش از او اما اين داستان بارها و بارها نقل شده و حتي خود دايي 
هم تلويحا آن را تأييد كرده است. پس ما ديگر با چيزي به نام »راز« مواجه نيستيم. آنچه 

در دست داريم، صرفا يك واقعه تاريخي است كه نياز به بازنگري دارد.

حكايت محمود احمدي نژاد، خيل اشتباهاتش و پوپوليسم تندي كه در وجود او موج 
مي زد، مثنوي هفتادمن كاغذ است. داستان بركناري علي دايي به فرمان محمود نيز 
در همين دايره مي گنجد. حتي مخاطبان خردســال فوتبال هم مي توانند تشخيص 
بدهند كه عزل و نصب سرمربي تيم ملي به رئيس قوه مجريه مربوط نيست. پس در 
مورد كراهت اين اتفاق بحثي باقي نمي ماند. با اين حال بدون تعارف بايد گفت آنكه علي 
دايي را از سرمربيگري تيم ملي بركنار كرد، شخص »علي دايي« بود. فقط زحمت صدور 
دســتور آخر گردن محمود احمدي نژاد افتاد. حقيقت آن است كه دايي هرگز مربي 
ممتازي نبود. مي توان جنبه هاي انساني و اسطوره اي او را تا حد جنون دوست داشت. 
مي توان با لحظه اي كه به هوادار نوجوانش گفت: »فقط دست پدر و مادرت را ببوس« 
بغض كرد و اشك ريخت. مي توان به افتخار دخالت اخيرش در نجات جان يك اعدامي، 
از اعماق وجود »هورا« كشيد، اما هيچ كدام اينها ربطي به مهارت مربيگري شهريار ندارد. 
علي دايي هر چقدر استعدادياب خوبي است و سره را از ناسره تشخيص مي دهد، در بحث 
مسائل فني و تاكتيكي عمدتا ناكام بوده است. تيم هاي او معمولا زيبا و تماشاگرپسند 

بازي نمي كنند و نتايج درخورتوجهي نمي گيرند. غيراز يك قهرماني شراكتي در سايپا 
با ورنر لورانت آلماني، مربيگري علي دايي در پرخاش هاي كنار زمين او، اعتراض هاي 
مستمرش به داوران و فوتبال سكته دار و به شدت فيزيكي تيم هايش خلاصه مي شود. 
دايي تنها مربي تاريخ پرسپوليس است كه 5 مسابقه ليگي پشت سر هم را با اين تيم 
باخت و تازه از زمين و زمان طلبكار شد. او تنها مربي تاريخ سرخپوشان است كه حتي 
وقتي تيمش در كورس قهرماني ليگ سيزدهم بود، نيمي از ورزشگاه هم براي تماشاي 

آخرين و حساس ترين بازي خانگي تيمش پر نشد.
خود علي دايي بهتر از هر آدم ديگري مي داند كــه حضورش روي نيمكت تيم ملي 
در اسفند 96حاصل يك اراده فراسازماني بود. فدراســيون فوتبال در آن زمان روي 
افشين قطبي نظر داشــت و اين مربي در حاشيه بازي پرسپوليس و فجرسپاسي در 
شيراز، حتي دور افتخار زد و از هواداران خداحافظي كرد. با اين حال به شكلي عجيب، 
در آخرين لحظه اسم علي دايي به عنوان سرمربي تيم ملي اعلام شد؛ كسي كه چند 
روز قبل تر روي آنتن برنامه 90 گفته بود: »هر كسي لابي اش قوي تر باشد سرمربي 

تيم ملي خواهد شد!« دايي را همان كسي از تيم ملي كنار گذاشت كه قبلا او را به طور 
ناگهاني براي اين منصب برگزيده بود. بنابراين از اين نظر هيچ گاه جاي گله اي براي 
شهريار باقي نخواهد ماند. از ديدگاه فني اما تيم ملي او يك فاجعه تمام عيار بود. تركيب 
اين تيم در همان بازي تراژيك با عربستان، از بازيكناني مثل حسن اشجاري، حسين 
كاظمي و غلامرضا رضايي تشــكيل مي شد؛ متوســط هايي كه پيش و پس از دايي 
هرگز رنگ تيم ملي را نديدند. او كه درنهايت شتاب، هدايت تيم اول ايران را پذيرفته 
بود، در سرنوشت سازترين دقايق آن بازي جهنمي گوشه نيمكت سنگر گرفته بود و 
توان هدايت تيمش در ميانه بحران را نداشت. همين استيصال و برخي لجبازي هاي 
ديگر شــهريار، به قيمت يك جام جهاني براي فوتبال ايران تمام شد. اگر علي دايي 
شايستگي فني داشت و مي توانســت گليم تيمش را از آب بيرون بكشد، محال بود 
محمود احمدي نژاد به آن راحتي توان عزلش را داشته باشد. پاس گل واقعي به رئيس 
دولت ماجراجو و عوامگرا را خود علي دايي داد. اين واقعيت تلخي است كه در خيلي از 

افشاگري هاي اين ساليان ناديده گرفته مي شود.

  داربي مثبت 13  الان بايد با 21 امتياز  صدرنشين باشيم
اميرحسين حسين زاده هم معتقد است مشکلات داوري و نبود VAR صدرنشيني را از استقلال 

گرفته است؛ او قبول دارد كه بازي هاي باقيمانده تيمش سخت تر از بازي هاي قبلي هستند

 هفته پاسخ به منتقدان
رئال در حالي گام به داربي 

مادرید مي گذارد كه 13 امتياز 
بيشتر از اتلتيکو دارد. با برد 

رئال در بازي امشب شاید لاليگا 
تشریفاتي شود

چند نکته و داده آماري كه شاید باعث نگراني يحيي؛ داستان يك مربي مصر ف گر ا
18 در مورد آینده پرسپوليس شود

19 18

19

هفته نهم ليگ برتر در حالي به پایان رسيد كه درخشش برخي از بازیکنان كاملا معنادار و به موقع بود

ی |
يم

راه
ی اب

هد
ا|  م

س ه
  عك

   



18
2 3 0 2 3 6 0   یکشنبه  21 آذر 1400    شماره  8385  2

ح|
صال

ی 
جتب

س| م
  عك

نكته بازي   

آماربازي

آن مرحوم بيخود كرده!

جدول دم دست تان هست؟

شما هم ايراني شدي؟

داستان دفاع رضا عنايتي از گلي كه 
محمدجواد محمدي به پرسپوليس 
زد، كم كم دارد خنده دار مي شود. 
در شرايطي كه تصاوير تلويزيوني به 
وضوح از هند بودن اين گل حكايت 
دارنــد و تمام كارشناســان داوري هم 
موضوع را تأييد كرده اند، سرمربي هوادار گفته اين گل در شرايط 
سالم به ثمر رسيد. جالب اينجاست كه خود زننده گل قبول دارد 
هند كرده، اما عنايتي مي گويد او جوگير شده و در فضاي پر از 
احساسات حرف زده است! داستان شبيه همان مرحومي است 
كه نذر كرده بود بعد از مرگش كســي سياه نپوشد، اما يكي از 
بازماندگان اصرار به سياهپوشي داشت و مي گفت: »آن مرحوم 
بيخود كرده«! آقا شما تيم زحمتكشي بوديد كه يك امتياز از 
اين بازي گرفتيد. پرسپوليسي ها هم بيشتر در حال اعتراض به 

اشتباهات خودشان هستند. وابدهيد ديگر.

اكبر ميثاقيان كه ابتــداي فصل با 
آن شــرايط عجيــب جانشــين 
رضا مهاجــري در پديده شــد، 
حرف هايي مي زند كه هر كسي 
نداند فكر مي كند تيم مشــهدي 
در حال جنگيدن براي كسب سهميه 
آسيايي است! ميثاقيان كه حالا خبر بركناري اش هم منتشر 
شده، پيش از بازي برابر گل گهر گفته بود: »جمع كردن پديده 
فقط كار خودم بود.« طوري كه انگار تيــم را عاقبت به خير 
كرده و الان مشــغول ايراد نطق پايان فصل است. پديده اين 
بازي را هم 2 بر يك باخت و ميثاقيان بار ديگر با اعتمادبه نفسي 
ستودني گفت: »نمي آمدم پديده سقوط مي كرد.« يك نفر 
جدول رده بندي را به اكبرآقا نشان بدهد و به او يادآوري كند 
الان هم كه تشريف آورديد، پديده پشت سر هم دارد مي بازد 

و با 2امتياز از 9بازي در قعر جدول قرار گرفته.

جمع كردن تراكتور كار سختي است 
و اين مســئله را خوب مي فهميم. 
به همين دليل هم در كوتاه مدت 
انتظار خارق العــاده اي از زونيمير 
سولدو نداريم. با اين حال سرمربي 
كروات تراكتور كه با يك رزومه ناقص 
و پر از وقفه هدايت ايــن تيم را پذيرفتــه، حداقل بايد كمي 
حرفه اي تر حرف بزند، نه آنكه از ديالوگ هاي آشناي همكاران 
ايراني اش اســتفاده كند. تراكتور اين هفته با نتيجه 3 بر 2 به 
مس رفسنجان باخته و سولدو گفته: »روي اشتباهات فردي و 
نداشتن تمركز 3 گل خورديم.« اين ادبياتي است كه معمولا از 
سوي مربيان ايراني مورد استفاده قرار مي گيرد. اينها اگر ببرند 
كه هنر خودشان بوده و اگر ببازند، تقصير گردن بازيكنان است. 
در حقيقت اما مسئوليت فاحش ترين اشتباهات فردي هم با 

كادرفني است كه نتوانسته بازيكنان را آماده كند.

متریکا

تيم استقلال با كسب نمره 7.9از سايت 

متريكا، بهترين تيم هفته نهم ليگ برتر 7.9
شــد. حريف اين هفته استقلال يعني 
پيكان در 4ميزبانــي قبلي اش در اين 
فصل فقط 2گل خورده بود. اما استقلال با زدن 3گل به اين تيم، 
هم بدترين ميزباني پيكان در اين فصل را رقــم زد و هم به اندازه 
مجموع 6مســابقه قبلي خودش گل زد. آبي ها در هفته اول و دوم 
3گل و در 6مسابقه بعدي هم 3گل زده بودند و حالا در يك بازي 
مقابل پيكان هم 3گل زده اند. استقلال با زدن 6شوت در چارچوب، 
دومين تيم برتر هفته در اين فاكتور بود. شاگردان مجيدي براي 
كلين شــيت هم كار دشــواري نداشــتند چون 4شــوت پيكان 
شــوت هاي خطرناكي نبودند و مجموعا اميــدگل 0.24را ايجاد 

كردند.

با وجود شكست يك بر صفر نفت آبادان، 

دروازه بان اين تيم بهترين بازيكن هفته 8.69
شد. احمد گوهري در بازي با سپاهان 
8شــوت حريف را مهار كــرد كه يك 
ركورد در ليگ بيست ويكم محسوب مي شود. گوهري كه در اين 
بازي بارها با واكنش هاي تماشايي مانع از بيشتر شدن اختلاف گل 
2 تيم شد، از خيلي از بازيكنان تيمش لمس توپ بيشتري داشت. 
گلر نفت آبادان در اين بازي 37لمس توپ داشت و از اين لحاظ در 
بين بازيكنان تيمش رتبــه چهارم را در اختيار گرفــت. او با اين 
نمايش، بالاترين نمره يك دروازه بان در ليگ بيست ويكم را كسب 

كرد و با نمره متريكا 8.69بهترين بازيكن هفته نهم شد.

محسن آذرباد، كاپيتان مس رفسنجان 

در بازي اين هفته تيمش مقابل تراكتور 8.23
نمره 8.23گرفت و يكــي از بازيكنان 
برتر هفته شد تا در جدول بهترين هاي 
اين فصل هم حسابي خودش را بالا بكشد. از 3گل مس در مقابل 
تراكتور 2گل با پاس هاي آذرباد به ثمر رسيد. او همچنين 3پاس 
كليدي، 3نبرد موفق و 6بازپس گيري توپ هم داشــت تا يكي از 
بهترين نمرات اين هفته را كسب كند. آذرباد هفته گذشته هم با 
يــك گل و يك پاس گل مقابــل ذوب آهن، نمــره 8.47گرفت و 
سومين بازيكن برتر هفته هشتم شد. او اين عنوان را در هفته نهم 
هم تكرار كرد و حالا با ميانگين امتيــاز 7.28در جدول كلي اين 
فصل نيز رتبه سوم را در ميان تمامي بازيكنان ليگ در اختيار دارد.

هفته نهم ليگ برتر در حالي به پايان رسيد كه درخشش برخي از 
بازيكنان كاملا معنادار و به موقع بود. اين گروه از بازيكنان در حالي 
موفق شــدند نمايش اثرگذاري ارائه بدهند كه در طول هفته هاي 
گذشته در مورد كيفيت و آمادگي آنها ترديدهايي به وجود آمده بود.

  آياندا پاتوسي: همين هفته گذشــته بود كه جواد نكونام 
به شــدت از آياندا پاتوســي انتقاد كرد و اين بازيكن را به خاطر 
اضافه وزنش زير سؤال برد. پاتوســي هميشه با مشكل چاقي و 
خروج از فرم ايده آل بدني دســت به گريبان بــوده، اما در كل 
فوتباليست خوبي است. نخستين واكنش پاتوسي به انتقاد تند 
و حتي تهديدآميز سرمربي فولاد هم گلي بود كه او به نساجي زد.

رودي ژستد: مهاجم فرانسوي اســتقلال هنوز گل نزده، اما او 

در بازي با پيكان عملكرد مؤثر و خوبي داشــت. ژستد يكي از 
گل هاي استقلال را ساخت و در نبردهاي هوايي نيز آمار بسيار 
خوبي از خودش به جا گذاشت. كم كم داشت صداي انتقادات 
از اين بازيكن بالا مي رفت و خيلي ها مجيدي را به خاطر جذب 
ژستد و نيز اعتماد شديد به او زير سؤال برده بودند، اما حالا اين 

بازيكن تا حدي ارزش هاي خودش را نشان داده است.

  كرار جاســم: خريد جنجالي فــراز كمالونــد براي نفت 
مسجدسليمان، نخستين گل فصلش را برابر ذوب آهن به ثمر 
رساند. كرار به خاطر سن و سال بالايش و نيز حاشيه هاي زيادي 
كه داشــت، مورد انتقاد اســت و حضــور او در نفــت حتي با 
مخالفت هايي در بدنه باشگاه مواجه بود. با اين حال او با گلي كه 

هفته پاسخ به منتقدان
داستان چند درخشش به موقع در ليگ برتر

اين هفتــه زد نشــان داد دســت كم از نظر فني بخشــي از 
توانايي هايش را حفظ كرده است.

  ياسين سلماني: پديده فصــل گذشته سپاهان و ستاره تيم 
ملي اميد در مسابقات اخير، در ليگ بيست ويكم هنوز موفق به 
گلزني نشده بود، اما او سرانجام موفق شد با يك گل زيبا دروازه 
صنعت نفت آبادان را بــاز كند. اين گل 3 امتيــازي در كورس 
قهرماني بدجوري به كار سپاهان مي آيد. تازه ياسين بدشانس بود 

كه يك شوت تماشايي او هم به تير دروازه رقيب برخورد كرد.

  سيامك نعمتي: بعد از بازي با الهلال و اتوبان شدن جناح 
راست پرسپوليس، سيامك نعمتي به شدت تحت فشار منتقدان 
قرار گرفت. او در همان بازي يك درگيري لفظي هم با حامد لك 
پيدا كرد كه وضعش را بدتر كرد. نعمتــي در چند هفته اخير 
نيمكت نشــين بود، اما در دقايق پاياني بازي با هوادار به زمين 
آمد، يك شوت خطرناك زد و گل مساوي تيمش را هم به ثمر 

رساند تا احتمالا به تركيب اصلي پرسپوليس برگردد.

سهشنبه 23 آذر 1400

چهارشنبه 24 آذر 1400

استقلال -سپاهان

تراکتور - نفت  مسجدسلیمان

ذوب آهن - هوادار

پیکان - پرسپولیس

فجر سپاسی - مس رفسنجان

صنعت نفت -  پدیده 

نساجی - آلومینیوم

15:00

15:00

16:00

17:00

ليگ برتر- هفته  دهم

گل گهر - فولاد

برنامه بازی ها

بهروز رسايلي| موضوع فقط توقف پرسپوليس برابر هوادار 
نيســت. اين نتايج به هر حال پيش مي آينــد و گاهي نبايد 
ســخت گرفت؛ مخصوصا از اين جهت كه پرســپوليس در 
20دقيقه ابتدايي اين مســابقه قدري شبيه خودش فوتبال 
بازي كرد. چيزي كه به طور كلي در مورد سرخپوشان ايجاد 
نگراني مي كند، بي اعتقادي شــديد كادرفنــي اين تيم به 
استفاده از بازيكنان جوان و آينده دار است. در پرسپوليس 
هيچ رويكردي براي نسل ســازي و معرفي پديده هاي جوان 
به چشم نمي خورد. مي دانيم كه در تيم هاي بزرگ به ندرت 
مجال اين كار وجود دارد، اما هم مقايسه پرسپوليس با ساير 
رقبا و هم نگاهي به گذشته همين تيم نشان مي دهد در مورد 
اســتفاده از جوانان در تيم يحيي گل محمدي اهمال جدي 
صورت مي گيرد. او فقط به فكر همين امروز است و تا جايي 
كه امكان داشته باشــد، از همان نفرات قديمي سود مي برد. 
تيم يحيي رفته رفته پا به سن گذاشــته است. امروز در اين 

تيم بذري كاشته نمي شود كه قرار باشد فردا محصول بدهد.

  استقلال 2سال ونيم جوان تر از پرسپوليس
چيزي كه در موردش بحث مي كنيم، شايد امروز خيلي به چشم 
نيايد، اما چند سال ديگر اوضاع فرق خواهد كرد. در پرسپوليس 
كوششــي براي جوان كردن تيم انجام نمي گيرد. ميانگين سني 
سرخپوشان به مرور بالا و بالاتر مي رود و شايد دو سه فصل ديگر با 
بازنشستگي يا جدايي شماري از بازيكنان كليدي فعلي، يك حفره 
بزرگ در اين تيم پديدار شود. شايد كوتاه ترين مسير براي اثبات 
اين فرضيه، مقايسه حال فعلي پرسپوليس با رقيب سنتي باشد؛ 
جايي كه تركيب اصلي استقلال آشــكارا جوان تر از پرسپوليس 
است و اين شايد زنگ خطر را براي آينده سرخ ها به صدا در بياورد. 

مقايسه ارنج اصلي سرخابي ها در مســابقه هفته نهم شان نشان 
مي دهد استقلال 2 سال ونيم جوان تر از پرسپوليس بوده است.

ابتدا تركيب اصلي پرسپوليس را در بازي با هوادار مرور مي كنيم؛ 
با اين توضيح كه تازه جلال حسيني در اين مسابقه حضور نداشت. 
كاپيتان 40 ساله سرخپوشان به تنهايي مي توانست ميانگين سني 
اين تيم را بالاتر ببرد. حامد لك )31سال(، فرشاد فرجي )27سال(، 
علي نعمتي )25ســال(، مهدي شيري )30ســال(، وحيد اميري 
)33سال(، ميلاد سرلك )26ســال(، كمال كاميابي نيا )33سال(، 
اميد عاليشاه )30ســال(، مهدي ترابي )27سال(، عيسي آل كثير 

)31سال(، مهدي عبدي )23سال(. ميانگين سني: 28.7سال.
حالا نوبت بررسي تركيب اصلي استقلال در بازي با پيكان است؛ با 
اين توضيح كه اين تيم در ارنج اصلي فقط يك بازيكن بالاي 30سال 
داشت. به علاوه در اين فصل گاهي عليرضا رضايي 21ساله هم درون 
دروازه فيكس شده كه حضورش در تركيب مي تواند ميانگين سني 
آبي ها را پايين تر بياورد. حسين حسيني )29سال(، سياوش يزداني 
)29ســال(، محمد دانشگر )27ســال(، عارف آقاسي )24سال(، 
جعفر سلماني )24ســال(، آرتور يامگا )25سال(، زبير نيك نفس 
)28سال(، مهدي مهدي پور )27ســال(، اميرحسين حسين زاده 
)21سال(، ســبحان خاقاني )21ســال(، رودي ژستد )33سال(. 

ميانگين سني: 26.18.

  كاري كه دايي در پرسپوليس كرد
آيا فرهاد مجيدي امسال در اســتقلال موفق مي شود؟ اين مسئله 
روشن نيست، حتي بدون تعارف نشانه هاي منفي بيشتر از نشانه هاي 
مثبت هستند. با اين حال حتي اگر فرهاد نتيجه نگيرد و حتي اگر 
همه جواناني كه به آنها بازي داده موفق نشــوند، باز احتمال قابل 
توجهي وجود دارد كه آنها عصاي دست مربيان بعدي شوند و آينده 

استقلال را بسازند. بالاخره از بين عليرضا رضايي، اميرعلي صادقي، 
سبحان خاقاني، اميرحسين حسين زاده و... ممكن است چند بازيكن 
پيدا شوند كه براي سال ها در استقلال بدرخشند. اين مي تواند شبيه 
همان كاري باشد كه علي دايي در پرســپوليس كرد. او در اين تيم 
موفق نبود، اما نفراتي مثل احمد نوراللهي، اميد عاليشــاه و مهدي 

طارمي را به جا گذاشت كه خيلي به پرسپوليس كمك كردند.

  حاضري خوري به سبك يحيي
با تمام اين تفاسير، حالا اما كادرفني پرسپوليس مطلقا علاقه اي 
به آينده ســازي نشــان نمي دهــد. يحيي گل محمدي شــايد 
مصرف گراترين مربي اين ســاليان پرسپوليس باشــد. او صرفا از 
موجودي فعلي استفاده مي كند. جوانان در تيم يحيي جايي ندارند 
و حتي او به بازيكنان كم ســال تري كه خودش خريده، مثل علي 
شــجاعي و مهدي مهدي خاني هم اعتماد نمي كند. تنها نســخه 
گل محمدي براي پر كردن جاي خالي بازيكناني كه جدا مي شوند، 
خريد بازيكن آماده است كه اين هم اغلب اوقات با سليقه مناسب 
انجام نمي گيرد. او البته خريدهاي خوبي مثل ميلاد سرلك و شايد 
علي نعمتي هم داشته، اما سياهه خريدهاي معمولي اش بيش از 
حد بلند است؛ از آرمان رمضاني و رضا اسدي تا فرشاد فرجي و رضا 
دهقاني كه ول كرد و رفت. فشار مسابقات را درك مي كنيم، اما عين 
اين فشار روي بقيه مربيان هم هست. اگر محرم نويدكيا مي تواند 
در چنين كوره اي ياسين سلماني را ستاره ليگ كند، انتظار بيجايي 
نيست كه يحيي گاهي هم به چند جوان اعتماد كند. 3 سال است 
پرسپوليس مشكل دفاع راســت دارد؛ آيا واقعا در هيچ تيم ليگ 
برتري، دسته يكي، رده هاي جوانان و اميدها و... هيچ بازيكني ارزش 
تست شدن به جاي مهدي شيري را نداشت؟ مگر محمد انصاري از 

كجا آمد و به تيم ملي رسيد؟

 يحيي؛ داستان
 يك مربي مصر ف گر ا

چند نكته و داده آماري كه شايد باعث نگراني
 در مورد آينده پرسپوليس شود

14:30

14:30

15:00

15:30

14:45

15:00

15:30

16:30

17:30

17:45

جام حذفی يك شانزدهم نهايی

يكشنبه 2۸ آذر1400

دوشنبه 2۹ آذر1400

آرمان گهر سیرجان- نساجی

پدیده-استقلال ملاثانی

ذوب آهن- رایکا بابل

صنعت نفت-شمس آذر قزوین

ماشین سازی-مس کرمان

پیکان-قشقایی شیراز

آلومینیوم-فجر شهید سپاسی

خیبر خرم آباد- مس شهر بابک

گل گهر- شهرداری آستارا

استقلال- نود ارومیه

سپاهان-شهید اورکی اسلامشهر

فولاد-شهرداری نوشهر

خلیج فارس ماهشهر- هوادار

تراکتور- مس رفسنجان

شاهین بوشهر- نفت مسجد سلیمان

پرسپولیس-  ویستا توربین تهران

مقد ماتي جام جهاني - مرحله نهايي

پنجشنبه 7 بهمن 1400

سهشنبه 12 بهمن 1400

پنجشنبه 4 فرورد ين 1401

ایران - عراق

ایران - امارات

کره جنوبی - ایران

خطيبي؛ صدرنشين نيمه مربيان
لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویکم

امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازي ها تیم رتبه

146819-954گل گهرسیرجان1

9612135819سپاهان2

91819-954آلومینیوم اراک3
92717-945استقلال4
9522137617مس رفسنجان5

9441117416پرسپولیس6

213-934279فولاد7

112-933378پیکان8
411-932459ذوب آهن9

210-9243810نساجی مازندران10

29-923457فجر سپاسی11

48-9225812تراکتور12
57-914438نفت  مسجدسلیمان13

46-913548هوادار14

66-913539صنعت نفت آبادان15

112-27213-9پدیده مشهد16

دو تيم گل گهر ســيرجان و آلومينيوم اراك كه 
شگفتي ســازان ليگ برتر ايران تــا اين مقطع 
بوده انــد، روند متفاوتي در خلق اين شــگفتي 
داشــته اند. گل گهر معمولا در نيمه اول نتيجه 
مي گيرد و در نيمه دوم به حفظ نتيجه مي پردازد. 
اما آلومينيوم موفق ترين تيم نيمه دوم اســت و 
معمولا ضربه كاري را در نيمه مربيان به حريفان 
وارد مي كند. آلومينيوم در نيمه اول فقط 2گل 
زده و تنها گل خورده اين تيم هم در همين نيمه 
اتفاق افتاده است. اما در نيمه دوم اراكي ها 7گل 
زده اند و هيچ گلي دريافت نكرده اند. اگر نتايج 
45دقيقــه اول را ملاك بگيريم، تيم رســول 
خطيبي با 8مساوي و فقط يك برد، تيم ششم 
جدول رده بندي است. اما در نيمه دوم اين تيم از 
همه رقبا بهتر نتيجه گرفته و صدرنشين است. 

وضعيــت گل گهر دقيقا برعكــس آلومينيوم 
بوده است. تيم امير قلعه نويي طي 9بازي اش 
در نيمه اول 5برد و 4مساوي كسب كرده و 
هرگز در نيمه اول گل نخورده است. هر 6گل 
خورده اين تيم در نيمــه دوم بوده و جالب 
اين است كه تفاضل گل اين تيم در نيمه 
دوم منفي است. گل گهر با نتايج 45دقيقه 
اول صدرنشين ليگ است اما با نتايج نيمه 
دوم رتبه دهم جدول را دارد. حتي پيكان و 
ذوب آهن و نساجي هم در نيمه دوم بهتر از 
گل گهر نتيجه مي گيرند. تيم قلعه نويي در 
اين هفته استثنائا نيمه اول را بدون گل به 
رختكن رفت و پيروزي 2-1 را در نيمه دوم 
به دست آورد اما در ساير هفته ها اين روال 

برعكس بوده است.
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داربي مثبت 13

كريستيانو در آستانه 600
كريســتيانو رونالدو پيش از مســابقه ديشــب 
منچستريونايتد در زمين نوريچ تنها 4 برد ديگر 
مي خواســت تا به 600برد در عمر ورزشي اش 
دست يابد. او در 881بازي توانسته بود با تيم هاي 
مختلف به 596پيروزي دســت پيدا كند. نفر دوم در اين جدول 
مسي است با 542برد در 792بازي و بنزما با 480برد در 727بازي. 
نرخ پيروزي براي رونالدو 6.8برد، براي مســي 6.8 و براي بنزما 

6.7پيروزي در هر مسابقه بوده است.

ليگ برتر بالاتر از لاليگا
غير از جدايي مسي، رونالدو و راموس از لاليگا، 
موضوعات ديگري هم روي افــت كيفيت اين 
ليگ تأثير داشته، ازجمله صعود بيشتر تيم هاي 
انگليسي نسبت به اسپانيايي ها به مراحل پاياني 
ليگ هاي اروپايي. در 4 سال اخير، 2 سال فينال تمام انگليسي در 
ليگ قهرمانان و يك ســال فينال تمام انگليســي در ليگ اروپا 
داشته ايم. هر 4 تيم ليگ برتري موفق شــدند از گروه هاي خود 
به عنوان تيم اول يا دوم صعود كنند اما ســويا و بارسلونا به ليگ 
اروپا سقوط كردند و ويارئال و اتلتيكو هم به زحمت در آخرين روز 
جواز صعود گرفتند.  بالاترين نرخ صعود از مرحله گروهي ليگ 
قهرمانان اروپا، برحســب ليگ هاي اروپايي در اختيار ليگ برتر 

است.
����������������  82درصد )107 تيم، 88 صعود( ليگ برتر انگليس:
لاليگا اسپانيا: ............................. 81درصد )11۳ تيم، 92 صعود(
سري آ ايتاليا: ��������������������������� 71درصد )96تيم، 68صعود(
�������������������  68درصد )9۳تيم، 6۳ صعود( بوندس ليگا آلمان:
ليگ يك فرانسه: ......................... 55درصد )74تيم، 41صعود(
ليگ برتر پرتغال:���������������������  46درصد )57تيم، 26صعود(
������������������������  ۳0درصد )44تيم، 1۳صعود( ارديويزه هلند:

تاتنهام حذف مي شود
بازي امروز تاتنهــام در ليگ برتر به دليل ابتلاي 
11عضو اين باشگاه به  سويه جديد كرونا لغو شد 
اما انگار يوفا با ليگ برتر نظر متفاوتي دارد و قائل 
به تعويق ديدارهاي اروپايي اين تيم نيست. بازي 
پنجشنبه شب تيم لندني در برابر رن فرانسه در 
چارچــوب ليگ كنفرانــس اروپا برگزار نشــد. 
بازيكنــان رن در زمين حاضر بودنــد و به نظر 
مي رسيد اين بازي به روزي ديگر موكول شود اما كميته انضباطي 
يوفا طي بيانيه اي اعلام كرده كه تاريخ تكراري براي برگزاري اين 
ديدار درنظر گرفته نخواهد شد و اين بازي تكرار نمي شود. شواهد 
نشان مي دهد كه تاتنهام در اين مسابقه ۳بر صفر بازنده اعلام شده 
است. فردا قرعه كشي مرحله حذفي ليگ كنفرانس همزمان با ليگ 
قهرمانان و ليگ اروپا برگزار مي شود و احتمالا اثري از تاتنهام در 

قرعه كشي نخواهد بود.

جهان

لژیونر

ال داربي يا شهرآورد مادريد ساعت 23:30امشب در حالي برگزار مي شود كه ممكن است نيمي از ستاره هاي 2 تيم 
در اين مسابقه حضور نداشته باشند� در اردوي اتلتيكو كه در اين بازي ميهمان است، لوييس سوارس در بازي با پورتو 
مصدوم و با گريه تعويض شد اما گفته مي شود او به اصرار خودش و برخلاف توصيه كادر پزشكي باشگاه كه دستور به 
استراحت داده، در اين بازي حضور خواهد داشت� خيمنس، ساويچ و ورساليكو، 3 مدافع اصلي تيم تدافعي اتلتيكو 
هستند كه به طور قطع بازي امشب را از دست داده اند� وضعيت تريپير هم مشخص نيست� سيمئونه با سيستم 
2-4-4تركيب تيمش را مي چيند� هرموسو و فيليپه 2 مدافع مركزي، كاراسكو و يورنته به اجبار در پست مدافع 

چپ و راست، دي پائول، كوندگوبيا، كوكه و كوريا در خط هافبك و گريزمان و سوارس در خط حمله�

  در اردوي رئال هم كريم بنزما هنوز مشكل دارد و اگر به اين 
بازي برسد، ريســك جبران ناپذيري خواهد بود. در غياب او 
يوويچ در خط حمله قرار مي گيرد. گرت بيل هم از مصدوميت 
برگشته اما فعلا جايي براي او در تركيب وجود ندارد؛ درست 
مثل آزار. سبايوس هنوز مصدوم است. در غياب بنزما بار اصلي 

گلزني روي دوش وينيسيوس خواهد بود.

  برد رئال در داربی مادريد مي تواند لاليگا را تشريفاتي كند. 
در اين صورت اختلاف امتيازات 2 تيــم به 1۳امتياز افزايش 

مي يابد. اختلاف رئال با بارسلونا 16امتياز است.

  اتلتيكو تيم دقايق پاياني است. از مجموع ۳4 گل زده شده 
در اين فصل، اتلتيكو 15 گل، يعني  44  درصد از گل هايش را 

بعد از دقيقه 75بازي به ثمر رسانده است.

  اتلتيكو همچنين تيم بازي هاي خارج از خانه است. عملكرد 
اتلتيكو در ۳ بازي اخير خارج از خانه، 10 گل زده، 5 گل خورده و 

2پيروزي بوده است. در مقابل اين تيم در ۳ بازي اخير خانگي اش، 
2 گل زده، ۳ گل خورده و فقط يك  پيروزي داشته است.

  گريزمان كه در بازگشــت از بارسا به اتلتيكو دوباره متولد 
شده، در 11 بازي اخير عملكردي فوق العاده از خودش بر جاي 
گذاشته؛ 8 گل، 4 پاس گل، تأثير گذاري روي 12 گل، بهترين 
بازيكن  ماه تيــم و نامزد بهترين بازيكن هفته ششــم ليگ 

قهرمانان اروپا.

  سه شنبه گذشته 2000 هوادار اتلتيكو براي تماشاي بازي 
با پورتو به پرتغال سفر كردند ولي اين تعداد براي برنابئو فقط 

100 نفر خواهد بود؛ قيمت هر بليت 95 يورو است.

  آخرين پيروزي اتلتيكو مقابل رئال مادريد در لاليگا مربوط 
مي شود به فوريه 2016كه نخستين شكست زيدان با رئال مادريد 
رقم خورد. بعد از آن در 10 داربي لاليگايي، رئال مادريد 4 بار پيروز 

شده و 6 بازي با نتيجه تساوي به اتمام رسيده.

  آنچلوتي و سيمئونه تا به امروز 15 تقابل با هم داشته اند كه 
حاصل آن 5 برد براي تيم هاي آنچلوتي، 4 تساوي و 6 برد براي 

سيمئونه بوده است.

  ســيمئونه هميشــه موي دماغ رئال مادريد بوده اما در 
سال هاي اخير برتري اش را مقابل اين تيم از دست داده. او در 
۳4 تقابل به عنوان ســرمربي با اين تيم 9برد به دست آورده، 

14باخت ، 11مساوي و 1.12امتياز در هر بازي.

  در 168رويارويي در تاريخ ال داربي در لاليگا 89بار رئال 
برده و ۳9بار اتلتي و در مجموع 227بازي بين دو تيم 112بار 
رئال برنده شده، 59تساوي و 56برد براي اتلتي، ۳74گل زده 

براي رئال و 282گل خورده براي اين تيم.

  در مسابقات داخلي ليگ ها رئال مادريد با 88.6درصد بازي 
بدون شكست بهترين آمار را از اين لحاظ در اختيار دارد؛ بالاتر 
از اينتر با 88درصد بازي بدون شكســت، بايرن با 86درصد، 
بتيس 8۳.7، موناكو 8۳.۳، چلسي، پاريس، من سيتي، آتالانتا 

و سه ويا.

  وينيسيوس در 4 داربي قبلي گلي به اتلتيكو نزده اما ورژن اين 
فصــل او كاملا متفاوت اســت. ويني در بازي هــاي قبلي هم 
تأثيرگذار بود اما گلي نزد. او قبل از بازي امشب جايزه بهترين 
بازيكن  ماه لاليگا را دريافت مي كند. او با 41دريبل در رقابت هاي 

اين فصل ليگ قهرمانان بهترين ركورد را در اختيار دارد.

  درباره ژائو فليكس، ستاره گران قيمت و جوان اتلتيكو نيز 
شايعاتي در رسانه هاي انگليسي و اسپانيايي مطرح شده بود 
كه ممكن اســت در ژانويه به منچســتر، ليورپول يا باشگاه 
ديگري فروخته شود كه اتلتيكو اين خبر را تكذيب كرد و او را 

غيرقابل فروش خواند.

  متئو لاهوس براي هشــتمين بار داربي مادريد را قضاوت 
خواهد كرد؛ 7 بازي، 4 برد رئال مادريد، يك تســاوي و 2 برد 

اتلتيكومادريد. ايگناسيو ايگلسياس داور VAR است.

رئال در حالي گام به داربي مادريد مي گذارد كه 
13 امتياز بيشتر از اتلتيكو دارد� با برد رئال در بازي 

امشب شايد لاليگا تشريفاتي شود

آمار 
تقابل هاي آنچلوتي 
مقابل اتلتيكومادريد

فصل 14-2013: رئال 0-1 اتلتيكو )لاليگا(، اتلتيكو 
2-2 رئال )لاليگا(، رئال 3-0 اتلتيكو )كوپا دل ري(، 

اتلتيكو 0-2 رئال )كوپــا دل ري(، رئال 4-1 اتلتيكو؛ 
فصل 1۵-2014: رئال 1-1 اتلتيكو )سوپركاپ اسپانيا(، 
اتلتيكو 1-0 رئال )ســوپركاپ اسپانيا(، اتلتيكو 0-2 
رئال )كوپا دل ري(، رئــال 2-2 اتلتيكو )كوپا دل 

ري(، اتلتيكو 0-0 رئال )ليگ قهرمانان(، رئال 
1-0 اتلتيكو )ليگ قهرمانان(، رئال 2-1 

اتلتيكو )لاليگا(، اتلتيكو 0-4 
رئال )لاليگا(�

    از بازي با پيكان و برد قاطع استقلال شروع كنيم� 
نظرت در مورد اين بازي چيست؟

خوشحالم كه بعد از 5مساوي توانستيم اين بازي را ببريم و طلسم 
را بشكنيم. اين 5هفته كه مســاوي كرديم حداقل 2بازي را بايد 
مي برديم. يكي بازي با فجر بود كه گل ما را مردود اعلام 
كردند. يكي هم بازي بــا صنعت نفت كه خيلي 
موقعيت داشــتيم و پنالتي مان هم گرفته 
نشد. حالا به ۳بازي ديگر كاري ندارم اما 
اين 2بازي را حتما بايد مي برديم. 
آن 5مساوي يك مقدار شرايط 
را برايمان سخت كرد. هم 
كادر فني و هم خود ما 
بازيكنان زير فشار بوديم 
كه خدا را شكر با اين برد 
اوضاع خوب شد. تيم ما 

جوان است و داوران با اين اشتباهاتي كه انجام مي دهند يك مقدار 
فشار را روي ما بازيكنان جوان مي اندازند. از 5بازي كه مساوي كرديم 
اگر 2تا را برده بوديم الان با 21امتياز در صدر جدول بوديم. ولي باز 

هم خدا را شكر كه پيكان را برديم و اين طلسم شكسته شد.

   اســتقلال جلوي تيم هايي مثل نســاجي، 
صنعت نفت يا فجر امتياز از دســت داد و تازه از اين هفته 
بايد با حريفان سخت تري مثل سپاهان، آلومينيوم، مس 

و��� بازي كند�
به نظرم ليگ امسال طوري شده كه همه تيم ها نزديك به هم هستند. 
ديگر مثل قديم نيست كه بگوييد فقط دو سه تيم مدعي هستند. اصلا 
در ليگ هاي معتبر دنيا هم اينطوري شده. شما ليگ اسپانيا را هم نگاه 
كنيد همينطور است. الان در اسپانيا مثلا رئال بتيس مي آيد بارسلونا 
را شكست مي دهد. به همين ترتيب در ليگ ايران هم تيم ها تقريبا 
هم سطح شده اند. در تك موقعيت ها و تك شانس ها يك تيم مي تواند 
برنده بازي شود وگرنه همه تيم ها نزديك به هم هستند. مخصوصا 
دفاع كردن را همه تيم ها ياد گرفته اند. جلوي تيم هاي بزرگ تر مثل 
استقلال، پرسپوليس و سپاهان مي آيند دفاع مي كنند و طوري بازي 
مي كنند كه يك مساوي بگيرند. خلاصه تيم ها نزديك شده اند ولي 
باز هم اگر روي كاغذ حساب كنيد، بله مي شود گفت ما بازي هاي 

آساني داشتيم كه با بدشانسي ها و يك سري مسائل مساوي شدند.

   كمي هم از داربي 10روز قبل بگو كه نخستين 
تجربه تو در چنين مسابقه اي بود� بازيكنان پرسپوليس كه 
اكثرا گفتند ما بهتر از استقلال بازي كرديم� اين موضوع را 

قبول داري؟
شما كه بازي را از تلويزيون ديديد به نظرتان پرسپوليس بهتر از ما بود؟ 
چيزي كه همه ديدند يك بازي پرتنش و كم ريسك بود. هيچ كدام 
از تيم ها زياد ريسك نمي كردند، چون شرايط جدول طوري بود كه 
هر تيمي مي باخت تحت فشار قرار مي گرفت. هر 2 تيم اميد داشتند 
با تك موقعيت ها بتوانند پيروز شــوند كه اين اتفاق هم نيفتاد. اگر 

پرسپوليسي ها ادعا دارند از ما بهتر بودند بگويند مثلا در كدام صحنه 
بهتر از ما بودند. چــه كاري كردند كه ما نكرديم؟! اگر آنها موقعيت 
داشتند ما هم دو سه تا موقعيت داشتيم. اگر آنها پاس دادند كه ما 
هم همين كار را كرديم. تازه ما 2 پنالتي مان هم در آن بازي سوخت 
و داور نگرفت. من قبول ندارم كه بهتر از ما بودند و به نظرم با وجود 

اينكه پنالتي ما را نگرفتند، همان مساوي عادلانه بود.

   حس و حال خودت در نخستين داربي چطور 
بود؟

خدا را شكر براي من داربي خوبي بود. البته توپ بيشتر روي هوا بود و 
به من نمي رسيد ولي در صحنه هايي كه صاحب توپ بودم آن كاري 
كه مي خواســتم را انجام مي دادم. خدا را شكر همه  چيز خوب بود. 
موقعيتي هم برايم به وجود نيامد كه بخواهم از آن استفاده كنم. در 
كل تجربه خوبي بود ولي به نظرم اگر تماشاگر مي آمد شايد جذاب تر 
مي شد و تجربه متفاوتي را حس مي كردم. اميدوارم شرايط مهيا شود 

و هواداران از اين هفته به ورزشگاه بيايند.

   در اين هفته ها واضح اســت كه فوتبال ما نياز 
مبرمي به VAR دارد� اعتراض ها به داوري هر روز بيشــتر 

مي شود�
بله در همين داربي، صحنه اي كه توپ به دست بازيكن پرسپوليس 
خورد تقريبا 7-6 بازيكن درگير بودند و شلوغ بود. طبعا تشخيص اين 
صحنه براي داور سخت است و او فقط با VAR مي توانست تشخيص 
بدهد كه پنالتي بود. ولي صحنه دقيقــه87 ديگر واضح بود و همه 
ديدند، يعني هر كسي بود متوجه مي شد. چطور در بازي پرسپوليس 
با مس رفسنجان صحنه اي كه اصلا هيچ برخوردي نبوده و بازيكن ها 
با هم برخورد نكردند پنالتي شده بعد در اين صحنه كه واضح تر از آن 
هم بود مي گويند پنالتي نيست؟ واقعا نمي دانم چه اتفاقي مي افتد 

كه اينطوري مي شود!

   اين هفته هم پرسپوليسي ها اعتقاد داشتند گل 
دوم را مهاجم هوادار با دست به تيم شان زده است�

بله همه تيم ها دوست دارند VAR بيايد. حالا يك بازي به سودشان 
مي شود و يك بازي به ضررشان. اگر VAR بود خطاي هند مهاجم 
هوادار گرفته مي شد اما در داربي هم پنالتي ما گرفته مي شد. به هر 

حال آنچه حق است اتفاق مي افتاد.

   در اين 9هفته كه از ليگ برتر گذشته، ارزيابي ات 
از اين مسابقات چيست؟

به خاطر اينكه تيم ها به هم نزديك هستند، بازي ها كم گل مي شود. 
كم پيش آمده كه يك بازي پرگل شود. در مورد تيم خودمان، طي 
9هفته كلا 2گل خورديم كه هر 2 از ضربات ايستگاهي بوده و بايد 
گفت خدا را شــكر عملكرد دفاعي مان خيلي خوب بوده است. در 
كارهاي تهاجمي هم خيلي خلق موقعيت كرديم، فقط كم گل زديم. 
در مجمــوع عملكردمان خوب بوده و كادر فنــي هم راضي بودند. 
مدعي هاي ديگر هم خوب بودند اما تازه 9هفته گذشــته و خيلي 
چيزها مشخص نشده اســت. هنوز امتيازات زيادي مانده و چيزي 

مشخص نيست.

   مدعيان اصلي قهرماني را كدام تيم ها مي داني؟
من اسم نمي برم ولي معلوم است. تيم هاي بالاي جدول همه مدعي 

هستند.

 الان بايد با 21امتياز 
صدرنشين باشيم

اميرحسين حسين زاده هم معتقد است مشكلات داوري و نبود VAR صدرنشيني را از استقلال 
گرفته است؛ او قبول دارد كه بازي هاي باقيمانده تيمش سخت تر از بازي هاي قبلي هستند

محمد زارعي |  اميرحسين حسين زاده ازجمله بازيكنان جوان فوتبال كشورمان است كه 
امسال توانسته در تركيب استقلال خودش را به عنوان يك پديده آينده دار مطرح كند� 
بازيكني كه از بازي با الهلال در تركيب آبي پوشان قرار گرفت و در 9هفته گذشته از ليگ برتر 
نيز يكي از مهره هاي تأثيرگذار تيمش بوده است� بعد از برد پرگل استقلال در اين هفته، 
حسين زاده در گفت وگو با همشهري از شرايط خود و تيمش در اين روزها گفته است�

سامان، برگ برنده
ســامان قدوس هنوز در تيم ملي ايران و باشــگاه برنتفورد به حقش 
نرسيده. او در نخستين ديدار هفته شــانزدهم ليگ برتر انگليس كه 
جمعه شب برگزار شد، از دقيقه69 به زمين رفت و توانست به تيمش 
كمك كند تا ظرف 11دقيقه پاياني شكست با پيروزي عوض شود. او در 
برد 2بر يك مقابل تيم سخت جان واتفورد، پنالتي منجر به گل برتري 
تيمش را در دقيقه94 گرفت. برنتفورد با اين پيروزي 20 امتيازي شد 
و موقتا به رده نهم جدول صعود كرد. سامان در همين 21دقيقه نمره7 
را دريافت كرد كه امتياز بالايي است. او روي گل اول هم با پاس قبل از 

پاس گل پايه گذار گل تيمش شد.

به 9نرس، آقاي شماره 9
مهدي طارمي در شرايط عجيبي گرفتار شــده است. او بيش از 45روز 
است كه براي پورتو گل نزده. آخرين بار كه ستاره ايراني موفق به گشودن 
دروازه رقبا شد، ديدار با ســانتاكلارا در روز چهارم آبان بود. پس از آن 
طارمي دچار طلسم عجيبي شده و 8بازي است كه گل نمي زند. او البته 
گاهي درخشش هايي داشته و پاس گل هم داده است، اما به هر حال همه 
از مهاجمي مثل او انتظار گلزني دارند. در اين مدت رسانه هاي پرتغالي 
به 2 گروه تقسيم شــدند؛ برخي از او حمايت كردند و برخي طارمي را 
مورد انتقاد قرار دادند. با اين همه، فرصت سوزي هاي اين بازيكن در ليگ 
قهرمانان اروپا و انتقادات تند و تيز سرجيو كونسيسائو سرمربي تيم از 
طارمي، موقعيت ستاره ايراني را پيچيده تر كرده است. او حالا بيشتر از هر 
زمان ديگري به گلزني نياز دارد تا بار ديگر فضا را به سود خودش تغيير 
بدهد و نيز اعتماد به نفس از دســت رفته اش را باز بيابد. طارمي عاشق 
شماره 9است، اما اين بار استثنائا نبايد به عدد 9برسد. شايد بازي بامداد 

فردا برابر براگا فرصت خوبي 
براي طلسم شكني مهدي 
باشــد. اين تيم اگرچه در 
رتبه چهارم جدول ايستاده، 
اما با دريافــت 15گل در 
1۳مســابقه خط دفاعي 

خوبي ندارد.

   در نخســتين فصل حضور در استقلال، در 
مجموع از شرايط خودت در اين تيم راضي هستي؟

تا الان هر بازي كه در زمين بــودم هر كاري كه كادر فني از من 
خواســته همان را انجام دادم. يك بازي گفته اند اينجا بمان و 
تكان نخور، من هم همان كار را انجام دادم. شــايد از تلويزيون 
به نظر برسد من كاري در زمين انجام ندادم ولي آن چيزي كه 
از من خواسته شده را انجام داده ام. خيلي هم تلاش كردم براي 
گل زدن و پاس گل دادن و در كل سعي كردم بازيكن مفيدي 

براي تيمم باشم.

   هدف تو براي امسال چيست؟
هدفم اين است كه با اســتقلال قهرمان ليگ شوم تا بعد ببينم 

چه اتفاقي مي افتد.

   هدف شخصي ات چيست؟
هدف شخصي ام ديگر بماند براي خودم.

   پس ما آخر فصل چطور بفهميم به هدفت 

رسيدي يا نه؟
خب ببينيد من كجا مي روم آن وقت مي فهميد به هدفم رسيدم 

يا نه.

   پس قرار است جايي بروي؟
نه... نه... منظورم اين بود كــه ببينيد چه اتفاقاتي مي افتد. قرار 
نيست جايي بروم. حالا هدف هاي زيادي هست ولي ممكن است 

بگويم و اتفاق نيفتد.

   امسال شــرايط مالي باشگاه چطور است؟ 
پول هايتان را به موقع گرفته ايد؟

بله يك درصدي را گرفتيم و قرار اســت كه يك درصد ديگري 
هم واريز كنند.

   اين هفته هم بازي با سپاهان را پيش رو داريد 
كه ازجمله بازي هاي 6امتيازي است�

ســپاهان تيم خيلي خوبي اســت. ما هم تيم خوبي هستيم و 
ان شاءالله شاهد بازي خوبي باشيم.
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تيم واليبال نشسته ايران نامزد بهترين 
تيم ورزشي ســال2021 شد. اين تيم در 
بازي هاي پارالمپيك 2020 توكيو به قهرماني رسيد 
و اين هفتمين قهرماني ايران در اين بازي ها بود. 
قهرماني در پارالمپيك و توجهي كه در بازي هاي 
توكيو بــه تيم ايران شــد، كميتــه بين المللي 
پارالمپيك را مصمم كرد تا اين تيم را بين نامزدهاي 
بهترين تيم سال2021 قرار دهد. ايران كه به جمع 
3نامزد نهايي رسيده اســت، براي تصاحب اين 
عنوان با تيم هاي راگبي با ويلچــر بريتانيا و تيم 

واليبال نشسته زنان آمريكا رقابت دارد.

مهدي زاده  امير 
كاراته كايــي كه 
2مدال طلاي قهرماني 
جهان را دارد، در اردوي 
جهــادي منتظــران 
خورشيد، منزل يكي از 
ايليخ  روستاي  اهالي 
بولاغي قــم را مرمت 

مي كند.

عكس خبر

جدول 8385
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افقي:
1- خــداي ســنگي- عفو و 
بخشــایش- غذاي مشــهور 

كرمان
2- اكثر- مؤســس سلســله 

گوركانیان- مستمندان
حضــرت  نام هــاي  از   -3
فاطمه)س(- غذایــي یوناني 
از گوشــت و بادمجان- راندن 

مزاحم
4- پرســتار- زیبــا- ورزش 

پرطرفدار
5- قهوه خانــه فرنگي- نوعي 

كاغذ نامرغوب- جنگ 
6- دل فریب- فیلمي ساخته 
مجیــد مجیــدي- پســوند 

شباهت
7- رزمــگاه بوكــس- نوعي 

زیرانداز- اقلیتي مذهبي
8- غذاي رقیــق- خیانتکار- 

طویل- دسته و گروه
9- قرار دادن- قابل اجرا- بومي

10- سازه اي منحني- نادان- 
رسم

11- اســب یدك- آیین ها- 
در قدیم به درجه ســرهنگي 

مي گفتند
12- از تیم هــاي فوتبــال 
باشــگاهي انگلیس- رفیق- 

به هوش باش
13- آهار- ناچــاري- وقت و 

موقع
14- ســركرده- خبرگزاري 
جمهوري اسلامي ایران- ترس

15- وسیله بازي كودكان در 
پارك- پدر عمار- چنین باري 

به منزل نمي رسد
  

عمودي:
1- ضمیر انســان- فیلمساز 
سینماي كلاسیك هالیوود و 
كارگردان فیلــم »چه زندگي 

شگفت انگیزي«
2- لانجیـــــن- ابـــــزار 
سنگ تراشــي- خواندن قرآن 

با قرائت درست 
3- از كشــور هاي عضو بلوك 
شــرق در دوران جنگ سرد- 
پارچه ابریشمي- حرف انتخاب

4- ملحــد- فیلمي ســاخته 
مجید مجیدي- عبادت كننده

5- جداگانه تلفظ كردن- نابود 
شدن

6- پراكندگــي- باقي مانده- 
پادشاه

7- گروهي- محصل دانشگاه- 
خرده سنگ

واحــد  كوچك تریــن   -8
شــیمیایي ســازنده مــواد- 

پرورش دهنده حیوانات اهلي
9- ماچ- خارپشت استرالیایي- 

جلا دهنده كفش

10- این حیوان تــار صوتي ندارد- 
بي دغدغه- تکرار حرفي

11- كیسه دار خندان استرالیایي- 
پارچه كهنه

12- درگذشت- روزنامه چاپ بغداد- 
مخترع لگاریتم

13- بندگي- دریازي- مکار
14- لاشــه جانــور- جــاي نماز 

خواندن- تغار چوبي
15- داستاني مشهور از مارك تواین، 

15نویسنده آمریکایي- هدف
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داباهدومزاهپك
لمفجنهاشدنبرد
رمشاكلوتبيلوا
حهتفايقازريم

مروريزگراوهز
اديوهردولفتك
رنوتاخيگوخدنت
انسيماگنهوهاي
هدنورنوكسباوم

يهتورهرتينيل
تيخنسيزاتويد

كاصقانيرلاگس
يكالماهرحماست
لسوتفزايتماسا

ويسيداينبراتس

 رمزگشايي از
 نام معاون جديد وزارت ورزش 

مهدي علي نژاد از معاونت ورزش قهرماني وزير ورزش 
اســتعفا داد؛ مهم تر از خبر رفتن او از وزارت ورزش، 
رسيدن به نام معاون جديد وزير است. ديروز بلافاصله 
بعد از انتشار خبر استعفاي علي نژاد، نام چند گزينه براي 
جانشيني او مطرح شد. درحالي كه بيشتر گمانه زني ها 
محمد پولادگر را معاون وزير معرفي مي كنند اما به نظر 
مي رسد ســجادي انتخاب ديگري براي ورزش دارد؛ 

محمدعلي شجاعي.
در بيشتر خبرهايي كه خبرگزاري ها و سايت هاي ورزشي 
منتشر كرده اند، شانس پولادگر براي رفتن به خيابان 
سئول بيشتر از همه اســت. پولادگر از سال1373 در 
فدراسيون تكواندو مسئوليت دارد و در 21سال گذشته 
رياست فدراسيون را به عهده داشته است. هرچند او 
مدتي به عنوان يكي از مديران موفق ورزش مطرح بود 
اما نتيجه نگرفتن در 2دوره گذشته المپيك، شانس 
ماندنش در فدراســيون تكواندو را هم كمرنگ  كرده 
است. با اين حال او به تازگي در انتخابات اتحاديه آسيا 
به عنوان نايب رئيس انتخاب شده و به نظر مي رسد اين 
انتخاب او را براي ماندن در فدراسيون وسوسه كرده 
است. در حالي كه عده اي خبر مي دهند در جلسه هاي 
روزهاي اخير سجادي با نزديكانش، پولادگر به عنوان 
گزينه اصلي معاونت معرفي شده، بعضي ها هم مي گويند 
ترجيح او ماندن در فدراسيون تكواندو است. از طرف 
ديگر عده اي شانس شجاعي را براي معاونت بيش از بقيه 
مي دانند. محمدعلي شجاعي، رئيس اسبق فدراسيون 
تيروكمان، استاندار سابق خراسان شمالي و خزانه دار 
كميته ملي المپيك روابط نزديك تري با سجادي دارد. 
همين روابط، دليلي شــده تا عده اي او را گزينه اصلي 
براي حضــور در وزارت ورزش بدانند.نام هاي ديگري 
هم براي رفتن به خيابان ســئول مطرح است؛ مهرزاد 
حميدي معاون تربيت بدني و سلامت وزارت آموزش و 
پرورش، علي رغبتي از مديران وزارت ورزش، مجيد 
شايسته رئيس سابق فدراسيون تنيس، علي دادگر 
رئيس فدراسيون تيراندازي و... همه چشم ها به وزارت 
ورزش و حكم سجادي است و شايد او با رونمايي از يك 

نام جديد، ورزشي ها را سورپرايز كند.

  علي نژاد كجا مي رود؟
قبل از اينكه دولت جديد روي كار بيايد، صحبت از اين 
بود كه علي نژاد خودش را براي حضور در كميته ملي 
المپيك آماده مي كند. حتي ديروز گفته شد او به اجبار 
قوانين و براي حضور در انتخابات كميته استعفا داده 
است. اما كمتر كسي براي پيروزي او در اين انتخابات 
شانسي قائل است. به خصوص كه گفته مي شود گروهي 
از روساي فدراسيون ها در نامه اي دسته جمعي به وزارت 
ورزش اعلام كرده اند كه از حضور علي نژاد در كميته 
حمايت نمي كنند. علي نژاد كه كارمند وزارت نفت است، 

بايد به اين وزارتخانه بازگردد.

مسابقات ليگ برتر كشــتي آزاد در حالي به پايان رسيد كه حواشي اين مسابقات 
كم نبود. از قهر تيم داروســازي سهند ارس كه روي سكوي ســوم حاضر نشد تا 
وزن  كشي نكردن حسن يزداني براي تيم فولادين ذوب آمل كه سبب شد اين تيم با 

نتيجه 6 بر4 در مقابل صنايع مازندران نتيجه را واگذار كند.

  شكست قهرمان و نايب قهرمان 2021
دیدار نیمه نهایي لیگ كشتي یك فینال زودرس بود. تیم پرمهره داروسازي سهند ارس در 
مقابل تیم فولادین ذوب آمل مدعي قرار گرفت؛ رقابتي جذاب كه به اعتقاد سرمربي سهند 
ارس مسائل داوري در نتیجه آن بي تأثیر نبود. ســهند ارس تا مرحله نیمه نهایي با قدرت 
پیش آمده بود ولي براي دیدار با فولادین ذوب آمل، نخستین شوك زماني به این تیم وارد 
شد كه زاگیر شــاخیف روس از ناحیه رباط پا دچار مصدومیت شد. شدت این مصدومیت 
در حدي بود كه پزشکان یك  ماه اســتراحت براي او تجویز كردند. شاخیف قهرمان جهان 
در سال2021 است كه تیم ســهند ارس از قبل یك برد را برایش كنار گذاشته بود ولي او 
در مقابل مرتضي قیاسي شکست خورد. البته شکست سرلك دارنده مدال نقره جهان در 
مقابل اطري در ثانیه هاي پایاني نیز در به هم خوردن تمركز تیم سهند ارس بي تأثیر نبود. از 
دیگر اتفاقات عجیب این دیدار مي توان به شکست علیرضا كریمي، دارنده 3مدال جهاني در 

مقابل امیرحسین فیروزپور قهرمان جوانان جهان اشاره كرد. شکست كریمي در حالي رقم 
خورد كه بسیاري از كارشناسان و البته مربیان تیم سهند ارس تصمیمات داوري را در این 
نتیجه تأثیرگذار مي دانستند. در كشتي كریمي و فیروزپور هیچ امتیاز فني ردوبدل نشد و 
با اخطار و پوئني كه داوران دادند، كشتي با نتیجه 2 بر یك به نفع فیروزپور به پایان رسید. 
در دیدار رده بندي شاگردان علیرضا رضایي، تیم دانشگاه آزاد اسلامي را با نتیجه قاطع 9 
بر یك شکست دادند و به عنوان سومي رسید. اما تیم سهند ارس قبل از توزیع جوایز، سالن 
مسابقات را ترك كرد و روي سکوي سوم حاضر نشد. شنیده ها حکایت از این دارد كه این 
تصمیم مدیرعامل تیم بوده است. آنها با این كار به نوعي اعتراض شان را به تصمیمات داوري 
مسابقه نیمه نهایي نشان دادند. حتي شنیده شد تصمیم بر این بوده كه تیم سهند ارس در 

دیدار رده بندي هم حاضر نشود اما علیرضا رضایي مخالفت كرده است.

   قاسم پور 400ميليون، يزداني 10ميليون؟!
در دیدار فینال لیگ برتر كشتي آزاد، 2تیم صنایع مازندران و فولادین ذوب آمل به مصاف 
هم رفتند كه این دیدار با پیروزي تیم صنایع مازندران به پایان رسید. از نکات مهم این دیدار 
عدم حضور حسن یزداني بود كه با سروصداي زیاد رسانه اي با تیم فولادین ذوب آمل قرارداد 
بسته بود. یزداني كه در مراسم وزن كشــي حاضر بود یك نرمش ساده كرد و روي باسکول 

نرفت! گفته شده مبلغ قرارداد یزداني كه در سازمان لیگ ثبت شده 10میلیون تومان است 
ولي موضوعي كه سال ها در ثبت قرارداد كشتي گیران شنیده مي شود، این است كه قرارداد 
دیگري غیر از قرارداد ثبت شده در سازمان لیگ وجود دارد. كامران قاسم پور در لیگ امسال 
400میلیون تومان دریافت كرده و قرارداد یزداني همیشه بالا تر از كامران قاسم پور بوده است. 
بنابراین باوركردني نیست كه یزداني با رقم 10میلیون قرارداد امضا كرده باشد. یزداني براي 
ثبت قرارداد به همراه برادرش و یکي از دوستانش كه وكیل است، در سازمان لیگ حاضر شده 
بود. مدیرعامل فولادین ذوب آمل درباره رقم قرارداد یزداني گفته: »حسن گفت سفید امضا 
مي كنم اما در كنار تیم بود، در تمرینات حضور داشت و نکات فني لازم را به كشتي گیران 
مي گفت. از او تشکر مي كنم كه به عنوان یك وزنه كنار تیم بود!« این اظهارات در حالي است 
كه نبودِ حسن یزداني ضربه ســختي به تیم فولادین ذوب زد و كشتي گیر این تیم در وزن 
86كیلوگرم با نتیجه 11بر صفر شکست خورد. به نظر مي رسد جزئیات بیشتري درباره این 
قرارداد وجود دارد و طرفین رقمي را براي ثبت قرارداد و رقم دیگري هم براي كشتي گرفتن 
تعیین كرده اند؛ قراردادي در چند بند و ماده و تبصره كه از جزئیات آن اطلاعات دقیقي در 
دسترس نیســت. با تمام این اتفاقات و اظهارنظرها، تیم آمل نتیجه را واگذار كرد و ضربه 
سختي از عدم حضور یزداني خورد. یزداني در سالن گرم حضور داشت و فقط به كشتي گیران 

توصیه فني مي كرد؛ توصیه هایي كه مانع شکست تیم فولادین ذوب آمل نشد.

 قيمت حسن يزداني؛ 10ميليون تومان؟!
از قرارداد مبهم حسن یزداني تا قهر تیم سهند ارس در توزیع جوایز؛ لیگ برتر كشتي ایران حواشي زیادي داشت
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  بي مهري شهرداري منطقه7 تهران به خيابان بهار شمالي
ساكن خيابان بهار شــمالي واقع در ميدان هفت تير تهران هستم. 
متأسفانه مدت هاست كه وضعيت نظافت و فضاي سبز اين خيابان 
و همچنين كوچه هــاي اطرافش تعريفي نــدارد؛ زباله ها به موقع 
جمع آوري نمي شــود و فضاي ســبز نيز رو به خشــكي است. از 
شهرداري منطقه درخواست داريم نظارت بيشتري بر اين محدوده 

داشته باشد.
نظامي از تهران

  فازهاي يك و 3 انديشه شهريار، خيابان آسفالته ندارند
وضعيت خيابان هاي شهريار به خصوص در فازهاي يك و 3 انديشه، 
آنقدر افتضاح اســت كه مي توان گفت خيابان آسفالتي در منطقه 
نيست و به نظر مي رسد شــهرداري هاي مناطق فوق نيز درصدد 
آسفالت كردن خيابان ها نيستند. از يك طرف خيابان ها را براي اگو 
حفاري مي كنند، از طرف ديگر بــراي خط تلفن و لوله و اين روند، 
دهه هاست ادامه دارد و معلوم نيســت چرا يك كار زيرساختي و 

دائمي انجام نمي شود.
ويسي از شهريار

  عرضه ميوه هاي بي كيفيت در بازار تره بار هرمزان شهرك غرب
مدتي است مديريت ميدان تره بار خيابان هرمزان واقع در شهرك 
غرب  عوض شده و متعاقب آن كيفيت ميوه ها مخصوصا مركبات 
به شدت پايين آمده است؛ به طوري كه ما ناچاريم از ميدان تره بار 
خيابان گلستان خريد كنيم. از مســئولان اين مراكز درخواست 
داريم از اين محل بازديد كنند و جلوي عرضه ميوه جات بي كيفيت 

را بگيرند.
طاهري از تهران

  نيروهاي حق الزحمه اي صداوسيما مورد بي مهري هستند
نيروهاي حق الزحمه اي و برنامه اي در صداوسيما كه از روي عشق 
و علاقه و هنر خود به اين سازمان كشــيده شده اند، به هيچ وجه 
نبايد مورد بي مهري و بي توجهي قرار گيرند و پس از سال ها كار در 
اين مراكز، بلاتكليف و سرگردان باقي بمانند. وضعيت استخدامي 
آنها هميشه موجب نگراني شان بوده و اكثرا و بحق همچنان نگران 

آينده شغلي و عاقبت بازنشستگي خود هستند.
محمود بليغيان از اصفهان

  عنوان مراكز سوء مصرف موادمخدر بايد اصلاح شود
ايجاد مراكز ترك مواد مخدر در سطح شهر، جاي تقدير و تشكر دارد 
اما سؤال اينجاست كه چرا بر ســردر اين مراكز درج شده »مراكز 
سوء مصرف مواد«؟ اين  عنوان ممكن است بعضي از مردم را به اشتباه 

بيندازد و تصور كنند كه »حسن مصرف مواد« هم وجود دارد.
سواراني از تهران

  افزايش قيمت بيسكوئيت و پفك را دغدغه مردم نكنيد
در ماه هاي اخير نه تنها قيمت انواع بيســكوئيت افزايش چندباره 
داشــته بلكه قيمت انــواع پفك نيــز در فاصله كمتــر از 2 ماه، 
4000تومان افزايش يافته است. واقعا براي دلخوشي بچه هايي كه 

نمي توانيم خشكبار هم برايشان بخريم چه كنيم؟
 حبيب از مشهد مقدس

   نظارت بر دودزانبودن موتورسيكلت ها ضروري است
طبق گفته مسئولان راهنمايي و رانندگي، هر موتورسيكلت سه برابر 
ماشين سواري هوا را آلوده مي كند و اغلب موتورهاي تهران دودزا 
هستند؛ ۹0درصد آنها هم معاينه فني ندارند. چرا مسئولان به اين 
موضوع، بي تفاوت هستند و در اين خصوص فكري نمي كنند تا لااقل 

از بار آلودگي هواي تهران كاسته شود؟ 
لاهرودي از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

يادداشت

نقش شرايط اقتصادي در 
افزايش وقوع سرقت

 سردار حسين رحيمي
رئيس پليس تهران   

سرقت، يكي از رايج ترين جرائم در جوامع است 
كه البته مي تواند با بروز ديگــر جرائم نيز گره 
خورده و فرد را از يك سارق خرده پا، به بزهكاري 
حرفــه اي و خطرناك تبديل كنــد؛ از آنجاكه 
نخستين گروه اجتماعي براي جامعه پذيري، 
خانواده اســت، گرايش به سرقت نيز مي تواند 
علت و جنبه خانوادگي داشــته باشد كه البته 
در برخي مواقع احتمال اين نوع گرايش ها  در 
خانواده تقريبا به صفر ميل مي كند.اينجاست 
كه بايد براي تحليل و شناسايي نقاط انحراف و 
چرايي گرايش برخي افراد و به خصوص جوانان 
به سرقت،   سراغ مشكلات و معضلات موجود 
در جامعه برويم، جامعه اي كه با اقتصاد بي ثبات، 
رانت هاي اطلاعاتــي و كاري، تــورم روزانه و 
افسارگســيخته و كاهش فرصت هاي شغلي 
مواجه اســت، عملا جوانان را در تنگناي مالي 
و سوختن انگيزه هاي رشد و نمو اجتماعي قرار 

می دهد و موجب افزايش انواع سرقت مي شود.
اساسا ســرقت، جرمي اســت كه ميزان آن با 
متغيرهاي اقتصادي، ارتباط مســتقيم دارد، 
متغيرهايي چون فقر و بيــكاري كه درصورت 
اضافه شــدن اعتياد به مواد مخدر، مي تواند به 
معضلي فراگير در جامعه تبديل شــود. پليس 
به عنوان حافظ امنيت عمومي همواره برخورد 
با سارقان را در دســتور كار دارد و اين مهم را 
مي توان در اجراي طرح هاي مختلفي كه از سوي 
پليس هاي تخصصي برگزار مي شود، مشاهده 
كرد اما واقعيت اين است كه تنها دستگيري و 
حتي پخش   تصوير آنان در رسانه ها، اثربخش 
نيســت؛ زيرا مادامي كه شــرايط اقتصادي و 
وضعيت مالي، ســامان نيابد، ايــن  اقدامات 
صرفا مســكني بر زخم باز شده بدون مرهمي 
اســت كه صاحبش را رو به مرگ و زوال پيش 
مي برد، به ديگر سخن اين كه جواناني كه دخل 
و خرج زندگي شــان با هم جــور در نمي آيد و 
از يك ســو طبقه اي از جامعه را غرق در رفاه و 
آسايش مي بينند، در نهايت راحت ترين راه را در 
دستبرد زدن به مال ديگري مي يابند. بيكاري 
و فقر به عنوان يكي از آســيب زا ترين مشكلات 
اجتماعي، تنها با برخوردهــاي قهري پليس 
و دستگيري ســارقان برطرف نمي شود بلكه 
نيازمند همكاري همه دستگاه هاي مسئول در 

حوزه مالي، آموزشي و فرهنگي است.
كوتاه سخن آنكه، سرقت را مي توان در حوزه 
جرائم مالي طبقه بندي كرد كه  افزايش و يا 
كاهش آن رابطه معناداري با ميزان اشتغال، 
تورم، وضعيت اقتصادي و انگيزه فعاليت هاي 
قانوني، مالي و اقتصادي دارد. اگر سازوكارهاي 
اجتماعي و اقتصادي جامعــه رو به بهبود و 
اصلاح باشــد، علي القاعده آمار ســرقت نيز 

كاهش می يابد.

قتل دوم چند سال پس از قتل اول 

مرد نانوايي كه از 2 سال قبل به اتهام دست داشتن 
در قتل مــردي در زندان به ســر مي بــرد و حكم 
قصاصش قطعي شــده اســت براي نجات از چوبه 
دار 60روز مهلت دارد تا ۹ميليارد تومان به اولياي 
دم پرداخــت كند. اين در حالي اســت كه تاكنون 
همه دارايي او و خانواده اش و كمك خيران به يك 

ميليارد تومان هم نرسيده است.
به گزارش همشهري، شامگاه 21فروردين سال ۹7 
صداي شليك گلوله يكي از محله هاي كوچصفهان 
واقع در اســتان گيلان را پر كرد و  وقتي ســاكنان 
محله با كنجكاوي به كوچه آمدنــد با پيكر يكي از 
اهالي محله روبه رو شدند كه به دليل اصابت گلوله 
روي زمين افتــاده و جانش را از دســت داده بود. 
اين تيراندازي مرگبار در شــرايطي اتفاق افتاد كه 
هيچ كس عامل تيراندازي را نديده بود و معلوم نبود 
قاتل چه كسي است. در اين شرايط با دستور بازپرس 
جنايي جسد به پزشكي قانوني منتقل و تحقيقات 
در اين باره آغاز شــد. يك روز بعــد از اين جنايت 
كارآگاهان با حضور در محــل حادثه به تحقيقات 
ميداني براي رازگشايي از قتل پرداختند. آنجا يك 
نانوايي و ملكي وجود داشت كه به محل قتل مشرف 
بود. شكافي در اين ديوار وجود داشت كه به تازگي 
پرشــده بود و از طرفي بوته گياهي كه در نزديكي 
شكاف قرار داشت ســوخته بود و به نظر مي رسيد 
حرارت يا گاز باروت ناشي از تيراندازي باعث ايجاد 

اثر سوختگي در اين بوته شده است.
تيم جنايي در حال تحقيقات در محل حادثه بودند 
كه ناگهان صاحــب نانوايي نزد آنهــا رفت و بدون 

اينكه مأموران خواسته باشند، حافظه دوربين هاي 
مداربسته مغازه اش را به آنها تحويل داد. او مي گفت 
شايد با بازبيني اين تصاوير قاتل شناسايي شود. اين 
رفتار مرد نانوا ظن اعضاي تيم تحقيق را برانگيخت. 
آنها در بازبيني اين تصاوير پــي بردند لحظه وقوع 
جنايت دوربين ها غيرفعــال بوده و تصويري ضبط 
نشده اســت. مأموران همچنين وقتي درباره رابطه 
نانوا و مقتول تحقيق كردند به اطلاعات مهمي دست 
يافتند. شواهد نشان مي داد مرد نانوا از مدتي قبل 
به مقتول بدهي داشته است و مدتي قبل هم بر سر 
همين بدهي با يكديگر دچار اختلاف شده بودند. در 
اين شرايط بود كه رسول )مرد نانوا( به عنوان مظنون 
به قتل شناسايي شد و مأموران با توجه به كشف يك 
اسلحه شكاري از خانه مظنون، او را به عنوان متهم به 
قتل بازداشت كردند. رسول اما وقتي تحت بازجويي 
قرار گرفت دست داشتن در قتل را انكار كرد و درباره 
كشف اسلحه در خانه اش گفت كه اسلحه اش مجوز 
شكار دارد و حدود يك سال است كه از آن استفاده 
نكرده است. او همچنين درباره تحويل دادن حافظه 
دوربين مداربسته نانوايي نيز گفت: چون قتل اتفاق 
افتاده بود و فكر مي كردم ممكن است دوربين هاي 
نانوايي من تصاوير را ضبط كرده باشند خودم هارد 
را به مأموران تحويل دادم اما گويا زمان وقوع حادثه 
برق قطع شــده و تصاوير لحظه وقوع حادثه ضبط 

نشده است.
با وجود دفاعيات متهم و در شرايطي كه او خودش 
را بي گناه مي دانســت پرونده اتهامي اش با صدور 
كيفرخواســت به شعبه ســوم دادگاه كيفري يك 

استان گيلان فرستاده شــد و در شرايطي كه 
فرزندان مقتول به عنوان اولياي دم خواســتار 
قصاص قاتل پدرشــان شــده بودند، متهم به 
قصاص محكوم شــد. اين رأي مدتي بعد در 
شعبه 34ديوان عالي كشور نيز تأييد و پرونده 

به واحد اجراي احكام فرستاده شد.

درخواست ديه ميلياردي
با وجود قطعي شدن رأي، رسول و خانواده اش 
همچنان براي جلب رضايت اولياي دم اميدوار 
بودند. آنهــا از چند نفر از فعــالان اجتماعي  
كمك گرفتند و رايزني هــا با خانواده مقتول 
آغاز شــد. بعد از برگزاري چندين جلســه 

فرزندان مقتول اعلام كردنــد در قبال دريافت 
۹ميليارد تومان حاضر به بخشــش قاتل هستند. 
هرچند كوتاه آمدن آنها از اجراي حكم قصاص براي 
رسول جاي اميدواري داشــت اما تهيه ديه اي كه 
اعلام كرده بودند از توان رسول و خانواده اش خارج 
بود. با اين حال تلاش ها بــراي فراهم كردن ديه و 

مذاكره با اولياي دم براي كم كردن ديه ادامه دارد.

چوب حراج خانواده به دار و ندارشان
خانواده رسول عزم شان را جزم كردند تا هرطور كه 
شــده مبلغي را كه اولياي دم اعلام كرده اند فراهم 
كنند. خواهر رســول كه به تازگي ازدواج كرده بود 
بخشــي از جهيزيه و طلاهايش را كه هديه گرفته 
بود فروخت. عمو و عمه رسول از سهمي كه از خانه 
پدري شان داشتند گذشت كردند تا پدر رسول هم 

بتواند خانه اش را بفروشد و بابت ديه پرداخت كند. 
پدر رسول همچنين يك خودروي مدل پايين دارد 
كه آن را هم براي فروش گذاشته تا بتواند پسرش 
را از چوبه دار نجات دهد. در اين شــرايط چشــم 
اميد مرد نانوا كه همچنان مي گويد بي گناه اســت 
و مرتكب قتل نشده به كمك افراد خير است. او در 
2 سال گذشته زندگي ســختي داشته و همسرش 
بعد از وقوع قتل از او جدا شــد و دختر آنها كه حالا 
11ســال دارد، 2سال اســت كه پدرش را نديده و 
رسول مي گويد نمي خواهد دخترش او را در زندان 
ببيند. براســاس اين گزارش، اولياي دم براي تهيه 
ديه ۹ميليارد توماني به رسول 3 ماه مهلت داده اند 
كه يك ماه از آن گذشته و او براي فراهم كردن بقيه 

ديه و نجات از چوبه دار فقط 60روز زمان دارد.

»پيرمرد مدام از كارهاي من ايراد مي گرفت؛ داروهايش را ســر 
وقت نمي خورد و مرتب بهانه گيري مي كرد. براي همين عصباني 
شدم و...« اين بخشي از اعترافات مرد40ساله ای است كه براي 
مراقبت از پيرمرد تنها، استخدام شده بود و حالا در برابر اتهام قتل 

عمدي او قرار گرفته است.
به گزارش همشهري، شــامگاه جمعه گذشته به قاضي ساسان 
غلامي، بازپرس جنايي تهران خبر رســيد مردي 85ساله كه از 
چند روز قبل تر در بيمارستاني در پايتخت بستري بود، جانش 
را از دســت داده و از آنجا كه روي بدنش آثار ضرب و جرح ديده 

مي شود، احتمالا به قتل رسيده است.
با دستور قاضي جنايي، تحقيقات آغاز شد و مأموران در نخستين 
اقدام به تحقيق از پسر وي پرداختند. او با شكايت از مردي كه براي 
نگهداري از پدرش استخدام شده بود، گفت: پدرم از مدت ها پيش 
تنها زندگي مي كرد و ما تصميم گرفته بوديم تا از طريق يكي از 
شركت هاي خدماتي برايش پرستار استخدام كنيم تا كارهاي  

روزمره اش را انجام دهد.
وي ادامه داد: مردي40ساله به ما معرفي شد و او قبول كرد كه با 
دريافت مبلغي، كارهاي پدرم را انجام دهد. او كارش را شروع كرد 
اما تنها چند روز بعد پدرم به من زنگ زد و درحالي  كه ناله مي كرد 

گفت كه آن مرد او را كتك زده است.
پســر مقتول ادامه داد: موضوع را به برادرم اطلاع دادم و هردو 
راهي خانه پدرم شديم. او به شدت مورد ضرب و شتم قرار گرفته 
و بي حال بود و براي همين وي را به بيمارستان منتقل كرديم. 
پدرمان چند روزي بستري شد و تحت درمان قرار گرفت و بعد از 
آن مرخص شد و به خانه برگشت اما روز جمعه دوباره حالش بد 
شد و اين بار كه او را به بيمارستان رسانديم، دوام نياورد و فوت 
شد.با دستور بازپرس جنايي، متهم 40ساله بازداشت شد و ديروز 

براي تحقيق به شعبه سوم دادسراي جنايي تهران انتقال يافت.
اين درحالي بود كه بررسي ها نشان مي داد؛ وي چند سال قبل 
در جريان يك درگيري، در يكي از شهرستان ها فردي را به قتل 
رسانده اما توانسته بود با پرداخت ديه، رضايت خانواده مقتول را 
گرفته و آزاد شود. اين مرد در بازجويي ها گفت: قتلي كه چند سال 
پيش مرتكب شدم، بر ســر درگيري رخ داد. من و مقتول با هم 

اختلاف داشتيم و هنگام درگيري او را هل دادم و بر اثر برخورد 
سرش با زمين، جانش را از دست داد. پس از آن مدتي در زندان 

بودم تا اينكه با رضايت خانواده مقتول و پرداخت ديه آزاد شدم.
وي ادامه داد: پس از آزادي براي كار راهي پايتخت شد تا اينكه 
در يكي از شركت ها فرم استخدام پر كرده و مدتي قبل به عنوان 
نيروي خدماتي و پرستار سالمند استخدام شدم. به اين ترتيب به 
خانه پيرمرد تنها رفتم و كارهايش را انجام مي دادم اما او مردي 
خشن و بداخلاق بود كه مدام فحاشي مي كرد و به تمام كارهاي 
من ايراد مي گرفت و بهانه جويي مي كرد. داروهايش را سر وقت 
نمي خورد و واقعا مرا كلافه كرده بود. آخرين بار وقتي شروع به 
بهانه جويي كرد و به كار من ايراد گرفت، با يكديگر درگير شديم. 
من كه نتوانستم خودم را كنترل كنم، ناگهان به سمتش هجوم 
بردم و او را به باد كتك گرفتم اما قصد كشتن او را نداشتم و تصور 
نمي كردم جانش را از دست بدهد. پس از تحقيق از مرد جوان، 
وي بازداشت شد و قرار است به زودي پزشكي قانوني نظر خود را 

درباره علت اصلي مرگ متوفي اعلام كند.

پســر جوان كه ادعا مي كرد مقتول يك زورگير بوده كه 
گوشــي او را دزديده بود، پس از 3ماه تحقيقات پليسي 

رازش فاش شد و در نهايت اسرار جنايت را برملا كرد.
به گــزارش همشــهري، تحقيقــات در ايــن پرونده از 
شامگاه سوم شهريور امسال شروع شــد. آن روز پسري 
جوان هراســان با 110تماس گرفت و مدعي شد يكي از 
زورگيراني كه گوشي او را دزديده بود، از روي موتور افتاده 
و از هوش رفته است. به دنبال اين تماس، تيمي از مأموران 
راهي محل حادثه شدند. مردي حدودا 40ساله روي زمين 
افتاده و به دليل ضربه اي كه به سرش وارد شده بود، جانش 
را از دست داده بود و در نزديكي او پسري حضور داشت كه 

مي گفت مال باخته است.
پســر جوان توضيح داد: دقايقي قبل 2موتورسوار به من 
حمله كردند و گوشــي گران قيمت مرا بــا تهديد چاقو 
دزديدند. آنها قصد فرار داشتند كه من پيراهن ترك نشين 
را گرفتم و كشــيدم و او از روي موتور پايين افتاد و حتي 
يك بار بلند شد تا به فرار ادامه بدهد، اما دوباره زمين خورد 
و از حال رفت. همدستش نيز با ديدن اين صحنه فرار كرد 
و گوشي ام را با خودش برد و من با كمك يكي از ساكنان 
محل ماجرا را به پليس اطلاع دادم.با گزارش ماجرا به قاضي 
جنايي تهران، جسد مقتول به پزشكي قانوني انتقال يافت 
و پسر جوان بازداشت شد تا مشخص شود آنچه مي گويد 

حقيقت دارد؟
همچنين دستور بازبيني تصاوير دوربين هاي مداربسته و 
تحقيق از شاهدان نيز صادر شد تا اسرار مرگ مرد 40ساله 

فاش شود.

سفر به پايتخت 
جوان 22ســاله كه مدعي بود مال باخته اســت، پس از 
دســتگيري به دادســراي جنايي تهران منتقل شد. او 
مي گفت كه از يكي از شهرهاي اســتان فارس به تهران 
آمده بود كه دختر مورد علاقه اش را ملاقات كند اما در دام 
زورگيران گرفتار شده بود. از سوي ديگر تحقيقات نشان 
مي داد كه وي مدتي قبل به اتهام قتل پدرخوانده اش در 
استان فارس بازداشت شده، اما در ادامه مشخص شده كه 

بي گناه بوده و پس از آن آزاد شده است.

اعتراف به قتل 
گرچه پســر جوان مدعي بود كــه هدف حمله 
زورگيران موتورســوار قرار گرفته است، اما در 
جريان تحقيقــات هيــچ ردي از موتور در آن 
حوالي به دست نيامد و ساكنان محل نيز چيزي 
نديده بودنــد. حتي دوربين هاي مداربســته، 
تصويري از اين ماجــرا ثبت نكرده بودند و همه 

شواهد نشان مي داد كه متهم دروغ مي گويد.
 در اين شــرايط بازجويي از او ادامــه يافت تا 
اينكه وي پس از گذشت 3ماه، اسرار جنايت را 
فاش و اعتراف كرد كه با مقتول در بازداشتگاه 
كلانتري آشــنا شــده، اما پس از آزادي، در 
جريان درگيري او را به قتل رسانده است. پس 
از اعترافات متهم، بــراي او قرار قانوني صادر 
شد و تحقيقات براي مشخص شدن انگيزه او 

از جنايت ادامه دارد.

سرقت با پابند الكترونيكي
ســارق ســابقه داري كه با پابند الكترونيكي از 
زندان آزاد شــده بود پس از آزادي هم دســت از 
سرقت برنداشــت و با پابند به سرقت مي رفت.به 
گزارش همشهري، از مدتي قبل به دنبال سرقت 
محتويات داخل چند خودرو در شهرك گلستان، 
تحقيقات پليــس براي شناســايي عاملان اين 
ســرقت ها آغاز شــد. در جريان اين سرقت هاي 
سريالي، محتويات داخل خودروها شامل پخش 
صوت، باند و... سرقت مي شد. مأموران تجسس 
كلانتري وقتي دست به تحقيقات ميداني زدند 
پي بردند عامل اين ســرقت ها 2مرد حدود 35و 
40ساله هستند كه با همدستي يكديگر مرتكب 
سرقت مي شــوند. مأموران با ادامه بررسي ها و با 
استفاده از ترفندهاي پليسي موفق شدند اين دو 
سارق را شناسايي كنند. هرچند آنها با تغيير پلاك 
خودروي شان قصد گمراه كردن پليس را داشتند 
اما در نهايــت در عملياتي غافلگيرانه دســتگير 
شدند. با انتقال متهمان به كلانتري مأموران در 
بررسي سوابق يكي از آنها پي بردند كه او از سارقان 
سابقه داري است كه مدتي قبل با پابند الكترونيكي 
از زندان آزاد شــده بود اما بعد از آزادي باز هم به 
سرقت هايش ادامه داده اســت. او و همدستش 
در تحقيقات اوليه به چندين فقره ســرقت لوازم 
داخل خودرو اعتراف كردنــد و تحقيقات از آنها 
همچنان ادامه دارد. ســرهنگ محسن حيدري، 
رئيس كلانتري 141 گلســتان در اين باره گفت: 
متهم دستگير شده داراي 10سابقه كيفري است 

و تاكنون 5 شاكي شناسايي شده اند.

متهم مي گويد كه شــاخ اينستاگرام است و 12هزار 
دنبال كننده دارد و يك بدشانسي باعث شده كه او 

تبديل به قاتل شود.
با مقتول چطور آشنا شدي؟

در بازداشتگاه.
بيشتر توضيح بده ؟

ماجرايش مفصل است و اجازه بدهيد از اول برايتان 
بگويم. مدتي قبل در شهرمان به يكي از دوستانم پول 
قرض دادم، اما وقتي بدهي اش را نداد، گوشي اش را 
گرو گرفتم و گفتم هر وقت پولم را داد، گوشي اش را 
پس مي دهم. پس از آن راهي تهران 
شــدم كه دختر مورد علاقه ام را 
ببينم. من در اينستاگرام 12هزار 
دنبال كننده  دارم و با اين دختر 
نيز در آنجا آشنا شده بودم. وقتي 
به تهران رسيدم، حوالي ترمينال 
جنوب بودم كــه مقتول را 
ديدم. از من سؤالي پرسيد 
و پاسخش را دادم، اما همان 
موقع مأمــوران آمدند و 
مقتول را به اتهام سرقت 
كتاني دستگيركردند. 
آنها به من هم مشكوك 
شدند و جيب هايم را 
كــه گشــتند، دو 
گوشــي پيدا كردند. 
يكي گوشي  خودم و ديگري گوشي 
دوستم را كه آن را گرو گرفته بودم. 
اما مأموران تصور كردند كه يكي از 
گوشي ها سرقتي است. براي همين 
به كلانتري منتقلم كردند. در آنجا، 
وقتي ماجرا را تعريف كردم، مأموران 
با صاحب گوشي تماس گرفتند و او به 
تهران آمد و بي گناهي من ثابت شد و 

آزاد شدم. من تقريبا 48ساعت در كلانتري بازداشت 
بودم و مقتول هم كه جرمش سرقت كتاني بود با من 
در بازداشتگاه بود و اينطوري آشنايي ما شروع شد. 
بعد از 48ساعت بازداشت، چون شاكي او هم رضايت 
داده بود، هر دو آزاد شديم، اما همين آشنايي باعث 

جنايت شد.
مگر چه اتفاقي افتاد؟

وقتي آزاد شديم مقتول پيشنهاد داد با هم كار كنيم. 
به من گفت در زمين هاي اطــراف پل جواديه مبلغ 
15ميليون تومان زير خاك پنهان كرده است. پيشنهاد 
داد پول را برداريم و لوازم مســروقه بخريم و چون 
دنبال كننده های زيادي دارم، در فضاي مجازي آنها 
را با قيمت بالا بفروشيم. من هم قبول كردم و با هم به 
سمت پل جواديه رفتيم، اما هرچه زمين را كنديم به 
پول نرسيديم. احتمال دادم مرا سركار گذاشته و بازي 
داده است. وقتي به او اعتراض كردم ناگهان با چاقو به 
سمتم حمله كرد. به نظرم چاقو را زير خاك پنهان كرده 
بود. او با تهديد چاقو قصد تعرض به من را داشت كه با 
دستم گلويش را گرفتم و همين باعث شد كه جانش را 

از دست بدهد.
پس چرا مدعي شدي كه او زورگير بوده؟

خيلي ترســيده بودم. نمي خواستم به زندان بيفتم. 
چون شــنيده بودم كه در زندان هاي تهران قاتلان 
مخوفي نگهداري مي شوند. از طرفي زمان زيادي نبود 
كه از زندان آزاد شده بودم. چند ماه قبل به اتهام قتل 
پدرخوانده ام دستگير شــدم كه مدتي طول كشيد 
تا جواب پزشكي قانوني بيايد و مشخص شود كه او 
سكته كرده و من بي گناهم. من بچه پرورشگاهي بودم 
و از 7سالگي حضانت من به پدر و مادرخوانده ام سپرده 
شده بود. پدرخوانده ام خيلي مرا دوست داشت اما با 
مادرخوانده ام رابطه خوبي نداشتم. براي همين پس 
از مرگ پدرخوانده ام او از من شكايت كرد و مدعي 
شد كه شوهرش را به قتل رسانده ام. اما خوشبختانه 
ثابت شد بي گناهم و آزاد شدم. همه اينها باعث شده 
بود كه از زندان وحشت كنم و با داستان سرايي، خودم 

را بي گناه جلوه دهم.

دروغ پسر جوان پس از 3ماه برملا شد

مال باخته قاتل بود

خانواده مقتول براي گرفتن رضايت اولياي دم چوب حراج به اموال شان زدند

قدرداني

پاسخ مسئولان 

سپاس از آنان كه كوه را نظافت كردند
از مسئولان شهرداري كوهســتان دربند كه پس از چاپ پيام »گلايه 
از آلودگي كوهســتان و رهابودن زباله ها در گوشه وكنار« در روزنامه 

همشهري، اقدام به نظافت كوه كردند، تشكر مي كنم.
شاكري از تهران

بهسازي و پياده راه سازي خيابان قلندري انجام مي شود
روابط عمومي منطقه يك شــهرداري تهران پيرو انتشــار يك پيام 
مردمي با عنوان »خيابان قلندري بدون پياده راه اســت« در ستون با 
مردم روز 16آبان ماه، پاسخ داده است: »بدين وسيله ضمن تشكر از اين 
شهروند گرامي به آگاهي مي رساند طرح بهسازي خيابان قلندري در 
پروژه هاي كوچك مقياس ناحيه، ذكر شده است و در دست تصويب و 
اخذ بودجه هاي لازم و تخصيص پيمانكار مناسب جهت اجراي طرح از 

سوي معاونت عمران است«.

   سرنوشت عجيب قاتل 

تلاش 100روزه  براي تغيير چهره شهر
چرا كه اگر در ســال هاي اخير به تكاليف طرح 
جامع و برنامه 5ساله توسعه شهر تهران، دقيق 
عمل مي شــد و وقتي در دوره چهارم ناوگان اتوبوســراني با 7هزار 
دستگاه اتوبوس تحويل داده شد نبايد امسال با آمار 2500دستگاه 
اتوبوس مواجه مي شديم. بايد يك فرايند افزايش مي داشتيم تا مردم 
اين روزها كه با مصائب كرونا درگير هستند دغدغه شلوغي اتوبوس ها 
و رعايت نشــدن فاصله اجتماعي را نداشــته باشــند. به هرحال از 
برنامه هاي پيش بيني شده در طرح جامع و برنامه 5ساله توسعه شهر 
عقب هســتيم و تلاش مي كنيم با همكاري خوب مديريت شهري و 
دولت مشــكلات را حل كنيم. در اين ميان نكته اينجاست كه طي 
100روز گذشته، شورا و شــهرداري نيز با تعامل حداكثري، سعي 
داشته اند اقدامات مناسبي براي رفع مشكلات اولويت دار صورت گيرد 
تا از يك سو هم امورات جاري به درستي انجام شود و هم چهره شهر 

با زدودن آسيب ها تغيير كند.

ادامه از 
صفحه اول

 9ميلياردتومان؛ بهاي نجات نانوا از چوبه دار
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... وجلال رفت 
بازیگر معروف نقش هاي منفي سينماي ایران درگذشت 

جلال پيشوائيان بازیگر پيشكسوت 
سينما و تلویزیون ایران درگذشت. 

به گزارش همشــهري، روز گذشته 
ابتدا در برخي صفحات شــخصي 
خبري منتشــر شــد كه با توجه به 
انتشــار غير واقعي این خبر در چند 
ماه گذشــته، منابع رسمي با تردید 
از كنارآن گذشتند. اما چند ساعت 
بعد خبر درگذشت جلال پيشوائيان 

91 ساله از سوي خانواده اش در  آلمان تائيد شد. با فوت شادروان جلال 
پيشوائيان  بعد از درگذشــت مرحوم غلامحسين سركوب از سه برادر 
معروف اق منگل در فيلم قيصر)1348_ مسعود كيميایي( تنها بازیگر 

نقش كریم ) حسن شاهين( در قيد حيات است. 
جلال پيشــوائيان 20 خرداد 1309 در محله سلسبيل تهران در یك 
خانواده متوسط به دنيا آمد. در نوجواني سوداي ورزش داشت و به شكل 
حرفه اي وارد رینگ باشگاه هاي بوكس تهران شد. او از كودكي شيفته 
ســينما بود. از ابتداي دهه چهل ورزشــكاران براي بازي در نقش هاي 
منفي و نقش هاي پر زد و خورد، اولين انتخاب استودیوها بودند. جلال 
كه در باشگاه هاي تهران براي خود به عنوان بوكسور شهرتي بهم زده بود، 
توانست در فيلم دختري فریاد مي كشد ) 1340.- خسرو پرویزي( در 
یكي از نقش هاي منفي حضور كوتاهي داشته باشد. حضور در نقش هاي 
كوتاه تا سال 1348 تنها دستاورد پيشــوائيان در سينماي ایران بود. 
ضربت ) 1343- ساموئل خاچيكيان( و هاشم خان ) 1345- محمد زرین 
دست( از مهم ترین فيلم هاي این دوره كارنامه جلال است. با موافقت 
مدیران استودیو مولن روژ براي همكاري با مسعود كيميایي، جلال وارد 
گروه سازنده اولين فيلم بلند مسعود كيميایي، بيگانه بيا ) 1347( شد. 
اما شهرت جلال پيشوائيان به عنوان بازیگر نقش هاي منفي با بازي در 
نقش منصور اق منگل در فيلم قيصر همه گير شد. او با این فيلم جایگاه 
یك بازیگر نقش هاي منفي با فيزیك و چهره مناسب در سينماي ایران 
فراهم شد.  طوقي)1349- علي حاتمي (، خدا حافظ رفيق)1350- امير 
نادري(، فرار از تله ) 1350- جلال مقــدم(، صبح رو زچهارم ) 1351- 
كامران شيردل(، صادق كرده ) 1351- ناصر تقوایي(، خاك ) 1352- 
مسعود كيميایي(، كندو) 1354- فریدون گله( ، سفير) 1361- فریبرز 
صالح(، ضيافت ) 1374- كيميایي( و اخراجي ها 2 ) 1387- مســعود 
ده نمكي( از شــاخص ترین فيلم هاي اســت كه با نقش آفریني جلال 
پيشوائيان ساخته شده. بين سال هاي 1364 تا 1373 پيشوائيان در هيچ 
فيلمي از سينماي ایران حضور نداشت كه دوباره با فيلم تجارت به بازیگري 
بازگشت.  جلال پيشوائيان برخلاف نقش هاي منفي كه در سينماي ایران 
از او به یادگار مانده در زندگي خصوصي و خانوادگي، زندگي بي حاشيه و 

آرامي داشت و همكارانش هميشه از او خاطره خوشي دارند. 

نمايش »درخت گلابي« 
»درخت گلابي« به كارگرداني داریوش مهرجویي در سينماتك 
خانه هنرمندان ایران به نمایش درمي آید. به گزارش همشهري، 
برنامه ســينماتك خانه هنرمندان ایران به نمایش فيلم »درخت 
گلابي« به كارگرداني داریوش مهرجویي اختصاص دارد. محمود 
كلاري كه فيلمبرداري این فيلم را برعهده داشت نيز در این برنامه 
حضور دارد. پس از نمایش فيلم، نشســت نقد و بررســي برگزار 
مي شود. فيلم »درخت گلابي« دوشنبه،22 آذر 1400 ساعت 18 

در سينماتك خانه هنرمندان ایران به نمایش درمي آید.

زشت و زيباي 
تنوع اكران

ترافيك فيلم هاي در انتظــار اكران باعث 
شده تا تنوع خوبي در فيلم هاي روي پرده 
رقم بخورد. از فيلم كمدي گرفته تا ملودرام 
خانوادگي و اجتماعــي. از فيلم كودك و 
نوجوان گرفته تا فيلم هــای خاص براي 

هر ســليقه اي فيلمــي روي پرده ها پيدا 
مي شــود. البته این تنوع و تكثر اثر سوئي 
بر روي برخي فيلم ها داشته و سبب شده 
این فيلم ها آنطور كه باید و شاید مخاطب 
جذب نكنند و در رقابت گيشــه شكست 

بخورند و به ناحق ناموفق قلمداد شــوند. 
اگر اهل سينما رفتن هســتيد، همچنان 
ماســك زدن را جدي بگيرید و در ضمن، 
خودتان را از تجربه هاي نامتعارف سينمایي 

محروم نكنيد.

سياست و كمدي 
به روايت لينا ورتمولر

نخستين زني كه نامزد جایزه اسكار بهترین كارگرداني شد، درگذشت

لينــا ورتمولر، نخســتين زني كــه نامزد 
جایزه اســكار بهترین كارگرداني شد، روز 
پنجشــنبه در 93ســالگي در خانه اش در 
ایتاليا درگذشت. ورتمولر در سال1928 در 
خانواده اي اشرافي با تبار سوئيسي و به شدت 
كاتوليك متولد شد. دوران كودكي ورتمولر 
سرشــار از ماجراجویي بود و او در این ایام 
از 15مدرسه مختلف كاتوليك اخراج شد. 
جرقه علاقه ورتمولر به سينما با كتاب هاي 
كميــك بــوك، مخصوصا كتــاب »فلش 
گوردون«، زده شد. ورتمولر معتقد بود كه 
قاب بندي هاي این كميك بــوك از اغلب 
فيلم ها، سينمایي تر است. عامل دیگري كه 
ورتمولر را در جواني به كار در صنعت فيلم 
و تئاتر ســوق داد، آثار نمایشنامه نویسان 
روس همچون كنستانتين استانيسلاوسكي 
بود. بعد از فارغ التحصيلــي از آكادمي ملي 
هنرهاي دراماتيك، تعدادي تئاتر آوانگارد 
توليد كرد، به سير و سفر در اروپا پرداخت 
و به عنــوان عروســك گردان، مدیر صحنه 
تئاتر، طــراح صحنه، مدیــر روابط عمومي 
و نویســنده رادیو و تلویزیون كار كرد. این 
تجارب ورتمولر را به نقطه اي رساند كه محل 
تقاطع كمدي موزیكال و درام معاصر ایتاليا 
بود و به گفته خودش، این دو عنصر همواره 
هسته اصلي خلاقيت او را تشكيل مي دادند.

اوایل دهه60، لينا از طریق دوســت دوران 
مدرســه اش به مارچلو ماستوریاني، بازیگر 
افسانه اي سينماي ایتاليا، معرفي شد كه او 
نيز به نوبه خود ورتمولر را به كارگردان نامدار 
سينما، فدریكو فيلني، معرفي كرد. ورتمولر 
در سال1963 در شاهكار فيلني، »هشت و 
نيم«، به عنوان دستيار كارگردان حاضر شد 
و در همان سال نخستين فيلم سينمایي اش 
را با نام »مارمولك ها« كارگرداني كرد. این 
فيلم كــه زندگي مردم تهيدســت جنوب 
ایتاليا را به تصویر مي كشــد، براي ورتمولر 
جایزه بهترین كارگرداني را از جشنواره فيلم 
لوكارنو به ارمغــان آورد. فقر موضوعي بود 
كه در آثار بعدي  ورتمولر نيز دستمایه كار 
او قرار گرفت. به طورخلاصه باید گفت آثار 
اوليه ورتمولر در دهه60 را مي توان تركيبي 

از نئورئاليسم و فليني متقدم قلمداد كرد.
فيلم هاي موفق ورتمولر در دهه70 بازتابي 
از روابط زن و مرد هســتند كه تحت تأثير 
گفتمان هاي جدیدي كه در آن مقطع تازه 
پا گرفته بودند، قرار داشــتند. در این دهه، 
جنسيت و سياست موضوعات مركزي آثار 
وي بودند. او از ســال1972 تا سال1978  
7فيلم ســاخت كه اغلب شــان نمونه هاي 
اعلاي كمدي ایتاليایي محسوب مي شوند. 
در این دوران بــود كه ورتمولر شــهرت و 
اعتباري بين المللي پيدا كرد. در سال1976 
ورتمولر با فيلم »هفت خوشگل« نخستين 
نامزدي اش را در آكامي اسكار به دست آورد. 
در این فيلم، جيانكارلو جيانيني نقش مرد 
احمقي را بازی مي كند كه 7خواهر زشــت 
دارد و تمام فكر و ذكرش كســب افتخار و 
شرف در دوران فاشيسم اســت. این فيلم 
در كل در 4رشــته نامزد جایزه اسكار شد؛ 
بهتریــن فيلم غيرانگليســي زبان، بهترین 
كارگرداني -كه ورتمولر را به نخستين زني 
كه نامزد دریافت جایزه بهترین كارگرداني 
شــد بدل كرد- بهترین فيلمنامه و بهترین 
بازیگر مرد براي جيانيني. در آن سال، جان 
آویلدسون جایزه بهترین كارگرداني را براي 
فيلم »راكي« برد، امــا راه را براي نامزدي 

سایر زنان در اســكار بهترین كارگرداني باز 
كرد تا سرانجام كاترین بيگلو این جایزه را در 
سال2010 به دست آورد. برخي از آثار دوران 
طلایي ورتمولر در دهــه70 در همكاري با 
جيناكارلــو جيانيني پدید آمــد. جيانيني 
پس از درگذشت ورتمولر درباره او گفت: »او 
مهم ترین فردي بود كه در زندگي ام ملاقات 
كردم. بدون او، كار زیادي نمي كردم. او ذهن 
من را باز كرد و به من فهمانــد كه فانتزي 

چيست.« 
دهه80 را بایــد دهه افول و محو شــدن 
ورتمولر از صحنه جشنواره هاي بين المللي 
در نظر گرفت. با وجود اینكه او در این دهه 
و دهه90 به كار در ســينما ادامــه داد، اما 
آثارش طراوت  فيلم هایي را كه در دهه70 
ساخته بود نداشــت. فيلم هاي ورتمولر در 
دهه هــاي80 و90  از زمانه شــان عقب تر 
به نظر مي رسند و ســایه ایدئولوژي بر سر 

آنها سنگيني مي كند.
ورتمولر در برخي از بهترین آثارش ســنت 
دیرینــه كمــدي ایتاليایي را با سياســت 
درهم آميخت و توانســت بــه محبوبيت و 
شهرتي جهاني دســت یابد. 3فيلم »عشق 
و آشوب«)1973(، »گمگشته«)1974( و 
»هفت خوشــگل«)1975( بيشتر از دیگر 
فيلم هاي ورتمولر مورد بحث قرار گرفته اند 
و معمولا از آنها به عنــوان بهترین آثار وي 
یاد مي شود. ورتمولر عادت داشت كه براي 
فيلم هایش عناوینــي طولاني انتخاب كند 
و حتي عنــوان ایتاليایي فيلــم »انتقام« 
ركــورد طولاني ترین عنوان بــراي فيلمي 
سينمایي را زد و به كتاب ركوردهاي گينس 
راه یافت. در نمونــه اي دیگر، عنوان كامل 
فيلم »گمگشته« عبارت است از »گمگشته 
با سرنوشتي غيرمعمول در دریاي ماه آبي 
اوت«. خودش درباره انتخاب این اســامي 
طولاني براي فيلم هایــش گفته بود: »اول 
از همه، این یك بازي با تماشــاگر اســت. 
من خوشم مي آید كه مردم فقط مي توانند 
قسمتي از عنوان فيلم را به خاطر بسپارند؛ 
حتي در بعضي موارد فقط یك كلمه از اسم 
فيلم را. همچنين، این اســم هاي طولاني 
براي تهيه كنندگان فيلم ها كه رؤیاي یك 
عنوان بســيار كوتاه مانند »من« را در سر 
مي پروراننــد تا بتواننــد آن را بزرگ روي 
پوسترها بنویسند، كنایه اي لج درآر است. 
مســلما من با این عناویــن طولاني دارم 
شــوخي مي كنم، اما حقيقتي در شوخي 
مــن وجــود دارد. همچنين این اســامي 
نشان دهنده اشــتياق من به رمان نویسان 
قرون هجدهم و نوزدهم اســت كه عناوین 
فصل هــاي كتاب هایشــان دربردارنــده 
خلاصه اي كوتــاه از وقایع بودند.« ورتمولر 
در ســال2019 به دریافت جایزه یك عمر 

فعاليت هنري آكادمي اسكار مفتخر شد.

نقل قول

منصور ضابطیان
مجری: 

رشته اولیه ام علوم آزمایشگاهی بود و بعد 
تغییر رشته دادم و سینما خواندم. سال هایی 
كه من علوم آزمایشگاهی را انتخاب كردم، 

همان دوره ای بود كه همه باید دكتر می شدند 
اما بعد متوجه شدم الزاماً همه نباید دكتر 
شوند و برخی هم می توانند سراغ رویاهای 
كودكی شان بروند؛ بنابراین به سینما تغییر 
رشته دادم. اگر دكتر می شدم به اندازه الان 

آدم خوشحالی نبودم.

شهریار بحرانی
كارگردان سریال خط مقدم:

می خواستیم فیلمی درباره اتفاقات مهم 
 سال های 63 تا 65 بسازیم. رویه من در 
فیلم ها اینگونه است كه تلاش می كنم 
بازیگران خوبی بیاورم که خدایی نكرده 
فضای مدنظر را مخدوش نكنند. ممكن 

است بازیگران خیلی خوب و متبحری باشند 
اما در كارهای آپارتمانی و امروزی كار كرده 
باشند و قیافه شان برای مخاطبان مانوس و 
یادآور نقش های دیگر هستند. اینگونه ما به 

باورپذیری كه از آن فضا می خواهیم نمی رسیم. 

محسن یزدی
مدیر شبكه مستند: 

دریایی از فیلم های آرشیوی دیده نشده در 
كشور و در صداوسیما وجود دارد اما پخش 

آنها هزینه و زمان می برد. تصویرهای آرشیوی 
سازمان خیلی زیاد است و هنوز گوشه ای از 
آنها را هم ندیده ایم. منتهی آرشیو به جهت 

هزینه خیلی بالایی كه دارد، نیاز به زیرساخت 
دارد. این زیرساخت وجود دارد اما باید كامل 

شود؛ هزینه بردار است و زمان زیادی هم 
می خواهد. در كشور دریایی از آرشیو دیده 

نشده وجود دارد.

مترو بهترين پايگاه اجراي نمايش هاي ميداني 
در آخرین روز از برگز اري 
جشــنواره نمایش هــاي 
آیيني و سنتي، قادر آشنا، 
فتحعلي بيگــي،  داوود 
مهدي ابدالي و سيدمحمد 
نقيب از اجــراي نمایش 
»آیين تركه بازي« در مترو 

تئاترشهر بازدید كردند.
به گــزارش همشــهري، 
در 5روز گذشــته متروي 
جهاد و تئاترشهر ميزبان 

نمایش هاي سنتي بودند و در آخرین روز از جشــنواره داوود فتحعلي بيگي، دبير بيستمين 
جشــنواره نمایش هاي آیيني و ســنتي، قادر آشــنا، مدیركل هنرهاي نمایشي و مهدي 
ابدالي، معاون اداره كل و دبير اجرایي بيســتمين جشــنواره نمایش هاي آیيني و ســنتي 
همراه سيدمحمد نقيب، معاون فرهنگي و اجتماعي متروي تهران از اجراي نمایش »آیين 
تركه بازي« نوشــته رضا رفيعي و كار پروانه شيباني از یاســوج، شركت كننده در بيستمين 

جشنواره نمایش هاي آیيني و سنتي در متروي تئاترشهر بازدید كردند.
نقيب در حاشــيه این بازدید عنوان كرد: از آنجا كه 63درصد از حمل ونقل مردم كلانشهر 
تهران، توســط حمل ونقل ریلي انجام مي شــود، مترو بهترین پایگاه براي برگزاري اینگونه 

مراسم است.
اختتاميه بيستمين جشنواره نمایش هاي آیيني و سنتي به دبيري داوود فتحعلي بيگي امروز، 

21آذر ماه ساعت 18در تالار وحدت برگزار مي شود.

هنوز از 10درخواست مجوزي كه براي برگزاري كنسرت 
به دفتر موسيقي ارشاد ارائه شده بود، به شكل كامل خبري 
نيست؛ با این حال طلسم شكسته شده و حالا تالار وحدت 
در دي ماه قرار است نخستين كنسرت خود را داشته باشد. 
بعد از اعلام فروش بليت به شكل كامل و لغو فروش بليت 
صندلي ها به صورت 50درصدي، دفتر موســيقي اعلام 
كرد كه درخواســت مجوز 10كنســرت پاپ، كلاسيك 
و دستگاهي به آنها رسيده اســت. نهم دي ماه قرار است 
كنسرت موسيقي كردي در تالار وحدت برگزار شود. حسين 
صفامنش، خواننده موسيقي كردي كه اغلب مخاطبان او 

را با خوانندگي تيتراژ سریال »نون. خ« مي شناسند، آغازگر 
برگزاري كنسرت هاي زنده در تالار وحدت خواهد بود. این 
كنسرت در شرایطي برگزاري مي شود كه تالارهاي وحدت 
و رودكي از تالارهاي تابعه بنياد فرهنگي هنري رودكي طي 
ایام كرونا كنسرت زنده اي را برگزار نكرده بودند. البته هنوز 
به جز ساعت21:30 كه براي برگزاري كنسرت اعلام شده، 
از جزئيات نحوه فروش بليت، قيمــت بليت و جایگذاري 
مخاطبان اطلاعاتي در ســامانه فروش بليت ثبت نشده و 
مشخص نيست كه این كنسرت در چه شرایطي قرار است 

از مخاطبان ميزباني كند.

خبري از پاپي ها در تهران نيست 
با توجه بــه اختلافي كه ســالن دارها و برگزار كنندگان 

كنسرت در هزینه هاي برگزاري كنسرت داشتند به نظر 
تصویب فروش بليت هاي كل سالن تا حدي مشكلات را 
حل كرده است. با توجه به آمار دفتر موسيقي باید دید كه 
مجوز درخواست چه زماني آماده مي شود و آیا در 2هفته 
آینده و با رسيدن زمستان كنســرت هاي پاپ فعاليت 
خود را آغاز مي كنند؟ هــر چند كيش همچنان ميزبان 
گروه هاي پاپ است و در روزهاي پایاني آخرین ماه پایيز، 
6كنســرت در این جزیره برگزار خواهد شد. كف قيمت 
بليت ها در جزیره 180هزار و سقف آن تا 450هزار تومان 
است. تبریز و فردیس هم در روزهاي آتي ميزبان 2خواننده 
پاپ هستند. قيمت بليت كنسرت  این دو خواننده نسبت 
به كيش بسيار كمتر است و سقف 180هزار تومان تعيين 

شده است.

اولین کنسرت 
 خواننده سریال »نون. خ« 

 نخستين كنسرت بعد از كرونا را 
در تالار وحدت برگزار مي كند

محمد معتمدي در هلند
 هم اكنون برگزاري كنسرت ها در خارج از كشور 
نيز باب شده است و به تازگي محمد معتمدي هم 
مي خواهد كنسرت خود را در قالب تور كنسرت 
هنرمندان ایراني در مجموعه رامبراند تریو برگزار 
كند. مخاطبان شاهد اجراي قطعاتي تلفيقي از 
آواز ایراني با همراهي موســيقي هنرمندان قاره 
ســبز خواهند بود. براســاس برنامه ریزي هاي 
انجام گرفته نخســتين كنســرت روز یكشنبه 
بيست ویكم آذرماه )دوازدهم دسامبر( در سالن 
اوستنده بلژیك و دومين كنسرت روز پنجشنبه 
بيست و پنجم آذر )شانزدهم دسامبر( در سالن 

لانتارن ونستر روتردام هلند برگزار مي شود.
همكاري محمد معتمــدي با مجموعه رامبراند 

تریو كه از گروه هاي شناخته شــده اروپایي در 
ميان مخاطبان ایراني اســت طي ســال هاي 
گذشــته نيز انجــام گرفتــه و او بــا همراهي 
هنرمنــدان این گروه كنســرت ها و پروژه هاي 
دیگري را نيــز پيش روي مخاطبــان قرار داده 
بود. گروه 3نفره هلندي رامبراند تریو ســال ها 
با هنرمندان مختلف، ازجمله موزیســين هایي 
چون حسين عليزاده، كيهان كلهر و حسام اینانلو 
همكاري هاي متعدد داشــته است. آلبوم هاي 
»هم ســان و هم سكوت« با حســين عليزاده و 
»هنوز پایيز اســت« با كيهان كلهر 2پروژه اي 
اســت كه از مجموعه رامبراند تریــو در ایران 

منتشر شده اند.

فهيمه پناه آذر
روزنامه نگار

محمدناصر احدي
روزنامه نگار

16روز
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م 
حك
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نص

م

24روز
۳۴۰میلیون تومان
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44روز
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 16روز
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گ

5ماه
۳۰میلیارد تومان
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كیوسك

كــودكان افغــان، تكیده و 
گرســنه، در آســتانه فصل آسیا

زمســتان با تهدیــد مرگ 
مواجه اند؛ وضعیتی كه بحــران اقتصادی و 
گرسنگی گسترده ناشی از آشفتگی سیاسی 
در افغانستان را به ارمغان آورده است. بانك 
جهانی امیدوار اســت با آزادســازی بخش 
كوچكی از دارایی های »صندوق بازســازی 
افغانستان« بتواند این فاجعه انسانی را مهار 
كند.  حدود 4ماه از آغاز ســلطه طالبان بر 
افغانستان می گذرد؛ گروهی كه وعده آزادی 
و پیشرفت افغانستان و تعامل با جهان را داد 
اما نتیجه حكومتش تا به اینجا گرســنگی، 
 قحطی و فروپاشی اقتصادی بوده است. قطع 
شدن مسیر ارسال كمك های بشردوستانه به 
افغانستان تحت تاثیر تحریم های آمریكا، این 
كشور را در آستانه قحطی گسترده قرار داده 
است. از این رو ســازمان ملل، مرگ حدود 
یك میلیون كودك افغان را در زمستان پیش 
رو غیرممكن ندانسته است؛ رقمی كه بسیار 
بزرگ تر از آمار كشته شــدگان طی جنگ 

20ساله افغانستان خواهد بود. 
سوءتغذیه بحرانی اســت كه دهه های اخیر 
افغانســتان را تحت تاثیر خود قرار داده، اما 
بحران گرســنگی در ماه های گذشــته در 
افغانستان شدت بیشتری یافته است. همین 

موضوع مقامات آمریكایــی را وادار كرده در 
برابر سیاست های تحریمی كه علیه طالبان 
وضع كرده  اند تا حدی نرمش نشــان دهند. 
این تغییر موضع از هفته پیش آغاز شــد و 
روز شــنبه به توافقی جهانی برای ارســال 

كمك  های مالی به افغانستان منتهی شد. 

نا امنی غذایی
در كمین نیمی از جمعیت افغانستان

نیویورك تایمــز گــزارش می دهــد كــه   
22.8میلیون افغــان -یعنی حدود نیمی از 
جمعیت این كشور- طی زمستان پیش رو 
با ناامنی غذایی مرگبــاری مواجه خواهند 
شد. این را آمار جدید ســازمان ملل نشان 
می دهد. از این تعداد نزدیك به 8.7میلیون 
نفر نیــز در معرض قحطــی، یعنی بدترین 
وضعیت بحران غذایی قرار دارند. كمبود غذا 
و آغاز سرمای زمستان به ویژه كودكان را در 
معرض خطر مرگ قرار داده است؛  در حدی 
كه ممكن است شماری از آنها از این زمستان 
جان ســالم به در نبرند.  گرسنگی گسترده 
مخرب ترین عارضه فروپاشی اقتصادی است 
كه افغانستان از زمان تسلط  طالبان تا امروز 
با آن دســت به گریبان بوده است. با خروج 
نیروهای آمریكایی، ســقوط دولت ســابق 
افغانستان و تســلط طالبان بر این كشور از 
مرداد ماه سال جاری، یك شبه میلیارد ها دلار 
كمك خارجی كه دولت پیشین افغانستان 
دریافت می كرد مسدود شد. آمریكا و دیگر 

اهداكنندگان بین المللــی در پی تحولات 
سیاســی در افغانســتان، كمك های مالی 
كه این كشور طی 20ســال گذشته به آن 
وابسته بود را قطع و بیش از 9میلیارد دلار از 
دارایی های آن را مسدود كردند. تحریم های 
آمریكا علیــه طالبان نظــام اقتصادی این 
كشور را فلج كرده است. در نتیجه بانك های 
افغانســتان غیرفعال شــده و فعالیت های 
ســازمان های بشردوســتانه در این كشور 
متوقف شدند. همین شــرایط، بحران های 

پیشین افغانستان را وخیم تر ساخته است. 
فاجعه انسانی كه هم اكنون در افغانستان در 
حال تشدید است، بخشــی از روند افزایش 
تدریجی نرخ گرســنگی در جهان است كه 
همه گیری كرونا، درگیری هــای نظامی و 
شوك های اقلیمی نظیر خشكسالی، عوامل 
بروز آن هستند. براســاس گزارش سازمان 
ملل، آمار افغان هایی كــه در ماه های اخیر 
با كمبود شــدید غــذا مواجه شــده اند، به 
 نسبت سال گذشــته افزایشی 30درصدی

داشته است. 

خشكسالی؛ مزید بر فروپاشی اقتصادی
میلیون ها افغان از كارگران روزمزد گرفته تا 
معلم ها و پزشــكان ماه هاست هیچ حقوق و 
درآمدی ندارند. قیمت مواد غذایی و كالاهای 
اساسی به رقمی بســیار بالاتر از توان خرید 
خانوارهای افغان رســیده است. بسیاری از 
كودكان مبتلا به ســوءتغذیه و مادرانی كه 

دچار كم خونی شده اند، برای درمان به بخش 
سوءتغذیه بیمارستان ها مراجعه می كنند، 
در حالی كه توقف كمك هــای خارجی به 
معنی نبود دارو، درمان و تجهیزات درمانی 

در بیمارستان هاست.
در این میان شدید ترین خشكسالی چندین 
دهه گذشته بر سر افغانســتان آوار شده تا 
تبعات بحــران اقتصادی در این كشــور را 
تشدید كند. خشكسالی زمین های كشاورزی 
را از بین برده، حیوانات در مزارع گرســنه 
مانده اند و آبراهه  ها خشــكیده اند. سازمان 
ملل متحد احتمال می دهد برداشت امسال 
گنــدم در افغانســتان 25درصــد كمتر از 

متوسط سالانه این كشور باشد. در مناطق 
حاشیه ای كه بیش از 70درصد از جمعیت 
افغانستان در آن سكونت دارند، بسیاری از 
كشاورزان دست از كشت و زرع كشیده اند. 
برای ده ها سال، كشاورزان خرده پا زمستان 
را به كمك گندم ذخیره شــده از برداشت 
تابستانه و درآمد حاصل از فروش پیاز در بازار 
سپری می كردند. اما پاییز امسال محصولات 
برداشت شــده به اندازه ای نبوده  كه بتوانند 
نیازهای اساســی خانوارها را پوشش دهند. 
كمبود غذا باعث شــده  افــراد زیادی برای 
یافتن شغل یا كمك گرفتن از بستگان خود، 

به شهرها مهاجرت كنند.

 آزادسازی دارایی های افغانستان
از زمان آغاز سلطه طالبان بر افغانستان، آمریكا 
و كشــورهای غربی با معمایی دشــوار مواجه 
شــده اند:  اینكه چگونه بدون اعتباربخشی به 
حكومت جدید افغانستان، بودجه های مربوط به 
كمك های بشردوستانه را به این كشور سرازیر 
كنند. هشدارهای پیاپی سازمان  ملل در مورد 
احتمال مرگ یك میلیون كودك افغان در میانه 
زمستان امسال، باعث نرم شدن موضع غربی ها 
در قبال افغانستان شده است. از این رو مقامات 
آمریكایی از هفته گذشــته اولیــن قدم برای 
آزادسازی بخشی از دارایی »صندوق بازسازی 
افغانســتان« را آغاز كرده انــد. 280میلیون 
دلاری كه به گفته بانك جهانــی به زودی در 
اختیار افغان ها قرار خواهد گرفت، تنها بخش 
كوچكی از 1.5میلیــارد دلار دارایی صندوق 
بازســازی افغانستان اســت كه بانك جهانی 
تحت فشــارهای وزارت خزانــه داری آمریكا 
مسدود ساخته است.  این مبلغ از محل مسیر 
دو نهاد بین المللی یعنی »برنامه جهانی غذا« 
و »یونیســف« در اختیار مردم افغانستان قرار 
خواهد گرفت. در بیانیه بانك جهانی آمده است: 
»این كمك اولین قدم در مسیر استفاده دوباره 
از دارایی های صندوق بازسازی افغانستان برای 
ارائه كمك های بشردوستانه به مردم این كشور 
در دوران  بحرانی اســت.« به گفتــه این نهاد، 
كمك ها از مسیر آژانس های مختلف به دست 
مردم افغان خواهد رسید. به گفته بانك جهانی 
با اســتفاده از پول آزاد شــده، یونیسف امكان 
تامین نیاز های اساسی درمانی 12.5میلیون 
افغان را خواهد داشــت و 2.7میلیــون نفر از 
شــهروندان و 840هزار كودك در این كشور 
از طریق برنامــه جهانی غذا به مــواد غذایی 

دسترسی پیدا خواهند كرد.

سایه مرگ بر سر یک میلیون كودك افغان
گرسنگی و قحطی گسترده در آستانه زمستان، جان مردم افغانستان به ویژه كودكان را به خطر انداخته است

خروج نمایشی آمریكا
برخلاف توافق با دولت عراق، آمریكا حاضر به اجرای تعهدات 

خود مبنی بر خروج نظامی كامل از این كشور نیست

نزدیك به 2سال پیش، پارلمان عراق با حضور اكثریت نمایندگان مردم 
این كشور مصوبه ای داشت كه براساس آن، دولت موظف شد از خروج 
تمامی نیروهای نظامی غیرعراقی )مخصوصا آمریكایی( از خاك این 
كشــور اطمینان حاصل كند. این مصوبه تنها چند روز پس از حادثه 
تروریستی فرودگاه بغداد و شــهادت سردار قاسم سلیمانی به همراه 
دیگر فرماندهان مقاومت، ازجمله ابومهدی المهندس تصویب شد. از 
آن زمان، پرونده خروج نیروهای آمریكایی از عراق به یكی از محورهای 
بحران سیاسی در این كشور تبدیل شده است. اگرچه دولت مصطفی 
الكاظمی مدعی اســت در این زمینه به توافقی دیپلماتیك با آمریكا 
دست یافته، اما بخش قابل توجهی از جریانات سیاسی شیعی مانند 
ائتلاف فتح، او را به سهل انگاری و عدم اعمال فشار بر آمریكایی ها برای 

خروج قطعی از عراق متهم می كنند.
در چنین شــرایطی ژنرال مكنزی، رئیس ســتاد فرماندهی مركزی 
آمریكا موسوم به »سنتكام« چشم اندازی جدید و غیرمنتظره را درباره 
حضور نیروهای آمریكایی در عراق مطرح كرده است. او در تازه ترین 
اظهارنظر خود گفته اســت: »ما عراق را ترك نمی كنیم و دست كم 
2500تن از نیروهــای كنونی آمریكا در عراق باقــی خواهند ماند.« 
البته به گفته مكنزی، این نیروها هیچ گونه ماموریت »رزمی« نداشته 
و صرفا براساس ماموریت های مستشــاری و آموزشی در پایگاه های 
عراقی حضور دارند. ســخنان جدید مكنزی، نه تنهــا با متن مصوبه 
پارلمان عراق، بلكه حتی با مواضع اعلام شده از سوی مقامات دولت 
الكاظمی نیز در تعارض است. برای مثال قاسم الاعرجی، مشاور امنیت 
ملی نخست وزیر روز گذشته با اعلام پایان گفت وگوهای استراتژیك 
میان دولت های عراق و آمریكا در صفحه توییتر خود نوشت: »توافق 
به مراحل نهایی رســیده و به زودی نیروهای آمریكایی خاك عراق را 
ترك می كنند.« پیش از این، شــخص الكاظمی نیز با تأكید بر تعهد 
خود به اجرای قطعنامه سال 2020پارلمان عراق گفته بود به زودی 
چارچوب زمانی بــرای خروج تمام نیروهــای خارجی از خاك عراق 

تدوین خواهد شد.

توافق دروغین
روزنامه نیویورك تایمز، مهر ماه سال جاری و همزمان با سفر مصطفی 
الكاظمی به واشــنگتن، توافق خروج نیروهای آمریكایی از عراق را 
»توافقی نمایشــی« توصیف كرده و نوشت: برخلاف مواضع رسمی، 
نشانه های متعددی وجود دارد كه ثابت می كند استراتژی فعلی آمریكا 
برای كشور عراق، مبتنی بر خروج نظامی نیست. این روزنامه در ادامه 
به مفهومی تحت عنوان »باز تعریف مواضع« اشاره كرده و می نویسد: 
بخش قابل توجهی از نیروهای آمریكایی كه طی یك سال گذشته از 
عراق و افغانستان خارج شــدند در دیگر پایگاه های آمریكا در سطح 
منطقه خاورمیانه نظیر كویت، عربستان سعودی، اردن یا حتی تركیه 
مستقر شده اند. علاوه بر این، پنتاگون هنوز برنامه ای برای خروج كامل 
نیروهای خود از عراق نداشته و تعداد قابل توجهی از آنان را در پوشش 

ماموریت های غیررزمی در این كشور نگه می دارد.
تمام اینهــا در حالی اســت كه آمریــكا در جریان چندیــن دور از 
گفت وگوهای اســتراتژیك با دولت عراق طی یك ســال گذشــته، 
برنامه جامعی را برای خروج كامل نیروهای خود از خاك این كشور 
تدوین كرده بود. بســیاری از رســانه های بین المللی ایــن توافق را 
بخشــی از اســتراتژی 
بلندمــدت آمریكا برای 
خــروج از خاورمیانه و 
تمركز بر آسیای شرقی 
تفسیر می كردند. با گذر 
زمان اما مشــخص شد 
دســت كم عراق، شامل 
این سیاست نمی شود. 
شبكه المیادین با توجه 
به مواضع جدید دولت 
آمریكا، توافق این كشور 
برای خــروج از عراق را 
توافقــی »دروغیــن« 

توصیف كرده است.

مخالفان خروج
رژیم صهیونیستی و برخی كشورهای عربی خلیج فارس، همواره با 
هرگونه سناریوی خروج نظامی آمریكا از خاورمیانه مخالف بوده اند. 
بر این اساس، خروج آمریكایی ها از عراق نیز از سوی رهبران آنها 
اشتباهی استراتژیك توصیف می شــود. اما دایره مخالفان خروج 

آمریكا از عراق، فراتر از اینهاست. 
به نوشته روزنامه العربی الجدید، دولت اقلیم كردستان عراق نیز 
طی یك سال گذشــته در چندین نوبت، مخالفت رسمی خود با 
برنامه خروج آمریكا را به این كشور اعلام كرده است. این روزنامه 
می نویســد: اربیل، خروج آمریكا در شــرایط كنونی را تهدیدی 
برای منافــع بلندمدت خود به شــمار مــی آورد؛ چراكه در این 
صورت، موازنه قوا كاملا به نفع بغــداد تغییر كرده و موضع اقلیم 
در پرونده های مورد مناقشه همچون نفت یا حاكمیت بر مناطق 

بینابینی تضعیف خواهد شد.
جالب آنكه طی یك سال گذشته، تعداد زیادی از نیروهای نظامی 
آمریكا یا حتی دیپلمات های این كشــور در خاك عراق به اقلیم 
كردســتان منتقل شــده اند. پژوهشــكده كارنگی بر این اساس 
پیش بینی كرده بود پایگاه نظامی حریر در كردســتان، به تدریج 
نقش سابق پایگاه عین الاسد را برای آمریكایی ها ایفا خواهد كرد. 

در گزارش این پژوهشكده آمده اســت: با وجود تمركز سیاست 
خارجی آمریكا بر شــرق آســیا، نمی توان نقش این كشــور در 

خاورمیانه را تمام شده دانست.
مقابله با نفوذ ایران و گروه های متحد این كشــور همچنان سهم 
قابل توجهی از ظرفیت و منابع موجود در سیاست خارجی آمریكا 

را به خود  اختصاص می دهد.

روزنامه نیویورك تایمز ]آمریكا[

مبارزه با تورم در تركیه
نیویورك تایمز نوشته كه رجب طیب اردوغان، 
رئیس جمهور تركیه اعلام كــرده كه به دنبال 
آرام كردن تنش های ناشــی از ســقوط ارز و 
تورم فزاینده در این كشــور است. او گفته كه 
برنامه های اقتصادی اعلام شده، هیچ تغییری 
 نمی كند. سیاست هایی كه در پیش گرفته شده، 

اعتراض های بسیاری به دنبال داشته است.

روزنامه وال استریت ژورنال ]آمریكا[

كشتی گوگرد در سواحل سومالی
روزنامه وال  استریت ژورنال نوشته كه بیش از 
2 ماه است كه كشتی باری حاج عبدالله متعلق 
به ســیرالئون با 3هزار تن گوگرد قابل اشتعال 
در سواحل سومالی، نزدیك به محدوده دزدان 
دریایی سرگردان اســت. خدمه از كشتی های 
عبوری و سیرالئون درخواست كمك كرده اند اما 
خبری از كمك نیست. شركت بیمه حمایت خود 

را لغو كرده و از مالك كشتی هم خبری نیست.

جهان نما

بــا توجــه بــه آخریــن 
آمــار منتشــر شــده از تعــداد 
نیروهــای نظامــی آمریكایــی 
مســتقر در خاورمیانــه )حدود 
55هزار نفر(، می تــوان گفت 
كمتــر از 5درصــد از نیروهــای 
 این كشور )2500نفر( در عراق

حضور دارند

5درصد

قرارداد فنلاند برای خرید 65جنگنده اف-35
دولــت فنلانــد بــا امضای 

قــراردادی بــه ارزش 9.4 اروپا
میلیــارد دلار بــا شــركت 
آمریكایــی لاكهیــد مارتین بــرای خرید 
هواپیماهــای اف-35، بــه چهاردهمیــن 
كشوری تبدیل می شود كه این نوع جنگنده 
پیشــرفته را در اختیار دارد. گفته می شود 

برنامه ریزان نظامی فنلاند از سال 2015 برای خرید جنگنده های اف-35ساخت آمریكا تلاش كرده اند و 
65جنگنده خریداری شده قرار است جایگزین مدل های قدیمی جنگنده های مك دانل داگلاس شوند كه 
از سال 1992 در ناوگان هوایی این كشور فعالیت می كند. شركت مك دانل داگلاس هم اكنون بخشی از 
شركت بوئینگ است. طبق این قرارداد، شركت آمریكایی مسئولیت تامین، تداركات، خدمات و همچنین 
نگهداری این جنگنده ها تا سال 2030 را پذیرفته است. همچنین حدود 880میلیون دلار برای ساخت 
آشیانه و تجهیزات دیگر به این مبلغ پایه افزوده خواهد شد. ضمن اینكه مبلغ 920میلیون دلار نیز برای 
بسته  تسلیحات بهینه شده به قرارداد اصلی اضافه می شود. فنلاند و روسیه سال هاست كه بر سر خطوط 
مرزی خود دچار مشكل هســتند. جنگنده های روســیه گاه و بی گاه بر فراز مناطق مورد اختلاف پرواز 

می كنند. خرید جنگنده های جدید می تواند معادلات را در روابط دو طرف تغییر دهد.
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س: 
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تحریم غیرمستقیم آفریقایی و آسیایی
28كشــور آفریقایــی، در اعتــراض بــه آپارتایــد در آفریقــای جنوبــی این 
بازی هــا را تحریــم كردنــد. البته دلیــل آنهــا اینقدر مســتقیم نبــود؛ تیم 
راگبی نیوزیلنــد پیش از این بازی هــا، به آفریقای جنوبی ســفر كرده و با 
تیم میزبان بازی كرده بود. كشــورهای آفریقایی، از این عمل به شــدت 
خشمگین شدند و به خاطر اینكه نیوزیلند در المپیك حضور داشت، این بازی ها را در 
كانادا تحریم كردند. تایوان هم به خاطر اینكه كانادا اجازه نداد کاروان این كشور با نام 

جمهوری چین در بازی ها شركت كند، آن را تحریم كرد.

مونترال كانادا

1976

تحریم غربی 
معروف ترین تحریم سیاسی المپیك كه نماد تقابل آمریكا و شوروی در 
جنگ سرد بود، در ســال1980 اتفاق افتاد. این بازی ها در مسكو، كمی 
بعد از حمله شــوروی به افغانســتان و اشغال این كشــور برگزار می شد. 
آمریكا، به همراه متحدان این كشــور از یك سو و كشورهای مسلمان از 
ســوی دیگر، تحریم كنندگان این بازی ها بودنــد. در نهایت 65كشــور از حضور در این 
بازی ها انصــراف دادند و آن را تحریم كردنــد. این تحریم البته چنــدان اثری بر تصمیم 
مسكو در رابطه با اشغال افغانستان نداشت که تا سال1988 طول كشید. نكته جالب 

این تحریم این بود كه افغانستان ورزشكارانش را به مسكو فرستاد.

  مسكو 

1980

تحریم شرقی 
مســكو 4ســال بعد تحریــم بازی هــای 1980 را تلافــی كــرد. ســال1984 
لس آنجلــس در آمریــكا میزبــان بازی ها بــود و هیچ كــس از اینكه بلوك 
شرق به رهبری شوروی این بازی ها را تحریم كرد، تعجب نكرد. شوروی 
چند ماه قبــل از بازی هــا در بیانیه ای گفــت كه دولت آمریــكا می خواهد 
بازی ها را به ابزاری برای اهداف سیاسی خود تبدیل كند و اینكه احساسات ضدشوروی 
جان اعضای كاروان را به خطر می اندازد. 13حكومت كمونیســتی دیگر هم از شــوروی 

تبعیت كرده و بازی ها را تحریم كردند.

لس آنجلس

1984

تحریم عجیب  
غیبت كره شمالی در المپیك 1988 سئول، حتی اگر این كشور دلیل خوبی هم 
در دســت نداشــت منطقی بود؛ هیچ چیــزی از كره شــمالی بعید نیســت. با این 
حال در این بازی ها آنها دلیل نســبتا منطقی ای داشتند و از اینكه اجازه نیافتند 
میزبان مشترك بازی ها باشــند به شدت خشمگین شــدند. در مقابل،  شوروی 
دعوت كمیته بین المللی المپیك را پذیرفت و با دیگر كشــورهای بلوك شرق در بازی ها شركت 
كرد؛ اما نه همه آنها: كوبــا، نیكاراگوئه و اتیوپــی همچنان به تحریم المپیك كــه از لس آنجلس 
شروع كرده بودند ادامه دادند. فیدل كاسترو، رئیس جمهور كوبا در آن زمان در اظهاراتی قابل 
تامل و نكته ســنجانه گفته بود: »برگزاری المپیك در ســئول، مثل برگزاری آن در پایگاه دریایی 
گوانتانامو است كه تحت اشغال آمریكاست. از كشورهایی كه به دلایل امنیتی به لس آنجلس 

نرفتند تعجب می كنم. آیا امنیت آنها در سئول بیشتر از لس آنجلس است؟«

سئول

1988

شبح سیاست، بر فراز یك دهكده المپیك 
دیگر به پرواز درآمــده و رویدادی كه گزارش

افتخارش جدایی از سیاســت و هر چیز 
دیگری غیر از ورزش و همبستگی جهانی 
است را به اختلافات سیاســتمداران آلوده كرده است. 
این بار آمریكا و متحدان نزدیك این كشور، به  بهانه نقض 
حقوق بشر  بازی های المپیك زمستانی را كه قرار است 

4فوریه )15بهمن( شروع شود، تحریم كرده اند.
این كشورها در حالی بازی ها را به دلیل نقض حقوق بشر 
در منطقه مسلمان نشــین سین كیانگ و سیاست های 
سركوبگرانه در هنك كنگ و موارد دیگر تحریم كرده اند 
كه امانوئل مكرون، رئیس جمهور فرانسه این اقدام آنها 
را بی حاصل خوانده است. صحبت های مكرون، شكافی 
عمیق در كارزاری كه آمریكا شروع كننده آن بوده ایجاد 
كرده است.آمریكا هفته گذشــته ادعا كرد كه به خاطر 
»جنایات« ضد حقوق بشری چین، در این بازی ها شركت 
نمی كند و در ادامه، انگلیس، كانادا و استرالیا هم به این 

كشور پیوستند.
آمریــكا رفتار چین بــا مســلمانان در منطقه غربی 
سین كیانگ را نسل كشــی خوانده است. چین، تمامی 
اتهام ها را رد كرده و گفته كه این كشــورها، هزینه این 
رفتارشــان را خواهند پرداخت. پكن همچنین آنها را 
متهم كرده كه می خواهند دســتاوردهای چین برای 

برگزاری المپیك زمستانی را زیر سؤال ببرند. اشاره پكن 
به پرداخت هزینه، احتمالا عمل متقابل است؛ آمریكا 
میزبان المپیك تابستانی2028 در لس آنجلس است و 
می خواهد برای كسب میزبانی المپیك زمستانی2030 در 
سالت لیك سیتی هم با دیگر نامزدها به رقابت بپردازد. 
در همین حال،  مكرون، عملا رفتار آمریكا و متحدانش را 
زیر سؤال برده و گفته است كه فرانسه در این كارزار، به 

این كشورها نمی پیوندد. 
كشورهای تحریم كننده، فقط این رقابت ها را به صورت 
دیپلماتیك تحریم كرده اند و ورزشكاران آنها می توانند 
در این رقابت ها شركت كنند. دولت های این كشورها 
گفته اند كه وزیر یا هیأت هــای بلندپایه دولتی به پكن 
اعزام نخواهند كرد.  به گزارش بی بی ســی، مكرون در 
واكنش به این تصمیم آمریكا و متحدانش گفته است: »باید 
واضح باشیم، شما یا یك تحریم كامل دارید و ورزشكاران 
را هم نمی فرســتید، یا تلاش می كنید كه شــرایط را با 
اقدامات مفید تغییر دهید. من فكر می كنم كه نباید چنین 
موضوعاتی )المپیك( را سیاسی كنیم، به خصوص اگر قرار 
باشد گام هایی برداریم كه سمبلیك و ناچیز باشند.« مورد 
المپیك زمستانی پكن، شاید به خاطر نوع تحریم بازی ها 
كه به صورت دیپلماتیك است تازه باشد اما شركت نكردن 
در المپیك ها به خاطر اهداف و اعتراض های سیاســی، 
ســنتی دیرپا در بزرگ ترین رویداد ورزشی دنیاست.  از 
دوران نازی ها گرفته تا جنگ سرد، المپیك های زیادی زیر 
سایه سنگین سیاست برگزار شده اند.  اینها سیاسی ترین 

المپیك های تاریخ و تحریم های آنها هستند: 

جواد نصرتی
روزنامه نگار

تحریم المپیك زمستانی پكن از سوی آمریكا و متحدانش، بار دیگر بزرگ ترین رویداد 
ورزشی دنیا را زیر سایه سیاست قرار داده است

بازی سیاست در میدان المپیك 
تحریم؛ ابزار مشترك اعراب و اروپایی ها 

اولیــن المپیــك در نیمكره جنوبــی، شــاهد نخســتین تحریــم عملــی در 
المپیك بود و چنــد طیف از كشــورها، به دلایــل متفاوت در آن شــركت 
نكردنــد. هلنــد، اســپانیا و ســوئیس، در اعتــراض بــه حمله شــوروی به 
مجارســتان بــرای مقابلــه بــا انقــلاب در ایــن كشــور، بازی هــا را تحریــم 
كردنــد. چیــن، رقابت هــا را به خاطــر حضــور تایــوان، كــه مدعی بود یــك اســتان یاغی 
 این كشــور اســت، تحریم كرد. مصر، عراق و لبنــان هم در اعتراض به حمله مشــترك
انگلیس-اسرائیل-فرانسه به مصر برای به دست گرفتن كنترل كانال سوئز، از حضور 

در بازی ها انصراف دادند.

ملبورن استرالیا

1956

سمیرا مصطفی نژاد
روزنامه نگار

سیاووش فلاح پور
روزنامه نگار



روزنامه  اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي

 صاحب امتياز: مؤسسه همشهري

 دفتر مركزي: تهران، خيابان وليعصر )عج(، كوچه تورج، شماره14
 كدپستي 45956-19666   تهران، صندوق پستي19395/5446

 تلفن :23023000، نمابر :22046067

 چاپ: همشهري   تلفن: 48075000
 www.hamshahrionline.ir :همشهري 

 newspaper.hamshahrionline.ir :سايت روزنامه 

توزيع و اشتراك:
موسسه نشرگستر امروز نوين

 تلفن:61933000

تولید؛پشتیبانیها،مانعزداییها   يکشنبه 21 آذر 1400    سال بيست و نهم    شماره  8385 

سازمان  آگهي ها و نيازمندي ها:
 خيابان قائم مقام فراهاني، ميدان شــعاع ، خيابان شــهيد خدري  

شماره29 - طبقه اول     تلفن: 84321700 - 88861819

عدد خبر

 حضرت امير المؤمنين علی ع: 
خودبينی ضد درستی و راستی، و آفت 
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هميشه شنيده و گفته ايم كه »مرغ همسايه غاز 
است«، كنايه از اينکه هميشه آنچه ديگری )در 
اينجا همسايه( دارد با ارزش تر به نظر می رسد، 
اما حالا برخلاف اين ضرب المثل مشهور اعداد 
و ارقام در بــازار املاك ايران و جهان نشــان 
می دهد دست كم در بازار ملك، مرغ همسايه 
غاز كه هيچ فنچ هم نيست. بگذاريد با ذكر يك 
مثال مرغ همسايه را با مرغ خودمان مقايسه 
كنيم. در بازار ملك چند روزی است كه كاشف 
به عمل آمده يك پنت هاوس در منطقه الهيه 
تهران به قيمتی معادل 15 ميليون دلار آمريکا 
قيمت گذاری شده است و تشتك بسياری را 
پرانده اســت. جماعتی كه موجبات افتادگی 
فك شان فراهم آمده و بسيار هم حق دارند در 
مقايسه می گويند نرخ خانه در بهترين مناطق 
آمريکا هم اين قدر نيســت. با اين مدعا سراغ 
قيمت برخی خانه ها در آمريکا رفتيم تا بدون 
قضاوت زودهنگام واقعيت را كشف كنيم. خب 
ابتدا از خانه ايلان ماسك كارآفرين و بنيانگذار 
تسلا، اســپيس ايکس و خلاصه در يك كلام 
ثروتمندترين شخص جهان شروع كنيم. ايلان 
عزيز كه به جای فيل معمولا موشك فضايی 
هوا می كند همين چند هفته پيش خانه اش 

را در لس آنجلس فروخــت. خانه ای منحصر 
به فرد دارای پنجره های قدی و استخر نمك. 
می پرسيد مظنه چقدر بود؟ ايشان ابتدا روی 
قيمت 4ميليون و 500هزار دلار پافشاری كرد 
اما خريداری پيدا نشــد و در نهايت با دريافت 
3ميليون و 900هزار دلار كليد را در ماه اوت 
2019  تحويل داد. 15 ميليون دلار نه، كمتر از 
4ميليون دلار. بن افلك بازيگر مشهور هاليوود 
هم چندی پيش عمارتی 8هزار و 800متری را 
در زمينی به مساحت 3هکتار فروخت. خانه ای 
كه استخر، زمين بســکتبال و يك سينمای 
 خصوصی داشــت. او اين عمارت را به قيمت

 32 ميليون دلار فروخت.  
چنــدی پيــش هــم براســاس گــزارش 
فاكس بيزينس متوســط قيمت هر فوت مربع 
مسکن در شيکاگو 193دلار، دالاس 215دلار 
و ميامی 313دلار بود. بدون اشــاره به قيمت 
فعلی دلار و قيمت هر متر مسکن در مناطق 
مختلف تهران فقط با يك حساب سرانگشتی 
می توان به اين نتيجه رســيد كه صاحب يك 
خانه 180متری در مركــز پايتخت می تواند 
خانه ای بزرگ تر در شيکاگو يا دالاس آمريکا 

بخرد.

باز كردن مسیر زندگی  پنت هاوس الهیه
 گران تر از خانه ایلان ماسك
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دغدغهشهر مکتوب

حافظ

ای دل ار عشرت امروز به فردا فکنی
مايه نقد بقا را كه ضمان خواهد شد

نویسندگان باشگاه

يك همشهری در اسپانيا4

آبی بنفشی باوفا

هفته گذشته مراسمی برای بزرگداشت 
دكتــر خواكيــن رودريگز بــارگاس، 
ايرانشــناس اســپانيايی اهل سويل در 
سفارت ايران در اسپانيا برگزار شد. خواكين كه چند سالی است 
افتخار دوستی با او را دارم شخصيت بســيار جذابی است. او از 
20سالگی مطمئن شــده كه آنچه می خواهد اين است كه زبان 
فارسی را ياد بگيرد. از آنجا كه در اســپانيا دوره های دانشگاهی 
يا حتی غيردانشگاهی آموزش زبان فارسی وجود نداشته )امروز 
هم چنيــن دوره هايی بســيار اندك اند( او به صــورت خودآموز 
يادگرفتن را شــروع می كند. با تماشــای فيلم هــای ايرانی كه 
كاست های وی اچ اس آن با سختی و مشقت از اين طرف و آن طرف 
جور می شده، با گوش دادن صدها باره آلبوم های ترانه های فارسی، 
با پيدا كردن كتاب های درســی چاپ وزارت آموزش و پرورش 
ايران آن هم نه فقط كتاب های ادبيات فارســی كه هرچيزی كه 
می توانسته پيدا كند؛ حتی فيزيك، شــيمی، اجتماعی و غيره. 
داريم درباره سال های دهه80 حرف می زنيم؛ زمانی كه اينترنت 
هنوز معنايی نداشت و دسترسی به منابع و اطلاعات به سختی 
ممکن بود. از آن گذشــته تعداد ايرانيان يا فارسی زبانان ساكن 
اسپانيا هم بسيار كمتر از امروز بود. با اين حال به هر شکل ممکن 
او تلاش كرد خودش را در معرض زبان فارسی قرار دهد و مدام 

ياد بگيرد.
امروز دانش او از زبان فارســی حيرت انگيز است. تاريخ ادبيات 
ايران چه شعر و چه نثر را به خوبی و با عمق زيادی می شناسد و از 
اين مسير برای اسپانيايی زبان ها دری را به سوی شناخت تمدن 
و فرهنگ ايرانی باز كرده است. می تواند ساعت ها درباره امتزاج 
شگفت انگيز 2تمدن ساســانی/ايرانی و تمدن اسلامی/عربی و 
نتيجه آن كه دوران طلايی اســلامی را رقم زده است حرف بزند 
و تحليل هايش از اين همنشينی فرهنگی كه همراه با جزئيات، 
مثال ها و مصاديق فراوان است آدم را غافلگير می كنند. به لطف 
تلاش او كتاب های مهمی مثل »ارداويرافنامه«، »مينوی خرد«، 
»گلستان« سعدی، »اســرارالتوحيد« ابوسعيد ابوالخير و اخيرا 
»قابوسنامه« عنصرالمعالی برای نخستين بار ترجمه و وارد جهان 
اسپانيولی زبان شده  است. او يك بار در سال1395 برنده كتاب 
سال ايران شده است و امسال هم از سوی وزارت علوم شايسته 

عنوان ايران شناس برتر شناخته شد.
خواكين چندين بار برايم از آن سال های اول خاطراتی را تعريف 
كرده؛ زمانی كه او در اوج جوانی ساعت های زيادی را توی اتاقش 
در شهری در جنوب اســپانيا به ياد گرفتن فارسی می گذرانده و 
بارها با اين سؤال از طرف دوستان و فك و فاميل مواجه می شده 
كه »فارســی ديگه چه زبون عجيــب و غريبيه كــه داری ياد 
می گيری؟ به چه دردی می خوره ياد گرفتــن زبونی كه معلوم 
نيست كی امروز ديگه باهاش حرف می زنه؟«. فکر می كنم نتيجه 
اخلاقی اين يادداشت مربوط به پاسخ به همين سؤال است. اگر 
شور و شــوقی برای چيزی داريم، هر چيزی، هرچقدر عجيب و 
دور از ذهن محافظه كار اطرافيان، بايد راهش را پيدا كنيم و برويم 
سراغش. اين وسط حتما يك چيزهايی از دست می روند. اما خب 
مگر هميشه همين نبوده؟ در عوض جوری كه خودمان دوست 
داريم و برای ادامه بهمان معنا و مفهوم می دهد زندگی می كنيم. 
لذت زندگی برای كسی كه جسارت و جرأت دنبال كردن شور و 
شوقش را می دهد بسيار عميق تر از آن چيزی است كه آدم های 
اطراف ما با سؤال معروف »اين به چه درد می خوره؟« تحويلمان 
می دهند و اين حقيقت را من هربار موقع حرف زدن با خواكين 

در برق چشم هايش می بينم.

 رنگ مد ســال2021 آبی بنفشی اعلام 
شــده. بی انصاف ها ما آقايــون هنوز در 
تشــخيص رنــگ صورتــی از نارنجی 
مانده ايم، اين ديگر چه ستمی است؟ خود رنگ بنفش را به اين 
شکل حفظ می كرديم كه می گفتيم »آبی را ديدی؟ قرمزش«؛ 
حالا آبی بنفشــی را چه جوری توی مغزمان فرو كنيم؟ اصلا چرا 
شــركت پنتون بايد برای ما خاورميانه ای ها رنگ سال انتخاب 
كند؟ مگر رنگ قهوه ای چه اشکالی دارد؟ خيلی هم رنگ سنگين 
و گرمی است. اين شركت به اصطلاح پنتون هر سال دم تحويل 
ســال كه می شــود بعد از انبارگردانی ســالانه می گردد ببيند 
لباس های چه رنگی روی دســتش باد كرده، همان را به عنوان 

رنگ سال اعلام می كند.
چند نفرمان می دانستيم رنگ پارســال طوسی و زرد بود؟ چند 
دست لباس طوسی و زرد خريديم و پوشيديم؟ حالا به فرض كه 
خانم ها از اين مد پيروی كردند، نصف جمعيت دنيا يعنی مردها 
متوجه مد جديد نمی شوند و فکر می كنند آبی يا سرمه ای است. 
20نوع رنگ بنفش داريم كه اگر گوگل كنيد می بينيد نصف شان 
قرمز و نصف شان آبی است و واقعا هيچ تفاوتی با هم ندارند. فقط 
بعضی ها كم رنگ تر و بعضی ها پررنگ ترند. خوش به حال پنتون؛ 
از همين امسال بخواهد براساس طيف های بنفش رنگ سال را 

تعيين كند،20سال ديگر هم رنگ كم نمی آورد.
اين شــركت در اعلام رنگ سال نوشــته »در رنگ سال2022، 
وفاداری و ثبات آبی با شور و هيجان و نشاط قرمز تركيب شده.« 
تازه داشتيم گرم يا سرد يا خنثی بودن رنگ ها را ياد می گرفتيم 
كه وفاداری و ثبات و نشــاط و شــور هم به آنها اضافه شد؛ مثلا 
رنگ وفادار داريم، رنگ خائن! رنگ شــور داريم، رنگ كم نمك. 
بعضی رنگ ها ثبات دارند، بعضی ها بی ثبات و دمدمی و دوقطبی 

هستند.
در بخش ديگری از اين اعلان نوشــته:» اين رنــگ به ما اعتماد 
به نفس می بخشــد«. نه خير، چيزی كه بــه آدم اعتماد به نفس 
می بخشد لباس گرانی است كه عکس شان را گذاشته ايد وگرنه 
بابای من با پيژامه و عرقگير اين رنگی اعتماد به نفس ندارد تا سر 
كوچه برود نان بخرد و پيغام می دهد كه ســر راه 2تا نان بربری 

ساده بگير با 3پرس چلوكباب.

جواد رسولی

محمدرضا نصيری

یکشنبه

درصد
بر اساس تازه ترین آمارهای 
منتشرشده از سوی مركز 
مدیریت راه های كشور 
درباره وضعیت تردد 

وسایل نقلیه مختلف در 
بازه زمانی ۱۲ تا ۱۸ آذرماه، 

به  صورت متوسط یك 
میلیون و ۷۸۹ هزار و ۲۲۴ 
وسیله نقلیه در هر روز در 

محورهای مواصلاتی كشور 
تردد كرده اند كه نسبت به 
هفته قبل از آن، كاهش 

یك درصدی اما در قیاس با 
هفته مشابه سال گذشته 
افزایش ۵۴درصدی داشته 

است.

185000
خودرو

اطلاعات پلاك های 
ثبت شده در دوربین های 

پلاك خوان نیز نشان 
می دهد كه ۹ میلیون و ۶۰۵ 
هزار پلاك خودرو در هفته 
گذشته در جاده های كشور 
مشاهده شده كه ۱۸۵هزار 
دستگاه بیشتر از هفته قبل 

از این گزارش است.

25
درصد

در این بین، خودروهای 
شخصی با پلاك تهران 
و البرز، سهمی نزدیك 
به ۲۵درصد داشته و در 
صدر سفرهای جاده ای 

قرار گرفته اند و پس از آن 
خودروهایی با پلاك های 

فارس، مازندران، اصفهان 
و خراسان رضوی بیشترین 

سفر را انجام داده اند.

زندگی پديا

آخر مصور

گرينويچ

تاکسی یا باجه تلفنخانه؟ 
اواسط يکی از هفته هايی است كه برای تمام  

شدن و رسيدن به روز جمعه، لحظه شماری 
می كنيم، قراراســت همراه با 2مسافر ديگر مسير رســالت تا ونك را با 
يك راننده تاكسی آشنا به مســير طی كنيم. راديوی تاكسی روشن بود 
و موزيکی از خطه آذربايجان به گوش می رســيد. تلفن همراه مسافری 
زنگ خورد. آرامش تاكســی در لحظه ای از بين رفت. احوالپرســی ها و 
قربان صدقه رفتن ها شروع شد. صدای مسافر بلند است و قصد ندارد كمی 
از شدت هيجانش كم كند. تصور كردم كه حتما ابتدای صحبت است و به 
مرور آرام می شود اما نه. قرار بر دمی مراعات هم نبود. تمام مکالمه را همراه 
با مسافرهای ديگر شنيديم و تا اينجا متوجه شديم كه دختر خاله »ندا« 
در فلان مهمانی لباس مناسب و به روزی نپوشيده و همه مهمان ها از مدل 
لباسش كه به 10 سال پيش بر می گشت تعجب كرده بودند. شانس با ما 
يار بود و اين مسافر بين مسير پياده شد تا آرامش را به تاكسی برگرداند. 
مسافر كناری نفس بلندی كشيد. آنقدر بلند كه صدای آن از زير ماسك 
به گوش راننده هم رسيد. همزمان گفت: »ماشاءالله چه تن صدای بلندی 
داشت!...«راننده حالا به گوش شنوايی نياز داشت كه دردش را بفهمد و ما 
مسافرهای انتهای خط ونك به خاطر تجربه مشتركمان كمی با او همراه 
شديم. می گفت: »شــما الان فقط يك مورد را ديديد. اسم ما راننده های 
تاكســی بد در آمده كه می گويند ما راننده ها خيلــی حرف می زنيم. در 
حالی كه بارها مســافر آقا يا خانمی داشــتيم كه تمام مسير را با صدای 
بلند و گوشی به دســت صحبت می كردند. انگار تاكسی مثل باجه های 
تلفنخانه قديم است كه داخل آن احســاس راحتی بيشتری می كنند و 
رشته های درازی از حرف های نگفته را باز می كنند«. راننده هنوز حرف 
داشــت؛»حتی من و همکارانم بارها صدای راديو يا ضبط ماشين را زياد 
كرديم تا شايد متوجه شوند اما اصلا حواس شان به هيچ چيز نيست. فقط 
من اين مشکل را ندارم. شما بياييد سر خط يا انتهای خط از راننده های 
ديگر هم بپرسيد. خيلی از راننده ها روی داشبود ماشين می نويسند كه 
»لطفا با تلفن همراه صحبت نکنيد« اما گاهی اين كار هم بی فايده است. 
هنوز خيلی هايمان نمی دانيم، توجيه نيســتيم كه ماشين مسافر كش 
اتاق شــخصی يا باجه تلفن نيست كه تماس های شــخصی را به زمان 

تاكسی سواری موكول می كنيم.« 
شك ندارم كه برای ما 2 مسافر تاكســی كه برای حرف های بحق راننده 
تاكسی سراپا گوش بوديم فرهنگســازی خوبی شد تا در تاكسی جواب 
زنگ های نه چندان مهم تلفن همراهمان را ندهيم و رعايت حال مسافر 
و راننده را بکنيم اما نمی دانم كدام اتفاق می تواند مســافرهای ديگر را 

مطلع و قانع كند.

سمیه جاهدعطائیان

مسعود میر

بغض شمع

 
اصلا نمی خواهم يادم باشد كه 
چه روزی است آن روزی كه يك 
پدرآمرزيده در گوشــه تقويم 
نوشت: روز روشن كردن شمع. 
آن قدر برافروختــه ام كه آب 
شدن را اصلا حس نمی كنم، نه... 
من اصلا شمع روشنايی بخشی 
نبودم ولی حتما روشنی بخش 
روزگار خويش بودم تا توانستم، 
تا اشــك اجازه داد و تا بغض 

نتركيد.
 اصلا شما شــمع جان و شعله 
عشــق را بگذار جــای همان 
پارافين منوری كــه همه مان 
هميشه شنيديم بايد به جنگ 
تاريکی ببريم. خب پس به جای 
لعنت فرســتادن به ظلمات، 
شمعی روشن كنيد تا سوسوی 
اميد برود و بچسبد به تن نحيف 
دلخوشی های روزمره من و ما كه 
مثلا جملــه ای حکيمانه از يك 
پدرآمرزيده ديگر را شنيده و 

خوش اش آمده است.
حالا چرا اين قدر شمع و بغض؟ 
راستش انگار هر روز كه از ذوق 
زندگی ما به كيسه سنوات عمر 
چيزی افزوده می شود شمعی 

هم خاموش می شود.
 اصــلا از مــرگ نمی گويم كه 
شما حوصله اش را هم نداريد. 
اين كلمات، نورانی هستند به 
دودوزدن يك شعله كوچك از 
اميد و دلخوشــی كه می تواند 
روزی هزار بار خاموش شــود و 
يا شبی هزار بار دل دل بزند برای 
بودن و بخشيدن، بخشش نور... .
من بغض شمع را مومن هستم 
فارغ از اينکه هركس با چه ايمان 
و عقيده ای شــمعی را به آتش 
می كشد؛ تو به جست وجوی نور 
باش؛ لاجرم اين اشــك و بغض 

فرخنده است... .

كه برای نجات فاطمه عباسی حتما می دانيد 
جان يك بيمار يا مصدوم، حتی يك ثانيه 
هم اهميت دارد و تأخير در رسيدگی به 
بيمار می تواند به قيمت جان او تمام شود. 
به همين دليل هم هست كه از چند سال 
گذشــته تاكنــون رانندگانــی كه 
به خودروهای امدادی به ويژه آمبولانس 
در خيابان های شــلوغ راه نمی دهند، 
جريمه می شوند. اصولا آمبولانس هايی 
كه با صدای آژير در حال حركت هستند، 
يا به سوی محل حادثه می روند و يا در حال 
انتقال مصدومی به بيمارستان هستند اما 
برخی از رانندگان به گمان اينکه مصدومی 
در آمبولانس نيست، بدون توجه به آژير 
به خودشان زحمت نمی دهند كه راه را باز 
كنند و باعث تأخير در رسيدن خودروی 
امدادی به بيمارستان می شوند. برخی 
ديگر از رانندگان هم بعد از باز شــدن 
مسير، با سرعت و فاصله بسيار نزديك 
پشت سر آمبولانس حركت می كند و به 
اين توجه نمی كننــد كه با كوچك ترين 
كاهش ســرعتی از ســوی آمبولانس 
)درحالی كه خودروی پشت سری، كاملا 
در نقطه كور راننده قرار دارد( احتمالا با 
اين خودروی امدادی برخورد می كند و 
لحظات طلايی نجات بيمــار تبديل به 
لحظاتی تلخ و تاريك می شود. با اينکه 
برای اين رانندگان متخلف جريمه درنظر 

گرفته شده اما به گفته دكتر يحيی صالح 
طبری، سرپرست مركز اورژانس تهران 
قرار اســت در جلو و عقب آمبولانس ها 
دوربين نصب شود تا با خودروهايی كه از 
عقب به دنبال اورژانس راه می افتند و با 
خودروهايی كه از جلو به آمبولانس راه 
نمی دهنــد، برخورد شــود. او توضيح 
می دهد كه در كد 247 يا همان24 ساعت 
روز در طول هفته، بيمار قلبی مستقيما به 
»كتلَب« تحويل داده می شود. اگر اعزام 
بيمار به بيمارســتان يك دقيقه ديرتر 
باشد، به اندازه يك دقيقه سلول های قلب 
بيمار بيشــتر می ميرند و عضله قلبش 
خراب می شود؛  يا در كد 724 كه مربوط به 
سکته های مغزی است، در هر دقيقه 3 
ميليون سلول مغزی می ميرند و حداكثر 
يك ساعت و نيم وقت هست تا اقدامات 
لازم انجام شــود و فرد به زندگی عادی 
بازگردد. اگر در اين شــرايط فردی به 
آمبولانس راه ندهد و به واسطه اين اقدام 
فردی كه دچار سکته های قلبی يا مغزی 
شــده به وقت طلايی خود نرســد، آيا 
مستحق تنبيه نيست؟  اگر همان فرد در 

جايگاه خانواده بيمار بود چه می كرد؟ 
البته اين را هم بگوييم كه به تکنسين های 
اورژانس هم اين تذكر داده شده كه نبايد 
باعث شوند كه حساسيت مردم نسبت به 
صدای آژير آمبولانس كم شود و بايد حتما 
زمانی كه لازم است از آژير استفاده كنند.

در انتظار باد
كســی از محيط زيســت و میثم قاسمی تا همين اواخر، در هر محفلی 
موضوعات مرتبــط با آن حرف می زد، متهم می شــد كه 
دغدغه های فانتزی دارد. هروقت حرف اين می شد كه فلان 
جنگل آتش گرفته يا درخت هايش را قطع می كنند، شکار 
حيوانات شدت گرفته يا بحران آب در پيش است، بودند 
افرادی كه می گفتند وقتی مشکلات اقتصادی، سياسی، 
فرهنگی و... در كشــور وجود دارد، حالا چندتا كل و بز يا 
درخت چه اهميتی دارند؟ اين نگاه در ميان برخی مديران 
كشور هم وجود داشــت و محيط زيست موضوعی بود كه 
شايد می شد سالی يك بار در اهميتش سخنرانی كرد اما 
آنقدرها هم اهميــت نداشــت، حتی وقتی عــده ای از 
بحران های زيست محيطی حرف می زدند، متهم می شدند 

كه می خواهند به اين بهانه جلوی توسعه كشور را بگيرند.
اين قصه نه چندان جذاب سرانجام رسيد به امروز. بحران آب 
ديگر موضوعی نيست كه بتوان آن را ناديده گرفت؛ بحرانی 
كه از پس خود بحران های ديگری را به دنبال خواهد داشت. 
توليد غذا، مهاجرت درون سرزمين، خالی از سکنه شدن 

روستاها و شهرها، حاشيه نشينی و... مسائلی نيستند كه 
بتوان آنها را يك شبه جمع كرد. حتی آنقدر پول ندارند كه 
بتوان پيمانکاری اش را به دوستان و آشنايان سپرد؛ همه 
هزينه هستند و مشکل. دشت های فرونشسته، نخل های 
سوخته و درياچه های خشك شــده هم به دنبال بی آبی 
آمده اند و در همين حال بيش از 80 روز از پاييز گذشته و 
تهران به عنوان شهری كوهپايه ای، 5 روز بارانی هم به خود 

نديده، وای به حال شهرهای كويری.
 محيط زيست ديگر موضوعی فانتزی نيست اما همچنان 
در ميان ما مردم و   مديران جايگاه مهمی ندارد. چرا؟ شايد 
چون پول نيست. نه اينکه سازمان حفاظت از محيط زيست 
پول ندارد؛ در موضوع محيط زيست پول نيست؛ نمی توان 
آن را تجاری ســازی كرد و از كنــارش پروژه های عظيم 
برداشــت؛ موضوعی كه پول ندارد و در انتهای فهرســت 

اولويت هاست، فقط يك تبصره زينتی نصيبش می شود.
محيط زيست، پولی نمی شود. ما هم كه نگاهمان را تغيير 
نمی دهيم. پس در انتظار باد و باران خواهيم ماند، شــايد 

آمدند و ما را نجات دادند. 
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